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(NE)ZAVISNOST

M
arti Ahtisari, specijalni izaslanik UN za Kosovo i
Metohiju, kona~no je potpuno otvorio karte i podneo
Savetu bezbednosti svoj predlog za status ju`ne srpske
pokrajine. Su{tina tog predloga jeste nezavisnost Kosova
i Metohije {to je, prema wegovoj oceni, jedino odr`ivo 

re{ewe. Posle toga mu je verovatno laknulo jer je, napokon,
otvoreno bez ustezawa izgovorio tu ~arobnu re~, politi~ki ciq
separatista, koja je istovremeno i su{tina dugogodi{we krize
na Balkanu. 

Dakle, vi{emese~na pregovara~ka farsa u Be~u je
zavr{ena. Ne samo da nije bilo pregovora nego, maltene 
nije bilo ni ozbiqnog dijaloga izme|u pregovara~kih timova, 
a to je jedini put da se do|e do kompromisa i prihvatqivog
re{ewa za obe strane. Albanski predstavnici su samouvereno
tra`ili samo jedno, nezavisnost Kosova, a vi{e od petsto
amandmana srpske strane na Ahtisarijev predlog, kojima se
pokazuje da u re{avawu situacije na Kosovu i Metohiji mo`e
biti re~i o svemu samo ne o nezavisnosti, nije ni uzeto 
u razmatrawe. 

Savet bezbednosti UN }e, bez sumwe, biti na te{kom
isku{ewu, ne samo zbog toga {to treba da donese odluku 
o tako delikatnom pitawu, ve} i {to bi se u slu~aju davawa
nezavisnosti Kosovu ugrozile norme me|unarodnog pravnog
poretka i ohrabrile separatisti~ke te`we u mnogim drugim
zemqama. Presedan bi mogao da postane pravilo, 
a to bi zna~ilo otvarawe ~itavog niza novih kriznih 
`ari{ta u svetu.

To je osnovni razlog {to su u me|unarodnoj zajednici
podeqena mi{qewa o Ahtisarijevom predlogu i sve vi{e se
razmi{qa o otpo~iwawu novog pregovara~kog procesa 
jer mogu}nosti za iznala`ewe re{ewa prihvatqivog za obe
strane jo{ nisu iscrpene. 

Pobornici ideje o nezavisnosti Kosova i Metohije, nemaju
takozvani “plan B”, u slu~aju da Savet bezbednosti ne prihvati
tu ideju. ^uju se i odmerenija reagovawa ~elnika Natoa da ne
treba `uriti u re{avawu pitawa Kosova i Metohije, ali i da
se taj proces nepotrebno ne odla`e. 

Sa druge strane, Albancima na Kosmetu o~igledno se `uri.
Ozbiqno su shvatili obe}awa i garancije da }e dobiti
nezavisnost i uveliko se spremaju za taj ~in. Wihovi politi~ki
lideri poru~uju da }e Kosovo “na ovaj ili onaj na~in biti
nezavisno”. Kako izgleda “ovaj” na~in vidimo ovih dana, 
a “onaj” verovatno podrazumeva doga|aje od 17. marta 2004. 
i mnogo puta pre i kasnije kada je, na o~igled brojnih
predstavnika Kfora i Unmika (~ast izuzecima), nealbansko
stanovni{tvo bilo izlo`eno nevi|enom nasiqu, teroru 
i progonu. 

Srbi sa zebwom, ali i sa velikom nadom, i{~ekuju odluku
Saveta bezbednosti uvereni da Kosovo i Metohija nikada ne
mo`e biti nezavisno. Barem ne uz saglasnost i odobravawe
Srbije. Uostalom da je to bilo mogu}e, ve} bi se odavno i
dogodilo. 

vaskrse!
i poslovnim partnerima  
r{we praznike



ROK ]EMO ISPO[TOVATI
– Mnoge od jedinica od kojih formiramo Drugu brigadu

KoV – rekao je na~elnik G[ VS general-potpukovnik Zdravko
Pono{ – imaju dugu i bogatu tradiciju i zavidno borbeno i
mirnodopsko iskustvo. Siguran sam da }emo to iskustvo i zna-
we optimalno integrisati u organizaciju i funkcionisawe
brigade, koja }e biti popuwena sa ~ak 75 posto profesional-
nog sastava, a ve} danas ima nivo popune od preko 80 posto.
I daqe smo ~vrsto opredeqeni za objediwavawe i ja~awe
borbenih sposobnosti, koje odgovaraju misijama i zadacima
Vojske Srbije. 

U naredna tri meseca formira}emo i raketnu brigadu
PVO (do 30. aprila), Tre}u brigadu KoV i Artiqerijsku bri-
gadu (maj), i kona~no ^etvrtu brigadu KoV i avio-bazu (jun). Ta-
ko }emo zavr{iti zadatak uspostavqawa nove strukture voj-
ske u roku koji smo sami sebi postavili, a to je za ne vi{e od
godinu dana. Kada smo saop{tili ovaj plan, mnogi u zemqi, a i
na{i partneri u inostranstvu, to su ocenili kao isuvi{e pre-
tenciozno. Iskustva iz proteklih 12 meseci pokazuju da smo
mi u stawu da realizujemo taj proces.

Sve~anosti u Kraqevu, 28. marta, prisustvovali su izaslanik
predsednika Srbije i ministar odbrane dr Zoran Stankovi},
na~elnik G[ VS general-potpukovnik Zdravko Pono{, dr`av-

ni sekretar Zvonko Obradovi}, savetnik predsednika Srbije za
odbranu dr Bojan Dimitrijevi}, na~elnik Ra{kog okruga dr Qubi-

6

AKTUELNO

ZAKLETVA MARTOVSKE GENERACIJE
VOJNIKA
Vojnici martovske generacije polo`ili su, 23. marta, sve-

~anu zakletvu u garnizonima {irom Srbije. 
Pripadnici 250. raketne brigade PVO, 204. avio-baze i

Sportskog voda Vojne akademije (VA), te slu{aoci [kole za re-
zervne oficire sa Vojne i Vojnomedicinske akademije, vojni~ku
zakletvu polo`ili su u Vojnoj akademiji. 

U svom obra}awu vojnicima, wihovoj rodbini i prijateqi-
ma, na~elnik VA general-major mr Vidosav Kova~evi}, istakao je
da je mimo uobi~ajene prakse da se vojni~ka zakletva pola`e su-
botom, ona odr`ana u petak, kako se taj sve~ani ~in ne bi poklo-
pio sa tu`nom godi{wicom po~etka ratnih dejstava 1999. godine.

General Kova~evi} je naglasio da vojnici imaju puno raz-
loga da budu ponosni na svoj izbor da obavezu slu`ewa vojnog
roka ispune nose}i oru`je. Time su izabrali da pro|u kroz svo-
jevrsnu {kolu ̀ ivota u kojoj }e mo}i da boqe upoznaju sebe i sa-
gledaju svoje sposobnosti da sara|uju s drugima dok izvr{avaju
odgovorne vojni~ke zadatke. A. A.

OBELE@EN DAN VOJNOG [KOLSTVA
Centralna sve~anost povodom Dana vojnog {kolstva – 18.

marta, odr`ana je u amfiteatru Vojne akademije u Beogradu.
Obra}aju}i se mnogobrojnim gostima, me|u kojima su bili mini-
star odbrane dr Zoran Stankovi} i na~elnik General{taba Voj-
ske Srbije general-potpukovnik Zdravko Pono{, na~elnik Vojne
akademije general-major Vidosav Kova~evi} naglasio je zna~aj
promena sprovedenih u sistemu vojnog obrazovawa.

Objediwavawe svih nivoa {kolovawa u Vojsci, od posledi-
plomskih studija, General{tabnog i Komandno-{tabnog usavr{ava-
wa, preko osnovnih studija do Vojne gimnazije i [kole za rezervne
oficire, pod okriqem Vojne akademije, omogu}ilo je efikasnije i
kvalitetnije obrazovawe i osposobqavawe budu}ih oficira i pod-
oficira i dovelo do poboq{awa u nastavnom procesu.

Na sve~anosti su dodeqena i nau~na zvawa doktora i magi-
stara vojnih i vojnotehni~kih nauka ste~ena u periodu izme|u dva
praznika. Pohvaqeni su najboqi polaznici na svim nivoima voj-
nog obrazovawa i uru~ene zahvalnice za korektnu saradwu broj-
nim pojedincima i institucijama me|u kojima se isti~u Saobra-
}ajni, Ma{inski, Elektrotehni~ki i Fakultet organizacionih
nauka Univerziteta u Beogradu, zatim Xeferson institut iz SAD,
pozori{te Ateqe 212 i Sportsko dru{tvo “Partizan“.

A. A.

F O R M I R A N A D R U G A B R I
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JA^AWE
BORBENIH
SPOSOBNOSTI
U kraqeva~koj kasarni ”Jovan Kursula”
odr`ana je sve~anost povodom formirawa
Druge brigade Kopnene vojske VS i
dodeqivawa vojne zastave 
pripadnicima ove jedinice 



{a Jova{evi}, komandanti operativnih sastava VS i jedinica kra-
qeva~kog garnizona, predstavnici MUP-a i drugi gosti. 

Ministar odbrane Zoran Stankovi} uru~io je komandantu
Druge brigade KoV pukovniku Vidoju @ivkovi}u vojnu zastavu,
kao simbol vojni~ke ~asti svake vojne jedinice. Primaju}i vojnu
zastavu pukovnik @ivkovi} je naglasio: 

– Pripadnici Druge brigade KoV primaju zastavu kao najve-
}u vojni~ku svetiwu i ~asno }emo je nositi na putu me|unarodnih
integracija i prosperiteta Vojske Srbije. Uvek }emo biti u go-
tovosti za izvr{ewe svih zadataka i misija koje pred nas posta-
vi dr`avno i vojno rukovodstvo.

Formirawe Druge brigade KoV deo je procesa transfor-
macije Vojske Srbije. Brigada je formirana od qudstva i sred-
stava ratne tehnike osnovnih jedinica, ranga samostalni bata-
qon, koje su bile sme{tene na prostoru zapadne Srbije. ^ini}e
je komanda brigade u Kraqevu i 11 bataqona – diviziona raz-
me{tenih u Kraqevu, Novom Pazaru, Ra{koj i Vaqevu.

Druga brigada KoV organizovana je u skladu sa me|unarod-
nim standardima i opremqena je savremenim sredstvima ratne
tehnike. U to su se uverili i prisutni gosti obilaze}i takti~ko
-tehni~ki zbor naoru`awa i vojne opreme. 

Z. MILADINOVI]

U svom obra}awu mini-
star odbrane Zoran Stankovi}
naglasio je da formirawe Dru-
ge brigade KoV predstavqa jo{
jedan korak u uspostavqawu no-
ve i savremenije strukture MO
i VS, u skladu sa savremenim
svetskim i standardima Natoa. 

– Na{a vizija Vojske
2015. je profesionalna i mo-
dernizovana Vojska, broj~ano i
finansijski adekvatna potre-
bama i potencijalu na{e ze-
mqe. Da bismo taj ciq postigli
neophodno je da sprovedemo re-
formu na svim nivoima u siste-
mu odbrane, a to nije nimalo
lak zadatak. Formirawe Druge
brigade je jo{ jedan pokazateq
da obavqamo organizacijsko
-mobilizacijske promene sagla-
sno utvr|enoj dinamici. Za{to
se reformi{emo? Jer `elimo
da vratimo ugled Vojsci i vojnoj
profesiji i `elimo da sistem

odbrane bude funkcionalan, ekonomski odr`iv i sposoban da
izvr{ava zadatke u skladu sa savremenim zahtevima dru{tva
– rekao je ministar Stankovi}. 

Ministar Zoran Stankovi} se osvrnuo i na aktuelnu po-
liti~ko-bezbednosnu situaciju i naglasio:

– Put do Evrope nije lak, ali prve korake smo ve} napra-
vili pristupawem Programu Partnerstvo za mir, razvijawem
raznovrsne saradwe sa Natoom, dobrim regionalnim odnosi-
ma i dosada{wim reformama u sistemu odbrane, koje su oce-
wene kao veoma uspe{ne. Integri{emo se jer je bezbednost,
danas vi{e nego ikada, nedeqiv pojam i jer smo bezbedni ono-
liko koliko smo kao dr`ava stabilni, ali i onoliko koliko je
bezbedno na{e bli`e i daqe okru`ewe. Najve}i izazov sa ko-
jim se suo~ava na{a dr`ava je re{avawe budu}eg statusa Ko-
sova i Metohije. To je problem kojem se mora pri}i razumno i
racionalno. Na politi~kom planu Ministarstvo odbrane ap-
solutno podr`ava sve napore koje ula`e na{e dr`avno ruko-
vodstvo.
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PLANIRAWE OBUKE 
NA TAKTI^KOM NIVOU
U skladu sa Predlogom plana bilateralne vojne saradwe za

2007. godinu izme|u Ministarstva odbrane Republike Srbije i
Ministarstva odbrane Velike Britanije, u Klubu Vojske Srbije
”Top~ider” odr`an je dvodnevni seminar o ”Planirawu obuke na
takti~kom nivou – britanski aspekt”. Seminar je vodio izaslanik
odbrane Velike Britanije u Beogradu pukovnik Sajmon Vandelur i
predstavnici britanskog mobilnog tima za obuku iz Vi{kova (^e-
{ka Republika).

Otvaraju}i seminar zamenik na~elnika Uprave za obuku i
doktrinu General{taba Vojske Srbije pukovnik Branko Deleti}
istakao je da su ekspertski razgovori, koji su prethodili skupu,

ali i sam seminar organizovani radi razmene iskustava i dobi-
jawa informacija o konceptu obuke u britanskim oru`anim sna-
gama, koji bi mogao biti primewen u reformisanom sistemu obu-
ke Vojske Srbije. Re~ je o modelu koji je, uz odgovaraju}e modifi-
kacije, usvojilo ve}ina modernih armija sveta.

Tokom seminara, izme|u ostalog, bilo je re~i o hijerarhiji
normativno-doktrinarnih dokumenata iz oblasti obuke u oru`a-
nim snagama Velike Britanije, sistemu planirawa misija i zadata-
ka obuke, Agenciji za vojnu obuku i regrutaciju (ATRA) i konceptima
individualne obuke u oru`anim snagama Velike Britanije.

S. S.

DR@AVNI SEKRETAR 
ZVONKO OBRADOVI] U ZAGREBU
Dr`avni sekretar Ministarstva odbrane Republike Srbije

Zvonko Obradovi} prisustvovao je drugom sastanku Radne grupe o
statusu RACVIAC-a (Regionalnog centra za verifikaciju i pomo} u
sprovo|ewu kontrole naoru`awa), koji je odr`an u Zagrebu, 22. i
23. marta. 

Teme sastanka bile su definisawe budu}e misije, pravnog
statusa i opsega aktivnosti RACVIAC-a, preusmerewe te`i{ta ak-
tivnosti sa kontrole naoru`awa i bezbednosnih mera za izgrad-
wu poverewa u regionu na bavqewe novonastalim bezbednosnim
i odbrambenim pretwama i izazovima i transformacija u “regi-
onalni centar za politiku bezbednosti“.

Razmatrano je i pitawa budu}eg ~lanstva u organizaciji, na-
~in finansirawa i mogu}i oblici saradwe sa drugim ustanova-
ma, organizacijama i agencijama, kako bi RACVIAC imao izra`e-
niju ulogu u podr{ci Natou i Evropskoj uniji. 

VOJNA SARADWA SA BELGIJOM
Delegacija Ministarstva odbrane Republike Srbije bora-

vila je od 19. do 21. marta u zvani~noj poseti General{tabu
Kraqevine Belgije. Tokom posete vo|eni su razgovori o budu}im
aktivnostima u oblasti odbrane i potpisan je Plan bilateralne
vojne saradwe izme|u Republike Srbije i Kraqevine Belgije za
ovu godinu. Plan su potpisali pukovnik Petar ]ornakov, na~elnik
Uprave za obuku G[ VS, i pukovnik Fabijen Motmans iz General-
{taba  Kraqevine Belgije.

G A D A K O P N E N E  V O J S K E
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Od 15. decembra Uprava za razvoj je preimenovana i pre-
formirana u Upravu za planirawe i razvoj (J-5) i na taj na-
~in je postala nosilac najva`nijih funkcija u General{ta-
bu. U wenoj nadle`nosti su planirawe odbrane, mobiliza-
cija, organizacija, opremawe i remont. A od prvog dana

formirawa na ~elu te uprave je pukovnik dr Bo`idar Forca, ko-
ji je bio zamenik na~elnika prethodne Uprave za razvoj i dugogo-
di{wi predava~ u [koli nacionalne odbrane. Wegovo prezime
je poznato i na{im ~itaocima, jer je autor brojnih analiti~kih
~lanaka objavqenih u vojnim ~asopisima. Ovom prilikom razgo-
varali smo o razvoju i opremawu Vojske sredstvima NVO i pro-
blemima koji u toj oblasti postoje. 

Molimo Vas da pojasnite ko je sve ukqu~en u proces oprema-
wa Vojske i kakva razlika postoji izme|u uprave koju Vi vodi-
te i Uprave za odbrambene tehnologije u Ministarstvu
odbrane?

Ovih dana su u toku obimni i temeqni
razgovori na{e uprave i uprava 
G[ i MO koje su na bilo koji na~in
ukqu~ene u proces opremawa i remonta. 
Ciq nam je zajedni~ki – da utvrdimo
najpogodniji metod u planirawu, 
pra}ewu, realizacije i analizi
opremawa i remonta u sistemu odbrane.
Preduslovi za uspeh jesu znawe, 
voqa i podr{ka. Znawa imamo, voqe 
ne nedostaje. Treba nam ve}a podr{ka.
Sinergija je osnovni na~in za ostvarewe
ciqa – isti~e na{ sagovornik.

1. april   2007.

USPOSTAVQAWE
PRAVILA
USPOSTAVQAWE
PRAVILA

PUKOVNIK DR BO@IDAR FORCA, 
NA^ELNIK UPRAVE ZA PLANIRAWE 
I RAZVOJ
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Na kolika finansijska sredstva se ra-
~una kada je re~ o opremawu i koliko je
to u postocima, ako se posmatra vojni
buxet?

– Buxet za odbranu direktno zavisi
od realne stope rasta bruto dru{tve-
nog proizvoda (BDP) i na~ina raspode-
le dr`avnog buxeta. Krajem prethodne
godine dobili smo obe}awa da }e se za
finansirawe odbrane izdvajati 2,4 od-
sto BDP. Poznato je da se buxet raspo-
dequje na tri osnove – personal, ope-
rativni tro{kovi i investicije. Me|u-
tim, poznata je i disproporcija u ras-
podeli buxeta odbrane, pogotovo dela
koji se dodequje Vojsci. Najve}i deo
sredstava, blizu 80 odsto, odlazi na
izdatke za aktivni personal i vojne
penzije. U ovom trenutku, izdvajawa iz
buxeta su oko sedam odsto za kapitalne
investicije, a u toj sferi je i oprema-
we Vojske.

Zanimqiv je i podatak da smo od
2000. do 2003. godine imali povoqni-
ji odnos, i tada su se izdvajawa za in-
vesticije kretala i do 17 odsto iz bu-
xeta. Nakon toga nastupio je pad. Ina-
~e, nesrazmera raspodele buxeta evi-
dentna je i kod razvijenijih i zemaqa
iz okru`ewa. U navedenoj strukturi
tro{kova, pogodnim se smatra odnos
50:30:20, ~emu bi i mi, dugoro~no po-
smatrano,   trebalo da te`imo.

U opredeqewima Strategijskog pregleda odbrane po-
{lo se od toga da }e BDP rasti po stopi od oko pet odsto godi-
{we i, uz smawewe veli~ine Vojske, a time i sredstava kojima
raspola`e, smawewa op{tih tro{kova (napu{tawe objekata,
kasarni i garnizona), a i optimalnog re{ewa vojno-penzionog
fonda, trebalo bi da se pove}ava iznos za opremawe i re-
mont. Realno posmatrano, do 2010. taj postotak bi trebalo da
naraste na oko 12 odsto od buxeta. To, pak, nije dovoqno za
ve}e investicije u opremawu Vojske – nabavku velikih i skupih
sistema. Zato je, u Strategijskom pregledu odbrane, projekto-
vano da se te nabavke realizuju posle 2010. godine.

Sa druge strane, Planom razvoja sistema odbrane do
2010. godine, projektovano je da se opremawu da ve}i zna~aj,
a finansiralo bi se iz buxeta i sredstava Master plana i
Nacionalnog investicionog plana. Na taj na~in su obezbe|ena
sredstva za remont aviona MiG-29 u 2007. godini.

Treba imati na umu i ~iwenicu da iskustva drugih zemaqa
kazuju da se veliki projekti odbrane, od dr`avnog zna~aja, naj-
~e{}e finansiraju kreditirawem, a mnoge zemqe ulaze u koo-
peracije sa drugim dr`avama. Primer je Nema~ka. Osamdeset
odsto wene odbrambene industrije po~iva na kooperacijama
sa drugim zemqama. Ako to radi Nema~ka, koja je bogata ze-
mqa, to bi morali da rade i na{i. I verovatno }e tako i bi-
ti. Ali to je stvar Ministarstva odbrane.

Svi se nadaju da }e ulazak u Partnerstvo za mir otvori-
ti i druge mogu}nosti, nova partnerstva, ulagawa?   
– Ulazak u Partnerstvo nije na{a obaveza, i to smo ~esto

ponavqali, ali ulazak u tu grupaciju otvara mogu}nosti. U Be-
ogradu je odr`ana sednica sa timom SEEC - South East Clearing
House, koji nudi pomo}, a tu su i DRG – Radna grupa Nato–Sr-
bija i radni stolovi koji prave odre|ene programe. Sve su to
izgledi koji se nude, ali samo Partnerstvo nas ne obavezuje
da se prestrojavamo, niti nekoga da nam poma`e. Ali pru`a

– Uprava za planirawe i razvoj je
nosilac planirawa, opremawa i remon-
ta za sistem odbrane i nosilac planira-
wa nau~noistra`iva~kog rada iz obla-
sti nau~noistra`iva~ke delatnosti
(NID) sistema odbrane, ali samo za Voj-
sku. A kada je u pitawu sistem odbrane,
nosilac planirawa NID je Uprava za
strategijsko planirawe MO. Dakle, te-
`i{te na{eg rada je planirawe oprema-
wa ili remonta, ali ni`eg nivoa remon-
ta. Za generalni remont sredstava NVO
nadle`na je Uprava za odbrambene teh-
nologije Sektora za materijalne resur-
se MO. U ~itavom procesu nosioci zada-
taka su, pored navedenih, Uprava za
snabdevawe, koja sklapa ugovore, Upra-
va za buxet i finansije, koja determini-
{e finansijska sredstva, i pojedine
uprave General{taba, kao {to su J-2 –
Uprava za obave{tajno-bezbednosne po-
slove, Uprava logistike i Uprava za te-
lekomunikacije i informatiku. 

Svi zajedno morali bismo da u
tom procesu ”igramo” po istim pravi-
lima igre. U tom smislu je Uprava za
planirawe i razvoj pokrenula {iroku
akciju s ciqem da se izna|e jedinstven
metod dolaska do toga kako }emo na
isti na~in, a svako u skladu sa svojim
nadle`nostima, planirati, a potom i
realizovati planove. 

Razgovore smo najpre po~eli sa
Upravom za odbrambene tehnologije, ta~nije Vojnotehni~kim in-
stitutom, jer na{e dve uprave najvi{e rade na realizaciji zada-
taka razvoja. Slede razgovori sa Upravom za snabdevawe, Sek-
torom za materijalne resurse MO, Upravom za buxet i finansi-
je i ostalim upravama General{taba. Kada se ti razgovori zavr-
{e uradi}emo studiju, novi algoritam opremawa i nau~noistra-
`iva~kog rada u Vojsci, i ona }e biti predstavqena na Glavnom
vojnotehni~kom savetu krajem aprila. Ciq nam je zajedni~ki –
utvrditi najpogodniji metod u planirawu, pra}ewu realizacije i
analizi opremawa i remonta u sistemu odbrane. Znawe, voqa i
podr{ka jesu osnovni preduslov za uspeh. Znawa imamo, voqe ne
nedostaje. Treba nam samo ve}a podr{ka. Sinergija je osnovni
na~in za ostvarewe ciqa.

^esto se pomiwe Strategijski pregled odbrane, ali on jo{
nije usvojen, pa je neizvesno i prioritetno opremawe Voj-
ske sredstvima koja su predvi|ena. Koji }e projekti sigur-
no opstati kada se taj dokument usvoji?
– Reformski proces sistema odbrane i Vojske Srbije

sprovodi se u tri kompatibilne sfere: strate{ko-doktrinar-
noj, pravno-normativnoj i organizacijsko-funkcionalnoj.
Strategijski pregled odbrane je (iz strate{ko-doktrinarne
sfere), kao jedan od najzna~ajnijih dokumenata dugoro~nog pla-
nirawa razvoja sistema odbrane (a u okviru wega su i razvoj,
opremawe i modernizacija Vojske) utvr|en u formi nacrta i
usagla{en na Kolegijumu na~elnika General{taba i Kolegijumu
ministra odbrane. To je javni dokument. Dakle, mi se ne dvou-
mimo o prioritetima u opremawu Vojske. Li~no smatram da }e,
kada Narodna skup{tina Republike Srbije usvoji taj dokument,
ostati projekti koji su utvr|eni u wemu. Sa druge strane, Stra-
tegijski pregled odbrane je osnova za dugoro~no i sredworo~-
no planirawe, koje se realizuje u Planu razvoja sistema od-
brane. Taj plan obuhvata i projekat opremawa, a kompatibi-
lan je sa Strategijskim pregledom odbrane.

NA RAVNE ^ASTI

U okviru predlo`enog Plana nau~noi-
stra`iva~ke delatnosti za 2007. godinu za
sistem odbrane, od ukupnog iznosa od oko 45
miliona dinara, udeo planiranih finansij-
skih sredstava koja su predvi|ena za reali-
zaciju istra`iva~kih i razvojnih zadataka
iz oblasti tehni~kih nauka je oko 88 odsto,
za medicinske nauke 6,5 odsto, a za oblasti
op{tevojnih nauka oko 5,5 odsto. Takav udeo
pojedinih nau~nih oblasti predstavqa urav-
note`en odnos iskazanih potreba i zahteva
nosilaca planiranih zadataka i aktivnosti,
s jedne, i mogu}nosti koje su limitirane
ograni~enim finansijskim sredstvima po
tom rashodu, sa druge strane.

OPSTANAK ODBRAMBENE 
INDUSTRIJE

– Gde god smo bili u inostranstvu svi
su nam rekli: Nemojte izgubiti namensku in-
dustriju. Mi koji smo to uradili, lo{e smo
uradili, i te{ko mo`emo da je vratimo. Dr-
`ite to {to imate, a ono {to mislite da je
rentabilno i {to donosi produkt nemojte ni
po koju cenu razbijati. Dobro je da znamo za
wihove gre{ke, posrtawa, kako ih ne bismo
pravili na svom putu. 



sastavni deo ~itavog sistema modela
opremawa, i usko je zavisan od dinami-
ke razvoja ostalih podsistema.

Kvalitet pu{ke M21 ispituje TOC,
a na{i zahtevi bi mogli da se svrstaju u
dve grupe: zahtevi kvaliteta u skladu sa
postoje}im standardima i zakonskom
regulativom, i takti~ko-tehni~ki zahte-
vi koje sredstvo treba da ispuni. Kada
je re~ o zahtevima kvaliteta, mogu da ka-
`em da smo u celini zadovoqni i da su
to dokazali i rezultati ispitivawa u
Tehni~kom opitnom centru. Hteo bih da
istaknem da su na{i standardi zaista
vrlo rigorozni i zahtevaju vrhunski kva-
litet u svim fazama izrade sredstva.
Uostalom, potvrda za to jeste i veliko
zanimawe drugih zemaqa.

Kada   je re~ o takti~ko-tehni~kim
zahtevima oni su postavqeni visoko – u
vrh svetskih standarda. Od nove pu{ke
tra`i se da dejstvuje brzo, efikasno u
svim meteorolo{kim i klimatskim uslo-
vima, te da u uslovima ograni~ene vi-

mogu}nosti, boqe mogu}nosti nego kad
niste partneri.

[ta }e biti sa projektima koji
se zbog poznate materijalne si-
tuacije u Vojsci i namenskoj in-
dustriji razvijaju vi{e godina?
– Pri izradi Plana nau~noistra-

`iva~kog rada u Vojsci Srbije razma-
trani su mnogobrojni aspekti koji uti~u
na opredeqewe da li }e neki razvojni
zadatak ili projekt modernizacije
ostati i daqe u tom planu. Ti ~inioci,
pre svega, jesu kategorija prioriteta
konkretnog zadatka, potrebna finan-
sijska sredstva za zavr{etak i, narav-
no, izvesnost realizacije, u skladu sa
zahtevima definisanim programskim
dokumentima razvoja. 

Prioritetni zadaci razvoja i mo-
dernizacije sredstava NVO jasno su de-
finisani u Nacrtu Strategijskog pre-
gleda odbrane i Ministarskom uputstvu
za teku}u godinu. Pri izradi obrazlo-
`ewa za konkretne zadatke vodi se ra-
~una i o tome da li }e projekti koji su
ve} dugo u fazi razvoja, kada budu uve-
deni u operativnu upotrebu, biti per-
spektivna sredstava NVO.

Posle selektivnih zahvata u pla-
novima NIR ostali su samo zadaci ~i-
ja }e realizacija dovesti do pokreta-
wa opremawa perspektivnim sred-
stvima, kao {to su protivoklopni ra-
ketni sistem bumbar, sredstva u pro-
jektu Model opremawa vojnika pe{a-
dije, i druga, a zadaci za koje je pro-
ceweno da se ne mogu zavr{iti u skla-
du sa o~ekivanim efektima   iskqu~e-
ni su iz planova NID.

Model opremawa vojnika pe{a-
dinca jeste projekat koji se raz-
vija od 1999. godine. Od sredsta-
va NVO kojima }e biti opremqen
na{ vojnik, najzna~ajnija je pu{ka
M21. Iako je usvojena u naoru`a-
we, jo{ se nije pojavila u na{im
jedinicama, a prodaje se po sve-
tu. Kako to obja{wavate?
– U okviru projektnog zadatka Mo-

del opremawa vojnika pe{adije razvi-
jaju se ~etiri podsistema. Prvi je pod-
sistem naoru`awa; wime je predvi|e-
no da se razvije automatska pu{ka 5,56
mm i familija municije 5,56 mm za to
oru`je, potcevni baca~ granata 40 mm
i familija municije 40 mm. Predvi|e-
no je i da se u okviru podsistema za
upravqawe vatrom, pored ostalih
sredstava, a za potrebe nove pu{ke
M21, razviju opti~ki i pasivni ni{an,
laserski obele`ava~ ciqa i laserski
mera~ daqine. To je razlog zbog koga
podsistem naoru`awa nije jedini, ve}
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PRIORITETI

– Mi smo se opredelili da na{ vazdu-
{ni prostor ~uvamo sami. Zato }emo remon-
tovati migove 29, potom dolaze sredstva va-
zdu{nog osmatrawa i javqawa i druga koja
ulaze u taj sistem, na primer, radari. To }e
biti prioritet u opremawu do 2010. godine.

IZVODQIVO, PRIHVATQIVO 
I POGODNO

– U svakom procesu, prilikom odlu~iva-
wa, a u skladu sa utvr|enim kriterijumima,
postoje izvodqiva, prihvatqiva i pogodna
re{ewa. Izvodqiva re{ewa su ona koja mo-
gu da budu primewena sa raspolo`ivim re-
sursima. Prihvatqiva su ona vredna cene ili
rizika ukqu~enog u wihovu primenu, a pogod-
na – stvarno re{avaju problem. U praksi mi
treba da te`imo ka najpogodnijim re{ewima!

INTERVJU



dqivosti, a posebno no}u, obezbedi mogu}nost dejstva, uz visok
stepen efikasnosti. Sve to obezbe|uje upravo podsistem za upra-
vqawe vatrom. I to je razlog {to na{a pu{ka jo{ nije zavr{ila
sve faze ispitivawa. Sada smo u posledwoj i najslo`enijoj fazi
– integracije dva pomenuta podsistema. A odgovor na pitawe za-
{to se pu{ka prodaje drugim zemqama nije u nadle`nosti Uprave
za planirawe i razvoj.

Kakva je sudbina najavqivanog projekta lasta 95?
– Vojska Srbije, ta~nije Vazduhoplovstvo i protivvazduho-

plovna odbrana ima potrebu za nabavkom odgovaraju}eg aviona
za po~etnu i osnovnu leta~ku obuku. Na osnovu analiza takti~ko
-tehni~kih zahteva, stawa konstruktorskih i proizvodnih kapaci-
teta doma}e vazduhoplovne industrije i ekonomske racionalno-
sti, proizvodwa doma}eg aviona za po~etnu obuku lasta 95 po~e-
la je 1994. godine. Me|utim, kasnilo se sa proizvodwom dva pro-
totipa u fabrici Utva AI Pan~evo. Proizvodwa je nastavqena
normalnim tempom tek u drugoj polovini 2006, kada su obezbe|e-
na potrebna finansijska sredstva. Do sada su proizvedeni svi
elementi konstrukcije za dva prototipa, a u narednom periodu
te`i{te aktivnosti bi}e na nabavci i ugradwi opreme, a zatim i
na zavr{noj monta`i aviona. 

Veliki problem, od koga zavisi sudbina ovog projekta, a ko-
ji nije u nadle`nosti Uprave za planirawe i razvoj G[ VS, jeste
nere{eni status fabrike Utva AI Pan~evo, koja bi trebalo da
realizuje serijsku proizvodwu aviona. Na{a uprava je, u okviru
svoje nadle`nosti, inicirala re{avawe navedenog problema u
Ministarstvu odbrane, odnosno Vladi Republike Srbije, u ~ijoj
nadle`nosti se nalazi fabrika Utva Pan~evo. Od na~ina re{a-
vawa statusa fabrike zavisi}e i sudbina projekta lasta. Ukoli-
ko ne bude uslova za realizaciju serijske proizvodwe, Uprava za
planirawe i razvoj pokrenu}e proceduru nabavke odgovaraju}eg
aviona za po~etnu i osnovnu obuku.

O novom Pravilniku o opremawu Vojske sredstvima NVO,
va`nom dokumentu od koga zavisi postavqawe korektnih
“pravila igre” za sve koji razvijaju sredstva NVO ili ih
kupuju, dugo se pri~a. Kada }e biti usvojen?
– Pravilnik je samo jedan u nizu sistemskih dokumenata koji

reguli{u sferu opremawa i razvoja sredstvima NVO. Sa druge
strane, Vojska se uvek oslawa na va`e}u regulativu i odre|eni
propisi uvek postoje, pa i Pravilnik o opremawu. Onaj koji se sa-
da koristi prevazi|en je u ve}em delu i ne odgovara novoj organi-
zaciji Ministarstva odbrane, General{taba i Vojske Srbije.

Na izradi novog Pravilnika o opremawu Vojske Srbije NVO
u miru radi stru~ni tim (Radni sto br. 12 grupe Srbija–NATO za
reformu odbrane), sastavqen od kompetentnih stru~waka za tu
oblast iz svih struktura sistema odbrane. Predlog Pravilnika
razmatran je tri puta u svim organizacijskim jedinicama MO i
G[, potom i u komandama operativnih sastava. Kona~ni predlog
izra|en je u januaru i stavqen u proceduru usvajawa. Pravilnik
je razmatran i na sednici Glavnog vojnotehni~kog saveta, gde je
zakqu~eno da je kvalitetan, da obezbe|uje znatna poboq{awa u
odnosu na postoje}i i da je prilago|en novoj organizacijskoj
strukturi MO i Vojske Srbije. Dakle, prilago|en je novim uslo-
vima razvoja, proizvodwe i prometa sredstava NVO, sa jasno
razra|enim nadle`nostima i procedurama u procesu opremawa. 

Tokom aprila doradi}emo taj dokument i pripremiti ministru
odbrane da ga propi{e. Trenutno postoji problem pravne prirode
koji onemogu}ava propisivawe ovog pravilnika, a to je da Mini-
starstvo odbrane nije obuhva}eno postoje}im Zakonom o ministar-
stvima Vlade Srbije. O~ekujemo da }e se i taj problem re{iti usko-
ro i da ne}e biti smetwi za dono{ewe novog Pravilnika.

Ostaje li i daqe obaveza da se sva sredstva NVO iz uvoza
ispituju kod nas pre uvo|ewa u naoru`awe na{e vojske?
– Opremawe na{e Vojske sredstvima NVO iz uvoza je i do

sada bila jedna od varijanata, utvr|ena va`e}im Pravilnikom o
opremawu Vojske sredstvima NVO u miru i programskim dokumen-

tima koji defini{u na~in i dinamiku opremawa. Prema va`e}oj
proceduri opremawa, nakon nabavke uzoraka sa stranog tr`i-
{ta sprovode se takozvana verifikaciona ispitivawa, i u zavi-
snosti od dobijenih rezultata sredstva se uvode u opremu na{e
vojske. Dinamika opremawa se defini{e posebnim programom
realizacije opremawa, koji se izra|uje po uvo|ewu sredstava u
operativnu upotrebu Vojske.

Prema predlogu novog Pravilnika o opremawu za sredstva
iz uvoza, koja poseduju validne sertifikate (ispitana u ovla{}e-
nim institucijama i prema priznatoj metodologiji u sistemu zah-
tev–metoda provere–ispuwewe zahteva), predvi|en je takozvani
skra}eni postupak verifikacije. Na osnovu dobijenih sertifi-
kata i atesta, kao pokazateqa kvalitativnih odlika sredstva,
Tehni~ki opitni centar, kao ovla{}ena institucija za proveru
kvaliteta, izra|uje izve{taj, sa preporukom nosiocu zadatka o
tome da li je sredstvo ispunilo deklarisane i postavqene zahte-
ve. U tim slu~ajevima su, pored verifikacije funkcionalnih i
bezbednosnih odlika, opredequju}i faktori u odluci o nabavci
ispitivanog sredstva kompatibilnost sa ostalim sredstvima na-
{e vojske i prilago|avawe ure|enom sistemu Integralnog teh-
ni~kog obezbe|ewa.

Da li }e na{a odbrambena industrija, remontni zavodi i
VTI mo}i da zadovoqe sve va{e zahteve u procesu oprema-
wa?
– Stawe kapaciteta doma}e odbrambene industrije, remont-

nih zavoda i Vojnotehni~kog instituta ima veliki zna~aj za opre-
mawe Vojske odgovaraju}im sredstvima NVO. ^iwenica je da je
rad svih navedenih kapaciteta optere}en i ote`an nizom kom-
pleksnih problema nasle|enih iz prethodnih godina, ~ije se op-
timalno re{ewe tra`i u procesu reforme sistema odbrane. 

Uprava za planirawe i razvoj, u procesu opremawa, odno-
sno u toku izrade programskih dokumenata (takti~ka studija, pret-
hodna analiza i program realizacije), veliki zna~aj poklawa
analizi stawa pomenutih kapaciteta i proceni mogu}nosti za re-
alizaciju  razvoja, proizvodwe i remonta sredstava NVO. Nave-
dena analiza je, pored analize ekonomske racionalnosti, kqu~-
ni kriterijum prilikom odlu~ivawa o izboru modela (varijante)
opremawa. Ukoliko se proceni da doma}i proizvodni i remont-
ni kapaciteti nisu u stawu da opreme VS odgovaraju}im sred-
stvom NVO, Uprava za planirawe i razvoj predlo`i}e primenu
drugog modela opremawa, koji u datim uslovima predstavqa po-
godno re{ewe. Bitno je da se ostvari osnovni ciq, a to je da se
Vojsci na vreme obezbede potrebna sredstva NVO, koja }e stepen
sposobnosti za izvr{avawe wenih misija i zadataka odr`ati
ili podi}i na potrebni nivo.

Ima li Uprava J-5, kao kolektivni takti~ki nosilac pro-
grama razvoja i opremawa Vojske, dovoqno stru~nog kadra,
sposobnog da prati svetske tokove razvoja sredstava NVO?
– Uprava za planirawe i razvoj je nadle`nost kolektivnog

takti~kog nosioca, kako rekoste, preuzela 2005. godine, kada je i
formirana. Me|utim, u sistemu pra}ewa i predvi|awa razvoja
sredstava NVO nije samo Uprava zadu`ena za taj posao. Tu su,
pre svih, operativne komande, nau~noistra`iva~ke i razvojne
ustanove – instituti, katedre Vojne akademije i druge uprave G[
i Sektora za materijalne resurse MO. Uprava je stru~ni organ
na~elnika General{taba i nosilac planirawa za sistem odbra-
ne, a navedenim poslovima bavi se jedan wen deo. Oficiri koji
~ine taj deo Uprave su na tim poslovima ve} tre}u godinu. Neki
su na {kolovawu u inostranstvu, pojedinci su zavr{ili usavr-
{avawa u inostranstvu, svi govore neki od svetskih jezika, a u
radu koriste informacionu tehnologiju sa sertifikatom ECDL.
Ve}i deo je zavr{io Komandno-{tabno, a mawi i General{tabno
usavr{avawe. Ispod nivoa komandno-{tabnog usavr{avawa ne-
ma oficira u tom delu Uprave. 

Mira [VEDI]
Snimio Darimir BANDA
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DOGA\AJI

DELEGACIJA VAZDUHOPLOVNOG RATNOG KOLEXA SAD U SRBIJI

UPOZNAVAWE REGIONA
U susretu sa 
dr`avnim i vojnim 
zvani~nicima Srbije 
ameri~ka delegacija  
obavestila se o 
wihovoj viziji 
regionalne i globalne 
bezbednosti

12

POSETE STRANIH
VOJNIH
PREDSTAVNIKA
Strani izaslanici odbrane, akred-

itovani u Srbiji, posetili su 15. marta
Brigadu veze, a 22. marta Upravu za od-
branu Srbije.

U Brigadi veze komandant pukovnik
Goran Trampi} govorio je stranim vojnim
predstavnicima o istorijatu roda veze na
prostorima Srbije, mestu i ulozi jedinice
kojom komanduje u sistemu odbrane, wenoj
organizacionoj strukturi i zadacima. Pu-
kovnik Trampi} je goste informisao i o
trenutnom stawu sistema veza u Vojsci Sr-
bije i budu}im ciqevima u oblasti razvoja
komunikacija i informatike u na{oj vojsci.

Izaslanici odbrane postavili su
vi{e pitawa, mahom o mogu}nostima za
saradwu firmi iz wihovih zemaqa sa
Ministarstvom odbrane, kada je re~ o na-
bavci savremenih ure|aja veze za potrebe
srpskih oru`anih snaga.

Izaslanici odbrane posetili su i
Upravu za odbranu Srbije. U Skup{tini
grada Beograda goste je pozdravio zamenik
predsednika Zoran Alimpi} i istakao od-
li~nu saradwu koju gradske strukture imaju
sa Ministarstvom odbrane, naro~ito sa
Upravom za odbranu kojoj organizaciono
pripada i beogradski Centar za obave-
{tavawe.

Na~elnik Uprave za odbranu Milan
Popadi} informisao je strane vojne pred-
stavnike o perspektivama razvoja sistema
za{tite i spasavawa stanovni{tva u Srbi-
ji i najavio da }e novi zakon jasno propisa-
ti ulogu svakog segmenta, pa tako i vojske, u
integrisanom sistemu za{tite gra|ana, po-
sebno za efikasnije reagovawe. 

A. A.

SEMINAR 
“SAD – VOJNA
KRIVI^NA ISTRAGA” 
U Centru za mirovne operacije 14. i

15. marta odr`an je seminar “SAD – vojna
krivi~na istraga”, u organizaciji Uprave
vojne policije. Predava~i na seminaru bi-
li su predstavnici Evropske komande Oru-
`anih snaga SAD.

Obra|ene su teme o du`nostima i od-
govornosti oficira specijalne istrage,
prikupqawu podataka u kriminalisti~koj
istrazi, koordinaciji procesa istrage,
novim tehnikama – tehnologiji u kriminal-
nom istra`ivawu, merama fizi~ke za{ti-
te za istra`iteqe i evidencija krimina-
listi~ko istra`nih dokaza, posedovawe,
skladi{tewe i klasifikovawe. 

S. \.

UKRATKO

stima dokle se stiglo sa reformom tog de-
la Vojske Srbije, istorijat vazduhoplov-
stva, te viziju V i PVO u budu}nosti. 

Na Aerodromu Batajnica Amerikanci
su obi{li 204. avijacijsku bazu, o kojoj im
je govorio komandant pukovnik Mirko Vra-
ni}. Tokom obilaska aerodroma goste je za-
nimala oprema izvi|a~kih aviona, godi-
{wi nalet, obuka, broj pilota,  do{kolo-
vawe za drugi nivo stru~ne osposobqenos-
ti, bezbednost letewa...

– Uz prethodne ~asove na kojima smo
obradili regiju eks katedra, polaznici Va-
zduhoplovnog ratnog kolexa obilaze te
zemqe li~no i susre}u se sa wihovim di-

plomatskim, vojnim,
ekonomskim i kul-
turnim segmentima.
Ciq je da se {to vi-
{e sazna o zemqi,
odnosno regionu, i
smatramo da se sa-
mo kombinacijom ta
dva modela znawe
mo`e upotpuniti –
rekao je  profesor
pukovnik Xon Emik,
od koga smo saznali
da Kolex organizuje
brojna studijska pu-
tovawa u razli~i-
te delove sveta.

Delegaciju Va-
zduhoplovnog ratnog
kolexa primio je i
komandant Kopnenih
snaga general-potpu-
kovnik Mladen ]ir-
kovi}, koji im je go-

vorio o  zoni odgovornosti i najva`nijim za-
dacima tog sastava. U Ni{u su profesori i
slu{aoci Ratnog kolexa obi{li i ni{ki ae-
rodrom, gde su se obavestili o uslovima ̀ i-
vota i rada 119. helikopterske eskadrile i
63. padobranskog bataqona.

S. \OKI]
Snimio D. BANDA

Delegacija Vazduhoplovnog ratnog
kolexa SAD boravila je od 14. do 18.
marta u studijskoj poseti Srbiji. Po-

laznici te {kole spremaju se za visoke du-
`nosti u oru`anim snagama svoje zemqe i
u okviru stru~nog usavr{avawa provedu
12 do 14 dana u regionu koji izu~avaju. 

Goste iz SAD su 15. marta primili
pomo}nik ministra odbrane za politiku
odbrane Sne`ana Samarxi}-Markovi},
potom i na~elnik General{taba Vojske Sr-
bije general-potpukovnik Zdravko Pono{.

– Veoma cenimo ono {to je ameri~ka
strana u~inila za nas na samitu u Rigi –
rekla je prilikom posete Sne`ana Sa-
marxi}-Markovi} i ista-
kla zna~aj bilateralne
saradwe sa SAD u siste-
mu odbrane, kao i izazove
u izgra|ivawu odnosa Sr-
bije sa Natoom i SAD.

Na sastanku u Gene-
ral{tabu Vojske Srbije go-
stima je prikazan proces
transformacije Vojske.

– Zbog uslova u koji-
ma smo se zatekli, novih
zadataka, postizawa in-
teroperabilnosti, zapo-
~eli smo proces transfo-
rmacije Vojske. Kasnili
smo gotovo 15 godina sa
promenama i sada to mo-
ramo nadoknaditi – rekao
je, izme|u ostalog, na~el-
nik G[ VS general-potpu-
kovnik Zdravko Pono{.

Ameri~ka delegacija
posetila je zatim Vojnu
akademiju, gde ju je primio na~elnik gene-
ral-major Vidosav Kova~evi}. 

Drugog dana posete gosti iz SAD obi-
{li su Komandu Vazduhoplovstva i protiv-
vazduhoplovne odbrane u Zemunu, potom i
Aerodrom Batajnica. U Komandi V i PVO
primio ih je zamenik komandanta pukovnik
Neboj{a \ukanovi}, dok je na~elnik {ta-
ba pukovnik Jovica Dragani} predo~io go-

BEZBEDNOST BALKANA
Po re~ima studenta pukovni-

ka Dejvida Hjuma, grupa je nai{la
na toplu dobrodo{licu vladinih
i vojnih zvani~nika, s kojima je vo-
|en otvoren razgovor o mogu}no-
stima u regionu:

– Nama je to va`no jer pi{e-
mo radove o bezbednosnim pitaw-
ima Balkana. Moje istra`ivawe
govori o mogu}nostima potenci-
jalnog pristupa Natou, odnosno,
{ta je to {to bi Vojska Srbije mo-
gla da obezbedi u tom slu~aju. U su-
sretu sa dr`avnim i vojnim zva-
ni~nicima poku{ao sam da utvr-
dim kakva je wihova vizija regio-
nalne i globalne bezbednosti.
Naravno, drugi studenti su zain-
teresovani za druga pitawa.



P E R   A S P E R A

Pi{e 
Qubodrag 
STOJADINOVI]

N

Jako su mi sumwivi
mu{karci koji na 
svojoj osobi naxixaju
slike drugih dasa.
Ali, dobro, svako 
ima svoj ukus. 
I na~in kako da do|e
do pobede. Jedan 
od wih je uporno 
negirawe poraza, 
a i stvarnosti. 
Bex je savr{en 
na~in za to: 
nosi{ glavuxu za 
koju misli{ da 
misli umesto tebe. 

P
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ro{lo je osam godina od bombardovawa Srbije.
Dvadeset i ~etvrtog dana marta prvi “tomahav-
ci“ poleteli su sa raznih strana. Po~elo je ra-

zarawe jedne evropske dr`ave, a akcija se, zamislite
cinizma, zvala “Milosrdni an|eo“.

Taj “an|eo“ je svakako dolazio iz pakla, to se vi-
delo istog dana kad je nadleteo Srbiju. Ma kako se
qudi trudili da defini{u tu tragi~nu dramu, re~ je,
da se razumemo, o surovom, ilegalnom nasiqu zapad-
ne vojne alijanse, pri ~emu je bez milosti uni{tavan
`ivot u Srbiji.

To se ne mo`e i ne sme zaboraviti. Nato je osta-
vio duboke o`iqke po licu Srbije, i takvi se tragovi
ne bri{u. Naravno da se mora i}i daqe, i da nepri-
jateqstvo ne mo`e niti mora biti ve~no. Ali, zabo-
ravqeno zlo mo`e da se vrati. @elimo da budemo si-
gurni da Shefer, u simboli~kom smislu ne li~i na So-
lanu. I da misli ozbiqno kada Srbiju vidi kao “fak-
tor stabilnosti na Balkanu“.

Svaka pri~a o faktoru li~i jedna na drugu. Sr-
bija vi{e ne podse}a na tamni vilajet iz ‘99. godine.
Ona vi{e nema ambicije da ratuje protiv ~itavog sve-
ta, ma kakav on bio, nego da `ivi u skladu sa wim. 

Ali, ne mo`emo zaboraviti: pogibiju Milice
Raki} u Batajnici, masakr nedu`nih civila na mostu u
Varvarinu. Ru{ewe stambenog bloka i smrt vi{e de-
setina civila u Aleksincu. Skoro identi~an u~inak u
Surdulici. Ubistvo radnika RTS! 

Zatim pokoq kasetnim bombama na ni{koj pija-
ci. Ubijawe ~itavog voza sa svim wegovim putnicima u
Grdeli~koj klisuri.

Vi{estruko bombardovawe Pan~eva i Bari~a,
zlo~ine koji su za pola sata mogli da ubija ~itav Beo-
grad. Ubistvo vi{e desetina Albanaca u izbegli~koj
koloni na Kosmetu. Nasilno “odlagawe“ municije sa
uranijumom, udare na snabdevawe strujom i vodom. 

i{ta se ne sme zaboraviti, ali ovde smo naveli
samo ono {to nimalo nije li~ilo na “vojne
ciqeve“. I nije imalo veze sa bilo kojim re`i-

mom i wegovim obarawem. Nezavisno {to je jedna
bomba pogodila spava}u sobu bra~nog para Milo{e-
vi}–Markovi}. Ali oni u tom ~asu nisu spavali na
ciqu.

U poku{aju da navedem inventar zlo~ina i zlo-
~inaca, odlu~io sam se samo za jedno ime: Vesli
Klark. On je li~no nare|ivao pogrom civila “kako bi
opao moral srpskog stanovni{tva“. Ni{ta nije bilo
slu~ajno, sva ubistva su ciqana. Mala je uteha Srbiji
{to Vesli Klark nije pro{ao ni prvu selekciju za
predsednika SAD. ^ak su i tamo bili gadqivi na we-
govu mra~nu biografiju. “On je zlikovac, ali wemu se
ne}e suditi!“

Tako je jedan ameri~ki novinar pisao o svom
zemqaku, i sam zga|en nad wegovom komandantskom
etikom. Jedan Klark, kao glava tog mehanizma, mo`da

nije dovoqan da se objasni su{tina zlo~ina. Ali te,
1999. godine, ona nije rezultat sumanutog orgijawa
jednog psihopate, nego deo sistema.

E, sad, svaka pri~a, pa i ova – ima i svoju drugu
stranu. Posle kapitulacije pod Zebrwakom i
povla~ewa srpske vojske, u tada{woj vojno-politi~koj
eliti je nastalo slavqe. Prvi general je izjavio: “Ne-
ma sumwe, mi smo pobedili Nato“.

Euforija zbog pobede bila je skoro nepodno-
{qiva. Kovane su medaqe i odlikovawa. Svaka ~ast
vojnicima i jedinicama. Oni su sve to zaista zaslu-
`ili. Nedu`ni i bez orijentacije, na{li su se u za~a-
ranom krugu sitne taktike, pogre{ne strategije i ne-
pravedne istorije. Mada su se vojskovo|e najvi{e pr-
sile. Jedan od wih, koji je slavno otvorio pontonsku
}upriju na Velikoj Moravi kod Mijatovca (a koju je jo{
u toku sve~anosti odvukla divqa voda) dobio je ~in ge-
nerala armije. Kao da je li~no, na beloj kobili, umar-
{irao u Va{ington.

eneral Pavkovi} je predlo`io Slobodana Mi-
lo{evi}a za narodnog heroja. U predlogu stoji i
neverovatna re~enica da je vrhovni, to jest Mi-

lo{evi} “vojskovo|a kakvog je te{ko na}i u novijoj
istoriji!“ Ako je Pavkovi} `eleo da se naruga
omiqenom {efu, nije mogao da na|e prikladniju for-
mulaciju. Ali, “vojskovo|a kakvog je te{ko na}i“,
ipak je imao vi{e stila od wegovih seiza, te nije pri-
mio orden. Jednostavno je pre}utao udvori~ki pred-
log. I iskovano odlikovawe, na kome se nije {tedelo,
ostalo je u muzeju glupih predloga, da sa~eka nekog no-
vog heroja.

E sad, godine su prolazile, rane su zarastale ili
su iznova pozle|ivane. Srbija je polako grabila iz
pro{losti i tra`ila put ka svetlosti. Zaborava ne-
ma, ali od zlog pam}ewa se ne mo`e pre`iveti. Razu-
me se da su prevrednovani rezultati rata. Bio je to
katastrofalan rezultat: Silovita agresija, s jedne, i
vojno-politi~ka elita savr{eno skrojena za poraze.
Da nije bilo serije te{kih poraza, ne bi bilo diktata
kojemu jo{ nekako odolevamo diplomatskim oru j̀em.

E sad, vidite, u nekim je glavama vreme stalo.
Ili betonirano za sva vremena. To su ve} bunkeri sa
ustajalim vazduhom. Naviknut na sva{ta, ipak me je
grdno za~udio jedan intervju, objavqen pre nekoliko
dana, a povodom marta ‘99. godine. Tada{wi general,
a sada{wi penzioner i galamxija jedne stranke tvr-
di: “Mi smo pobedili Nato“. Na reveru mu se jasno
vidi bex sa strana~kim vo|om.

Jako su mi sumwivi mu{karci koji na svojoj oso-
bi naxixaju slike drugih dasa. Ali, dobro, svako ima
svoj ukus. I na~in kako da do|e do pobede. Jedan od
wih je uporno negirawe poraza, a i stvarnosti. Bex je
savr{en na~in za to: nosi{ glavuxu za koju misli{ da
misli umesto tebe. 

G
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Kako je Vojska sastavni
deo dru{tva, wegov
svojevrstan uzorak, 
ne ~udi, ve} nailazi 
na odobravawe javnosti
{to je ba{ u wenim
okvirima nedavno
organizovana stru~na
konferencija o
Suzbijawu zloupotrebe
psihoaktivnih supstanci
u Vojsci Srbije. Kako se
taj problem ne mo`e
izolovano posmatrati,
sasvim je bio primeren
i logi~an izbor
organizatora: Uprave 
za qudske resurse
General{taba Vojske
Srbije i Odeqewa 
za mentalno zdravqe 
i vojnu psihologiju
Vojnomedicinske
akademije Ministarstva
odbrane, da se problem
posmatra sveobuhvatno,
iz razli~itih uglova i sa
raznolikim iskustvima.
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K
oliko su bolesti zavisnosti akutni problem savremenog dru{tva, ukqu-
~uju}i i na{e, dovoqno upozoravaju ~iwenice da je sve vi{e zavisnika,
da se sve vi{e ~uje da je mogu}e govoriti i o elementima epidemije, da
sve mla|i stanovnici ove planete, registrovani su slu~ajevi dece od 10
godina, dolaze u kontakt sa psihoaktivnim supstancama, da svaki zavi-
snik uvu~e u svoju mre`u jo{ desetak osoba... 
Kako se zna da je le~ewe tih bolesti dugotrajno, skupo i kompleksno, a

rezultati su vrlo skromni, prevencija ostaje kao najva`niji oblik stru~nog i
qudskog ~iwewa. Kako je Vojska sastavni deo dru{tva, wegov svojevrstan uzo-
rak, ne ~udi, ve} nailazi na odobravawe javnosti {to je ba{ u wenim okvi-
rima nedavno organizovana stru~na konferencija o Suzbijawu zloupotrebe
psihoaktivnih supstanci u Vojsci Srbije. Kako se taj problem ne mo`e izolo-
vano posmatrati, sasvim je bio primeren i logi~an izbor organizatora:
Uprave za qudske resurse General{taba Vojske Srbije i Odeqewa za men-
talno zdravqe i vojnu psihologiju Vojnomedicinske akademije Ministarstva
odbrane, da se problem posmatra sveobuhvatno, iz razli~itih uglova i sa
raznolikim iskustvima.

STRU^NO I QUDSKO ^IWEWE

U~esnici konferencije govorili su o zloupotrebi psihoaktivnih supstan-
ci (PAS) u Vojsci Srbije, predstavnici Ministarstva odbrane Velike Brita-
nije, pukovnik Sajmon Vandelur, vojni izaslanik, i major Majkl Linski predo-
~ili su zanimqiva iskustva iz svoje sredine, a znatno {iri krug stru~waka u
ovoj oblasti, vojnih i civilnih psihologa, psihijatara i neuropsihijatara, uz
u~e{}e predstavnika Srpske pravoslavne crkve – zaokru`io je jednodnevno
izlagawe i suo~avawe iskustava i mi{qewa o toj temi na izuzetno sadr`ajan,
~ak i laicima – razumqiv na~in. Zbornik, koji }e organizatori uskoro prire-
diti, vi{e je nego potrebno {tivo, ne samo za struku ve} i za {irok krug qudi.
U wemu }e svaka porodica prona}i informacije koje su joj, mo`da, neophodne,
poput obja{wewa efekata dejstva svake droge rasprostrawene u na{oj sredi-
ni i izmewenim stawima svesti koje izaziva.

Zamenik na~elnika General{taba Vojske Srbije general-potpukovnik
Miloje Mileti} ve} na po~etku skupa istakao je da se u Vojsci Srbije siste-

SISTEM SPOJENIH
SUDOVA

B O L E S T I  Z A V I S N O S T I  –  V O J S K A I  D R U [ T V O



vojnu sredinu, general Radoj~i} je naglasio da se klasi~an model
narkomanije ne susre}e u jedinicama, jer se ‘’filtracija’’ izvr-
{i na regrutaciji, ili na preduputnim lekarskim pregledima, a
da se u jedinicama mo`e govoriti o narkofiliji (povremenom ko-
ri{}ewu narkoti~kih sredstava, bez zavisnosti), {to potvr|uju i
istra`ivawa na nivou Vojske. To ne zna~i da vojnim kolektivima
ne preti opasnost od potencijalnih u`ivalaca droge, s obzirom
na specifi~nost zadataka, uslove `ivota i dostupnost ubojnim
sredstvima:

– Nije te{ko zamisliti posledice, koje bi nastale u slu~aju
da neotkriveni narkoman zapadne u apstinencijalnu krizu dok je
na stra`i, sa oru`jem i bojnom municijom u rukama.

Odgovornost za prevenciju zloupotrebe narkotika snosi,
pre svega, komandovawe. Ona nije proporcionalna mogu}nosti-
ma efikasnog delovawa, pogotovo kada su u pitawu profesio-
nalni pripadnici Vojske. Naime, va`e}a regulativa nije efika-
sna, u pogledu disciplinskih i administrativnih postupaka,
ukqu~uju}i otpu{tawe iz slu`be.

KONTROLA NA SVIM 
NIVOIMA KOMANDOVAWA

Upravo ta ~iwenica pokre}e pitawa o merama i aktivno-
stima koje se preduzimaju radi pra}ewa i suzbijawa ove pojave
u Vojsci Srbije. U ovom trenutku kontrole se sprovode na svim
nivoima komandovawa – od prijavne slu`be, do smotri li~nih
stvari. Edukacija i kolektivna informisawa imaju sve zna~ajni-
ju ulogu u prevenciji. Lica za koja se utvrdi, ili sumwa, da kori-
ste narkotike upu}uju se na lekarski pregled, ukqu~uju}i i ciqno
testirawe na wihovo prisustvo, a potom na le~ewe ili ocenu
sposobnosti.

Svakako da navedeno nije dovoqno. Vojska ima obavezu da
u~ini sve da se zloupotreba PAS-a ne toleri{e u wenoj sredini,
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matski prate okolnosti nastanka i uzroci koji dovode do zloupo-
trebe psihoaktivnih supstanci, a stalno se preduzimaju i preven-
tivne mere na wihovom suzbijawu: 

– Ovoj aktivnosti se poklawa izuzetna pa`wa, uz najvi{i ste-
pen prioriteta, imaju}i u vidu mogu}e posledice po `ivot i zdra-
vqe qudi, uz te`i{no anga`ovawe komandira, komandanata i trup-
nih psihologa. Vojna profesija, koja je po svojoj prirodi povezana
sa nizom rizika, iziskuje opse`ne i sistemati~ne psiholo{ke pri-
preme, posebno za izvr{ewe slo`enih zadataka, {to podrazumeva
i selekciju qudstva u smislu mentalnog zdravqa i psihi~ke sprem-
nosti. Zloupotreba psihoaktivnih supstanci pove}ava mogu}nost
nastanka vanrednih doga|aja. Zato je prevencija izuzetno va`na. U
proceni treba po}i najpre od sposobnosti prepoznavawa ove po-
jave i sveobuhvatne selekcije qudskog potencijala. Neosporna ~i-
wenica je da, prakti~no, nije mogu}e otkriti sve slu~ajeve zloupo-
trebe psihoaktivnih supstanci i da je u oru`anim snagama gotovo
svih zemaqa ovo akutan problem, pri ~emu Vojska Srbije nije izu-
zetak. Spoznaja da se tim ozbiqno ugro`ava borbena sposobnost i
efikasnost svake savremene armije zahteva ozbiqan nau~ni pri-
stup u izu~avawu uzroka, posledica i prevenciji ove pojave.

To i jesu su{tinski razlozi organizacije nedavne stru~ne
konferencije. O problemima zloupotrebe psihoaktivnih sup-
stanci u Vojsci Srbije govorio je general-major Petar Radoj~i},
na~elnik Uprave za qudske resurse (J-1) G[ VS, napomenuv{i
da je narkomanija vidqiv izraz problema, stawa i tokova u dru-
{tvenoj zajednici:

– Izvesno je da se takvo stawe u dru{tvu reflektuje i na
vojnu sredinu, da se Vojska Srbije, kao i vojske drugih zemaqa,
sve ~e{}e suo~ava sa tim problemom, {to potvr|uju rezultati
redovnog pra}ewa psihosocijalnog stawa pripadnika Vojske, ali
i sagledavawa mentalnohigijenskog rada u jedinicama. To je pro-
blem koji ne sme da se ignori{e – ne zbog svoje rasprostrawe-
nosti, ve} zbog eventualnih posledica za pojedinca i kolektiv.
Dostupnost narkotika predstavqa pretwu za vojnu disciplinu,
~vrstinu kolektiva, ali i bezbednost, {to zahteva stalnu bud-
nost i direktnu protivakciju.

Ovaj socijalno-medicinski problem treba svestrano sagle-
dati kako bi se preventivno delovalo na wegovo suzbijawe u vojnoj
sredini, preduzimawem mera kojim }e se postoje}i model preven-
cije u~initi efikasnijim.

Govore}i konkretno o vrsti zloupotrebe psihoaktivnih sup-
stanci, koja se sistemom spojenih sudova iz dru{tva preta~e i u

SVET IZA ZAVESE
Informacije Svetske zdravstvene organizacije, zasno-

vane na podacima koje daje kancelarija za drogu i kriminal
Ujediwenih Nacija (ODC) pokazuju veliki porast {irewa upo-
trebe ilegalnih droga. U najve}em broju se koristi kanabis,
zatim slede amfetamin, kokain i opijati. U podacima koje na-
vodi Svetska zdravstvena organizacija o godi{woj prevalen-
ciji globalne zloupotrebe droge u periodu od 1998. do 2001.
godine procewuje se da oko 185 miliona qudi u svetu koristi
najmawe jednu vrstu droge, 147,4 su korisnici kanabisa, 33,4
amfetamina, 13,4 miliona koristi kokain, 9,20 koristi he-
roin, 7,0 ekstazija... Podaci pokazuju da je 2,5 odsto global-
ne populacije i 3,5 odsto mladih qudi od 15 godina i navi{e
koristilo kanabis najmawe jednom godi{we u navedenom pe-
riodu. Podaci tako|e pokazuju veliku zastupqenost tzv. legal-
nih psihoaktivnih supstanci, tako da je registrovano mili-
jardu i dvesta miliona korisnika cigareta, dok je 3 odsto
svetske populacije zavisno od alkohola. 

Posledwih godina u na{oj zemqi se navode brojke od
30.000 do 100. 000 korisnika psihoaktivnih supstanci.

NEMA IMUNIH SISTEMA
Sociopatolo{ki fenomen – narkomanija i narkofili-

ja, registruje se u Vojsci Srbije u znatno ni`em procentu u
odnosu na zastupwenost te pojave u dru{tvu. Analizom rele-
vantnih podataka u vojni~koj populaciji, u sagledavanom pe-
riodu od 2001. do 2006. godine, neku vrstu kontakta (stalnu
ili povremenu) sa drogom, imalo je izme|u 8 i 13% vojnika.
Stalna iskustva sa psihoaktivnim supstancama imalo je od
0,5 do 2% vojnika. Takvi vojnici su ogla{eni privremeno ne-
sposobnim i otpu{teni iz Vojske Srbije, u prvom mesecu po-
sle dolaska na odslu`ewe vojnog roka.

Na osnovu dobijenih podataka u periodu od 2001. do
2004. godine ne mo`e se zakqu~iti da je pojava imala stalan
rast niti pad, ~iwenica je da ona varira od partije do par-
tije i da se prvenstveno manifestuje u bla`im oblicima –
kao narkofilija (povremeno kori{}ewe narkoti~kih sred-
stava). 

U 2005. i 2006. godini uo~qiv pad u odnosu na prethod-
ne godine. Te`wa pada procenta vojnika koji su povremeni ko-
risnici psihoaktivnih supstanci mo`e se objasniti: uvo|e-
wem alternativnog slu`ewa vojnog roka (civilno slu`ewe) i
sprovo|ewem sveobuhvatnih mera prevencije koje se preduzi-
maju u Vojsci Srbije, pri ~emu su obuhva}eni i vojnici i sta-
re{ine.

^iwenica je, me|utim, da nijedna vojska u svetu, bez ob-
zira na sistem preventivnih mera koje preduzima, nije imuna
na zloupotrebu psihoaktivnih supstanci. 

Naravno, nikako se ne sme prevideti da zloupotreba
psihoaktivnih supstanci u vojnoj sredini ima svoje specifi~-
nosti, za razliku od drugih gra|anskih struktura i uslova.
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kako zbog svoje efikasnosti, tako i zbog
odgovornosti prema pripadnicima, wi-
hovim porodicama i dru{tvu u celini.
Zato je, pre svega, neophodno koordini-
rano preduzimawe preventivnih, ali i
represivnih mera. Iskustva drugih ar-
mija u ovoj oblasti, na prvom mestu Ve-
like Britanije, mogu biti vrlo korisna.

Zato je izlagawe majora Majka
Linskog, koji je u Beograd doputovao sa-
mo da bi u~estvovao na ovoj konferen-
ciji, pra}eno sa velikim zanimawem.

– Po~etna situacija u ovoj analizi
izgleda otprilike ovako. Me|u mladim
qudima postoji uverewe da je upotreba
droga normalna i prihvatqiva. Mi
smatramo da su vojnici ili koristili
ili bili izlo`eni drogama pre nego
{to su do{li u vojsku. Stav britanske
vojske prema konzumirawu droga je sa-
svim jasan. Ono je nekompatibilno sa
vojnom slu`bom, kr{i vrednosti i stan-
darde Vojske, uni{tava operativnu
efikasnost. Vojska uvi|a da je zloupo-
treba uobi~ajena pojava u civilnom ̀ i-
votu. Regruti su upozoreni da ne kori-
ste droge i da izbegavaju dru`ewe sa
wihovim u`ivaocima, ali i da }e oba-
vezno biti podvrgnuti obaveznom nena-
javqenom testirawu na drogu. 

Kada ka`emo da zloupotreba dro-
ge nije kompatibilna sa vojnom slu-
`bom, mislimo i na to da kratkoro~ni,
sredwi i dugoro~ni efekti uzimawa ne-
legalnih supstanci mogu da imaju {te-
tan uticaj na mentalno i fizi~ko zdravqe i spremnost, te stoga
predstavqaju direktnu pretwu i operativnoj efikasnosti Oru-
`anih snaga i sigurnosti i bezbednosti osobqa vidova Vojske.
Nezakonito kori{}ewe droge me|u pripadnicima Vojske tako|e
uni{tava ugled i polo`aj Oru`anih snaga. 

Iz izlagawa majora Linskog saznali smo i da se upravo
zbog navedenih razloga zloupotreba droga ne toleri{e u okviru
Oru`anih snaga Velike Britanije. Ukoliko testovi poka`u da je
vojnik uzimao drogu, politika Oru`anih snaga je da }e, osim kod
malog broja izuzetaka, biti otpu{ten. Politika Vojske prema
drogi zasniva se i na pove}anom stepenu informisanosti o tom
problemu, obezbe|ivawu metoda odvra}awa, naj~e{}e u obliku
obaveznog testirawa na drogu za one koji su skloni, a za one ko-
ji je jo{ uvek uzimaju, odlu~no i brzo delovawe da bi se poja~ala
vrednost odvra}awa. 

ISPOVEST KOJOJ SE VERUJE
– U pro{losti smo se najvi{e oslawali na samu metodu od-

vra}awa, ta~nije na obavezno testirawe na drogu, kako bismo sma-
wili wenu zloupotrebu u Vojsci. Ipak, sada se prevenciji pridaje
ve}a va`nost. Komandanti jedinica su obavezni da uvedu mere za
smawewe uzimawa droge u svojim jedinicama. Oni sprovode anali-
ze o specifi~nim problemima sa kojima se suo~avaju wihove jedi-
nice i pronalaze odgovaraju}e faktore rizika. Nakon toga formu-
li{u akcioni plan u obliku politike jedinice prema drogi kako bi
{to uspe{nije re{avali prepoznate probleme. Ponekad se izdvoje

najosetqiviji u jedinici,
a onda se mere prevencije
i odvra}awa usmeravaju
na wih. Va`na pitawa ko-
ja na tom putu tra`e odgo-
vore jesu i gde se po~iwe
sa zloupotrebom droge –
kod ku}e, na odsustvu...

Obavezni godi{wi
test obuke broj 6 pokri-
va aspekte zloupotrebe
droge. Dobijaju ga svi voj-
nici jednom godi{we od
oficira u jedinici. Bavi
se problemima kori{}e-
wa droge i nagla{ava po-
sledice konzumirawa.
Prezentacije koje poma`u
izgra|ivawu svesti o dro-
gi obezbe|uje civilna
ustanova koju anga`uje

Vojska. Svoje ispovesti iznose biv{i vojnici koji
su uzimali drogu i bili izba~eni iz Vojske. ^iwe-
nica da su pro{li kroz pakao i vratili se na pra-
vi put ima veliku verodostojnost i izaziva pove-
rewe slu{alaca. Iskustvo je pokazalo da, ako
imate oficira koji stoji ispred vojnika i govori
im da je droga lo{a stvar, to ne prenosi osnovnu
poruku mladim vojnicima. Svako ko ima decu tinej-
xere ta~no zna o ~emu govorim. Ako imate nekoga
sa kim slu{aoci mogu da se identifikuju kao sa
svojim vr{wakom, ko izla`e problem bez osu|iva-
wa, onda to funkcioni{e. Slu{aoci se informi-
{u o tome kako droga uti~u na rad mozga, tako da
mogu sami da zakqu~e koliko je ona {tetna, ali je
op{ta poruka jasna. 

Major Linski je detaqno izlo`io na~in te-
stirawa na drogu u Oru`anim snagama Velike Bri-
tanije, a u kasnijoj diskusiji saznali smo da se ve-
oma sli~na metoda ve} koristi i u Vojsci Srbije.
Britanska vojska sprovodi 108.000 testova svake

godine. Testovi su usmereni na one za koje postoji najve}a verovat-
no}a da }e po~initi prekr{aj, pri ~emu se testira oko 85% ukupnog
kadra. Lista prioriteta pokazuje da gde god u svetu ide britanska
vojska, ide i CDT. Testovi su nenajavqeni i sprovode se nakon od-
sustva, pre odsustva i izme|u dva odmora. 

Tokom stru~ne konferencije bilo je govora i o na~inu orga-
nizovawa i ulozi psiholo{ke slu`be u prevenciji zloupotrebe
psihoaktivnih supstanci, wihovoj zastupqenosti u periodu od
2001. do 2006. godine, epidemiolo{kim aspektima zloupotrebe
psihoaktivnih supstanci, vojnomedicinskom zna~aju prevencije
bolesti zavisnosti i ocene sposobnosti za profesionalnu vojnu
slu`bu, odlikama li~nosti koje zloupotrebqavaju psihoaktivne
supstance, iskustvima u le~ewu pripadnika Vojske od bolesti za-
visnosti, pravnim aspektima tog problema, efektima dejstva po-
jedinih supstanci, izmewenim stawima svesti adolescenata –
regruta, iskustvima u otkrivawu i suzbijawu zloupotreba psiho-
aktivnih supstanci, mogu}nostima i pouzdanosti detekcije, ali i
mogu}im zloupotrebama i manipulacijama. 

Odgovor Srpske pravoslavne crkve na bolesti zavisnosti
predstavio je episkop jegarski dr Porfirije (Peri}), iguman ma-
nastira Koviq, govore}i o Zajednici za le~ewe bolesti zavi-
snosti koja deluje pod okriqem SPC kao ”Zemqa `ivih”:

– Kada neko postane narkoman, to je vidqiv znak da on nema
samo psiholo{ki nego i duboki duhovni problem. Zajednica Zemqa
`ivih je ru`ena Bo j̀a ruka svima onima koji se ose}aju proma{e-
nim, neostvarenim, umornim, razo~aranim, zavisnicima i nezavi-

General-major 
Petar Radoj~i}

Major Majkl Linski



pristup, koji podrazumeva anga`ovawe mnogih dru{tvenih
struktura, po~ev{i od {kolstva, zdravstva, pravosu|a, orga-
na bezbednosti, sportskih organizacija, vojske, crkve, medija. 

Upravo su skoro sve pomenute strukture i bile ukqu~ene
u stru~nu konferenciju, na kojoj je svestrano, sa razli~itih
aspekata, sagledan socijalno-medicinski fenomen zloupotre-
be psihoaktivnih supstanci u Vojsci Srbije. Zakqu~ci su samo
jo{ jedan korak napred u borbi protiv bolesti koja je genera-
ciji `eqnoj snova – oduzela san. 

Dragana MARKOVI]
Snimio Z. PERGE
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snicima, tu`nim i siroma{nim u sr-
cu. Uvereni da je zavisnik u egzisten-
cijalnoj krizi, stvorena je klima `i-
vota u duhu jednostavne hri{}anske
porodice.Zato predla`emo molitvu,-
rad,iskreno prijateqstvo i stinu i od-
ricawe. U na{im bratstvima se ne pu-
{i, nema alkohola, televizije... ̂ ovek
se koncentri{e na svoju unutra{wost
i tako spoznaje svoje slabosti i vrli-
ne. Poslovi koje obavqaju momci u
bratstvu: pravqewe hleba, ~i{}ewe
po ku}i, rad u stolariji, ba{ti, rad
sa `ivotiwama, ali i umetni~ko stva-
rala{tvo, ikonopisawe, rezbarija,
pozori{te, samo su neke od aktivno-
sti koje imaju iskqu~ivo vaspitni ka-
rakter. Uslov za ulazak u zajednicu sa-
mo je jedan – `eqa za mewawem.

GENERACIJA BEZ SNOVA
Informacije Svetske zdravstve-

ne organizacije upu}uju na veliki po-
rast {irewa zloupotrebe psihoak-
tivnih supstanci. Konferencija nas je
jo{ jednom podsetila da Srbija spada u zonu sa visokim rizikom, a
tome znatno doprinosi podatak o wenom geografskom polo`aju na
Balkanskom putu, koji je poznat po ilegalnoj trgovini drogom izme|u
Azije i Evrope, ukqu~uju}i pomorske puteve, konfliktne zone na Ko-
smetu, te stoga i visoku dostupnost ilegalnih supstanci u regionu.
Istovremeno, praksa zdravstvenih stru~waka u Srbiji pokazala je
da svaki zavisnik od droge u periodu od {est do sedam godina uvu-
~e u zavisnost jo{ 10 do 12 osoba, {to otvara vrata zabriwavaju-
}em {irewu bolesti zavisnosti u Srbiji.

Dosada{wa iskustva pokazuju da re{avawe pitawa zlou-
potrebe psihoaktivnih supstanci zahteva multidisciplinarni

ZAKQU^CI I MERE

Zloupotreba psihoaktivnih supstanci je ozbiqan global-
ni dru{tveni problem, sa te`wom {irewa, naro~ito me|u
mladima, {to se reflektuje i na pripadnike Vojske Srbije.
Ova pojava me|u profesionalnim pripadnicima Vojske nema
velike razmere, ali je opasna zbog posledica koje mogu da
prouzrokuju korisnici psihoaktivnih supstanci. Preduzimawe
mera prevencije jeste osnovni na~in suprotstavqawa toj poja-
vi u Vojsci zato je potreban delotvoran i celovit program
prevencije. Organi komandovawa, koji su najodgovorniji no-
sioci prevencije, preduzimali su mere koje su doprinele kon-
troli pojave. U tome su zna~ajan doprinos imali i psiholozi,
pru`aju}i stru~nu pomo} organima komandovawa, pre svega
wihovom edukacijom. Ta oblast normativno nije dovoqno eks-
plicitno regulisana. Prema va`e}em Pravilniku za ocenu
zdravstvene sposobnosti, na slu`ewe vojnog roka upu}uju se i
regruti, koji su imali iskustva sa psihoaktivnim supstancama.
Problem se uve}ava time {to se sistematski pregledi oba-
vqaju tri do 15 godina pre upu}ivawa u jedinice.

Imaju}i u vidu ~iwenicu da negativne posledice kori-
{}ewa narkotika u vojnoj sredini mogu ugroziti gotovost poje-
dinih jedinica, radi suzbijawa i spre~avawa {irewa te poja-
ve me|u pripadnicima Vojske predlo`ene su slede}e mere:

Na nivou Ministarstva odbrane Republike Srbije:
U Nacrt zakona o Vojsci Srbije ugraditi odredbe o sank-

cionisawu zloupotrebe psihoaktivnih supstanci, ukqu~uju}i i
meru prestanka profesionalne vojne slu`be. Izmeniti po-
stoje}e Uputstvo za regrutovawe i popunu Vojske i obezbediti

da se sistematski pregledi regruta obavqaju u godini upu}i-
vawa na odslu`ewe vojnog roka, sa ciqnim testirawem na
prisustvo narkotika. Formirati stru~ni tim za izradu Pro-
grama prevencije zloupotrebe psihoaktivnih supstanci u Mi-
nistarstvu odbrane i Vojsci Srbije. Formirati stru~nu ekipu
iz sastava VMA (neuropsihijatar, toksikolog, klini~ki psiho-
log), koja bi, na predlog G[ VS, bila upu}ivana u jedinice pod
sumwom da se u wima koriste narkotici, radi psiholo{ko-
psihijatrijskih i toksikolo{kih pregleda. Propisati i spro-
voditi u VMU ciqno testirawe u~enika sredwe stru~ne vojne
{kole i studenata Vojne akademije, pre prijema na {kolovawe
i pre proizvo|ewa u profesionalna vojna lica, radi dobija-
wa relevantnih podataka o kori{}ewu narkotika.

Na nivou General{taba Vojske Srbije:
Izraditi celovit program edukacije profesionalnih

pripadnika Vojske iz oblasti zloupotrebe psihoaktivnih sup-
stanci i spre~avawa bolesti zavisnosti. Organizovati nena-
javqene psiholo{ko-psihijatrijske i toksikolo{ke preglede
za profesionalne pripadnike Vojske do 35 godina starosti.

Na nivou jedinica:
Svako posedovawe opojnih droga tretirati kao krivi~no

delo i pokretati postupak kod nadle`nih organa. Bez odlaga-
wa upu}ivati na le~ewe i ocenu sposobnosti lica za koja se
zna ili sumwa da zloupotrebqavaju psihoaktivne supstance.
Intenzivirati edukaciju profesionalnih pripadnika i vojni-
ka iz oblasti narkomanije i bolesti zavisnosti, anga`uju}i
psihologe i lekare.

Episkop jegarski 
dr Porfirije
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Od 1. avgusta 2006. opitni centri (Tehni~ki opitni centar KoV, Va-
zduhoplovni opitni centar – VOC i Mornari~ki opitni centar –
MOC)  postoje kao jedinstvena ustanova – Tehni~ki opitni centar.
Nije se, me|utim, promenio delokrug rada. I daqe su nau~noistra-
`iva~ka ustanova koja se bavi ispitivawem kvaliteta naoru`awa

i vojne opreme, razvojnim istra`ivawima, te verifikacijom i sertifi-
kacijom kvaliteta tehni~kih proizvoda. 

Vazduhoplovne aplikacije u TOC-u sprovode se preko aktivnosti dva
sektora, naslednika VOC-a – Sektor za vazduhoplovna sredstva, u kome je
koncentrisan istra`iva~ki kadar, i Sektor za podr{ku letnim ispitiva-
wima – koga ~ine piloti vazduhoplovne ~ete. Oni su zadr`ali svoje pro-
storije u Batajnici. A biv{i Mornari~ki opitni centar je novom formaci-
jom postao odeqewe za ispitivawe plovnih sredstava u okviru Sektora za
motore, motorna vozila i plovna sredstva. 

– Vreme je pokazalo da je objediwavawem potvr|ena kqu~na teza re-
forme – transformacija kvantiteta u kvalitet. Osnovna vrednost objedi-
wavawa opitnih centara je u racionalnijem kori{}ewu kapaciteta, pa se
sada merni sistemi, instrumenti i laboratorije koriste za intervidovska
ispitivawa – isti~e pukovnik dr Dragoslav Ugarak, direktor TOC-a. On
smatra da ovako organizovani mogu da zadovoqe potrebe vojske za ispiti-
vawem sredstava NVO. 

VOJNI PROJEKTI

Jezik brojki u TOC-u govori da je, iako je obim ispitivawa za vojsku
smawen, wihov ukupan rad ostao isti. Tokom pro{le godine za potrebe
opremawa Vojske ispitano je vi{e od 60 sredstava NVO, verifikovano
vi{e od 1.000 merila, a za potrebe tr`i{ta testiran kvalitet 176 teh-
ni~kih proizvoda. Istovremeno, ura|en je niz zadataka u oblasti metoda
merewa i ispitivawa, izrade novih standarda. Realizovani su i zadaci
odr`avawa ispitno-merne opreme i objekata i time o~uvana sposobnost
ustanove za ispitivawe sredstava NVO. Nabavqeno je i nekoliko savre-
menih mernih ure|aja. Sve to je ura|eno uz ograni~ena buxetska sredstva. 

Od brojnih zadataka isti~emo one zna~ajnije, za koja su ispitivawa
gotova. U TOC-u su zavr{ena ispitivawa vojni~ke uniforme, maske M-3,
pu{ke M21. Otklowenost uo~enih sitnijih propusta naknadno }e se veri-
fikovati. Realizovana su zavr{na ispitivawa niza sredstava municije –
metak 30 mm, 40 mm, rakete, piropatrone, brzi IVC (imitator vazdu{nog
ciqa). U toku je ispitivawe neve i novog vozila marke FAP. Nastavqaju se
ispitivawa sistema za za{titu motora tenka M 84 od nepravilnog starto-

USTANOVA

1. april  2007.18

TEHNI^KI OPITNI
CENTAR

Objediweni opitni centri 
imaju 46 odsto zaposlenih 
mawe, mlad i perspektivan 
kadar `eqan stru~nog i nau~nog
usavr{avawa, ambiciju da 
prate svetske standarde i 
`equ da o~uvaju status
nau~noistra`iva~ke ustanove.
Vreme je pokazalo da je 
objediwavawem potvr|ena
kqu~na teza reforme 
– transformacija kvantiteta
u kvalitet.
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U toj ustanovi se sve ~e{}e ispituju sredstva NVO koja
na{i proizvo|a~i i Jugoimport – SDPR proizvode za potrebe
izvoza. 

– Imamo zahtev za ispitivawe rakete G-2000 koje se za
sada ne}e uvesti u naoru`awe na{e vojske, ali proizvo|a~
`eli to sredstvo da prodaje po svetu pa mu treba sertifikat.
Takvih zahteva je sve vi{e. Na primer, imali smo zahtev da iz-
radimo sertifikate za municiju koja je trebalo da se izveze u
Bugarsku. I Bugari su tra`ili da ona bude sertifikovana. Za
potrebe MUP-a ispitujemo dva inostrana sredstva za bali-
sti~ku za{titu, koja imaju sertifikat proizvo|a~a, ali MUP
`eli da ima i vojni sertifikat. Ispitali smo i neke nove {le-
move. I sve te usluge napla}ujemo. Proizvo|a~ ima interes da
plati da bi dobio uverewe o kvalitetu i zadovoqewu odre|e-
nih standarda Natoa, kako bi mogao da izvozi sredstva, a TOC
dobija dodatna sredstva koja koristi za ispitivawa NVO –
navodi pukovnik dr Dragoslav Ugarak.

Tako|e, TOC je dobio i zahtev iz Gr~ke za ispitivawem sred-
stva za potrebe udru`ene gr~ke odbrambene industrije. U razgo-
voru sa wihovim predstavnicima saznali su da su se Grci opre-
delili za TOC po{to, pored prihvatqive cene, Centar ima akre-
ditovane laboratorije po standardima kvaliteta, {to je jedan od
osnovnih uslova u poslovawu sa stranim partnerima.

SVETSKI STANDARDI

Kako je TOC ustanova koja ispituje i ocewuje kvalitet, prirod-
no je da su pre nekoliko godina prvi u Vojsci uveli sistem kvaliteta
iz serije JUS ISO 9000. U toku protekle godine on je resertifiko-
van. Sem toga, pro{iren je obim akreditacija laboratorija TOC-a
za ispitivawe i etalonirawe, prema standardu JUS ISO 17025, a
privedena je kraju aktivnost oko akreditacije TOC-a kao kontrol-
nog tela za obavqawe poslova kontrolisawa prema standardima
JUS ISO 17020. Akreditaciono telo Srbije sprovelo je nadzorno
ocewivawe akreditovane laboratorije za ispitivawe tehni~kih
proizvoda (koju ~ini skoro ceo TOC), a ovih dana se zavr{ava i po-
novna akreditacija Sektora za metrologiju. Akreditovano sertifi-
kaciono telo za sertifikaciju tehni~kih proizvoda omogu}ava TOC-
u izdavawe sertifikata, ali i obavezuje da sprovodi kontrolu usa-
gla{enosti proizvoda, odnosno da prati kvalitet toka proizvodwe. 

DUGI ROKOVI ISPITIVAWA

– Svako ispitivawe se radi prema programu koji pred-
vi|a metode i na~ine ispitivawa, i po planu koji odre|uje
ta~ne rokove za obavqawe pojedinih ispitivawa u labora-
torijama. Me|utim, odstupawa nastaju iz vi{e razloga. Ka-
da dobijemo sredstvo ~iji razvoj nije dovr{en, ~esto ga vra-
}amo proizvo|a~u da popravi dokumentaciju ili da uradi
prepravke kako bi se zadovoqili zahtevi. De{ava se, do-
du{e ne ~esto, da i proizvo|a~ nije zainteresovan da ot-
kloni nedostatke. Ranije je bila praksa da proizvo|a~ pri-
javi sredstvo TOC-u kako bi naplatio 80 odsto od para
predvi|enih za razvoj, a onda mu se nije `urilo sa ispiti-
vawima. Veliki problem je i finansirawe ispitivawa. Po-
nekad TOC mora da koristi usluge laboratorija izvan MO.
Wih treba platiti, a kako ~esto za to nema buxetskih sred-
stava, onda ih  TOC pla}a iz svojih prihoda – ka`e direk-
tor pukovnik dr Dragoslav Ugarak.

vawa. Opitovane su i inostrane in`iwerijske ma{ine za potre-
be na{ih jedinica. Verifikacionim ispitivawem kombinovani
rovokopa~ utovariva~ dobio je pozitivnu ocenu. 

Stru~waci iz biv{eg MOC-a trenutno su anga`ovani u Cr-
noj Gori, u Tivtu, na ispitivawu brodova koji su nekada pripada-
li na{oj mornarici, a koji se, posle prodaje, remontuju za po-
trebe Egipta. Od aktuelnih vazduhoplovnih programa primarni
su priprema za ispitivawe dva prototipa aviona lasta 95 i raz-
vojna ispitivawa na{eg {kolskog-borbenog aviona G-4, za po-
trebe Vojnotehni~kog instituta.

– Zajedno sa projektantom Vojnotehni~kim institutom, koji
vodi projekat, i proizvo|a~em Utvom pripremamo avion lasta 95
za ispitivawe. Na osnovu projekta koji smo sa~inili ugradi}emo
ispitno-mernu opremu ve} u fabrici i tako skratiti vreme po-
trebno za wenu ugradwu kada do|e na ispitivawe u TOC. Sektor
koji slu`i za podr{ku ispitivawa ima i obavezu, preciziranu
pravilnikom opitnih centara, da predstavqa savremene vazdu-
hoplovne tehnologije u svetu. Ove godine trebalo bi da na{i pi-
loti u~estvuju na tri najavqena aeromitinga – dodaje pukovnik dr
Zoran Filipovi}, pomo}nik direktora Centra. 
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Sertifikat je dokument kojim se potvr|uje da neki proizvod
zadovoqava odre|ene zahteve, naj~e{}e definisane tehni~kim pro-
pisom, standardom. S vremenom se, tokom proizvodwe, prati da li
su ti zahtevi ispuweni i kvalitet o~uvan. Stru~waci iz TOC-a po-
vremeno odlaze kod proizvo|a~a i kontroli{u kvalitet proizvoda

za koji su izdali sertifikat. Oni mogu, ako ocene da kvalitet nije
zadovoqavaju}i, i da povuku izdati sertifikat. 

– Zahteve defini{e dr`avni organ, proizvo|a~ ili kupac, a
mi smo ustanova koja potvr|uje zadovoqewe tih zahteva. Za sred-
stva NVO sertifikate izdaje Ministarstvo odbrane, a za tehni~ke
proizvode, za koje smo mi akreditovani kod Akreditacionog tela
Srbije, sertifikate izdajemo mi – obja{wava dr Ugarak.

S obzirom na smawewe broja sredstava koja se uvode u nao-
ru`awe, TOC je svoje slobodne kapacitete anga`ovao za ispiti-
vawe i ocewivawe usagla{enosti tehni~kih proizvoda za tr`i-
{te. Jedini u dr`avi imaju akreditovanu ispitnu laboratoriju i
sertifikaciono telo za izdavawe sertifikata za protivpo`ar-
ne aparate i za{titne {lemove za vatrogasce i primenu u indu-
striji. U TOC-u opituju i protivgradne rakete po karakteristi-
kama koje deklari{e proizvo|a~, jer jo{ nisu usvojeni standardi
koji defini{u zahteve i na~in ispitivawa. Tako|e su ovla{}eni
za deo homologacionih ispitivawa vozila, i sada se pripremaju
za dobijawe licence od Ministarstva rada, zapo{qavawa i so-
cijalne politike za ispitivawe i pregled sredstava i opreme za
rad. U toku je postupak potvr|ivawa akreditacije metrolo{kih
laboratorija po standardu SCS/ISO 17025, i postupak akredi-
tacije kontrolnog tela.

– Mi nastavqamo dobru tradiciju TOC-a da pratimo
kretawe novih doma}ih i svetskih standarda. Nedavno su do-
neta ~etiri nova zakona u oblasti ocewivawa usagla{eno-
sti kvaliteta proizvoda. To su Zakon o akreditaciji, Zakon
o metrologiji, Zakon o standardizaciji i Zakon o tehni~kim
zahtevima za proizvode i ocewivawu usagla{enosti sa pro-
pisanim zahtevima. Ti su dokumenti doneti na nivou dr`ave
i mi moramo da ih se pridr`avamo. Oni nisu u suprotnosti
sa vojnim propisima. Sem toga, na nivou dr`ave pri Pri-
vrednoj komori Srbije, formiraju se radne grupe radi una-
pre|ewa oblasti infrastrukture kvaliteta i TOC tu ima
svoje predstavnike. Na{ daqi ciq je implementacija evrop-
skih direktiva o minimalnim zahtevima za bezbednost poje-
dinih proizvoda – ka`e prvi ~ovek TOC-a i dodaje:

– Kao zemqa koja je pristupila Partnerstvu mogu da ka-
`em da smo sposobni i za uskla|ivawe sa sistemom kodifi-
kacije Natoa. Prema informacijama dobijenim od predstav-
nika zemaqa koje su protekle godine postale ~lanice Na-
toa, jedan od prvih zadataka je bio prihvatawe na stotine

PROVERE RA^UNARA

Kada dobiju kompjuter na ispitivawe, ne proverava se
sve, ve} elektromagnetna kompatibilnost i imunost ra~u-
nara na elektromagnetne smetwe. To zna~i da ra~unar mo-
ra da radi pravilno i ispravno u okru`ewu sa drugim elek-
tronskim ure|ajima i da me|usobno ne ometaju rad. Ako se
utvrdi poreme}aj u radu, to zna~i da nisu zadovoqeni zah-
tevi propisani me|unarodnim standardima za elektromag-
netnu kompatibilnost, pa se ne odobrava upotreba ra~una-
ra, odnosno ne izdaje se sertifikat. Ispitivawa se oba-
vqaju u Faradejevom kavezu, pri ~emu se meri emisija pro-
vo|ewa i zra~ewa i karakteristike generisanog poqa. Na
taj na~in se ispituju i ure|aji u savremenim vozilima u ko-
jima je sve kompjuterizovano. Jedan od osnovnih zahteva za
bezbednost vozila odnosi se na kompatibilnost i imunost
na elektromagnetne smetwe.

POZITIVA OCENA

Tokom pro{le godine ispitano je vi{e od 60 sredstava
NVO za opremawa Vojske, verifikovano vi{e od 1.000 me-
rila, a za potrebe tr`i{ta proveravan je kvalitet 176 teh-
ni~kih proizvoda. Pozitivna ocena data je u 73 odsto slu~a-
jeva, a negativna u 27 odsto sredstava NVO. Kod tih 27 od-
sto ponavqa se faza razvoja ili se odustaje od daqeg razvo-
ja. ^e{}a je praksa da se u tim slu~ajevima odustaje. Naj~e-
{}i uzrok slabe ocene je dug period razvoja sredstva, pa je
proizvod tehnolo{ki zastareo i skup. 

standarda tog saveza. A svakoj od novoprimqenih ~lanica za
to su bile potrebne najmawe dve godine.  

Gotovo sve zemqe Natoa imaju ustanove za ocenu usagla-
{enosti kvaliteta sredstva NVO, poput TOC-a, ~iji rezultati
se me|usobno priznaju i uva`avaju na osnovu standarda STA-
NAG 4107. Centar je do sada ispitao brojna sredstva za po-
trebe stranih kupaca, prema metodologiji stranih vojnih stan-
darda na osnovu raspolo`ivih savremenih standarda MIL i
STANAG. Sre}om, standardi kvaliteta Natoa – AQAP, izra|e-
ni su na osnovu serije ISO 9000 i sadr`e vi{e od 90 odsto
ideti~nih zahteva, a na{ standard SNO 9000/05 je gotovo u
potpunosti izra|en na osnovu standarda AQAP 2110. 

POSTEPENO OPREMAWE 

– Mi smo sada tako organizovani i dimenzionisani da mo`e-
mo zadovoqiti zahteve budu}e vojske za ocewivawem kvaliteta
sredstava kojim }e se ona opremati. Me|utim, najavqeno je da }e
se vojska opremati modernijim sredstvima, pa su nam neophodni i
savremeni ure|aji, savremene laboratorije. Mi na tome intenziv-
no radimo preko nau~noistra`iva~kih projekata, koji podrazume-
vaju stvarawe novih metoda i kriterijuma za ispitivawe sredstava
razvijenih na osnovu najsavremenijih tehnologija i predstavqaju
osnov za opremawe na{ih laboratorija ure|ajima i mernim sred-
stvima koji su u skladu sa tim tehnologijama – isti~e dr Ugarak.

U poligon Nikince, najve}u laboratoriju TOC-a, stalno se
ula`e. To nisu kapitalna ulagawa, ve} redovno, teku}e odr`ava-
we opreme. Sredstva za to dobijaju delom iz buxeta, a delom od
prihoda. Oprema se odr`ava na nivou svojih karakteristika i
upotrebqiva je u svakom momentu. Trenutno u Centru, u saradwi
sa institutom IMTEL iz Novog Beograda, rade na poboq{awu ka-
rakteristika radara za artiqerijske projektile. Taj ure|aj se
modifikuju tako {to se uvode najmoderniji ra~unari koji }e ob-
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produ`ewa dozvola, tako da svi na{i piloti imaju sve potrebne
civilne dozvole – ka`e pukovnik dr Filipovi}.

Tokom pro{le godine u toj ustanovi zvawe doktora nauka
stekla su tri oficira Vojske, a zvawe magistra tehni~kih nauka
dva stru~waka. Ove godine dvojica bi trebalo da upi{u doktor-
ske studije na civilnim fakultetima i na Vojnoj akademiji, a tro-
jica poslediplomske. Po formaciji je predvi|eno desetak dokto-
ra nauka i 20–30 magistara, pa za wih ima mesta.

Iako je TOC nau~noistra`iva~ka ustanova u Vojsci jo{
od 1983. godine, podneli su zahtev Ministarstvu za nauku i
za{titu `ivotne sredine Republike Srbije za priznavawe na-
u~noistra`iva~ke ustanove, tipa razvojno-istra`iva~kog in-
stituta. Za to imaju potrebne uslove. Taj proces je u toku i o~e-
kuju pozitivno re{ewe. 

[IRI DELOKRUG RADA

U Centru sve ~e{}e, putem Interneta, dobijaju ponude da ispi-
taju sredstva za koja nisu akreditovani. Iako im godi to intereso-
vawe, direktor ustanove ka`e da nemaju nameru da se akredituju za
robu {iroke potro{we. To nije u skladu sa wihovim opredeqewem
jer je ono usmereno, pre svega, ka specifi~nim tehni~kim proizvo-
dima koji imaju primenu i u vojsci.

Vazduhoplovni deo TOC-a akreditovan je kod civilnih vazdu-
hoplovnih vlasti za tehni~ku stranu ispitivawa letelica dizajni-
ranih ovde ili kupqenih u inostranstvu, te za merewe nivoa buke
vazduhoplova. Civilne vlasti su ih ovlastile da to urade, a oni po-
sle, na osnovu izve{taja TOC-a, izdaju potrebne  dozvole. 

– Akreditovali smo i na{u vazduhoplovnu ~etu za pru`awe
usluga civilnim vazduhoplovima – utva, gazela, G-2. Nadam se da }e
ta ~eta dobiti sertifikat da izvodi odre|en nivo tehni~kih radova
na tim letelicama. Tu se podudario na{ interes i vazduhoplovnih
vlasti. Oni `ele da mi radimo taj posao jer smatraju da je TOC
ozbiqno{}u rada i kvalitetom qudi kvalifikovaniji za taj posao
od drugih. A bezbednije je da to radimo mi nego nego neke improvi-
zovane radionice u avio-klubovima – ka`e dr Filipovi}.

– Jo{ nemamo pravo da izdajemo CE znak, koji garantuje kvali-

tet, za doma}e proizvode koje }e se izvoziti u Evropu jer je dobija-
we prava za takvo ozna~avawe povezano i sa statusom dr`ave.
Ipak, mi u TOC-u smo taj problem prevazi{li sklapawem ugovora
sa predstavni{tvom TÜF RAJLAND u Beogradu, koji je jedan od najve-
}ih sertifikacionih tela na svetu. Prema tom ugovoru, mi obavqa-
mo ispitivawa u na{im akreditovanim laboratorijama, a oni }e
na osnovu na{ih izve{taja izdavati sertifikat za na{e proizvode
koji prelaze granicu i odlaze u svet – dodaje pukovnik dr Ugarak. 

Pred tom ustanovom su, bez sumwe, novi izazovi. Treba potvr-
diti poverewe korisnika, a u prvom redu pove}ati kvalitet i konku-
rentnost usluga koje rade za vojsku, ali i za gra|anstvo. 

Mira [VEDI]
Foto dokumentacija 

Tehni~kog opitnog centra

ra|ivati podatke merewa. Cena tog posla bi}e oko deset hiqada
evra, a takav radar na tr`i{tu ko{ta desetak puta vi{e.

U saradwi sa Institutom informacionih tehnologija iz Novog
Sada modifikuju se skaj-trek teodoliti. To su sistemi kupqeni deve-
desetih godina, koji su u funkcionalnom stawu, ali je kompjuterska
oprema zastarela i mora se osavremeniti. Sada se uvode moderni
ra~unari, a novi na~in obrade podataka omogu}i}e br`i, preci-
zniji i pouzdaniji rad. 

Od programa nau~ne delatnosti pukovnik dr Ugarak izdvaja
nekoliko – razvoj etalona za mikrotalasnu snagu i impedansu, raz-
voj laboratorije za streqa~ko naoru`awe, municiju i balisti~ku
za{titu, razvoj antenskog poligona, jedinstvenog u dr`avi. Sa
skromnim sredstvima dobi}e se jedan od vode}ih poligona za ispi-
tivawe elektromagnetnih smetwi. 

PODMLA\IVAWE KADRA

Tokom protekle godine (kada su objediweni opitni centri) do-
`iveli su kadrovski diskontinuitet odlaskom iz wihovog sastava
tre}ine visokostru~nog kadra, i smawewem formacijskih mesta
ustanove za 46 odsto. Sre}om, to se nije desilo jednokratno, kao u
VTI-u, da bi izazvalo veliki udar, ve} postepeno. Ipak, ~iwenica
je da se unazad nekoliko godina TOC prakti~no prepolovio. Ta si-
tuacija je prevazi|ena tako {to je, osloba|awem mesta, primqen
odre|en broj mladog visokostru~nog kadra sa visokim prosekom,
koji `eli da se usavr{ava u struci i nauci. Oni jo{ nemaju dovoq-
no iskustva, ali ga postepeno sti~u uz iskusne stru~wake, u~estvuju-
}i u ispitivawima. Mladi su velika uzdanica za budu}nost i mnogo
se ula`e u wihovo stru~no osposobqavawe. Ina~e, uspesi i plano-
vi TOC-a zasnivaju se na stru~nom i kompetentnom kadru i wegovom
permanentnom usavr{avawu. Redovno je desetak qudi iz te ustano-
ve na poslediplomskim usavr{avawima. 

– Tehni~kom opitnom centru pretilo je da, usled obaveze pen-
zionisawa oficira sa 30 godina sta`a, bez poslediplomskog usa-
vr{avawa, ostane bez dela {kolovanih opitnih pilota. Zato je sa
Vojnom akademijom dogovoreno da piloti mogu da se upi{u na jedan
smer na Katedri vazduhoplovnog ma{instva gde mogu da zavr{e po-
slediplomsko usavr{avawe. To bi bio specijalisti~ki magistarski
studij. Sem toga, u TOC-u se podr`ava {kolovawe svake vrste, pa i

SAMOSTALNOST U RADU

U TOC-u mogu samostalno da obave oko 70 odsto ispiti-
vawa, a stru~wake iz drugih civilnih institucija anga`uju u
oko 30 odsto slu~ajeva, kada se rade retka i specifi~na is-
pitivawa. To je bila praksa i ranije jer nema potrebe da TOC
razvija sve qudske i laboratorijske kapacitete. 

CENTAR ZA ECDL

U TOC-u je, posle sprovedenog testirawa za ECDL kurs,
takozvano digitalno obrazovawe steklo 80 odsto pripadni-
ka ustanove. Posle toga ustanova je postala Centar za ECDL
i, pored Vojne akademije, jedina su institucija u Vojsci ovla-
{tena za polagawe tog kursa.

NOVI PRAVILNIK O OPREMAWU

Pravilnik o opremawu Vojske }e se mewati iako se, po
pitawu ispitivawa kvaliteta, u praksi pokazao kao dobro
koncipiran. U osnovi, taj dokument }e biti prilago|en aktu-
elnim tr`i{nim uslovima u na{oj dr`avi. Ciq je da se omo-
gu}i i stvori konkurencija vi{e proizvo|a~a koji `ele da se
bave opremawem vojske, i ne}e, kao do sada, biti specijali-
zovanih i ekskluzivnih proizvo|a~a za pojedina sredstva. To
}e omogu}iti i balansirawe cena, i porast kvaliteta. 



Sporazum su potpisali ministar Zoran Stankovi}, ambasador
Ruben Madsen u ime Kraqevine Danske, ambasador Krister
Bringeus u ime Kraqevine [vedske i u ime Kraqevine Norve-

{ke vojni izaslanik te zemqe u Srbiji potpukovnik Terje Have-
r{tad.
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AKTUELNO

Savetovawe “municija{a”

ODR@AVAWE UBOJNIH SREDSTAVA
U organizaciji Centralne logisti~ke baze, 23. i 24. marta,

u Bogova|i je odr`ano stru~no savetovawe na temu Problematika
skladi{tewa i odr`avawa ubojnih sredstava. Ciq okupqawa "mu-
nicija{a", kako ka`e pukovnik Dragan Avri}, komandant baze, bio
je da se na nivou te organizacione celine usaglasi metodologija
rada sa ubojnim sredstvima na nivou komandira skladi{ta i ma-
gacina. Posebnu va`nost savetovawa pukovnik Avri} vidi u tome
{to na wemu u~estvuje veliki broj mladih stare{ina koje tek tre-
ba da obogate svoje profesionalno iskustvo.

Rasformirawem odre|enih jedinica Vojske, u nadle`nosti
Centralne logisti~ke baze na{lo se oko 80 posto ukupnih koli-

~ina municije i raznih
minsko-eksplozivnih
sredstava. Podstaknuti
tragi~nim doga|ajima u
para}inskom skladi-
{tu, najodgovorniji qu-
di Uprave za logistiku
General{taba Vojske
Srbije odlu~ili su da,
okupqaju}i manipulan-
te u skladi{tima ubo-
jnih sredstava i ko-
mandni kadar takti~kog

nivoa, razmene iskustva o najsvrsishodnijem i najbezbednijem
radu sa municijom i minsko-eksplozivnim sredstvima.

Na savetovawu su u~estvovali i stru~waci iz Tehni~kog re-
montnog zavoda Kragujevac i pukovnik dr Luka Grbovi} iz Uprave
za odbrambene tehnologije Sektora za materijalne resurse Mi-
nistarstva odbrane. U raspravi o problemima skladi{tewa i
odr`avawa u~esnici skupa posebnu pa`wu obratili su na mawak
tipskih objekata, pitawe ~uvawa razli~itih grupa kompatibilno-
sti ubojnih sredstava, te hemijske stabilnosti baruta.

Pored predavawa i diskusija, organizovan je prakti~an pri-
kaz radwi i postupaka u skladi{tu, magacinske dokumentacije i
pravilnog slagawa i stokirawa sanduka sa municijom. A.P.

DR@AVNI SEKRETAR 
QUBISAV TODOROVI] U NI[U
Dr`avni sekretar u Ministarstvu odbrane Qubisav Todo-

rovi} posetio je 22. marta Vojni okrug Ni{. Komandant pukovnik
Qubi{a \or|evi} referisao je dr`avnom sekretaru o teritori-
ji nadle`nosti, organizacionoj strukturi, dostignu}ima i proble-
mima u radu Vojnog okruga. 

Dr`avni sekretar Qubisav Todorovi} i zastupnik na~elni-
ka Uprave za obavezu odbrane pukovnik Goran Zekovi} boravili
su i u Vojnom odseku Ni{, Komandi za garnizone poslove, Regrut-
nom centru, Vojnom disciplinskom sudu i Vojnom orkestru, gde su
stekli uvid u sve aspekte rada u tim organizacionim celinama ni-
{kog vojnog okruga. Z.M.

MOTIVACIONA RADIONICA
U Tre}em regionalnom centru za prekvalifikaciju odr`an je

motivacioni kurs za podoficire Vojske Srbije, koji }e i}i na
prekvalifikaciju za civilna zanimawa.

U okviru radionice promovisana su zanimawa za koja mogu
da se opredele u Centru za obuku podoficira.  Motivacionu ra-
dionicu u Ni{u obi{li su na~elnik Direkcije za prekvalifika-
ciju pukovnik Milan Mi}anovi}, zamenik {efa misije IOM \an-
luka Roko, predstavnici Privredne komore Beograd i tehni~kih
{kola koje }e izvesti prekvalifikaciju. Z.M.

PREKVALIFIKAC
PODOFICIRE  I  
U Domu Vojske u Beogradu 29. marta potpisan
je sporazum izme|u Ministarstva odbrane
Srbije i zemaqa ~lanica Nordijske
inicijative o saradwi u formirawu i radu
Centra za obuku podoficira i civilnih lica
{kolovanih za specifi~na vojna zanimawa

1. april 2007.

Na Beogradskom sajmu 27. marta odr`ana je konferencija za
{tampu na kojoj su novinari i predstavnici zainteresovanih
izlaga~a informisani o predstoje}em Me|unarodnom sajmu

naoru`awa i vojne opreme "Partner 2007", koji se ove godine odr-
`ava od 26. do 29. juna. Organizatori te manifestacije su Beo-
gradski sajam i Jugoimport – SDPR, a pokroviteq Ministarstvo
odbrane Republike Srbije. 

O zna~aju te sajamske manifestacije, programu i budu}im
aktivnostima, govorili su pukovnik dr Slobodan Markovi}, po-
mo}nik ministra odbrane za materijalne resurse, i pukovnik
dr Branislav Jaki}, zamenik na~elnika Uprave za odbrambene
tehnologije, a iz Jugoimport – SDPR, mr Nenad Miloradovi},
pomo}nik generalnog direktora za promet NVO. Predstavqen
je i ceo organizacijski tim. 

U  J U N U  N A B E O

ME\UNARODNI SAJAM 
NAORU@AWA I VOJNE
OPREME “PARTNER 2007”

P O M O ]  N O R D I J S K E  I N I C I J A T I V E
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Sednica Saveta za bezbednost 
vo jnih u~esnika u saobra}aja

BEZBEDNIJE NA PUTEVIMA
Nedavno je, pod predsedavawem pukovnika dr Slobodana

Markovi}a, pomo}nika ministra odbrane za materijalne resurse,
odr`ana prva od tri za ovu godinu planirane sednice Saveta za
bezbednost vojnih u~esnika u saobra}aju. Na woj je najvi{e vreme-
na izdvojeno za informisawe o uzrocima i posledicama saobra-
}ajnih nezgoda vojnih voza~a u~iwenih tokom minule godine.

U obimnom materijalu pripremqenom u Odeqewu za tran-
sport Sektora za materijalne resurse MO ka`e se da je u pogledu
bezbednosti vojnog saobra}aja postignut znatan napredak, jer je u
pore|ewu sa 2005, broj saobra}ajnih nezgoda u pro{loj godini
bio za dvadesetak procenata mawi, ali je `ivot izgubilo jedno
lice.  

Iako je 2006. prevaqeno blizu 26 miliona kilometara, ~u-
lo se na tom skupu, tehni~ko stawe vojnih motornih vozila poseb-
no zabriwava, jer je wihova prose~na starost oko 26 godina, a
samo {est odsto voznog parka sistema odbrane je u granicama
tzv. projektovanog veka upotrebe, koji ne bi trebalo da bude du`i
od 15 godina.

^lanovi Saveta obave{teni su o akciji svetskih razmera
pod nazivom “Make rouds safe” (U~inimo puteve bezbednim), ~iji je
ciq da se prikupi {to vi{e potpisa kako bi Ujediwene nacije
donele posebnu rezoluciju o neophodnosti smawewa broja sao-
bra}ajnih nezgoda, jer statistika pokazuje da na putevima {irom
na{e planete svakih {est sekundi neko pogine ili bude te`e po-
vre|en.

Savet je za novog sekretara imenovao potpukovnika Slavo-
quba @. Markovi}a, iz Odeqewa za transport Sektora za mate-
rijalne resurse MO. V. R.

O[TE]EWA NA VOJNOM OBJEKTU
STRA@EVICA
Povodom o{te}ewa uo~enih na vojnom objektu “Stra`evica”,

Ministarstvo odbrane Republike Srbije u svom saop{tewu uka-
zuje da je objekat pretrpeo  izvesna o{te}ewa u proteklom perio-
du, a razmere o{te}ewa i ukupne mogu}e posledice sagledavaju
nadle`ne stru~ne slu`be Ministarstva odbrane. Mo`e se pret-
postaviti da je neposredni uzrok uo~enih o{te}ewa pro{irewe
eksploatacionog poqa i rad kamenoloma koji se nalazi u nepo-
srednoj blizini objekta. 

Jo{ u julu 2006. godine, Ministarstvo odbrane je zatra`ilo
da se preispitaju rudarski radovi na delu povr{inskog kopa u ne-
posrednoj blizini Stra`evice, jer je uo~en nepovoqan uticaj tih
radova na vojni objekat. Zatra`eno je, tako|e, da se izradi studi-
ja uticaja izvo|ewa radova u kamenolomu na vojni kompleks.

Naime, da bi pro{irilo poqe eksploatacije kamena, predu-
ze}e EMS “Kijevo” A. D. iz Beograda, prethodno je bilo obavezno
da Ministarstvu rudarstva i energetike, uz zahtev za izdavawe
odobrewa za eksploataciju, podnese akt organa nadle`nog za po-
slove urbanizma, a u pogledu usagla{enosti eksploatacije sa od-
govaraju}im prostornim, odnosno, urbanisti~kim planovima. Me-
|utim, iako preduze}e ovu obavezu nije ispunilo, Ministarstvo
rudarstva i energetike je donelo re{ewe kojim se preduze}u “Ki-
jevo” odobrava pro{irewe eksploatacije. 

Kako bi se zaustavilo daqe o{te}ewe vojnog objekta, neop-
hodno je da Ministarstvo rudarstva i energetike poni{ti doneto
re{ewe kojim se odobrava eksploatacija na pro{irenom poqu i
da se preduze}u EMS “Kijevo” nalo`i obustavqawe daqih radova
dok se studijom ne utvrdi wihov uticaj na bezbednost vojnog objek-
ta. Na kraju svog saop{tewa Ministarstvo odbrane isti~e tako-
|e, da zahteva od nadle`nih organa da se izvr{i hitno usagla-
{avawe eksploatacije kamenoloma sa odgovaraju}im prostornim
odnosno urbanisti~kim planovima. 

IJ A ZA
CIVILNA LICA

Nakon potpisivawa sporazuma potpisan je i ugovor o part-
nerstvu u neposrednoj organizaciji i realizaciji obuke izme|u
Privredne komore Beograda i predstavnika Kraqevine Danske,
najve}eg donatora pomo}i za rad budu}eg Centra za obuku pod-
oficira i civilnih lica. Ugovor su potpisale generalni sekre-
tar Privredne komore Beograda Ivana Zeqkovi} i poru~nik bo-
jnog broda Jane Kristina Larsen.

U centru koji uskoro treba da po~ne sa radom bi}e prekval-
ifikovano po 180 podoficira i civilnih lica godi{we, a o~eku-
je se da do 2010. godine na taj na~in bude prekvalifikovano oko
1.000 lica. Za tu namenu obezbe|ena je donacija od 3,5 miliona
evra.

A. A.

G R A D S K O M  S A J M U

O~ekuje se da }e na “Partneru 2007” u~estvovati oko 60 iz-
laga~a, a Jugoimport – SDPR bi}e integrator nastupa vode}ih srp-
skih fabrika odbrambene industrije. Pored proizvo|a~a NVO po-
javi}e se i remontni zavodi, obrazovne, medicinske i druge insti-
tucije sistema odbrane, te zna~ajni inostrani partneri. 

– Ovaj skup treba da bude motivacija inostranim proizvo|a-
~ima da do|u na sajam kako bi sagledali koje su mogu}nosti i kakvi
su proizvodni kapaciteti na{e vojne industrije. A prethodne dve
manifestacije pokazale su da sistem odbrane i odbrambena in-
dustrije imaju {ta da poka`u – rekao je pukovnik dr Slobodan
Markovi}.

Direktor Beogradskog sajma An|elko Trpkovi} obavestio je
prisutne da }e ovaj sajam biti prvi letwi koji }e se odr`ati u tek
klimatizovanoj hali tri. M. [.
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Najvi{i nivo usavr{avawa

oficira Vojske Srbije, [kola

nacionalne odbrane ([NO),

nalazi se u sastavu Vojne

akademije. U woj se

osposobqavaju komandno

-{tabni i general{tabni

oficiri i sprovode

postdiplomske studije.

Nastavni planovi i programi

[NO se zato na vreme

prilago|avaju promenama koje

diktira savremeno doba. 

U SUSRET PROMENAMA

R

[KOLA NACIONALNE ODBRANE 

azgovor sa pukovnikom Qubi{om Lojanicom, na~elnikom
[NO, zapo~eli smo pitawem koliko su odre|ene promene u
organizaciji, izvr{ene ne tako davno, uticale na odvijawe
nastavnog procesa u toj najvi{oj obrazovnoj ustanovi unutar
Vojske? 
– Od 1. decembra 2006. godine [NO je pretrpela odre|e-

ne organizacijske promene. I ranije je, naime, bila u sastavu
Vojne akademije (VA), i u tom smislu ni{ta se nije va`no prome-
nilo. Me|utim, do tada je [kola u svom sastavu imala organ koji
je planirao, pripremao i realizovao nastavu. Sedam katedri iz
sastava [NO obrazovale su slu{aoce u skladu sa tim planom.
Od pomenutog datuma katedre i planski organ su u{li u sastav
dekanata VA, i time su izdvojeni iz organizacije same {kole –
obja{wava pukovnik Lojanica.

[kola nacionalne odbrane je od septembra pro{le godine
primila generaciju ~ija je brojnost donekle umawena u odnosu na
nekada{we. Kako isti~e pukovnik Lojanica, posle analize koju
su napravile nadle`ni u Ministarstvu odbrane, ispostavilo se
da je potrebno smawiti broj polaznika General{tabnog usavr-
{avawa (G[U) i Komandno-{tabnog usavr{avawa (K[U), i time
ga uskladiti sa stvarnim potrebama sistema odbrane. 

NOVI NASTAVNI PROGRAMI
Ovogodi{wa generacija slu{alaca G[U i K[U po~ela je

svoje {kolovawe po novim nastavnim planovima i programima.
Prema re~ima pukovnika Lojanice, time se nastavila izvesna tra-

[KOLSTVO



25

dicija u uno{ewu novina u sistem odbrane preko najvi{e vojne
obrazovne ustanove. Zavr{ne ve`be G[U i K[U, na kojima su
prikazivani mogu}i na~ini pripremawa i organizovawa opera-
cija najrazli~itijih vrsta, od operacija za{tite dr`ave do mi-
rovnih i ostalih operacija, bile su ujedno i poligon za sagleda-
vawe prednosti i mana razli~itih pristupa odgovarawu na izazo-
ve koje vreme donosi.

Govore}i o tome da li je novim nastavnim planom bitno pro-
mewen fond ~asova bazi~nih vojnih nauka, pukovnik Lojanica na-
pomiwe da je zadr`an odnos predmeta koji obezbe|uje da na G[U
te`i{te nastave bude u oblasti operatike, uz tuma~ewe zna~ajnih
~iwenica iz domena strategije, dok je na
K[U naglasak na takti~kim znawima, uz wi-
hovu delimi~nu nadogradwu sadr`ajima sa
operativnog nivoa. 

Na~in rada u [koli, poja{wava pukov-
nik Lojanica, omogu}ava polazniku da sve
vreme slobodno izra`ava sopstveno mi{qe-
we, i u praksi, na primerima, proverava
svoje stavove. U su~eqavawu sa mi{qewima
kolega, nastavnika sa katedri i predava~a
koji dolaze sa strane, ra|a se i novi kvali-
tet u sticawu obrazovawa.

KURS ZA DR@AVNIKE
Strane delegacije rado pose}uju [NO,

jer `ele da se uvere koliki je nivo obra-
zovawa koji na{i najvi{i oficiri sti~u.
U pro{loj generaciji K[U je zavr{io i je-
dan oficir iz SAD i on se naro~ito po-
hvalno izrazio o sadr`aju tog {kolovawa.
Brojni ambasadori su tako|e izrazili za-
dovoqstvo nastavnim programom koji je taj
oficir savladao, ali i nadu da }e se i wi-
hovi oficiri jednog dana {kolovati u na-
{oj zemqi.

Uprava {kole se, prema
re~ima na~elnika [NO, zarad
pove}awa kvaliteta nastave,
trudi da obezbedi eminentne
predava~e iz svih oblasti.
Uvodna predavawa su tako, kao
najodgovorniji qudi sistema
odbrane, i ove godine odr`ali
predsednik Republike Srbije,
ministar odbrane i na~elnik
General{taba. Uglavnom, pre-
dava~i ovde dolaze sa Beograd-
skog univerziteta, a brojni su i
strani. Slu{aocima [NO
predavali su na{ ambasador
pri Natou Branislav Milinko-
vi}, pomo}nici direktora Cen-
tra “Xorx Mar{al” iz Nema~-
ke, predava~i sa diplomatske
akademije Ministarstva spoq-
nih poslova SAD i sa Institu-
ta “Xeferson”.

[ta je to {to bi, najpre,
trebalo ugraditi u programe
{kolovawa na [NO kako bi ta
ustanova pru`ila pun doprinos
razvoju sistema odbrane? 

– Segment kurseva za dr-
`avne i vojne rukovodioce,
na`alost, nije za`iveo i u sa-
da{woj organizaciji {kole ga
nema – nagla{ava pukovnik

Lojanica. – Na tom kursu mogli bi da se usavr{avaju qudi koji
se, unutar dr`avnih organa, bave odbranom. Oni bi, svakako,
trebalo da imaju {to boqe znawe o tome kako sistem odbrane
funkcioni{e. Do sada nije bilo razumevawa za na{e tvrdwe
koliko je va`no na taj na~in uspostaviti saradwu sa ostalim
dr`avnim organima, iako smo nudili sadr`aje u nastavnim
planovima. 

Inicijativa za odr`avawe takvog kursa i daqe postoji. Iz
iskustava stranih zemaqa poznato je da, kada se jednom me|u-
sobno upoznaju qudi koji se bave pitawima od va`nosti za od-
branu, oni mnogo lak{e re{avaju prakti~ne probleme koje sva-

kodnevica name}e, jer boqe razumeju
uzroke tih problema.

Na~elnika [NO smatra da bi, po
svojim potencijalima, na{a zemqa mogla
da postane centralna dr`ava Jugoisto~ne
Evrope kada je re~ o postdiplomskom usa-
vr{avawu oficira. Da bi se do toga
stvarno do{lo, neophodno bi bilo u na-
stavi anga`ovati {to ve}i broj stru~wa-
ka. Na jednom mestu bi vaqalo da se na|u
stru~waci iz Instituta za strategijska
istra`ivawe, mnogi eksperti iz Uprava
MO, ali i oni iz gra|anstva.

– Na{i slu{aoci bi tokom {kolovawa
trebalo vi{e da putuju u inostranstvo, {to
je uobi~ajeno u stranim vojnim {kolama naj-
vi{eg ranga. Putovawa su va`an segment me-
|usobnog upoznavawa sa kolegama iz sveta,
ali i put za boqe poznavawe kolektivnog si-
stema odbrane, koji preovla|uje u svetskim
odnosima – smatra pukovnik.

Vojno {kolstvo, kako nagla{ava pu-
kovnik Lojanica, da bi opstalo i zadr`a-
lo kvalitet obrazovawa, mora da se {to

vi{e otvori prema svim
obrazovnim strukturama u ze-
mqi, pa i u inostranstvu. Aka-
demija pokre}e te inicijati-
ve, ~iji je ciq da diplome voj-
nih obrazovnih institucija
budu prepoznate kao kvalitet-
ne i vrednovane na zadovo-
qavaju}i na~in u dru{tvu.

Vojna nauka u Zakonu o
visokom {kolstvu jo{ uvek ni-
je verifikovana. Kako isti~e
pukovnik, kada se jednom de-
fini{u mesto i uloga vojne
nauke u sistemu nauka za koje
se obrazuje stru~an kadar,
student koji zavr{i osnovne
studije na VA bi}e prepoznat
i u dru{tvu kao stru~an kadar
u mnogim drugim oblastima
koje izlaze iz oblasti odbra-
ne. Kada je re~ o oficirima
koji se u karijeri, uz prou~a-
vawe taktike, operatike i
strategije, detaqnije bave pi-
tawima bezbednosti i orga-
nizacije, ne bi smelo da bude
prepreka da se wihovo znawe
uva`i u nauci i u privredi
na{eg dru{tva. Oficiri su
oduvek bili poznati kao pro-
fesionalci koji, osim struke,
poznaju i naj{iri spektar

RATNE IGRE UMESTO PLANA
Potpukovnik @eqko Petrovi}, polaznik 50. klase G[U i

doskora{wi komandant zrewaninske brigade VS, ka`e da se,
za razliku od nekih na{ih dosada{wih postupaka prilikom pla-
nirawa operacija, na~in planirawa u Natou su{tinski razli-
kuje po tome {to je te`i{te na ratnim igrama. 

– Po~iwemo da radimo ne{to sli~no, iako je na{a baza
za planirawe operacija neuporedivo skromnija nego u Natou –
isti~e potpukovnik Petrovi}. – Ilustracije radi, pri planira-
wu operacije multinacionalne brigade na ve`bi “Longbou Lan-
ser”, kojoj sam prisustvovao, sa vi{e od trista kompjutera ra-
dilo se na dve komponente. Prva je rad komande brigade na do-
no{ewu odluke, a druga je prakti~no izvo|ewe nekih elemenata
te odluke na terenu, {to je zadatak jednog od multinacionalnih
bataqona. Oni su jednog dana doneli odluku, a narednih deset
su tu odluku proveravali na vi{e supozicija i uz proradu vi{e
varijanata re{ewa. Komanda brigade tamo je davala zadatke
komandi u igri, koja je opet na osnovu svojih zakqu~aka i odluka
dala zadatke pot~iwenoj jedinici, ~ime se prakti~no istovre-
meno uve`bavaju tri nivoa komandovawa. Mi sli~ne ve`be jo{
uvek izvodimo bez posebnog formirawa pretpostavqene i pot-
~iwene komande. Wihove ve`be su najbli`e na{im nekada{wim
komandno-{tabnim ratnim ve`bama. 

Rad polaznika G[U u planirawu operacija, po re~ima pot-
pukovnika Petrovi}a, saglasan je onom u Natou. Oni koriste
pravilnike Natoa koji govore o na~inu rada komande. Re{ewa
se ne “prepisuju”, ve} se, zbog na{ih budu}ih misija, u kojima }e
nam biti potrebna kompatibilnost i interoperabilnost sa
inostranim armijama, svetska iskustva prilago|avaju na{im
mogu}nostima.

Pukovnik Qubi{a Lojanica, na~elnik [NO



oblasti iz `ivota i spremni
su da daju aktivan doprinos
napretku dru{tva.

Vojna akademija, odno-
sno [NO, moraju biti ma-
ti~ne ustanove za prou~ava-
we strategije, operatike i
taktike kao bazi~nih vojnih
nauka. Te obrazovne institu-
cije jedine se bave tim obla-
stima kao osnovnim poqem
izu~avawa. Ostale obrazov-
ne institucije se samo jednim
delom bave tim naukama i
neophodna im je pomo} vojne
nauke u razumevawu fenome-
na iz te tri nau~ne oblasti.
Naj{ire preklapawe poqa
izu~avawa vojne nauke imaju
sa bezbednosnim, organiza-
cionim i tehni~kim studija-
ma, pa tako sa fakultetima
koji se bave tim oblastima
ima najvi{e prostora za me-
|usobnu saradwu. Pri tom bi
se otvorila mogu}nost da se
na drugim fakultetima obu-
~avaju stru~waci iz, na pri-
mer, ekonomske ili saobra-
}ajne struke, za kojima si-
stem odbrane tako|e ima po-
trebu. Zbog svega toga dono-
{ewe Zakona o visokom
{kolstvu je od velikog zna~a-
ja i za ovu instituciju. 

I NAUKA
I PRAKSA

Koliko je usavr{avawe
va`no za karijeru oficira?
Gde sve primena nauke mo`e da-
nas oficiru biti od pomo}i?

– Nauka i praksa se
stalno me|usobno nadopuwu-
ju... Tako je oduvek bilo i taj
odnos }e zadr`ati svoj zna-
~aj i ubudu}e. Oficir koji ne
oseti potrebu da usavr{ava
svoje potencijale brzo }e se
suo~iti sa te{ko}ama u oba-
vqawu du`nosti, jer drama-
ti~ne promene iz nau~ne sfe-
re lako prodiru u praksu i primoravaju qude da mewaju uko-
reweno pona{awe – odgovara pukovnik Lojanica. 

Kakva je sada{wa 50. klasa slu{alaca [NO, upitali smo
pukovnika Vladisava Obrenovi}a, na~elnika G[U i zamenika
na~elnika [NO. On isti~e kako se celo vojno {kolstvo nalazi
u procesu reformi i uskla|uje sa stawem dru{tva, uz prihvata-
we vrednosti i standarda koji va`e u integracionim procesima
kojima na{a dr`ava te`i. Sprovodi se niz reformi koje se od-
nose na koncipirawe nastavnih planova i programa, ulazni ni-

vo slu{alaca i prilago|ava-
we nastave i nastavnika no-
vim uslovima pod kojima se
odvija obrazovawe u Vojsci.

Na G[U se ove godine 13
oficira osposobqava za naj-
vi{e du`nosti u MO i VS, za
komandovawe operativnim sa-
stavima Vojske i obavqawe
najodgovornijih operativnih,
{tabnih, nastavni~kih i dru-
gih du`nosti u okviru misija i
zadataka, unutar zemqe i u
inostranstvu. To usavr{ava-
we je intervidovsko i traje
dva semestra. Poha|aju ga
oficiri ~ina pukovnika i po-
neki ~ina potpukovnika, {to je
posebna privilegija. Posle
zavr{etka G[U polaznici se
promovi{u u general{tabne
oficire, {to je i uslov za do-
bijawe ~ina generala.

Slu{aocima G[U po-
sebno su dragocena gostova-
wa predava~a iz vojnobe-
zbednosnih struktura iz ino-
stranstva. Za slu{aoce se
~esto organizuju seminari,
tokom kojih polaznici imaju
priliku da suo~e svoje razli-
~ite stavove. Oni pi{u svoje
radove iz vi{e predmetnih
oblasti koje javno predsta-
vqaju. To je kvalitativni pri-
stup pisawu koji izlazi iz
formi vojni~kih izve{taja i
ulazi u sferu radova sa ele-
mentima nau~nog pristupa. 

– Velika vrednost [NO
jesu nastavne posete instituci-

jama i organizacijama zna~ajnim za odbranu zemqe, ali i obila-
zak teritorije, jer se tada sagledavaju prostorna komponenta i
rad organa lokalne samouprave. Zajedno sa ustanovama koje podr-
`avaju na{ sistem obrazovawa kadra sagledavaju se elementi od
va`nosti za saradwu – isti~e pukovnik Obrenovi}. 

Sada{wi slu{aoci G[U spadaju u red mla|ih klasa, sagla-
sno planu da najmawe jo{ desetak godina obavqaju oficirske du-
`nosti. Konkurs je zahtevao znawe engleskog, a ova generacija je
stekla i licencu poznavawa rada na ra~unaru – ECDL. Du`nosti
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ZA VI[E STRATEGIJE I GEOPOLITIKE
Pukovnik Dejan Jankovi}, koji je imao prilike da se usavr-

{ava i na bezbednosnim studijama u Centru “Mar{al” u Ne-
ma~koj, a u 50. klasi G[U je igraju}i komandant protivterori-
sti~ke operacije, iznosi ocenu:

– Nisam imao prilike da na najvi{i vid vojnog {kolova-
wa odem u inostranstvo, ali na osnovu onoga {to sam mogao da
pro~itam, mogu da napravim uporedbu izme|u {kolovawa tamo
i kod nas. U na{oj zemqi je znatno vi{e zastupqena operatika,
dok je tamo, prakti~no, akcenat na strategiji, a jednim delom i
na geopolitici koja se kod nas uop{te ne izu~ava. Razlog za to
je, najverovatnije, sam koncept {kolovawa. Prakti~no, sada-
{wa struktura {kole je prilago|ena vojnim potrebama. Nigde
se u inostranstvu taj vid {kolovawa ne mo`e zamisliti bez
u~e{}a qudi iz drugih dr`avnih institucija koje predstavqaju
temeq bezbednosti jedne dr`ave. Pro{le nedeqe su nam bili u
poseti gosti iz SAD, koji su na istom nivou {kolovawa, i kod
wih u klasi odnos civila u odnosu na oficire je 60 prema 40
procenata. Smatram da bi tu trebalo napraviti neke promene.
Ono {to je va`no jeste da i ti qudi iz dr`avne uprave treba
sami da budu zainteresovani da ne{to nau~e u [NO. De{ava
se da odre|eni qudi dolaze na odgovorne funkcije u MO i VS,
a da vrlo malo znaju o organizaciji i funkcijama sistema od-
brane.

Pukovnik Jankovi} se osvr}e na planirawe protivterori-
sti~ke operacije koju polaznici realizuju u okviru predmeta
operatike:

– Za uspe{nost tzv. tre}e misije vojske, a to je pomo} ci-
vilnim vlastima, va`no je ista}i da vojska nije nosilac tih ak-
tivnosti. Najve}i problem za vojsku u takvim prilikama bilo je
to {to se ona ~esto postavqala kao nosilac zadatka koji joj ni-
je bio dodeqen. Vrlo je te{ko upotrebqavati sastave vojske po
na~elima snaga koje se koriste za borbu protiv terorizma, jer
su vojne jedinice specifi~ne.

USPEH ZAVISI OD TIMA
Pukovnik Zoran Kova~evi}, trupni oficir od karijere,

do sada na du`nosti na~elnika {taba brigade, isplanirao je
“vazduhoplovni” deo operacije koju je realizovala 50. klasa
G[U. 

– Radili smo prema Nacrtu uputstva za operativno plani-
rawe, koji je ve} ura|en za MO i G[ VS. Razlika u odnosu na
ranije planirawe takve operacije je {to su organizacijsko-
formacijska struktura Komande Vazduhoplovnih snaga i pot~i-
wenih jedinica uskla|ene sa onom u snagama Natoa. Time se do-
ga|ajima ide u susret. 

Na tre}i brifing planirawa operacije do{la je cela ko-
manda V i PVO da vidi kako su polaznici 50. klase zamislili
upotrebu vazduhoplovnih snaga. Elaborat za tu operaciju, samo
za vazduhoplovni deo, imao je celih 130 strana. Sve {to se ra-
dilo, kako nam je rekao pukovnik Kova~evi}, najbli`e je tim-
skom metodu rada. Nije iskqu~ena odgovornost pojedinca, ali
uspeh ~itave operacije zavisi od sposobnosti da se uskladi rad
tima u celini. 



koje su ti oficiri obavqali jesu komandanti brigada i zamenici
komandanata brigada, nosioci upravnih du`nosti u MO, ~ak do
na~elnika Uprave u MO. Oni }e oti}i na visoke du`nosti u obla-
sti za koje su kvalifikovani. 

KOMANDNO-[TABNI OFICIRI
I polaznici drugog vida {kolovawa u [NO, koji poha|aju

K[U, pa`qivo su odabrani. Kako isti~e na~elnik K[U pukov-
nik Radoqub Kitanovi}, ovde se oficiri osposobqavaju za ko-
mandovawe zdru`enim takti~kim sastavima i jedinicama svoga
vida i roda, te za obavqawe operativnih i {tabnih du`nosti u
MO i G[ VS. To {kolovawe je pre godinu dana, tako|e, skra}e-
no na dva semestra, dok je ranije trajalo pune dve godine. Po-
ha|aju ga oficiri ~ina majora i potpukovnika, a posle zavr-
{etka {kolovawa promovi{u se u komandno-{tabne oficire.
Zvawe komandno-{tabnog oficira je uslov za dolazak na G[U,
koje je najvi{i nivo usavr{avawa za obavqawe najodgovorni-
jih du`nosti u sistemu odbrane.

Posebni oblici nastave, kao {to su nastavne posete, koman-
dantska izvi|awa i komandantska i studijska putovawa odlika su
{kolovawa u [NO. To je vrlo va`an segment, jer ono {to se nau~i
u u~ionici biva, na o~igledan na~in, provereno na terenu. Prili-
kom pripreme operacija u kojima polaznici {kole u~estvuju kao
donosioci vrlo bitnih odluka, raste zna~aj saznawa o stvarnom
stawu u rejonima gde pretpostavqena operacija treba da bude iz-
vedena. Jednostavnije re~eno, iz u~ionice se izlazi u “radioni-
cu”, a vojni~ka radionica je, oduvek, bio izlazak na teren. Doga|a
se da se neko prvi put na|e na nekom vojnogeografskom prostoru,
pa se tada ~esto koriguju donesene odluke, {to je princip koji na-
stavnici podr`avaju. Jedini ograni~avaju}i faktor za realizaciju
tih oblika nastave jeste – nedostatak novca. 

Na K[U oficiri se osposobqavaju za komandovawe tak-
ti~kim sastavima i obavqawe drugih planskih {tapskih du`no-
sti. Kako ka`e pukovnik Kitanovi}, posebno je va`no da se
osposobe za rad pri dono{ewu odluka u komandama zdru`enih
takti~kih jedinica. Po~ev{i od procene situacije, pa sve do iz-
rade borbenih dokumenata, ovde se sve radi u duhu procedure
koja va`i u zemqama ~lanicama Partnerstva za mir. Prosek
ocena polo`enih ispita 53. klase K[U za sada je 8,70, i ti
oficiri se nalaze u kulminacionom periodu procesa ovlada-
vawa upotrebe takti~kih na~ela.

POSTDIPLOMSKE STUDIJE
Pukovnik dr Simeun ̂ uturi}, na~elnik postdiplomskih studija

[NO, jo{ jednog veoma va`nog segmenta oficirskog usavr{ava-
wa, ka`e da se postdiplomske studije u [NO organizuju kao van-
redne studije u vojnim, odnosno vojnotehni~kim naukama. Okvirne
oblasti kojima se postdiplomci bave jesu ratna ve{tina i logisti-
ka. Na tim studijama {koluju se slu{aoci za specijalizante u te
dve oblasti. Pored specijalizacije, {koluju se i magistri i dokto-

ri nauka logistike i ratne ve{tine. U okviru nau~ne oblasti ratne
ve{tine postdiplomci se {koluju na smeru taktike, menaxmenta u
odbrani, operatike i strategije. U oblasti logistike polaznici se
{koluju na smerovima tehni~kog, saobra}ajnog, intendantskog i ge-
otopografskog obezbe|ewa. [kolovawe na postdiplomskim studi-
jama traje ~etiri godine, za sticawe zvawa magistra studira se
dve godine, tako|e vanredno, dok doktorske studije zavise od peri-
oda stru~nog i nau~nog bavqewa nekom oblasti i potrebno je da
kandidat za to zvawe objavi odre|en broj stru~nih i nau~nih rado-
va, kwiga i monografija.

Za pristupawe postdiplomskom studirawu u [NO, poja{wa-
va pukovnik dr ^uturi}, tra`i se saglasnost od nadle`ne organi-
zacione celine G[ i Uprave za strategijsko planirawe MO. Ko-
misije od tri do pet ~lanova odobravaju upis studenata. Sada se
na studijama, u terminu od 2005. do 2009. godine, nalazi 13 slu-
{alaca, ~etiri iz oblasti ratne ve{tine, Smer taktika, i devet iz
logistike, pet tehni~kog i ~etiri saobra}ajnog smera. Do sada su
oni dali od tri do pet ispita ~ime su stekli uslov da podnesu teme
za magistarske radove. U toku je realizacija nastave koja ukqu~uje
i nastavne posete. 

Aleksandar ANTI]
Snimili Z. PERGE i D. BANDA
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PREPOZNATA ULOGA MEDIJA
Kapetan bojnog broda Petar Bo{kovi}, koji je u 50. klasu

G[U do{ao sa rukovode}eg mesta u Upravi za odnose sa javno-
{}u MO, izra`ava zadovoqstvo zbog uva`avawa zna~aja uloge
medija, ~ega su polaznici G[U bili svesni u radu. 

– U svim operacijama koje smo planirali u toku {kolova-
wa izuzetno ozbiqno je tretirana uloga medija pri izvo|ewu
svih misija, odnosno operacija koje su prora|ivane. Ranije smo
~esto imali velike probleme zato {to je pri izvo|ewu vojnih
operacija kontakt sa javno{}u bio samo deklarativno va`an, a
u stvarnosti se radilo bez ikakve inicijative za medijsku podr-
{ku. Uloga medija i civilno-vojne saradwe, iako smo tu na po-
~etni~kim pozicijama, razra|ena je i po dubini. Vojska, narav-
no, nije tu da vodi medijske operacije sama za sebe, ve} da zau-
zme svoje mesto u naporima dr`ave da osmisli medijsko pred-
stavqawe akcija koje preduzimaju svi weni organi u celovitoj
informativnoj kampawi. Na terenu, pogotovo pri protivtero-
risti~kim operacijama, va`na je uloga oficira za odnose sa
javno{}u i za civilno-vojnu saradwu. Oficiri za moral, u ne-
kada{wem “komesarskom” smislu, nemaju svoje mesto ovde. A ka-
da postoji podr{ka svetskog i doma}eg javnog mwewa, pitawe
morala vojnika se vi{e i ne postavqa. Drago mi je {to je sve to
uo~eno u [NO.

OBUKA I NOVA RE[EWA
– Nov na~in rada komandi i {tabova dozvoqava i dozu

kreativnosti – komentari{e na~in {kolovawa u 53. klasi K[U
iskusni pilot aviona MiG- 21 major Mile ^elikovi}. – Sada
smo jo{ u fazi tuma~ewa i razja{wavawa stavki iz budu}ih
pravilnika. Ujedno se obu~avamo i radimo na dola`ewu do kva-
litetnijih re{ewa.

– Bio sam na kursu zdru`enih jedinica Natoa u Oberamer-
gau, u Nema~koj, i imam saznawa o procedurama Natoa – ka`e
major Nenad Sretenovi} iz 53. klase K[U, ina~e pripadnik
Specijalne brigade VS. – Treba jo{ neke stvari odatle prila-
goditi na{im potrebama, ali pravac je dobar, jer rad jednog
~oveka izdvojen iz celine gubi smisao. Ciq primene tih pravi-
la jeste stvarawe specijalista za odre|ene oblasti, najboqih u
svom delokrugu rada, koji zajedno treba da oforme tim koji }e
ponuditi i najboqa re{ewa.
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Ko mo`e da osnuje firmu
koja se bavi poslovima
fizi~kog i tehni~kog
obezbe|ewa lica,
objekata i imovine? 
Ko u takvoj firmi mo`e
da radi, a ko wom da
rukovodi? Dok se ne
donese zakon o oblasti
obezbe|ewa,  kao jednoj
od novih delatnosti, 
u javnosti se iznose
brojne nedoumice o radu
tih firmi. Poku{ali smo
da otklonimo bar neke
od wih. 

PO ZAKONU I
PRE ZAKONA

PRIVATNI SEKTOR U
OBLASTI BEZBEDNOSTI

K
ao i svakom drugom privrednom delatno{}u, poslovima tzv. fizi~ko-tehni~kog
obezbe|ewa (FTO) ima pravo da se bavi svako ko ispuni uslove za registrovawe
firme. Ostala ograni~ewa vezana su za specifi~nosti posla obezbe|ewa, kao
{to je no{ewe oru`ja, jer nije svakome mogu}e da dobije dozvolu MUP-a za to. I
uz restrikcije, ipak, mnogi ispuwavaju uslove za bavqewe tom delatno{}u. Zato

ne ~udi veliki broj firmi koje su u skorije vreme u Srbiji zapo~ele sa poslovima obez-
be|ewa.

Dok su registracija firme, no{ewe naoru`awa i neki drugi detaqi propi-
sani postoje}im zakonima, u praksi nastaje mnogo problema u funkcionisawu slu-
`bi za obezbe|ewe. Naime, kako radnik obezbe|ewa treba da se pona{a kada u
najrazli~itijim situacijama do|e u kontakt sa slu`benim licem iz policije? Kako
da se, na primer, ophodi sa provalnikom koga je zatekao u kra|i u objektu koji mu
je poveren na ~uvawe? Kakve oznake sme da koristi na svojoj uniformi ili vozi-
lu? To su samo neka od pitawa na koja se sada odgovara po analogiji sa postoje-
}im zakonima, ali sve do dono{ewa zakona o slu`bi fizi~ko-tehni~kog obezbe|e-
wa i privatnoj detektivskoj delatnosti, nijedno od tih pitawa ne mo`e da dobije
kona~an odgovor.   

VA@NI ZA PRIVREDU

Dono{ewe zakona o FTO zbog svega toga postalo je prvenstveni ciq aktivnosti
Odbora Udru`ewa za fizi~ko i tehni~ko obezbe|ewe pri Privrednoj komori Srbije.
Sa predsednikom Milanom Nikoli}em razgovarali smo o aktuelnom trenutku poslova-
wa firmi koje se u Srbiji bave obezbe|ewem.

BEZBEDNOST
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jom aktivno{}u zapo~elo od 2006. godine. Unutar Udru`ewa posto-
je grupacije fizi~kog i tehni~kog obezbe|ewa, a o~ekuje se skoro
formirawe grupacije detektivske delatnosti i tzv. internih slu-
`bi obezbe|ewa, tj. slu`bi po firmama iz javnog sektora, kao u
NIS, EPS itd.

STRANA ISKUSTVA
Komisija Udru`ewa FTO dobila je mandat da prikupi sva

prethodna iskustva iz zemaqa {irom sveta i predloge koji bi do-
prineli uobli~avawu {to vrednijeg zakonskog predloga. Zanimqi-

vo je bilo uporediti kako su
oblast FTO uredile nove, a ka-
ko stare ~lanice EU. Zemqe Se-
verne Amerike su predwa~ile u
razvoju delatnosti privatnog
sektora u obezbe|ewu, pa je bi-
lo potrebno upoznati se i sa wi-
hovim iskustvima.

Komparativna analiza je,
kako napomiwe gospodin Niko-
li}, pokazala da se mnoga svet-
ska iskustva mogu primeniti i na
na{em podru~ju, uz uva`avawe
specifi~nosti na{eg mentalite-
ta i tehnolo{kog stepena razvo-
ja. Pristup Udru`ewa FTO nije
bio selektivan, sa `eqom da se
neko “izbaci iz posla”, ve} na-
protiv, da se rad omogu}i svima
koji `ele da se ukqu~e u po{tenu
tr`i{nu utakmicu.  

Takvim pristupom odre|en
je minimum zajedni~kih poslov-
nih kriterijuma ispod kog se ne
sme i}i. On bi se nadogra|ivao
prema slobodnoj voqi poslovod-
stava firmi. Posle animirawa
~lanstva po grupacijama, u Udru-
`ewu se pre{lo na rad na tere-

nu u celoj Srbiji. U razgovoru sa firmama van glavnog grada uo~e-
ne su mnoge posebnosti u nekim od wih, o ~emu se tako|e moralo
voditi ra~una u pripremi zakona. 

I krajwi predlog Odbora Udru`ewa FTO, koji je usagla-
{en na skup{tini tog udru`ewa, nije nipo{to bio nekakvo “cr-
veno slovo” o kome se daqe ne sme razgovarati. Poku{ali su
da kontaktiraju sa Zakonodavnim odborom i Odborom za od-
branu i bezbednost Skup{tine Srbije, sa Vladom i nadle`nim
ministarstvima. Kako zakqu~uje gospodin Nikoli}, dr`avni
organi, na`alost, mo`da zbog prezauzetosti, nisu imali do-
voqno sluha da o zakonu o FTO razgovaraju sa onima kojih se
on direktno ti~e. 

STRU^NI KONTAKTI

Krajem juna 2006. PKS je organizovala konferenciju sa
me|unarodnim u~e{}em o zakonskom regulisawu rada slu`bi za
FTO. Na konferenciju su pozvani predstavnici svih zaintere-
sovanih institucija, od politi~kih do obrazovnih. Skup koji je
otvorio predsednik PKS Slobodan Milosavqevi} bio je pri-
lika da nau~ni i stru~ni radnici iznesu mi{qewe o najboqem
na~inu za ure|ewe pravne problematike u privrednoj grani ko-
ja se nalazi u ubrzanom razvoju. Gosti iz biv{ih jugoslovenskih
republika govorili su o svojim iskustvima, i pri tom se mogao
~uti niz zanimqivih ~iwenica, na primer da Crna Gora ima
dva doneta zakona o FTO i o privatnoj detektivskoj delatno-
sti. Konferencija je protekla u dobroj atmosferi, jer se o raz-
li~itim aspektima rada firmi za obezbe|ewe raspravqalo
argumentovano. 

U oblasti fizi~kog i tehni~kog obezbe|ewa i privatne detek-
tivske delatnosti, kako isti~e gospodin Nikoli}, privatni sektor
u na{oj zemqi postoji ve} vi{e decenija, jo{ od vremena nekada
va`e}eg sistema dru{tvene samoza{tite. Dru{tvene promene su
uticale na razvoj tog sektora i u~inile da se on razvije do stepena
va`ne privredne delatnosti u okviru usluga, koji je danas preovla-
|uju}a grana privrede u celini.

Va`nost uloge privatnog sektora u pru`awu usluga u oblasti
bezbednosti nije propra}ena odgovaraju}im zakonskim aktom. Ka-
da je 1993. godine prestao da va`i raniji zakon o dru{tvenoj za-
{titi nastaje pravna praznina.
Postoje samo delimi~na re{ewa
na osnovu kojih se razre{avaju
neki od problema iz prakse. Na
primer, Zakon o oru`ju i muni-
ciji,Krivi~ni zakonik, Zakon o
radu i Zakon o bezbednosti i
zdravqu na radu imaju neke od-
redbe koje donekle defini{u i
rad slu`bi obezbe|ewa, ali se
o wima kao kategoriji nigde kon-
kretno ne govori.

Od pomenute 1993. godine
nastao je veliki broj pravnih su-
bjekata koji se bave obezbe|e-
wem. U 2007. godini procewuje
se da u toj bran{i radi 35.000
do 40.000 qudi, {to je vi{e i od
vojske i od policije pojedina~no. 

UDRU@EWE 
KAO RE[EWE

– ^ak ni ja kao predsednik
odbora udru`ewa ne bih smeo da
tvrdim koliki je ta~an broj prav-
nih lica u oblasti obezbe|ewa,
ali procewujem da je iznad tri
hiqade. Jedan od razloga za
formirawe Udru`ewa bio je da
se kona~no okupimo, defini{emo zajedni~ke interese i tako pre-
vazi|emo raznorodnost koju sa sobom nosi toliki broj firmi – na-
gla{ava gospodin Nikoli}. – Svi mi koji smo posve}eni profesiji
nalazimo se u polo`aju da i pre dono{ewa zakona radimo uz po-
{tovawe vrhunskih stru~nih kriterijuma, iako nas na to ne tera
nijedan pravni akt. [to bi se reklo, mi smo u stawu da i pre zako-
na radimo po zakonu.

Ciq postojawe Udru`ewa FTO jeste da kanali{e komunikaciju
pojedina~nih preduze}a sa dr`avom, odnosno nadle`nim ministar-
stvima. Time se na mnogo kvalitetniji na~in nego pre uspostavqa di-
jalog privatnog i dr`avnog sektora, koji }e u budu}nosti, po svemu su-
de}i, biti ravnopravni partneri u izgradwi bezbednosti dru{tva.

Kona~no stacionirawe Udru`ewa FTO u Privrednoj komori
Srbije (PKS) pokazalo se kao najboqe re{ewe. Prethodni poku{aj
da se to udru`ewe osnuje unutar Privredne komore Beograda nije
urodilo plodom, jer tamo nije ni postojao odgovaraju}i ogranak.
Firme za obezbe|ewe svrstavane su u oblast bankarskih i usluga
osigurawa, {to je prili~no daleko od wihove primarne delatnosti.

Udru`ewe FTO poku{ava da radi u pravcu ure|ewa me|usob-
nih odnosa firmi iz struke. Unutar wega  razgovara se o kvalitetu
i cenama usluga koje se pru`aju korisnicima. Ono slu`i i kao me-
sto za debatu o svim aktuelnim pitawima. Upravo od osnivawa to
udru`ewe je radilo na pribli`avawu stavova svih koji su zainte-
resovani za dono{ewe zakona o privatnoj delatnosti obezbe|ewa
lica i imovine i detektivskoj delatnosti.

Tokom 2002. i 2003. godine propali su poku{aju za dono{e-
we tog zakona, iako je Vlada Srbije o tada{wem predlogu dala po-
zitivno mi{qewe. Tek 25. decembra 2005, na inicijalnom skupu u
PKS, pristupilo se organizovawu Udru`ewa FTO, koje je sa svo-

OSIGURAWE I OBEZBE\EWE
Firmama za obezbe-

|ewe preko je potrebna
pomo} osiguravaju}ih ku}a
pri sklapawu ugovora o
pru`awu usluga s klijenti-
ma. Na`alost, filijale
velikih svetskih ku}a za
osigurawe u na{u zemqu
jo{ nisu prenele standar-
de bezbednosti koje u raz-
vijenom svetu zahtevaju da
bi prihvatili klijenta.
Banka koja, na primer, ne-
ma ni fizi~ko obezbe|e-
we, nigde u svetu ne bi mo-
gla da uplati ni minimal-
no osigurawe, {to se kod
nas, ipak, de{ava. Zato je
nu`no da se uspostavi gradacija premija za osigurawe u skla-
du sa preduzetim stepenom obezbe|ewa. Princip je jednosta-
van, {to mawi stepen obezbe|ewa, ve}a uplata za osigura-
we, i obrnuto, ~ime se posti`e ravnote`a izme|u rizika i
za{tite u poslovawu, a {titi i interes firmi koje obezbe-
|uju, i one koje osiguravaju.

Milan Nikoli}
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Stru~ni kontakti su ostvareni i sa nevladinim organizacija-
ma kao {to je Centar za civilno-vojne odnose i Liga eksperata
(LEKS), organizacija koja okupqa pravne stru~wake koji se zala`u
za uspostavqawe evropskih standarda u pravnom sistemu Srbije.
Neki koji parcijalno gledaju na interese Udru`ewa FTO, kako ka-
`e gospodin Nikoli}, stavqali su primedbu na saradwu sa nevla-
dinim organizacijama, ne shvataju}i da je i wihov doprinos u ure-
|ewu oblasti FTO nu`an jer se bezbednost ti~e naj{irih slojeva
stanovni{tva.

Pristup kolegijuma Udru`ewa  bio je da se razgovara sa
svima koji poka`u interes za temu FTO bez ikakvih predube|e-
wa. Jedan od zna~ajnih rezultata takve odluke bio je inovirani
predlog zakona o FTO koji je izra|en u saradwi Udru`ewa FTO
i LEKS-a, ~iji je predsednik Bo`o Prelevi}.

PUT DO LICENCE

Svim sprovedenim aktivnostima Udru`ewe FTO je uspe-
lo da mnoge od sagovornika koji su u po~etku iskazivali poslovi~-
no srpsku nevericu, uveri u istinsku kompetentnost svojih ~lanica.
Jedna od misija udru`ewa je bila da javnosti objasni da radnici

obezbe|ewa nisu nekakvi kriminalci niti neobrazovani qudi, ve}
qudi koji se u izuzetno slo`enim uslovima bave svojim poslom na
vaqan na~in.

Predsednik Udru`ewa FTO ka`e da nakon svega ostaje
`al zbog toga {to nije donet zakon, jer se iz svega {to je izneo la-
ko mo`e videti da je priprema tog pravnog akta bila ogroman po-
sao, u koji je ulo`eno dosta truda. Svi napori su bili na dobro-
voqnoj osnovi, jer je re~ o i te kako zaposlenim  qudima, privat-
nicima, koji su ulo`ili svoje vreme, a samim tim i novac, radi
pribli`avawa ure|enijem stawu u kome }e mo}i da posluju prema
svetskim standardima.

O~ekuje se da }e budu}i zakon predvideti da regulatorno
telo daje licencu pravnim licima za poslove obezbe|ewa. Jednom
kada se uvede takav sistem, malo }e ko zarad male trenutne kori-
sti biti spreman da rizikuje trajno oduzimawe licence za rad. Ne-
lojalna konkurencija, na primer, u cenama usluga po jedinici vre-
mena, time }e postati deo pro{losti.

Licenca se ne}e izdavati pravnim licima ukoliko imaju rad-
nike koji istovremeno rade za druge firme, zna~i insistira}e se
na profesionalizmu. Trenutno svaka firma radnike obu~ava za
sebe, ali je neminovnost izjedna~iti uslove pod kojima se sprovo-
di obuka za poslove obezbe|ewa i strogo kontrolisati weno izvo-
|ewe. Sa MUP-om, Udru`ewe FTO mora da ima institucionalnu
komunikaciju koja ne}e zavisiti od li~nih odnosa onih koji komuni-
ciraju.  

^lanice Udru`ewa FTO donele su pravila poslovne etike
kojih se pridr`avaju. Tim pravilima usvojene su norme pona{awa

“GEM kompanija”, jedan od tipi~nih predstavnika firmi za
pru`awe usluga FTO, osnovana je 2004. godine. Od ~etvorice we-
nih osniva~a, trojica su ranije radila u Vojsci, general u penziji
Branimir Milovanovi}, zatim sada{wi direktor firme Goran
Joksi} i jedan od izvr{nih direktora Srba Stepanovi}. Drugi iz-
vr{ni direktor Dragoslav Kova~evi} pre sada{weg posla radio je
u MUP-u. 

Kako ka`e Srba Stepanovi}, izvr{ni direktor i jedan od
vlasnika firme, “GEM kompanija” se prete`no bavi poslovima
obezbe|ewa i trudi se da svojim poslovnim referencama privu~e
korisnike usluga koji su postali sinonim za uspe{no poslovawe na
na{em tr`i{tu, jer oni koji i sami `ele da budu uspe{ni, moraju
da sara|uju sa uspe{nima. 

Akcenat u poslovawu firme je na davawu usluga obezbe|ewa
objekata, imovine i lica. Tokom svog postojawa firma je obezbe|i-

vala najrazli~itije objekte, od gra|evinskih preko industrijskih do
tr`nih centara i hotela. Neki od klijenata firme su gra|evinsko
preduze}e “Napred”, fabrika prehrambene industrije “Polimark”,
svi tr`ni centri “Merkatora” i hotel “In” na Novom Beogradu.

TR@I[NA ORIJENTACIJA

– Tr`i{no smo orijentisani i poslujemo pod uslovima koji su
karakteristi~ni za tr`i{te Srbije, koje u najve}oj meri zapravo
~ini tr`i{te Beograda. Deo svojih poslova obavqamo i u drugim
srpskim gradovima, na primer, u ^a~ku i Novom Sadu – isti~e go-
spodin Stepanovi}.

De`urni centar iz kog se
operativno rukovodi aktivnosti-
ma “GEM kompanije” nalazi se na
Novom Beogradu, koji je danas naj-
produktivnija lokacija u Srbiji.
U wemu se najvi{e gradi, i tu ni-
~u predstavni{tva renomiranih
svetskih privrednih subjekata. 

– Sve firme na{eg profila
svoju registraciju za rad dobijaju
u Trgovinskom sudu, kao i bilo ko-
je drugo preduze}e koje se bavi
nekom privrednom delatno{}u –
nagla{ava gospodin Stepanovi}
i dodaje: – Posle registracije u
trgovinskom sudu, firma koja `e-
li ozbiqno da se bavi tim poslom
du`na je da, ako `eli da nabavi oru`je, zatra`i dozvolu Mini-
starstva unutra{wih poslova. 

U zahtevu firme jasno je istaknuto zbog kojih potreba se do-
zvola tra`i, sa preciznom specifikacijom koli~ine i vrste nao-
ru`awa. Neophodno je posedovati i prostoriju za ~uvawe oru`ja i
municije sa specijalnom kasom. Vrata te prostorije moraju biti ot-
porna, ne samo na fizi~ka o{te}ewa prilikom mogu}ih provala,
ve} moraju da imaju i odre|eni stepen negorivosti. Predmet na
kraju ide u gradski MUP, gde se kona~no izdaje dozvola. Posle za-
vr{etka provera i dobijawa saglasnosti, nabavqa se oru`je. 

KAKO FUNKCIONI[U 
PRIVATNA PREDUZE]A ZA

OBEZBE\EWE

FIRME OD
POVEREWA

Tokom posete privatnoj “GEM kompaniji”,
koja se bavi poslovima fizi~ko-tehni~kog

obezbe|ewa, sagledali smo kako se 
ta firma, uprkos tome {to nije donet
zakon o wihovoj delatnosti, u praksi

profesionalno odnosi prema 
zahtevima klijenata

Srba Stepanovi}
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u slu`bi, na~in konkurisawa na tr`i{tu, i sli~no, ali bez sank-
cija je nemogu}e izbe}i nesavesno pona{awe pojedinaca. Sada je
sud ~asti po kodeksu PKS jedini na~in da se na odgovornost pozove
neko ko se neprofesionalno odnosi u poslu.

VOJSKA I OBEZBE\EWE

– ^esto su penzionisana vojna lica, ili qudi koji su u proce-
su reformi sistema odbrane ostali bez posla, potra`ili radna
mesta u firmama za obezbe|ewe i, koliko je meni poznato, dobro
su se pokazali. Nama su naro~ito dobrodo{li qudi sa odre|enim

znawima u ovom poslu, i smatram
da ima prostora da mi, kao fir-
me koje se bave poslovima obez-
be|ewa, amortizujemo deo soci-
jalnog pritiska koji se stvara u
situaciji kada jedan broj qudi
tra`i novi posao na tr`i{tu ra-
da – smatra gospodin Nikoli}.

Firme za obezbe|ewe mogle
bi da prime deo kadra iz Vojske
jer zadovoqava kriterijume koje
zahteva stru~ni profil u toj
oblasti. Oni mogu mnogo da do-
prinesu nadogradwi procesa
obuke za obezbe|ivawe qudstva i
objekata, posebno u edukaciji, jer
iza sebe imaju zna~ajna iskustva.

PRIVATNICI NA PRIJAVNICI
U svetu se neretko de{ava da je fizi~ko i tehni~ko obez-

be|ewe vojnih objekata ili policijskih stanica povereno
upravo privatnim firmama. Kod nas je to jo{ tabu. No, kad
se setimo da je svako ko je zaposlen u tim firmama odslu`io
vojni rok s oru`jem, jasno je da tu ne bi smelo da se iskazuje
nepoverewe. Proces reformi sistema odbrane mo`da }e
uskoro na prijavnice kasarni dovesti i pripadnike obezbe-
|ewa iz privatnih firmi.

Oru`je, a naro~ito tzv. duge cevi, u ovom poslu potrebni su
samo u posebnim situacijama, uz maksimalni stepen obezbe|ewa,
na primer velikih transporta novca. Za nabavku pu{aka je, pored
dozvole MUP-a, potrebno i odobrewe Ministarstva odbrane.
Profesionalni stav firme “GEM kompanija” je da se oru`je kori-
sti samo na onim objektima gde analiza i procena bezbednosti po-
ka`u nedvosmislenu potrebu za tim. 

KONTROLA

Radnik naoru`awe dobija od firme koja ga upo{qava, i du-
`an je da se pridr`ava svih zakonskih normi za wegovu upotrebu,
{to zna~i da se zbog nesavesnog rukovawa oru`je mo`e oduzeti, a
on mo`e da bude udaqen s posla.

Dozvola koja se dobija za no{ewe oru`ja na konkretnom objek-
tu, tzv. obrazac broj trinaest, omogu}ava radnicima da oru`je no-
se samo na odre|enom objektu koji je naveden u obrascu. Kada se
radi smenski, obrazac se posebno popuwava za svaku smenu, na
primer dnevnu i no}nu, iako on
ina~e va`i mesec dana 

“GEM kompanija” se pridr-
`ava bezbednosne procene o
ugro`enosti nekog objekta, koju
izra|uju kompetentni stru~waci.
Analiza stawa bezbednosti i
predlog mera za{tite objekta je-
su dokumenti koji ujedno ~ine po-
slovni predlog koji se iz firme
upu}uje svakom potencijalnom
poslodavcu, ali i operativni
plan na osnovu koga se to obez-
be|ewe vr{i. Po`eqno je da se

pri obezbe|ewu objekata {to
striktnije po{tuju ocene iznete u
analizi i planu.

Sigurnosne mere koje se
predvide u planu za obezbe|iva-
we objekta idu za tim da se na naj-
ekonomi~niji na~in izvr{i kva-

litetna za{tita. Za dodatne bezbednosne zahteve obi~no nema po-
trebe izdvajati jo{ novca, ali firma je tu da ispo{tuje zahteve
klijenata koje vodi maksima da opreza nikad nije dosta, a voqni su
da plate i dodatne mere za{tite.

U “GEM kompaniji” raspola`u sa 57 profesionalnih radio-
stanica, tipa GP 340 i GP 2000 “motorola”, sa baznim stanicama
i de`urnim centrom koji je 24 ~asa povezan sa objektima koji se
obezbe|uju. Odatle, u kratkom roku, na lice mesta mo`e da bude
poslata grupa za intervenciju, koja poma`e qudstvu na objektima,
ali je naj~e{}e dovoqno da im se izda samo odgovaraju}a instruk-
cija kako da se pona{aju u datoj prilici. 

LOJALNOST
Ekipa namewena za intervenciju, na svu sre}u, retko mora

da se upotrebi, pa se de`urno vozilo koristi za kontrolu rada
po objektima. Praksa je pokazala vi{estruku korist takvog na~i-
na rada. Proveravawe je oduvek bilo jedini na~in na koji se mo-

`e uticati na odgovorniji pri-
stup radu.

Radnici su du`ni da po svim
pitawima komuniciraju sa de-
`urnim centrom. Izbegnuta je
svaka mogu}nost za postavqawe
zahteva “zaobilaznim” putem.
Od obi~nih zahteva za zamenu
smene, do informacija o de{a-
vawima na objektu, svaki kontakt
radnika sa centralom se eviden-
tira u de`urnom centru. Istim
putem se radniku i odgovara na
zahtev. 

PO ISO STANDARDU
– Mi }emo ovih dana dobiti standard JUS ISO 2001-

9001. Prema tim standardima u sistematizaciji radnih me-
sta postoji mesto direktora kontrole kvaliteta. To dovoqno
jasno govori o va`nosti primene poslovnih standarda u ra-
du firmi za obezbe|ewe. Savremeni trend je i da direktori
firmi koji su op{ta stru~na lica, sa zavr{enim Pravnim
ili Ekonomskim fakultetom, a tokom radne karijere nisu
imali dodir sa poslovima bezbednosti, moraju da se usavr-
{avaju u struci i steknu  specijalizaciju iz oblasti kojom se
preduze}e bavi – obja{wava gospodin Stepanovi}.
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BEZBEDNOST
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firme imaju svoje zaposlene u velikom broju mesta, tako da su
sposobne da brzo odreaguju i kompetentno za{tite bezbednost
gra|ana.

DOBRODO[LA SARADWA

Mo`da bi i u budu}im mirovnim misijama na{e vojske qudi
iz tih firmi na{li svoje mesto, naro~ito na poslovima obezbe|e-
wa objekata kojima se i ovde bave. Gospodin Nikoli} pretposta-
vqa da bi wihovo anga`ovawe na tim poslovima bilo znatno jef-
tinije za Vojsku i dr`avu, jer bi se time profesionalni vojnici
rasteretili prevelikog broja obaveza i mogli bi da svoju pa`wu
koncentri{u na borbenu obuku.

Neophodno je, naravno, da takva saradwa Ministarstva od-
brane i grupacije firmi koje Udru`ewe FTO okupqa dobiju insti-
tucionalizovan karakter, a udru`ewe sa svoje strane garantuje da
bi u firmama takav zadatak bio najozbiqnije shva}en i profesio-
nalno izvr{avan. Oblast FTO je toliko {iroka da pru`a i tu mo-
gu}nost. Ima firmi ~iji su qudi visokoobu~eni, jer su zavr{ili
kurseve protivdiverzione za{tite i sli~ne specijalizovane kur-
seve. 

– Drago mi je {to se va{ ~asopis, a nadam se i wegovi ~itao-
ci,  zainteresovani za oblast kojom se na{e firme bave, i `eleo
bih da pozovem sve koji su raspolo`eni za saradwu da nam se jave
na meil fto@pks.co.yu. Prostorije Odbora su u Privrednoj komori
Srbije, Resavska 13–15, Beograd – isti~e gospodin Nikoli} na
kraju razgovora. 

Aleksandar ANTI]
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Mogu}e je da oni u~estvuju i neposredno u tehni~kom obezbe|ewu, a
delimi~no i na obezbe|ewu lica. Pri tom se prvenstveno misli na
qude koji su stru~ni u davawu bezbednosnih procena i analizi ri-
zika pri odre|enim aktivnostima. To su qudi koji su radili mnogo
zna~ajnije poslove, komandovali slo`enim vojnim sastavima i sta-
rali se o bezbednosti ~itavih vojnih kompleksa. Prijemom jednog
broja kvalitetnih i obrazovanih qudi privatni sektor i sam mo`e
da ostvari izvesnu korist.

Na pitawe {ta misli o ideji koja se pojavila u javnosti
da bi privatne firme za obezbe|ewe mogle da u~estvuju u odr`a-
vawu aktivne rezerve Vojske Srbije, gospodin Nikoli} ocewuje da
je u svakom slu~aju re~ o veoma zanimqivoj ideji. Do sada nije bilo
konkretnih inicijativa u tom smislu, ali bi vredelo ozbiqno raz-
misliti da li je takva ideja ostvariva. 

– Meni se ~ini da takva ideja mo`e da ima upori{te u prak-
si, jer su na{i radnici kadri da obavqaju poslove tako da budu
od pomo}i i policiji, i Vojsci. Naravno, to ne bi mogli da rade
svi, ve} samo oni odabrani, koji bi pro{li i specifi~nu obuku –
tvrdi predsednik Udru`ewa FTO. – Brojne su situacije u kojima
bi takav rezervni sastav na{ao dobru primenu. Elementarne ne-
pogode i sli~ni akcidenti  doga|aju se {irom teritorije, a na{e

Osniva~i i najve}i deo ru-
kovode}eg kadra firme ve} imaju
iskustvo na bezbednosnim poslo-
vima u dr`avnim slu`bama. Di-
rektor firme Goran Joksi} je za-
vr{io specijalizaciju iz obla-
sti terorizma i organizovanog
kriminala na Fakultetu poli-
ti~kih nauka.

A koga i pod kojim uslovima
rukovodioci “GEM kompanije”
nameravaju da upo{qavaju, i ko-
liko su wihovi radnici zado-
voqni onim {to dobijaju za svoj
rad? 

– Trudimo se da usluge korisnicima pru`imo sa {to mawe pri-
medbi i sugestija i da svoj rad valorizujemo na obostrano zado-
voqstvo. Radnici primaju redovne zarade. Nismo nikada dozvoli-
li da sredstva namewena za zarade radnika budu upla}ivana u dru-
ge svrhe, jer ni{ta ne mo`e imati vitalniji zna~aj za postojawe i
rad firme od motivisanosti i lojalnog odnosa radnika. Strate-
{ki ciq nam je da radnici {to du`e ostanu u radnom odnosu kod
nas, jer je kqu~na re~ u poslu obezbe|ewa poverewe, a one koji za-
vrede poverewe svojih kolega ne `elimo olako da izgubimo – tvrdi
gospodin Stepanovi}.

Svi kvalitetniji objekti u vlasni{tvu renomiranih posloda-
vaca po pravilu se obezbe|uju od strane stalno zaposlenih radni-
ka, kao znak obostrane poslovnosti. Ti najzna~ajniji korisnici
usluga obezbe|ewa vole da se na izvestan na~in identifikuju sa
qudstvom koje obezbe|uje wihove objekte i da ih u odre|enoj meri
smatraju i svojim zaposlenicima.

USLOVI ZA PRIJEM RADNIKA

Pojedinac mo`e kroz rad na razli~itim objektima da upozna
sebe i svoje reakciju u okolnostima koje nisu uobi~ajene u svakodnev-
nom ̀ ivotu, tako da i sam mo`e dobro da oceni je li sposoban za po-
sao obezbe|ewa ili ne. I ovde va`i ona Napoleonova krilatica da
svaki vojnik u torbi nosi mar{alsku palicu. Neko ko ima ve}e spo-

sobnosti, i ambicije koje te spo-
sobnosti prate, mo`e da se na-
metne poslovodstvu firme i da
preuzme mnogo odgovornije poslo-
ve od onih na kojima se po~iwe. 

Svi potencijalni radnici
firme moraju da popune karton
evidencije lica u kome su nave-
deni podaci kao {to su mati~ni
broj i prebivali{te, i neke fi-
zi~ke predispozicije, kao {to su
visina i te`ina. Pored toga, u
karton su upisane i ve{tine i
interesovawa od zna~aja za rad
na poslovima obezbe|ewa, kao

{to je poznavawe borila~kih ve{tina. Znawe stranih jezika se
tako|e obavezno evidentira, a ta stavka }e neizostavno sa pri-
vrednim razvojem Srbije dobiti na zna~aju.

Lekarski pregled pla}a firma, a od policije se dobija izve-
{taj da li je budu}i radnik krivi~no gowen ili osu|ivan, i da li
mo`e da se bavi poslom obezbe|ewa. Pri tom policija ima dis-
kreciono pravo da u izve{taju navede da nekog kandidata za posao
smatra nepodobnim za rad u obezbe|ewu. Kada se utvrdi da je neko
sposoban za rad, i da pred wim nema zakonskih prepreka, rukovod-
stvo firme prema stepenu obrazovawa, godinama i specifi~nim
znawima raspore|uje radnika na objekat na kome se pretpostavqa
da }e pokazati najboqe radne rezultate.

Radnici imaju obavezu da ~ak i kada dolaze iz policije ili
vojske, polo`e ispit poznavawa i kori{}ewa naoru`awa. Ispit
se sastoji iz teoretskog i prakti~nog dela. Jedino penzionisani
pripadnici vojske i policije, sa prilo`enom fotokopijom re{ewa
o penzionisawu, mogu da budu izuzeti od te obaveze. 

Firma sama organizuje {to ~e{}e treninge kori{}ewa nao-
ru`awa za svoje zaposlene, dok se o fizi~koj kondiciji kao va`nom
preduslovu svoje radne sposobnosti brinu sami. Stru~ni ispit iz
protivpo`arne za{tite radnicima koji ga polo`e omogu}ava da uz
svoj posao rade i na poslovima vatrogasca ili referenta protiv-
po`arne za{tite. 

A. ANTI]

DEO PRIBLI@AVAWA EVROPI
Svoje mi{qewe o terminu dono{ewa zakona o FTO go-

spodin Stepanovi} iznosi na slede}i na~in: – Firma je u
stru~nom smislu kontaktirala sa drugim subjektima iz svoje
oblasti rada i usaglasila je s wima vi{e zajedni~kih pred-
loga koji bi se ugradili u zakon. Privredna komora je najvi-
{e radila na tom planu. Pretpostavqam da }e i zakon o FTO
biti donet kad i niz drugih zakona kojima se standardi po-
slovawa u na{oj zemqi uskla|uju s onima u Evropskoj uniji.
Kada bude ubrzan rad na pribli`avawu na{ih zakona onima
koji va`e u Evropi, zakon o fizi~ko-tehni~kom obezbe|ewu
svakako }e biti jedan od prvih koji }e biti donet.
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IZME\U ISTORIJE 
I POLITIKE
Za Srbiju je Kosovo i Metohija simbol nacionalnog identiteta, istorijsko pam}ewe sjaja i slave ne-
mawi}kog doba, utemeqewe pravoslavqa i nadahnu}e u pet vekova dugom ~ekawu da se uspostavi srpska
dr`ava. Zato Srbija, uva`avaju}i novu realnost na Kosovu, daje sve, ali ne i da se u kolevci wene
dr`avnosti rodi nova albanska dr`ava.
Kosovski Albanci, zadojeni svojim mitovima o ilirskom poreklu i pravu na teritoriju koju su im Srbi

navodno uzurpirali, smatraju da je nova realnost upravo najzrelija faza wihove duge borbe za nezavisnost
pokrajine.  

Sada je na svetskim silama da odlu~e o budu}em statusu Kosova i Metohije. Ahtisarijev plan ulazi u za-
vr{nu fazu razmatrawa u Savetu bezbednosti Ujediwenih nacija. Rusija je jasno najavila opre~ne stavove u
odnosu na namere SAD i Evropske unije. Mo`da }e takav stav slediti i Kina? A i ostale ~lanice Saveta
bezbednosti dele svest da problem nije samo lokalni, ve} zadire u temeqne principe svetskog poretka.  

Nametnuto re{ewe Srbija ne}e priznati, jer bi to zna~ilo odricawe od svog nacionalnog bi}a i odri-
cawe istorijskog prava na teritoriju gde, iako su Srbi sistematski proterivani, ostaju weni dr`avni i
duhovni temeqi, kulturno-istorijski spomenici koji su ve} deo svetske ba{tine. I wene crkve i manastiri sa
kojih }e pravoslavna zvona uvek opomiwati ~ija je to zemqa.
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P R E G O V O R I O S T A T U S U

G
odinu dana pregovora o budu}nosti Kosova zavr{eno je bez sporazuma – objavio
je 19. marta izaslanik Ujediwenih nacija Marti Ahtisari, na kraju posledwe
runde pregovora u Be~u. ”Nikakvi dodatni pregovori to ne}e izmeniti. Moj je
~vrst zakqu~ak da je mogu}nost pregovora iscrpqena”, rekao je on, obja{wavaju-
}i da dve strane nisu mogle da prona|u nikakvu zajedni~ku platformu po revidi-

ranoj verziji wegovog plana za Kosovo. Razgovor sa profesorom dr Slobodanom Sa-
marxi}em, koordinatorom dr`avnog pregovara~kog tima za Kosovo i Metohiju, sa`e-
to i jasno ukazuje na to da je iz citirane izjave ta~na samo jedna stavka – godinu dana
je izgubqeno. Istinskih pregovora, po svemu sude}i, nije ni bilo, a kako mogu}nost
pregovarawa nije ni pokrenuta, te{ko mo`e da bude iscrpqena. Zato je ovih dana po-
krenuta burna diplomatska aktivnost, koja sve vi{e pokazuje da su razmi{qawa o
Kosovu i Metohiji me|u drugim dr`avama znatno druga~ija od onog {to iz Ahtisarije-
vih ponu|enih re{ewa isplivava na povr{inu.

Œ Koje su su{tinske primedbe srpske strane na Ahtisarijev paket re{ewa
za Kosovo i Metohiju?
– Na{e osnovno neslagawe sadr`ano je u tome {to se taj dokument otvoreno zala-

`e za nezavisnost Kosova. To je o~igledno iz velikog broja odredaba sadr`anih u svim
delovima Sveobuhvatnog predloga. Mogu za ovu priliku navesti samo neke od tih nedo-
pustivih odredaba, kao {to su mogu}nost data Kosovu da zakqu~uje me|unarodne spora-
zume i da zatra`i prijem u me|unarodne organizacije, pravo na usvajawe ustava koji ne
bi imao nikakvu pravnu vezu sa Ustavom Srbije, dr`avqanstvo Kosova, osnivawe snaga
bezbednosti pored policije, zna~i vojske Kosova, potpuna zakonodavna, izvr{na i sud-
ska vlast i drugo. To {to se u Predlogu uvode odre|ene civilne i vojne nadzorne mere
od me|unarodne zajednice, fakti~ki Evropske unije i Natoa, za Srbiju nema va`nosti
budu}i da bi Kosovo i Metohija u tom slu~aju i formalno i stvarno bilo nezavisno od
Srbije. Zbog toga smo na posledwoj pregovara~koj rundi u Be~u, koja je trajala od 21.
februara do 2. marta, ulo`ili vi{e od pet stotina amandmana na ovaj tekst.

Œ Da li su iscrpqene sve diplomatske aktivnosti, ili nam je preostao jo{
neki va`an korak u re{avawu statusa Kosmeta?
– Diplomatske aktivnosti nisu ni pribli`no iscrpqene. One su nakon posled-

weg sastanka u Be~u, na kojem su u~estvovali najvi{i predstavnici Srbije, naro~ito
intenzivirane. U me|uvremenu, sve ~lanice Saveta bezbednosti iscrpno su obave-
{tene o na{im stavovima i sve su primile primerke na{ih amandmana na Ahtisari-
jev dokument. Ti amandmani, osim toga, u najskorije vreme bi}e distribuirani u Ujedi-
wenim nacijama kao zvani~an dokument. Na{i bilateralni kontakti sa svim dr`ava-
ma koje mogu da uti~u na re{avawe kosmetskog pitawa su stalni. Mnoge evropske dr-
`ave posmatraju problem mnogo pa`qivije i sa vi{e ose}aja za realnost. Ali, to se
posebno odnosi na veliki broj dr`ava, tzv. nestalnih ~lanica Saveta bezbednosti,
koje jasno vide da se ovaj problem ne mo`e prelomiti preko kolena, kao {to predla-
`u SAD i Velika Britanija. 

Œ Na adresu UN sti`e i Ahtisarijevo propratno pismo u kome on iznosi ka-
kav status smatra najboqim za Kosovo. Prema nezvani~nim najavama to je –
nadgledana nezavisnost. [ta mo`emo da o~ekujemo?
– To pismo nema nikakvog novog zna~aja niti sadr`aja u odnosu na Sveobuhvatan

predlog. U Predlogu nezavisnost nije kori{}ena kao re~, ali ceo sadr`aj upu}uje na
wu. Sada, u propratnom pismu, Ahtisari kao potpuno otvara karte upotrebom izraza
”nadgledana nezavisnost”. Sve to je jedno otvoreno kr{ewe me|unarodnog prava u
formi predloga za otimawe dela teritorije od jedne suverene dr`ave, ~lanice UN.

Me|unarodni posrednik
sve vreme pregovora
nedopustivo je dr`ao
stranu albanskoj
delegaciji. Pitawa koja
woj nisu odgovarala
uop{te nije stavqao 
na dnevni red. Tako smo
dobili dokument koji se
sastoji od trinaest delova
(op{ta na~ela i dvanaest
aneksa), od kojih o sedam
uop{te nije bilo
razgovora. To su bili
navodni pregovori o
budu}em statusu Kosova i
Metohije a da o glavnoj
temi, o statusu samom,
gotovo da uop{te nije
bilo re~i.
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– O raspletu je rano govoriti. ^ak i kada bismo bili na po-
~etku normalnog pregovara~kog procesa, niko ne bi mogao ni{ta
pouzdano da ka`e o tome. Mi smo, na`alost, zahvaquju}i neozbiq-
nosti Ahtisarija i wegovog tima izgubili vi{e od godinu dana bez
bilo kakvog rezultata, tako da smo i danas, kao i pre godinu dana,
veoma daleko od raspleta. Jer, dobar pregovara~ki proces, koji
prihvataju obe strane u sporu i koji stoga predstavqa osnov za iz-

gradwu me|usobnog poverewa, je-
ste uslov, a u neku ruku i garant
povoqnog epiloga pregovora. Ovu
priliku Ahtisari je neodgovorno
upropastio. Nadam se ne zauvek. 
Œ Da li je tokom pregovora o Ko-
sovu bilo istinskog prostora za
dijalog?

– Bitan deo odgovora sadr-
`an je u `alosnom bilansu da do-
kument zadovoqava samo jednu
stranu, a bilo je vi{e od petsto

amandmana prilo`enih od druge strane. Kako su razgovori vo|eni,
drugo se nije moglo ni o~ekivati. Me|unarodni posrednik sve vreme
pregovora nedopustivo je dr`ao stranu albanskoj delegaciji. Pita-
wa koja woj nisu odgovarala uop{te nije stavqao na dnevni red. Ta-
ko smo dobili dokument koji se sastoji od trinaest delova (op{ta
na~ela i dvanaest aneksa), od kojih o sedam uop{te nije bilo razgo-
vora. To su bili navodni pregovori o budu}em statusu Kosova i Me-
tohije a da o glavnoj temi, o statusu samom, gotovo da uop{te nije
bilo re~i. Jednostavno, Ahtisari, koji je diktirao dnevni red, nije
dopustio da se o tome razgovara. Ono, pak, o ~emu se pregovaralo –
decentralizacija, polo`aj Srpske pravoslavne crkve i za{tita
verskog i kulturnog nasle|a, ekonomska pitawa i polo`aj zajednica
u Pokrajini – bio je vi{e predmet na{e rasprave sa me|unarodnim
posrednikom i wegovim ekspertima nego sa predstavnicima Pri-
{tine. Jednom, kada sve ovo bude gotovo, pri~a}emo op{irnije o
ovim ne~asnim pregovorima. Sada, kada nam je va`no da se proces
nastavi, moramo se koncentrisati na blisku budu}nost. 

Dragana MARKOVI]

Tako ne{to do sada se nije dogodilo u istoriji UN, pa ne}e ni sada.
Po{to Ahtisari ni{ta nije radio na svoju ruku, ne}e bili lako
staviti ovaj dokument ad akta, ali na kraju – on }e ipak slu`iti
kao pokazateq senovite strane u istoriji UN. 

Œ Kakav je Va{ trenutni uvid a kakva o~ekivawa imate u
vezi sa stavom me|unarodne zajednice kada je kosovska kri-
za u pitawu. 
– Naredne nedeqe i mese-

ci pro}i }e u intenzivnim kon-
sultacijama oko toga {ta i kako
daqe. Ovo ka`em s obzirom na
procenu da se od Ahtisarijevog
dokumenta ne}e napraviti nika-
kva odluka UN u vidu rezolucije
ili neke druge obavezuju}e odlu-
ke. Za tako ne{to ne postoji ras-
polo`ewe u UN, pri ~emu ne mi-
slim samo na Rusiju i Kinu, koje
teorijski i same mogu da spre~e
bilo kakvu preku odluku, nego i na zavidan broj dr`ava koje ne `e-
le da u~estvuju u kr{ewu me|unarodnog prava. S druge strane nije,
tako|e, realno da bi posle po~etnog neuspeha u usvajawu preke re-
zolucije neke zemqe, kao {to su SAD i Velika Britanija, a onda i
neke druge za wima, jednostrano priznale Kosovo kao nezavisnu
dr`avu, ako ni zbog ~ega, onda zbog te{ko}a u formulisawu i pri-
meni potoweg me|unarodnog civilnog i vojnog prisustva na Kosovu.
To ne bi bilo me|unarodno prisustvo, ve} neko ad hok me|udr`avno
prisustvo van sistema UN, {to bi naro~ito dr`ave Evropske unije
nastojale da izbegnu. Zbog svega toga, predstoje brojne konsultacije
na razli~itim nivoima i me|u razli~itim akterima. Uloga Beogra-
da u vezi sa kosmetskim pitawem ubrzano raste u me|unarodnim
razmerama, i ona se mora dodatno poja~ati tokom predstoje}ih ak-
tivnosti. 

Œ Postoje mnogi scenariji za rasplet kosovske krize. Koji
je za Vas najverovatniji, imaju}i u vidu i su{tinsko razre-
{ewe i vremensku odrednicu?

OTIMAWE TERITORIJE
U propratnom pismu, Ahtisari kao potpuno otvara karte

upotrebom izraza ”nadgledana nezavisnost”. Sve to je jedno
otvoreno kr{ewe me|unarodnog prava u formi predloga za
otimawe dela teritorije od jedne suverene dr`ave, ~lanice
UN. Tako ne{to do sada nije se dogodilo u istoriji UN, pa ne}e
ni sada. Po{to Ahtisari ni{ta nije radio na svoju ruku, ne}e
bili lako staviti ovaj dokument ad akta, ali na kraju – on }e
ipak slu`iti kao pokazateq senovite strane u istoriji UN. 

Srpski 
pregovara~ki
tim na sastanku
u Be~u
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Mi nismo dovoqno
uradili da svetu
poka`emo i doka`emo 
da ne postoji poseban
kosovski identitet u onom
smislu koji se na Zapadu
danas koristi. Nema,
dakle, kosovske nacije,
niti posebne kosovske
kulture. Da tako ne{to
zaista postoji, kako to
tvrde Albanci, za{to bi
onda oni kao ve}ina
kosovskog stanovni{tva
u~estvovali masovno u
uni{tavawu ba{tine
druge, broj~ano slabije
zajednice, u ovom slu~aju
srpske.

P R E G O V O R I O S T A T U S U

O

SADA[WOST
DOLAZI
IZDALEKA

DR DU[AN T. BATAKOVI],
SAVETNIK PREDSEDNIKA
SRBIJE I ^LAN DR@AVNOG
PREGOVARA^KOG TIMA

O tome kako su, kada je re~ o srpskoj kulturnoj ba{tini, tekli pregovori o statu-
su Kosova i Metohije u Be~u, ali i kako smo uop{te do{li u situaciju da prego-
varamo, a kada ve} pregovaramo, da li je istorijsko pomirewe Srba i Albana-
ca mogu}e – bez pobednika i pora`enih, i koliko je Kosovo zaista srpsko, razgo-
varamo sa dr Du{anom T. Batakovi}em, istori~arom, savetnikom predsednika
Srbije i ~lanom dr`avnog pregovara~kog tima. 
Œ Koliko je pitawe statusa Kosova i Metohije istorijsko, a koliko politi~-
ko? Istorija je u ~iwenici o svetoj i vekovnoj srpskoj zemqi, ali postoji i
istorija ne~iwewa ili pogre{nog ~iwewa koja je obele`ila period od Dru-
gog svetskog rata naovamo, nepostojawem jasne dr`avne strategije, pogubnom
kadrovskom politikom, nepoznavawem su{tine albanskog separatizma, kao
{to postoji i istorija odbijawa albanskog `ivqa na Kosovu i Metohiji da
u~estvuje u bilo kakvom demokratskom procesu koji je inicirala srpska de-
mokratija. Koliko sve te istorije uti~u na tok razre{ewa statusa Kosova i
Metohije?
– Nema razumevawa politike bez poznavawa istorije, a meni obrazovawe isto-

ri~ara daje jedan {iri i pouzdaniji uvid u savremene politi~ke procese koji, razu-
mqivo, imaju svoju du`u ili kra}u predistoriju. Sada{wost, zapravo, dolazi izdale-
ka. Ta {ira istorijska perspektiva, umre`ena s neposrednim iskustvom na politi~-
kom i diplomatskom poqu, osposobqava vas da sa znatno vi{e pouzdawa procewujete
ne samo pro{le i sada{we nego ~esto i dolaze}e doga|aje. 

Na Kosovu i Metohiji se ve} ~itav vek, s malim izuzecima, vodi pogre{na naci-
onalna politika, na mahove, bez pravog kontinuiteta, uvek podre|ena nekim vi{im
ciqevima i nedovoqno fokusirana na su{tinu problema. Ja odavno upozoravam da je
diskontinuitet na{ jedini kontinuitet.

Posle balkanskih ratova (1912–1913), kada je Kosovo ponovo vra}eno u sastav
Srbije, a Metohija najve}im delom ukqu~ena u sastav Crne Gore, nije bilo vremena
da se politi~ki i ekonomski kapitalizuju rezultati spektakularnih ratnih pobeda, a
da se u ve} po Srbe nepovoqnoj, promewenoj etni~koj strukturi uspostave trajniji ob-
lici saradwe sa nesrpskim stanovni{tvom, pre svega sa Albancima, ili Arbanasi-
ma, kako su ih onda nazivali. 

Posle Prvog svetskog rata, Kraqevina Srbija se, zajedno s Kosovom i Metohi-
jom, utopila u jednu novu utopijsku tvorevinu: Kraqevinu SHS, budu}u Kraqevinu Jugo-
slaviju, u kojoj je jo{ politi~ki nestabilan kosovskometohijski prostor ostao nemir-
na, slabo utvr|ena grani~na oblast, uporno osporavana iz Albanije od tamo{wih
nacionalista, prostor na kojem je, uz sitnije uspehe, ipak dosta traqavo i nedosled-
no sprovedena kolonizacija i ustanovqena jedna nedovoqno kompetentna i lo{e vo-
|ena lokalna, prete`no srpska administracija. Drugi unutardr`avni problemi, pre
svega rastu}i sukobi s Hrvatima oko opstanka ili preure|ewa zajedni~ke dr`ave, uz
neprekinute sporove sa susednim, revizionisti~ki nastrojenim dr`avama (Bugarska,
Ma|arska, Italija), nisu ostavili vremena da se stawe na Kosovu i Metohiji osetni-
je popravi, jer su kosovski Albanci, izbegli u Albaniju, imali znatan uticaj na tamo-
{wu politiku, a pri tom su u`ivali i visoku za{titu tada{we glavne suparnice jugo-
slovenske dr`ave – Italije. Jugoslovenstvo, integralno ili federalno, srbocentri~-
no ili polivaletno, a potom i komunizam, kao drugi utopijski projekt na prete`no
Srbima naseqenim prostorima, bili su dve velike, zamalo i fatalne zablude Srba,
~ije posledice i danas preskupo pla}amo.

U Jugoslaviji, delimi~no u rojalisti~koj, ali iznad svega u onoj federalnoj, Tito-
voj, Srbi su se, zapravo, odrekli sebe: svojih tradicija, svoje crkve, vladarske ku}e i
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va`nijeg dela vlastitoga identiteta.
Pristali su, posle uni{tewa nacional-
ne elite u prvim poratnim godinama, da
predano slu`e jednu stranu, uvezenu ide-
ologiju pod diktatorskim vo|stvom ~ove-
ka za koga ni danas ne znamo kojeg je bio
porekla, kako je dospeo na ~elo partije
i dr`ave, kada ga je ko postavio i za{to,
a jo{ smo nesvesni kakve nam je nesre}e
sve doneo, poni{tavaju}i, postepeno,
rezultate na{ih dvovekovnih oslobodi-
la~kih borbi za nacionalnu samostal-
nost i ujediwewe i poni{tavawe opi-
pqivih rezultata na{eg nesumwivog kul-
turnog, nacionalnog i dr`avnog uspona.
Takvo stawe, u novim okolnostima, uz po-
mo} komunisti~kog re`ima ve{to su i do
kraja na Kosovu i Metohiji iskoristili
tamo{wi Albanci da postepeno, a od
Ustava 1974. godine definitivno, po-
vrate vlast i uticaj koji su imali u po-
sledwim vekovima turske vladavine, ka-
da su mogli, kao muslimani, odnosno deo
vladaju}e strukture u jednom teokratski
ustrojenom dru{tvu, da sistematski
ugwetavaju, proteruju i delimi~no pre-
veravaju doma}e Srbe hri{}anske vere.
U jednom novom ideolo{kom kqu~u, ko-
sovski Albanci postigli su sve ono {to
su smatrali da su im Srbi oduzeli po
odlasku Osmanlija 1912, dok ih je Mi-
lo{evi}eva vladavina, sra~unata vi{e
da o~uva propalo komunisti~ko ustroj-
stvo nego da obnovi nacionalnu politi-
ku, svojom autisti~no{}u, bahato{}u i obeshrabruju}om nedosled-
no{}u, u~inila `rtvama u o~ima me|unarodne javnosti. Srpski su
interesi takvom politikom bili dugoro~no diskreditovani, a ve}
1999. godine na Kosovu, uprkos hrabrom vojnom otporu, bili su
dovedeni na najni`u ta~ku, koju je samo pravno sankcionisao Kuma-
novski sporazum, nametnut posle velikog vojnog debakla, obele`e-
nog trajnim povla~ewem vojnog i policijskog personala, ne samo sa
dr`avnih granica nego i iz ~itave ju`ne pokrajine Srbije. 

Œ Vi se ve} dugo profesionalno bavite Kosovom i Metohi-
jom. Napisali ste vi{e kwiga sa tom tematikom. ”Kosovska
hronika”, objavqena 1992. godine na engleskom, bila je me|u
prvima. [ta u posledwoj godini, koliko traju pregovori u
Be~u, bitno dopisujete u toj hronici?
– Mi smo, kao {to rekoh, nasledili jednu te{ku, skoro nemo-

gu}u situaciju, u najnepovoqnijim istorijskim okolnostima, otkako
Srbi ̀ ive na Kosovu i Metohiji, a tome ima ve} 14. vekova. Dopi-
suju se nove stranice sukoba, progona i stra{nih izgona, na pro-
storu gde jo{ uvek vlada ona surova br|anska poslovica: ~ije ov-
ce, wegova i planina. Kada se na to nadove`e stalna me|unarodna
podr{ka albanskom shvatawu kosovskog pitawa, onda se kao deli-
mi~no uspe{no mo`e oceniti ono {to smo u posledwoj godini, kao
predstavnici demokratske i odgovorne Srbije, uspeli da popravi-
mo, bar kad je me|unarodna podr{ka u pitawu, i kada se s ne{to
ve}im uva`avawem po~elo da govori o srpskim interesima u po-
krajini. Ne ka`em da nije bilo i propusta, ali je odre|eni napre-
dak, u pore|ewu sa situacijom od pre godinu dana, ipak, uo~qiv.
Problem je, me|utim, u tome, {to je na{ narod u pokrajini slabo
organizovan, politi~ki neslo`an, prili~no demoralisan, iako
postoji odre|ena struktura koja bi mogla, uz stro`u koordinaciju

iz Beograda, da boqe organizuje tamo-
{wu zajednicu, raspr{enu u vi{e nepo-
vezanih enklava.  
Œ Tokom 1993. godine objavqujete i
“Spiralu mr`we“ na francuskom, obja-
vili ste drugo izdawe ve} poznate mono-
grafije “De~ansko pitawe“, a pro{le go-
dine je iza{lo drugo, dopuweno izdawe
Va{e kwige “Kosovo i Metohija u srpsko-
arbana{kim odnosima“. Da li je istorij-
sko pomirewe Srba i Albanaca mogu}e“?

– Mogu}e je, jer nema dobrih i lo-
{ih naroda, ali ima zlog nasle|a i tra-

dicije sukoba, ima odsustva politi~ke, odnosno demokratske kultu-
re i tegobnog nasle|a komunisti~ke iskqu~ivosti. Pomirewe je, me-
|utim, mogu}e samo u slu~aju ravnopravnog statusa oba naroda, pre
svega na samom Kosovu i Metohiji, a potom i {ire unutar Srbije.
Albanci moraju da shvate da se kosovsko pitawe ne mo`e re{iti
bez Srba, a Srbi da re{ewa za Kosovo i Metohiju nema bez dogo-
vora s tamo{wim Albancima, koji su ve}ina pokrajinskog stanovni-
{tva. [teta je, velika, {to su izostali direktni kontakti, kako sam
predlagao, nego je u na{im redovima prevladao stav da s wima tre-
ba razgovarati samo preko me|unarodnih posrednika. I daqe sma-
tram da treba pregovarati i neposredno, bar o pitawima koja su
re{iva i korisna za obe zajednice, a ne ti~u se samo budu}eg statu-
sa, nego re{avawa svakodnevnih, ~esto goru}ih problema i, na du-
`u stazu, uspostavqawa me|usobnog uva`avawa. Ne treba posebno
da napomiwem koliko je to u interesu upravo srpske zajednice. 

Treba}e, me|utim, bar jo{ jedna generacija da do pomirewa i
neophodne tolerancije i solidarnosti do|e, podrazumevaju}i pri
tom, za sada jo{ nesiguran preduslov da Srbi na Kosovu i Metohi-
ji opstanu kao ravnopravna nacionalna zajednica, koja }e u me|u-
vremenu dobiti vlastite institucije i o~uvati vlastitu kulturu, je-
zik i identitet. A za to je kosovsko-metohijskim Srbima, koji su u
pokrajini konstitutivan narod, potreban poseban entitet (drugi
bi rekli zajednica srpskih op{tina ili regiona), sa sopstvenim
ustanovama, neometanom vezom sa Beogradom i oja~anom me|una-
rodnom za{titom verskoga i kulturnoga blaga u svim sada{wim i
budu}im za{titnim zonama. 

Œ Koliko je u Be~u uop{te bilo prostora za dijalog? ̂ iweni-
ca je da pristrasnost arbitra uvek “ohrabruje“ pregovara~e
da ne pregovaraju.

Kosovo je, smatram, onoliko srpsko ko-
liko na wemu ̀ ivi i bude ̀ ivelo Srba. Teri-
torija bez srpskog naroda mo`e biti deo Sr-
bije, ali nije nu`no i srpska, u smislu kultu-
re i identiteta. Jer Kosovo je za nas Srbe
va`an deo nacionalnog identiteta, a kada je
o tome re~, ne smemo se, ni me|usobno, ni bi-
lo s kim drugim poga|ati. To ne zna~i da Al-
bancima ne treba dati sva prava koja im pri-
padaju, ali ne i pravo na dr`avu, jer ve} ima-
ju svoju mati~nu, u neposrednom susedstvu. 

Pregovori o za{titi srpske
kulturne ba{tine na Kosovu
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koja je najjasnije otkrila kvalitet dijaloga i pregovora. Ko-
liko bi neko sa neuporedivo boqim iskustvom, verujem i
pristojnom nepristrasno{}u, bio prava li~nost za nasta-
vak pregovora?
– U komunikaciji sa me|unarodnim posrednicima, s kojima je u

razgovorima jedan istan~an i tolerantan diplomatski takt vi{e
nego neophodan, uprkos pristrasnosti koja nije skrivana, svaki
razgovor zasnovan na me|usobnom poverewu otvara mogu}nost za
dobijawe va`nih, relevantnih odgovora i procena. Nije stoga bi-
lo slu~ajno {to je Ahtisari ba{ meni poverio da smatra da su Sr-
bi kolektivno krivi kao narod, dok je sa svima drugima iz pregova-
ra~kog tima, s kojima se mnogo ~e{}e sastajao, uspevao da ostane
na bezbednoj distanci. To navodim samo kao korisnu ilustraciju za
va`nost diplomatskog takta. Tako smo bar saznali za nas neprijat-
nu i {okantno uvredqivu, duboko nepravednu istinu, {ta me|una-
rodni posrednik zaista misli o nama kao o narodu. A to je obja-
{wavalo mnoge wegove prethodne i potowe postupke. Uprkos tome,
ja sam i kasnije s wim razgovarao o va`nim pitawima, jer ovde
stvari ne treba uzimati ad hominem, nego dosledno braniti dr-
`avni i nacionalni interes. Jo{ dva amandmana, na primer, dogo-
vorio sam s wim tokom posledweg sastanka. Premda je Ahtisarijev
predlog u celini neprihvatqiv, nije nemogu}e da }e se u budu}nosti
neka od ponu|enih, za nas povoqnih re{ewa, primewivati u prak-
si. A to su oni sitni, ali ne i neva`ni rezultati na{ega jednogodi-
{wega pregovara~koga rada. 

Uz novog, nepristrasnog pregovara~a, kako predla`e Rusija, i
uz boqe i preciznije definisane uslove i rokove, mislim da bi-
smo mogli relativno brzo da do|emo do me|usobno prihvatqivog
kompromisa. 

Œ Kulturna ba{tina na Kosovu i Metohiji verovatno je jed-
na od najugro`enijih evropskih ba{tina na po~etku 21. ve-
ka. Ipak, sti~e se utisak da su u Be~u pregovori upravo o toj
temi bili najkonstruktivniji. Koji su najva`niji zahtevi srp-
ske strane sadr`ani u aneksima? Gde je linija ispod koje se
ne ide?

– Vi{e je to bila razme-
na me|usobno suprotstavqe-
nih platformi, ali je bilo,
povremeno, ne{to direktnih
debata, premda je vi{e prak-
tikovano, a posebno me|u Al-
bancima, direktno obra}awe
posrednicima. S albanske
strane posebno, jer su oni
Unosek tretirali ne kao ne-
pristrasnu posredni~ku stra-
nu, nego kao telo koje najboqe
razume wihove neposredne in-
terese i od kojih o~ekuju punu
podr{ku. Ni me|unarodni po-
srednici se, sa svoje strane,
nisu posebno trudili da takvo
stawe stvari prikriju, osim
{to su povremeno, i to sasvim
formalno, nastojali da neke
od na{ih predloga, i to uglav-
nom one koji nisu bili su{tin-
ski va`ni za decentralizaciju
nadle`nosti starih i novih
op{tina ili za{titu crkvene
ba{tine, uvrste u svoje za-
kqu~ke i proglase ih ustupci-
ma srpskoj strani. 

Œ Kako ste tokom pregovora u Be~u i svojevrstan svedok
istorije, mo`da bi bilo zanimqivo ~uti od Vas i s kim
ste, ipak, imaju}i u vidu albansku stranu, najlak{e razgo-
varali?
– Najlak{e se razgovaralo u kuloarima, i to, u zavisnosti od

situacije, sa predstavnicima Unoseka, a potom i sa samim Alban-
cima, dakle, u onom nezvani~nom vremenu, obi~no izme|u seansi,
kada u sli~nim situacijama iskusne diplomate dodatno sondiraju
teren i, koriste}i li~ne veze, poku{avaju da nagoveste odre|ene
me|usobne ustupke kako bi se ne{to od op{te va`nosti pomaklo s
mrtve ta~ke. Vi{e amandmana koji se ti~u statusa crkve uspeo sam
da pripremim u takvim razgovorima, jer sam uvek nastojao da unu-
tar pregovara~kog tima ostanem u drugom planu, kako bih imao je-
dan {iri manevarski prostor za eventualne dogovore o pitawima
od vitalnog zna~aja za srpsku zajednicu, uprkos svim prethodno na-
vedenim ograni~ewima koja su su{tinski ome|avala be~ke prego-
vore i ote`avala poziciju na{ega tima. Koordinatori na{eg tima
bili su obavezani dr`avnom platformom da budu nepopustqivi, a
sami ranije nisu imali dubqe li~ne kontakte sa Albancima iz pri-
{tinskog pregovara~kog tima. 

Za razliku od wih, a u nastojawu da postignem iste dr`avne i
nacionalne ciqeve, uz standardno fleksibilniji i iznijansirani-
ji diplomatski pristup, mogao sam op{irnije i znatno otvorenije
da razgovaram sa predstavnicima Albanaca, me|u kojima imam i
starih znanaca, poput Vetona Suroija ili Ilbera Hise. Premda se
i daqe ne sla`emo u ve}ini pitawa, li~ni kontakt je doprineo da
se naprave izvesni pomaci, pre svega kada je re~ o crkvenoj ba-
{tini, koja je bila moje neposredno zadu`ewe u pregovara~kom ti-
mu, zajedno sa Sandom Ra{kovi}-Ivi}. 

Œ Predlog Rusije, o kome se sve vi{e govori, podrazumeva
nastavak pregovora uz imenovawe drugog specijalnog iza-
slanika za Kosovo. Vi ste vrlo ve{to “isprovocirali“ Ah-
tisarija da izgovori onu ~uvenu re~enicu zbog koje je izbi-
la nedavna afera: ”Vi ste krivi, vi morate da platite”,
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– U tom domenu, zaista, najboqi rezultati postignuti su u pre-
govorima o za{ti}enim zonama za manastire, crkve i kulturne
objekte, uz asistenciju predstavnika Saveta Evrope i Uneskoa. Os-
tao je, me|utim, nere{en problem neposrednog upravqawa i nad-
le`nosti, koji se ti~u same bezbednosti za{ti}enih zona i verskih
objekata, wihove trajne vojne za{tite, ali i nepostojawe modela
odgovornosti i sankcija za neizvr{avawe odredbi iz budu}eg spo-
razuma. Ali to je tema za nastavak pregovora koje uskoro o~ekuje-
mo, pod povoqnijim uslovima. Bezbednost i stalna za{tita su, ra-
zumqivo, najva`niji. 

Œ Porazno iskustvo Srbije kada je u pitawu za{tita verskih
objekata na Kosovu i Metohiji od 1999. godine naovamo sve-
do~i da je vi{e od 150 spomenika kulture i crkava sru{eno.
Kako je najboqe sa~uvati wihovu bezbednost ubudu}e?
– Najva`nije je da se obezbedi traj-

na vojna i civilna za{tita, s me|una-
rodnim garancijama i jasnim nadle`no-
stima u bezbednosti. Druga po va`nosti
jeste uspostava saradwe sa lokalnim
stanovni{tvom, posebno ako je ono ne-
prijateqski raspolo`eno, {to je u Me-
tohiji obavezno i izra`eno, prema srp-
skom nasle|u. Tre}e, da se obezbedi
trajni monitoring Evropske unije, jer ov-
de nije u pitawu samo srpsko nasle|e, ve} onaj wegov deo koji spa-
da u sjajnije sadr`aje evropske riznice kulturnog blaga. 

Œ U aneksu V o verskom i kulturnom nasle|u, ~lan 6 Ahtisa-
rijevog predloga, stoji slede}e: ”Republika Srbija vrati}e
arheolo{ke i etnolo{ke predmete koji su uzeti kao pozajmica
iz Muzeja Kosova za privremene postavke u Beogradu u
1998–1999. u roku od 120 dana od dana stupawa na snagu
ovog predloga re{ewa”. [ta Vi o tome mislite?
– Mi smo postigli jedan na~elan dogovor da se povra}aj arhe-

olo{kih predmeta obavi, preko zajedni~kih komisija, a posle skla-
pawa za Beograd prihvatqivog sporazuma o trajnoj za{titi crkve-
ne i verske ba{tine, uz povra}aj crkvene zemqe i imovine. Ova
ponuda je i daqe na stolu, ali da bi bila realizovana potrebni su
dodatni, veoma krupni ustupci albanske strane, odnosno ispuwe-
we pomenutih uslova iz na{ih amandmana o crkvenoj i kulturnoj
ba{tini. 

Œ Danas na Kosovu i Metohiji pod upravom UN skoro da ne
funkcioni{e nijedna srpska ustanova kulture, dok te~e poku-
{aj deetnizacije srpskog nasle|a. Kako gledate na poku{aj
albanske strane da promovi{e kosovski identitet, koji bi
bio zajedni~ki svim wegovim stanovnicima?
– Mi nismo dovoqno uradili da svetu poka`emo i doka`emo

da ne postoji poseban kosovski identitet u onom smislu koji se na
Zapadu danas koristi. Nema, dakle, kosovske nacije, niti posebne
kosovske kulture. Da tako ne{to zaista postoji, kako to tvrde Al-
banci, za{to bi onda oni kao ve}ina kosovskog stanovni{tva u~e-
stvovali masovno u uni{tavawu ba{tine druge, broj~ano slabije
zajednice, u ovom slu~aju srpske. Ja na tome stalno insistiram,
ali sam obi~no i jedini koji na to istrajno ukazuje. 

Œ ”Politi~ke odluke, kako god ve{to bile sro~ene, naj~e{}e
se poigravaju qudskim ̀ ivotima”, rekao je nedavno i predsed-
nik Tadi}. Kakav je Va{ ose}aj vezan za politi~ke odluke koje
se u ovom trenutku, vezano za budu}nost Kosova, donose?
– Jedini pravi resurs koji jedan narod ima jesu qudi, a uz wih

uporedo ide i znawe, koje podrazumeva stalno ulagawe u qude koji
stvaraju i tradiciju, i kulturu, i istoriju, i administraciju, i eko-
nomiju... Qudi su zaista sve i qudski `ivoti se ne smeju ni po koju

cenu ignorisati. Predsednik Tadi} je najdu`e od svih srpskih dr-
`avnika posle 1999. godine bio na Kosovu i Metohiju, obi{ao me-
sta stradawa, video se s qudima u nevoqi, upoznao wihovu nesre-
}u na licu mesta. Otuda wegova stalna briga, kao predsednika, za
qudske sudbine. 

Nasuprot tome imate qude koji se hvale time da nikada nisu
bili na Kosovu i da ne ose}aju to kao problem. Sre}om, mali ih je
broj. Ja im obi~no ka`em da se najpre odreknu 15 odsto onoga {to
im je li~no najdragocenije, pa da tek onda krenu da olako otpisuju
Kosovo. Posle toga takvi nesre}nici obi~no zaneme. 

Kosovo je, smatram, onoliko srpsko koliko na wemu `ivi i
bude `ivelo Srba. Teritorija bez srpskog naroda mo`e biti deo
Srbije, ali nije nu`no i srpska, u smislu kulture i identiteta. Jer
Kosovo je za nas Srbe va`an deo nacionalnog identiteta, a kada je

o tome re~, ne smemo se, ni me|usobno,
ni bilo s kim drugim poga|ati. To ne zna-
~i da Albancima ne treba dati sva pra-
va koja im pripadaju, ali ne i pravo na
dr`avu, jer ve} imaju svoju mati~nu, u ne-
posrednom susedstvu. 
Œ Postoje mnogi scenariji za rasplet
kosovske krize. Koji je za Vas najvero-
vatniji, imaju}i u vidu i su{tinsko raz-
re{ewe i vremensku odrednicu?

– Ne verujem u ishitrena re{ewa, a nadam se da }e i u na{im
redovima, posle obrazovawa nove vlade, biti dovoqno politi~ke
mudrosti, dr`avni~ke istrajnosti i diplomatske ve{tine da se, u
svetu koji postaje ponovo multipolaran, izna|e re{ewe u kojem ne-
}e biti ni pobednika ni pora`enih. Te{ko je, zaista, verovati da
su iscrpqene, kako tvrdi Ahtisari, sve mogu}nosti za dogovor. Na-
protiv, smatram da takve mogu}nosti, uz mnoga neispitana institu-
cionalna re{ewa, jo{ uvek nisu iscrpqene, i da ih treba iskori-
stiti za dobrobit svih gra|ana na{e ju`ne pokrajine, uz velike sa-
moupravne povlastice i za Srbe i za Albance. Vremenski, te{ko je
re}i koliko to jo{ mo`e trajati. To je, ipak, proces koji }e se odvi-
jati u nekoliko faza, verovatno u jednom du`em razdobqu.

Œ Pre desetak godina izjavili ste: ”Trebalo bi da se stvori
jedna Velika Srbija, ali Velika Srbija ne u smislu teritori-
je, nego Velika Srbija koja }e biti {ampion demokratije. Zna-
~i, velika u demokratiji, velika u finansijskoj mo}i i velika
u kulturnoj hegemoniji, kakvu je uvek imala na ovim prostori-
ma”. Gde smo na tom putu?
– S obzirom na svoj geopoliti~ki polo`aj i strate{ku te`inu

u regionu, Srbija ima sve preduslove da ispredwa~i u reformama
i napretku na svim poqima. Mi smo narod velike energije, velikog
zamaha, ali slabe istrajnosti i isuvi{e podlo`ni li~nim ambici-
jama i sitni~avim, partikularnim interesima, bez dovoqnog ose-
}awa nacionalne discipline, kulturne solidarnosti, prihvatawa
parametara op{teg dobra i ose}awa celine, ~iji je ukupni napre-
dak ujedno i na{ li~ni uspeh. 

Zato bi dva najva`nija ministarstva u ovoj zemqi trebalo da
budu ministarstva kulture i prosvete. Ministarstvo kulture, koje
bi mewalo odnos prema duhovnosti i op{tim vrednostima u nas, a
u svetu postepeno promenilo i negativnu sliku o na{oj dr`avi i
narodu, dok bi Ministarstvo prosvete nedvosmisleno pokazalo da
je jedino vredno ulagati u qude i znawe, kao osnovni izvor svakog
boqitka i napretka, po li~nim sposobnostima i zaslugama, a ne
preko korupcije i monopola. Znawe i kultura su svuda motori raz-
voja i veli~ine, kakvoj mi, kao veliki me|u malim narodima, veli-
ki po kulturnim dostignu}ima i pregnu}ima, ve} vekovima, uz sva
posrtawa i daqe stremimo. 

Dragana MARKOVI]

Ne verujem u ishitrena re{ewa, a na-
dam se da }e i u na{im redovima, posle ob-
razovawa nove vlade, biti dovoqno politi~-
ke mudrosti, dr`avni~ke istrajnosti i diplo-
matske ve{tine da se, u svetu koji postaje po-
novo multipolaran, izna|e re{ewe u kojem
ne}e biti ni pobednika ni pora`enih. 
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P
re svega bih htela da istaknem poseban zna~aj koji Savet bezbednosti ima kao ga-
rant ostvarivawa Poveqe UN. Ovo telo se stara za o~uvawe univerzalnih na~e-
la me|unarodnog prava, {to zna~i da od wega najneposrednije zavisi stabilnost
~itavog svetskog poretka. Srbija izra`ava svoje ~vrsto uverewe da }e SB, po{tu-

ju}i Povequ UN, odbaciti svaki poku{aj da se Republici Srbiji kao ~lanici UN oti-
ma 15 odsto wene teritorije i da se prekrajaju wene me|unarodno priznate granice. 

Vama je svima dobro poznato da su razgovori o budu}em ure|ewu srpske pokrajine
Kosovo i Metohija u Be~u bili neuspe{ni, da nisu dali nikakav rezultat jer nije po-
stignut sporazum. Podsetila bih da je mandat specijalnog izaslanika generalnog sekre-
tara UN Martija Ahtisarija bio da on bude posrednik u iznala`ewu kompromisnog re-
{ewa. Umesto toga, Ahtisari se, prekora~uju}i mandat koji mu je poveren, opredelio za
nametawe re{ewa koje odgovara samo jednoj, albanskoj strani. 

JEDNOSTRANI AKT
Va`no je i da istaknem da Ahtisarijev predlog nije nastao kao delo koje su gradi-

le dve strane u razgovorima i da u tom predlogu doslovno nema nijednog jedinog su{tin-
skog stava iz platforme koju je zastupao Beograd. @ele}i da budemo konstruktivni mi
smo i na Ahtisarijev nametnuti predlog ulo`ili blizu 500 amandmana, koji su redom
ignorisani i odbijeni. Drugim re~ima, Ahtisari je Republici Srbiji, koja je suverena
dr`ava i ~lanica UN, uru~io predlog nametnutog re{ewa, kojim se kr{e Poveqa UN,
Rezolucija SB 1244, Zavr{ni helsin{ki akt i Ustav Republike Srbije. Slobodna sam
da postavim pitawe {ta bi dr`ave koje vi predstavqate uradile da dobiju ovakav pred-
log. Tako|e, slobodna sam i da postavim pitawe {ta bi Finska, koju je nekad vodio
Marti Ahtisari, uradila da dobije ovakav predlog. Odgovore svi unapred znamo, pa je
samim tim i kona~an odgovor Srbije poznat i jasan, a on glasi da odbacujemo predlog
kojim se otima 15 odsto na{e teritorije.

Vlada moje zemqe ~vrsto ostaje pri uverewu da }e Savet bezbednosti ostati do-
sledan po{tovawu Poveqe UN, {to bi omogu}ilo zapo~iwawe pravih pregovora o bu-
du}em statusu Kosova i Metohije, sa novim posrednicima u pregovorima. Srbija sma-
tra da je novi krug pregovora jedini put ka pravednom i odr`ivom re{ewu i spremna je
za kompromis oko budu}eg ure|ewa pokrajine Kosova i Metohije. Koristimo i ovu pri-
liku da istaknemo da je Republika Srbija spremna da albanskoj nacionalnoj mawini na
Kosovu obezbedi najvi{i stepen autonomije, da smo spremni da obezbedimo su{tinsku
autonomiju za pokrajinu. Su{tinska autonomija sigurno predstavqa najperspektivniji
na~in da albanska nacionalna mawina u pokrajini upravqa svojom budu}no{}u.

Posebno `elim da istaknem da je u Srbiji ovih dana obele`ena trogodi{wica
u`asnog nasiqa albanskih terorista i separatista, koji su 17. i 18. marta 2004. godi-
ne poku{ali da do kraja zavr{e etni~ko ~i{}ewe Kosova i Metohije. I dok Rezolucija
1244 nala`e potpuno jasne obaveze i standarde koje je neophodno ispuwavati, `ivot
Srba i nealbanaca u pokrajini se odvija u znaku nasiqa i stalne pretwe terorom al-
banskih separatista. Svi znamo da do sada niko nije izneo nijedan argument za{to bi
albanska nacionalna mawina trebalo da na teritoriji Srbije stvori jo{ jednu alban-
sku dr`avu. Po{to je takav argument nemogu}e na}i, jer bi on direktno kr{io na~ela
me|unarodnog prava, onda se sada ve} javno i glasno saop{tava da }e albanski tero-
risti ponoviti scenario od pre tri godine kada su 17. marta ubijali Srbe i palili i
uni{tavali sve {to je srpsko u pokrajini.

Srbija ovde, u Savetu bezbednosti, na vreme upozorava na ove pretwe albanskih
separatista i terorista i zahteva da SB preduzme sve mere kako bi se po{tovala Re-
zolucija 1244, koja garantuje mir i bezbednost za sve stanovnike pokrajine. Nikada se
do danas nije desilo da se otvoreno preti nasiqem i prkosi konkretnim odredbama
Rezolucije koju je ovo telo usvojilo. Posebno je neprihvatqivo da se odgovornost za na-
javqeno nasiqe albanskih terorista mo`e prebaciti na nekog drugog i re}i da nisu

Na samom po~etku istakla
bih stav Republike Srbije
da na trajni mir i
sigurnost u mojoj zemqi,
ali i u drugim dr`avama
{irom sveta, presudan
zna~aj mogu imati upravo
odluke Saveta bezbednosti
Ujediwenih nacija. Danas
su mnogi pogledi usmereni
ka Zapadnom Balkanu, jer
znatan broj suverenih i
demokratskih zemaqa
strepi pred mogu}im
presedanom naru{avawa
fundamentalnog principa
po{tovawa suvereniteta i
teritorijalnog integriteta
me|unarodno priznatih
dr`ava, istakla je 
u svom obra}awu 
Savetu bezbednosti, 
19. marta u Wujorku,
Sanda Ra{kovi}-Ivi},
predsednica
Koordinacionog tela za
Kosovo i Metohiju. 

PROTIV 
NAMETAWA
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SANDA RA[KOVI]-IVI] 
U OBRA]AWU SAVETU
BEZBEDNOSTI UN 
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a druga je trebalo da bude garantovawe ekonomske odr`ivosti, od-
nosno izgradwa mini-farme, od ~ijih bi prihoda povratnici `ive-
li. Ku}e jesu obnovqene, ali obaveze koje omogu}avaju ekonomsku
odr`ivost povratka, kosovske institucije nisu ispunile, iako je no-
vac, upravo za to, obezbe|en. Sedamdeset pet srpskih porodica vra-
tilo je kqu~eve od svojih ku}a, jer nemaju drugi elementarni predu-
slov za opstanak. Ovo je samo jedan od mnogih primera koji ilustru-
je sistematsko proterivawe ve} jednom proteranih Srba. 

Kad je re~ o privatizaciji koja se sprovodi na Kosovu i Meto-
hiji, jo{ jednom treba naglasiti wenu, na etni~koj osnovi, diskrimi-
natorsku prirodu, jer su Srbima potpuno ukinuta osnovna prava.
Srbi su prakti~no onemogu}eni da ostvare imovinska prava, kao
{to je takvo pravo uskra}eno i dr`avi Srbiji. Nema nijednog Srbi-
na na ~elu makar jednog javnog preduze}a. Iz Pri{tine, glavnog gra-
da Pokrajine, Srbi su za osam godina proterani potpuno i od
41.000 koliko ih je ̀ ivelo 1999, sada ih je mawe od stotinu, a ̀ ive
kriju}i se u uslovima nedostojnim ~oveka. U klini~kom centru u tom
gradu pre dolaska Unmika radilo je oko 50 odsto Srba, danas ne
radi nijedan.

Na{a je zajedni~ka obaveza da kosovsko-metohijsko pitawe
sagledamo onako kako nam nala`e Rezolucija 1244 Saveta bezbed-
nosti Ujediwenih nacija. Rezolucija izri~ito potvr|uje suverenitet
i teritorijalni integritet i nepovredivost me|unarodno priznatih
granica Republike Srbije, jer Rezolucija SB ne mo`e biti u su-
protnosti sa Poveqom UN. Ali, ta rezolucija utvrdila je i jasne
obaveze koje se moraju ispuniti na Kosovu i Metohiji. Re~ je o stan-
dardima, pre svega o pravima Srba i drugih nealbanaca na Kosovu
i Metohiji. 

NEISPUWAVAWE STANDARDA
Lako proverqiva istina glasi da se u svim su{tinskim stva-

rima standardi ne ispuwavaju. Samo nekoliko meseci deli nas od
osmogodi{wice dolaska me|unarodnih snaga na Kosovo i Metohi-
ju. Pro{lo je, dakle, osam godina otkad je me|unarodna zajednica
preuzela odgovornost za sprovo|ewe vladavine prava na Kosovu i
Metohiji. 

Od najve}e je va`nosti da se kona~no postavi pitawe ispuwa-
vawa svih obaveza koje proizilaze iz Rezolucije 1244. To mora bi-
ti temeq svih na{ih budu}ih razgovora o Kosovu i Metohiji. Jedno-
stavno moramo objektivno sagledati i utvrditi {ta je konkretno
ura|eno sa standardima i koje obaveze i zbog ~ega nisu ispuwene.
Posebno nagla{avam da se moramo u svim razgovorima dr`ati Re-
zolucije 1244, imaju}i u vidu da je Ahtisarijev predlog u potpunoj su-
protnosti sa va`e}om Rezolucijom. Po{to Ahtisarijev predlog ne
ispuwava nijedan uslov, ni formalni ni su{tinski da se na|e pred
SB, jer je to predlog koji zastupa iskqu~ivo interes albanske stra-
ne, i {to je jo{ va`nije ovaj predlog direktno kr{i Povequ UN, od
su{tinskog je zna~aja da upravo obaveze i postavqeni uslovi iz Re-
zolucije 1244 usmere sve daqe razgovore o ure|ewu pokrajine. 

Saglasno Rezoluciji 1244 smatramo da je sada najva`nije uve-
sti model su{tinske autonomije za Pokrajinu Kosovo i Metohija kao
fundamentalno pitawe novog kruga razgovora. Neophodno je na od-
govoran i ozbiqan na~in isprobati mogu}nost da ure|ewe pokraji-
ne bude zasnovano na istinskim demokratskim temeqima u vidu su-
{tinske autonomije. To je realno i odr`ivo re{ewe, i {to je poseb-
no va`no iskqu~uje stvarawe veoma opasnog presedana koji bi ugro-
zio mir i stabilnost ne samo u regionu, ve} bi se odrazio i na ce-
lokupan svetski poredak.

Vlada Srbije sna`no podr`ava inicijativu Rusije za nastavak
pregovara~kog procesa. Vlada Srbije koristi i ovu priliku da po-
zove na dijalog i nastavak razgovora, pravih i temeqnih, koji }e se
u dobroj voqi voditi na osnovu Rezolucije 1244. Samo takvi razgo-
vori mogu dovesti do kompromisa i sporazumnog re{ewa, koje }e
biti u skladu sa Poveqom UN, a na dobrobit podjednako Srba i Al-
banaca i wihove zajedni~ke budu}nosti. 

K O S O V A I  M E T O H I J E

krivi teroristi ve} `rtve zato {to nisu dobrovoqno ispunili zah-
teve terorista. Niko nema pravo da okrene glavu od istine i da da-
nas, dok je jo{ vreme, jasno i glasno ne osudi svaku pretwu terorom.
Nema nikakve razlike kada je teror i terorizam u pitawu bilo da
se on de{ava na Kosovu ili u bilo kom delu sveta. Obaveza je SB da
upozori da se Rezolucija 1244 mora po{tovati i da }e svaki oblik
nasiqa biti najstro`e ka`wen.

A da se svakodnevno kr{i Rezolucija 1244 i da su Srbi i ne-
albanci izlo`eni nasiqu svedo~e konkretni dokazi. Tako su na pod-
ru~ju Kosova i Metohije samo u protekla ~etiri meseca izvr{ena
52 etni~ki motivisana napada na Srbe ili pripadnike nealban-
skih zajednica. U 22 navrata na meti ekstremista bili su povrat-
nici Srbi ili wihova imovina. Napadi su izvedeni prete`no na
podru~ju severne Metohije. Nasiqe nad me{tanima Prilu`ja kod
Vu~itrna unapred je najavqeno lecima, a u sistematsko zastra{i-
vawe ukqu~ili su se i pripadnici specijalne jedinice KPS ”Rosa”,
koji su pretwe upu}ivali me{tanima [trpca na Brezovici. Za-
stra{ivawe je evidentno i na centralnom Kosovu, na severu, u
Orahovcu i Kosovskom Pomoravqu. Albanski dnevni listovi obja-
vquju spiskove nepo`eqnih Srba. Imena nepo`eqnih Srba obja-
vquju se i na bilbordima. Preti se masovnim egzodusom. U sedam
slu~ajeva oskrnavqeni su i o{te}eni verski objekti Srpske pravo-
slavne crkve. Nave{}u primer skrnavqewa srpske crkve sv. Jovana
Prete~e u Pe}i koje se dogodilo 5. marta ove godine. Ova crkva je
o{te}ena u pogromu nad Srbima marta 2004. godine i bila je ob-
novqena sredstvima Saveta Evrope, da bi je albanski separatisti
opet oskrnavili.

Posebno veliku zabrinutost izaziva ponovno pojavqivawe qu-
di u crnim uniformama koji ne pripadaju nijednoj zvani~noj forma-
ciji na Kosovu i Metohiji. Radi se o pripadnicima paravojnih for-
macija koji ilegalno zaustavqaju automobile, vr{e pretres, utvr|u-
ju nacionalnost qudi, kidnapuju i prebijaju Srbe. Samo u periodu
od 6. do 9. marta, Srbi iz ^aglavice i Lapqeg Sela bili su nekoli-
ko puta `rtve nasiqa i pqa~ke ovih paravojnih formacija. Re~ je o
napadima na Slavi{u Stoli}a, profesora Dejana Miti}a i radni-
ka Zorana Dragovi}a. Tako|e u ^aglavici, ~etiri maskirane osobe
otele su i opqa~kale Zdenka Gorsea, radnika koji distribuira
{tampu na srpskom jeziku.

Sve to, ponavqam, desilo se samo u tri dana, ali kao ni mno-
go drugih tragi~nih doga|aja nije uticalo na kvalifikaciju Unmika
prema kojoj su ”bezbednosna situacija i sloboda kretawa stabilne,
ali krhke”. Samo re~nik surove birokratije mo`e da objasni toli-
ki stepen konvergencije pojmova – stabilnost i krhkost – tvrde}i da
ova nespojivost ~ini celinu. Me|utim, koliko god administracija
~inila napore da je ubla`i i sa gotovo poetskom slobodom zamagli,
surova realnost na Kosovu i Metohiji bele`i crne hronike smrti,
bola i rana. 

Svakako najve}u zabrinutost izaziva pitawe povratka progna-
nika. Op{te je poznato da je vi{e stotina hiqada Srba proterano
sa Kosova i Metohije, te da je u dvadesetom veku drasti~no prome-
wena etni~ka struktura stanovni{tva u Pokrajini. Poznato je da je
pedesetih godina pro{log veka tu `ivelo 30 odsto Srba. Taj broj je,
zbog delovawa separatista, pritisaka na Srbe i wihovog proteri-
vawa, danas ekstremno smawen. To najboqe svedo~i da se u osnovi
ideje nezavisnog Kosova i Metohije nalazi projekat etni~ki ~istog
Kosova i Metohije. To je kqu~ni razlog {to separatisti i ekstremi-
sti, pred o~ima me|unarodne misije u pokrajini, sistematski spre-
~avaju povratak izbeglih Srba, a zastra{uju i poku{avaju da prote-
raju one koji su opstali.

Prema podacima UNHCR, 2006. godine vratilo se samo 1.608
lica od kojih su 31 odsto Srbi, a 54 odsto Romi. Broj povratnika
mawi je nego 2005. godine, no ni taj mali broj od 1.608 povratnika
nije ta~an. Najsve`iji primer jeste poku{aj da se sedamdeset pet po-
rodica pod pokroviteqstvom privremenih kosovskih institucija
vrati u selo Babu{. Re~ je o projektu odr`ivog povratka koji je tre-
balo da ima dve komponente. Jedna komponenta bila je obnova ku}a,
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KOSOVO JE
CRNA TA^KA
EVROPE
e|u zadacima Ekonomskog tima za Kosovo i Metohiju i jug Srbije su i izrada i
sprovo|ewe Strategije dugoro~nog ekonomskog razvoja juga Srbije, rad na stva-
rawu uslova za formirawe novih radnih mesta, za{tita srpskih ekonomskih in-
teresa na KiM. Dokle se stiglo sa ostvarivawem postavqenih zadataka, izvan i
u okviru pregovora u Be~u i kakva je trenutna situacija na Kosovu i Metohiji,

samo su neka od pitawa za dr Nenada Popovi}a.
– Pokrajina Kosovo i Metohija je u izve{tajima velikog broja doma}ih i me|una-

rodnih organizacija ozna~ena kao ”crna rupa” Evrope, u kojoj caruju organizovani
kriminal, korupcija i nasiqe. O bezbednosti Srba najboqe govori podatak  da je u
toku teroristi~kih dejstava tokom 1998. godine i posle dolaska Privremene misije
Ujediwenih nacija na Kosovu i Metohiji (u daqem tekstu UNMIK), proterano oko
230.000, ubijeno vi{e hiqada, a nestalo blizu 700 qudi, ve}inom Srba. Uni{ten je
ogroman broj verskih, sakralnih i kulturnih objekata. 

Na Kosovu i Metohiji danas su Srbima i nealbancima ugro`ena elementarna
qudska prava i slobode, poput prava na ̀ ivot, prava na slobodu i bezbednost, pravo
na imovinu, prava na slobodu kretawa i prava na rad i u~e{}e u upravqawu javnim
poslovima. Za{tita tih prava preduslov je razvoja ekonomije.

Jedan od najva`nijih zadataka Ekonomskog tima za KiM i jug Srbije bila je izra-
da strategija dugoro~nog ekonomskog razvoja juga Srbije – op{tine Pre{evo, Bujano-
vac i Medve|a i srpske zajednice na Kosovu i Metohiji. Strategije su zavr{ene u de-
cembru pro{le godine, dobile su pozitivna mi{qewa Ministarstava i usvojene  su
na sednici Vlade po~etkom januara. Prilikom wihove izrade kori{}ena je savreme-
na metodologija, zasnovana na ve} oprobanim receptima Irske i Slova~ke. 

Strategija dugoro~nog ekonomskog razvoja juga Srbije – op{tine Pre{evo, Buja-
novac i Medve|a usagla{ena je sa Strategijom privrednog razvoja Republike Srbije
do 2012. godine i svim drugim strategijama koje je usvojila Vlada, a nastala je kao
rezultat zajedni~kog rada Ekonomskog tima, Koordinacionog tela Srbije za op{tine
Pre{evo, Bujanovac i Medve|a, lokalnih samouprava, nadle`nih ministarstava i
drugih relevantnih institucija na republi~kom i lokalnom nivou. 

Za sprovo|ewe Strategije dugoro~nog ekonomskog razvoja srpskih zajednica na
KiM potrebna su ulagawa izme|u 50 i 70 miliona evra godi{we. Akcionim planom,
koji je sastavni deo Strategije, definisani su konkretni projekti, najve}i broj u
oblasti infrastrukture, a neki su ve} po~eli da se sprovode uz finansirawe iz
sredstava Nacionalnog investicionog plana za Kosovo i Metohiju u iznosu od 32,6
miliona evra.

Od ukupnog iznosa sredstava NIP-a za oblast ekonomskog razvoja izdvojeno je
4,8 miliona evra. Nakon objavqivawa javnog poziva za dodelu sredstava za 2006.
godinu, projekte je predalo oko 1.500 fizi~kih i pravnih lica. Poseban naglasak je
stavqen na realizaciju start-up projekata, koji su nameweni za samozapo{qavawe i
pokretawe porodi~nih firmi, budu}i da one na Kosovu i Metohiji imaju tradiciju i
svojevrsnu samoodr`ivost. 

Iako je na{a prvobitna namera bila da zajedno sa svim zainteresovanim stra-
nama izradimo strategiju dugoro~nog ekonomskog razvoja za celokupno Kosovo i Me-
tohiju, za ovakvu inicijativu nismo dobili podr{ku na drugoj strani.

Na pitawe o uticaju pregovora u Be~u na ostvarivawe na{ih zadataka, ponovi-
}u ono {to sam ve} vi{e puta rekao, pregovarawe je proces u kome nema nametnutih
rokova i re{ewa, a rezultat mora biti kompromis. Stoga duboko verujem u nastavak
pregovora sve dotle dok se ne do|e do pravednog i pravi~nog re{ewa, ma koliko vre-
mena za to trebalo. Za to vreme na Kosovu i Metohiji neizvesnost se obru{ila nad
obi~ne qude, koji u 21. veku svakodnevno strahuju za goli `ivot, bez prava na rad i

Ekonomska situacija na
Kosmetu je, blago re~eno,
katastrofalna, posebno 
u onim delovima gde `ive
Srbi. Oni pre svega 
nisu bezbedni, a pitawe
bezbednosti potrebno je
re{iti kao preduslov
razvoja ekonomije.
Kosovskim Srbima
ugro`ena su osnovna
qudska prava, pravo
na slobodu kretawa,
u`ivawa imovine, pravo
na rad... Kada govorimo 
o qudskim pravima, 
Kosovo je crna ta~ka
Evrope. Tako je i sa
organizovanim
kriminalom, trgovinom
drogom, oru`jem...

DR NENAD POPOVI], 
[EF EKONOMSKOG TIMA
ZA KOSOVO I METOHIJU 
I JUG SRBIJE
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osnovana odvajawem delova javnih pred-
uze}a Republike Srbije proglase za
pravno ni{tavne, a da kompanijama de-
lom u javnom, a delom u privatnom vla-
sni{tvu (na primer, Telekom Srbija A.
D.), koje su bez pravnog osnova  i nakna-
de bile li{ene svojine i prava poslo-
vawa u oblastima poput telekomunika-
cija, ta svojina i pravo budu vra}eni, a
u slu~ajevima gde povra}aj nije mogu}, da
se isplati puna naknada. Dru{tvenim
preduze}ima i preduze}ima u javnom
vlasni{tvu iz centralne Srbije i Vojvo-
dine, kao i sa Kosova i Metohije, mora
biti data puna naknada za wihov akcij-
ski kapital u dru{tvenim preduze}ima
na Kosovu i Metohiji koja su privatizo-
vana. Tako|e smo tra`ili u~e{}e Agen-
cije za privatizaciju Republike Srbije
i lokalne samouprave u budu}im priva-
tizacionim procesima.

Podse}am Vas da se imovina na Ko-
sovu i Metohiji, nastala ulagawem sred-
stava Fonda za razvoj privredno nedo-
voqno razvijenih republika i te pokra-
jine mora tretirati kao imovina Srbi-
je, jer je u periodu od 1961. do 1980. go-
dine, kada je nastao fond, na KiM ulo-
`eno 17,6 milijardi dolara, od ~ega je
Srbija ulo`ila 5,5 milijardi. 

U krajwem slu~aju re{ewe imovin-
sko-pravnih odnosa bi}e predmet sud-
skih sporova. 

Œ Na adresu UN ide i Ahtisari-
jevo propratno pismo u kome on
iznosi kakav status smatra najbo-
qim za Kosovo. Prema nezvani~-
nim najavama to je – ”nadgledana
nezavisnost”.
– S obzirom na dosada{wi tok

pregovora kojima je rukovodio gospodin
Ahtisari, smatram da je sadr`aj pro-

pratnog pisma o~ekivan, ali ponavqam da je kao takav za nas ne-
prihvatqiv. Gospodin Ahtisari nije imao mandat da mewa granice
Republike Srbije, ve} da na|e kompromisno re{ewe koje je zasno-
vano na Rezoluciji 1244 Saveta bezbednosti Ujediwenih nacija.
Bilo kakav koncept nezavisnosti je neprihvatqiv za nas i mi se s
tim ne}emo slo`iti, a uveren sam i da }e veliki deo predstavnika
me|unarodne zajednice biti protiv nezavisnosti. Jasna je pozicija
u tom pogledu Rusije i Kine, ali i nekih zemaqa koje su ~lanice
Evropske unije, poput Slova~ke, Gr~ke, [panije, Kipra, Italije. 

Œ Pod pokroviteqstvom Unmika na KiM se uveliko odvija ap-
surdna privatizacija imovine, naj~e{}e i po etni~koj liniji,
”koja nema nikakvo ekonomsko utemeqewe” – kako ste Vi kra-
jem 2006. godine i upozorili. U kojoj je trenutno fazi proda-
ja preduze}a u bescewe?
– Kada je re~ o privatizaciji na Kosovu i Metohiji, ona ne

samo da nema ekonomsko ve} nema ni utemeqewe u Rezoluciji 1244.
Saveta bezbednosti UN, jer Unmik kao privremeni organ nije imao
pravo da trajno mewa vlasni{tvo. To je potpuno nezakonito. Spor-
na ta~ka nelegalne i nelegitimne privatizacije je svakako i tako-
zvani spin-off model privatizacije, po kome se prodaje samo imovi-
na preduze}a, bez vo|ewa ra~una o vlasnicima, poveriocima i

Ruski zvani~nici su pokazali
veliko razumevawe za probleme
Srba na Kosovu i Metohiji

bez uslova za egzistenciju. Zato je du-
`nost odgovornih qudi da im omogu}imo
boqe uslove `ivota, nova radna mesta i
vi{i standard. 

Œ Koje su su{tinske primedbe srp-
ske strane na Ahtisarijev paket re-
{ewa za Kosovo i Metohiju kada je
ekonomska problematika u pitawu?
[ta tu mo`emo da o~ekujemo kada je
re~ o imovini Republike Srbije?
– Su{tinska primedba na{eg prego-

vara~kog tima jeste statusnog tipa. Ahti-
sari svojim predlogom ne samo da ne spo-
miwe suverenitet, ve} naprotiv, otima
Republici Srbiji, jednoj od zemaqa osni-
va~a UN, 15 posto teritorije i na najgru-
bqi na~in kr{i povequ organizacije koja mu je poverila mandat.

[to se ti~e primedbi u vezi sa ekonomskim i imovinskim pi-
tawima, mi smatramo da Pokrajina Kosovo i Metohija treba da
bude odgovorna za deo spoqnog duga Republike Srbije, koji je utvr-
|en i o kojem je postignut dogovor. Alocirani spoqni dug }e posta-
ti obaveza Kosova i Metohije kad god se krajwi korisnik nalazi
na Kosovu i Metohiji, a nealocirani spoqni dug bi}e  raspodeqen
izme|u strana po kqu~u, koji }e se utvrditi dogovorom dveju stra-
na, u saradwi sa MMF-om, a ne kako je Ahtisari predlo`io kori-
ste}i se na~elima alokacije suverenog duga SFRJ, jer Pokrajina
nikada nije imala status republike. Tako|e smatramo da Kosmet
treba da bude odgovoran za glavnice, pla}ene kamate, ali i za
oportunitetne tro{kove tih sredstava, u iznosu odgovaraju}e ka-
mate koja se dobija na plasirane devizne rezerve Narodne banke
Srbije kod komercijalnih banaka u inostranstvu. 

Tra`ili smo za{titu zakonito ste~ene imovine na Kosovu i
Metohiji u skladu sa me|unarodnim standardima i praksom koja
ukqu~uje praksu Evropskog suda za qudska prava, a da se zakonitost
sticawa svojine utvr|uje na osnovu zakonodavstva va`e}eg u tre-
nutku sticawa.

[to se ti~e javnih i dru{tvenih preduze}a, na{ je zahtev da
sve odluke na osnovu kojih su na Kosovu i Metohiji javna preduze}a

Svuda u Evropi obavqana je  privatiza-
cija u kojoj se prodaje kapital, {to zna~i imo-
vina i sve obaveze preduze}a, dok je model
spin-off, koji je primewen na Kosovu i Me-
tohiji - prvi put upotrebqen na Starom kon-
tinentu. Taj model ne uzima u obzir vlasnike,
poverioce, niti ostale aktere u procesu. Os-
im toga, mogu da ka`em da je re~ o najnetran-
sparentnijoj privatizaciji, u kojoj se imena
kupaca preduze}a kriju iza odre|enih {ifri.
Pa i pored wih, zna se da su 99 posto predu-
ze}a kupili Albanci iz inostranstva ili Al-
banci sa Kosova i Metohije, tako da je to et-
ni~ki ~ista privatizacija, jedina te vrste u
Evropi. 



spoqnom dugu Republike Srbije, a oko wegovog izbora nisu sagla-
sne kqu~ne zainteresovane strane.

Sprovo|ewe privatizacije u uslovima nepostojawa slobode
kretawa, ugro`enosti elementarnih qudskih prava i bez pravne
sigurnosti, uzrok je ~iwenici da nije bilo nijedne ozbiqne i di-
rektne strane  investicije, niti pove}awa produktivnosti i zapo-
slenosti. Nasuprot tome, preduze}a su za nekoliko puta ni`e cene
prodavana Albancima sa KiM i iz inostranstva, {to je dovelo do
etni~ke diskriminacije, kako je u svom izve{taju naveo gospodin
Kai Eide, specijalni izvestilac generalnog sekretara UN. Na taj
na~in su o{te}eni vlasnici, poverioci i zaposleni, od kojih su ve-
}ina Albanci, a kojima sleduje 20% privatizacionih prihoda. Naj-
boqi primer koji ide u prilog iznetoj tvrdwi jeste prodaja ”Pe}ke
pivare” za svega deset miliona evra, a to je, prema procenama
eksperata, deset puta ni`a cena od realne.

Zbog svega toga u vi{e navrata  tra`ili smo moratorijum na
privatizacione procese do re{ewa statusa Kosova i Metohije, kada
}e investicioni rizik biti ni`i, a klima za investitore povoqnija.

Sva prodata preduze}a u budu}nosti }e biti predmet sudskih
sporova, jer je neophodno da budu obe{te}eni svi radnici tih
preduze}a, ali i wihovi vlasnici i poverioci.

Œ Posle energetske krize na KiM od pro{le zime, koja je
najvi{e pogodila Srbe, govorilo se o posebnoj energetskoj
agenciji koja bi o tom problemu brinula. [ta je na tome u~i-
weno? 
– Elektroprivreda Kosova i Metohije je do 1999. godine pro-

izvodila dovoqno struje ne samo za teritoriju Pokrajine ve} i za
ostale delove Srbije, pa i za izvoz. Danas UNMIK/KEK uvozi stru-
ju, na snazi su vi{esatna, pa i celodnevna iskqu~ewa elektri~ne
energije, uz katastrofalnu naplatu. U trenucima kada je proizvod-
wa UNMIK/KEK na 30 odsto nekada{weg nivoa, tra`imo povratak
8.000 proteranih radnika srpske nacionalnosti i u~e{}e na{ih
profesionalaca u rukovo|ewu, jer je, da se podsetimo, od 1999.
godine Republika Srbija, konkretnije Elektroprivreda Srbije,
ulo`ila stotine miliona evra u plate tih qudi, koji se i danas vo-
de na spiskovima EPS-a. Situacija nije boqa ni u ostalim javnim

preduze}ima na Kosovu i Metohiji, koja su tako|e pre`ivela etni~-
ko ~i{}ewe. Zbog nedostataka stru~nih kadrova UNMIK/KEK da-
nas trpi velike posledice, ~ije }e se katastrofalne razmere ose-
titi u budu}nosti. 

Ekonomski tim je UNMIK-u podneo vi{e inicijativa za re-
{ewe problema u snabdevawu elektri~nom energijom. Predlo`i-
li smo da ”Elektrokosmet” postane nezavisni operater distri-
butivnog sistema. Funkcije ”Elektrokosmeta” kao nezavisnog ope-
ratera distributivnog sistema bile bi slede}e: (1) upravqawe
distributivnom mre`om u oblastima naseqenim ve}inom Srbi-
ma i razvoj distributivne mre`e, (2) odr`avawe distributivne
mre`e i (3) nabavka i prodaja elektri~ne energije tarifnim po-
tro{a~ima. Tako|e je upu}ena inicijativa UNMIK/KEK-u za za-
jedni~ko ulagawe u izgradwu jednog dalekovoda i tri trafo-sta-
nice, {to bi za kratko vreme dovelo do poboq{awa u snabdeva-
wu. Na{ predlog je bio i da se otpu{teni radnici {to pre vrate
na posao. Kada bi se to dogodilo, ube|en sam da bi se za {est
meseci situacija u snabdevawu elektri~nom energijom radikalno
promenila i svi bi imali koristi, i Srbi i Albanci. Me|utim,
sve na{e inicijative do sada su nailazile na negativne odgovo-
re UNMIK-a. 

Œ Najve}i spor u Be~u bio je oko pitawa sukcesije. [ta su
zahtevi Beograda u tom pogledu i na koji na~in je mogu}e za-
{tititi sopstvene interese i prava?
– Na{ stav je jasan i argumentovan: sukcesija, kakva je prime-

wivana izme|u republika biv{e SFRJ nakon raspada zajedni~ke
dr`ave, ne mo`e da se primeni na Kosovo i Metohiju. Kosovo i
Metohija su oduvek bili autonomna pokrajina u sastavu Srbije, a
ne republika. S obzirom na tu ~iwenicu, Srbija je ulagala u Koso-
vo i Metohiju kao i u druge delove republike, u skladu sa svojom
politikom ravnomernog regionalnog razvoja. 

Œ Srbi na KiM `ive na granici bede, u uslovima nezaposle-
nosti... [ta je sa za{titom qudskih prava, kao {to je izme|u
ostalih i pravo na rad, o kojima se toliko govori na nivou
me|unarodne zajednice? Kakva je trenutna ekonomska situa-
cija na KiM?

44 1. april  2007.
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Termoelektrana ”Obili}”
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– Na Kosovu i Metohiji su danas
Srbima ugro`ena elementarna qudska
prava i slobode, poput prava na na `i-
vot, prava na slobodu, bezbednost i slo-
bodu kretawa. Ekonomska situacija je,
blago re~eno, katastrofalna, posebno u
onim delovima gde `ive Srbi, a organi-
zovani kriminal, trgovina drogom, oru`-
jem i qudima uzimaju ogromne razmere.

Najva`niji makroekonomski indi-
katori sasvim  jasno ukazuju na to da ula-
gawa bez ikakvog rezona, bez jasne vizije i strategije, ne mogu znat-
nije da poprave ukupno stawe. Realna stopa nezaposlenosti na Ko-
sovu i Metohiji danas se kre}e oko 60%, od toga su ve}ina `ene.
Oko 37% qudi `ivi u siroma{tvu, prema kriterijumima Svetske
banke, tj. sa mawe od 1,43 evra dnevno, a ~ak 15% stanovnika ̀ ivi
u ekstremnom siroma{tvu, tj. sa mawe od 0,93 evra dnevno. Trgo-
vinski deficit ju`ne srpske pokrajine je nezabele`en u svetu - iz-
voz u 2006. godini iznosio je 48,9 miliona evra, a uvoz ~ak 1,18
milijardi evra. Ve} godinama unazad uvoz je samo sa nekoliko pro-
cenata pokriven izvozom. Proizvodwe skoro i da nema, cela pri-
vreda je zasnovana na uslu`nim delatnostima. Istovremeno,
osnovna struktura priliva deviza iz inostranstva drasti~no se
promenila - od 2000. godine vrednost ukupnih donacija je opala za
87%. Danas vi{e novca dolazi na Kosovo i Metohiju sa doznakama
Albanaca iz inostranstva nego od donacija. Trenutno ne postoji
statistika priliva direktnih stranih investicija na Kosovo i Me-
tohiju, ali, kako smatraju najugledniji ekonomisti, ne postoje ni
prave direktne strane investicije.

Tri su osnovna problema koja moraju da se re{e: bezbednost,
kriminal i korupcija, ali i postoje}a energetska situacija. Srbi
moraju da imaju pravo na bezbednost i slobodu kretawa, kao ele-
mentarna qudska prava. Problem kriminala i korupcije, koji su di-
rektni protivnici prilivu stranih direktnih investicija i ekonom-
skom razvoju, mogu se re{iti samo uz ~vrsto opredeqewe lokalnih
vlasti u borbi za wihovo suzbijawe. Tre}i problem povezan je sa
energetskom situacijom, jer nijedno preduze}e ne mo`e da radi uko-
liko svaka tri ili ~etiri sata nestaje struja. [to se ti~e energet-
ske situacije, smatram da bi celovita Stretegija ekonomskog razvo-
ja za KiM, koja bi se radila uz u~e{}e SAD, Rusije, Kine i EU, do-
prinela re{avawu ne samo ovog ve}i drugih ekonomskih problema. 

Œ Kakav je Va{ trenutni uvid a kakva o~ekivawa imate u ve-
zi sa stavom me|unarodne zajednice kada je kosovska kriza
u pitawu? Predlog Rusije o nastavku pregovora ocenili ste
kao verovatno najboqe i konstruktivno re{ewe za situaci-
ju u kojoj se nalazimo.
– Rusija je principijelna u svom stavu da pregovore treba na-

staviti do iznala`ewa kompromisnog re{ewa, prihvatqivog i za
Beograd i za Pri{tinu. To je potvr|eno i pro{le sedmice, kada
sam kao ~lan delegacije Srbije, koju su predvodili gospo|a Sanda
Ra{kovi}-Ivi} i ministar Zoran Lon~ar, boravio u Moskvi. Ima-
li smo priliku da razgovaramo sa predsednikom ruske Dume Bori-
som Grizlovim, zamenikom ministra inostranih poslova Vladimi-
rom Titovim, i predstavnicima poslani~kih klubova Dume. Pred-
stavnici Rusije su istakli svoje zalagawe za nastavak pregovara~-
kog procesa, tokom kojeg bi trebalo da se prona|e kompromisno
re{ewe za status Kosova i Metohije.  Gospodin Grizlov je nagla-
sio da je potrebno da Pri{tina ispuwava standarde koje je usta-
novila me|unarodna zajednica i da se stvore uslovi za povratak
izbeglih i raseqenih lica.

Ruski zvani~nici su istakli da }e Rusija zasigurno iskoristi-
ti pravo veta u Savetu bezbednosti UN, ukoliko predlog re{ewa
bude nametnut. Naravno, oni se nadaju da do toga ne}e do}i i sma-

traju da prethodno treba iskoristiti
sva diplomatska sredstva.

Œ Postoje mnogi scenariji za ras-
plet kosovske krize. Koji je za Vas
najverovatniji?
– Iskreno verujem da }e pregovori

biti nastavqeni.  Koliko god da su gla-
sni oni koji prete nasiqem u slu~aju da
Kosovo i Metohija ostanu u sastavu Sr-
bije ili oni koji govore o samoprogla-
{avawu ili unilateralnom priznavawu
nezavisnosti ju`ne srpske pokrajine, ja

duboko verujem u jedini pravi~an i pravedan scenario, a to je onaj
utemeqen na principima me|unarodnog prava.

Œ Istinskog prostora za dijalog nije ni bilo?
– Ne, pravi, su{tinski pregovori dveju strana nisu ni vo|eni,

a da ciq nije kompromis moglo se videti ve} nakon prvih nekoliko
rundi. Nadam se da }e do}i do nastavka pregovora, dugih i konkret-
nih, ~ije }e re{ewe biti prihvatqivo za obe strane. Stekao sam
utisak da se tokom pregovora ignorisala pozicija Beograda, i da se
gospodin Ahtisari orijentisao na suverenizaciju Kosova, ve{to iz-
begavaju}i izri~ito pomiwawe re~i nezavisnost, mada se u wego-
vom predlogu Kosovu i Metohiji daju svi atributi nezavisne dr`a-
ve. Razlog vi{e za moje uverewe jeste to da gotovo nijedan od vi{e
stotina amandmana koje je podneo beogradski tim nije uva`en. Pre-
govori ni u kom slu~aju ne mogu izroditi neko kompromisno re{ewe
ako je jedna strana tokom tih pregovora u potpunosti prote`irana,
dok se stavovi druge zanemaruju i ignori{u. Jo{ jednom }u ponoviti
da gospodin Ahtisari nije dobio mandat za otimawe teritorije jed-
noj suverenoj dr`avi, ve} za pronala`ewe kompromisa.

Ne sla`em se sa mi{qewem nekih me|unarodnih zvani~nika
da je kqu~ re{avawa kosovskih problema u nezavisnosti. Smatram
da je nezavisno Kosovo u svakom smislu neodr`ivo i da bi kao ta-
kvo dovelo do otvarawa ”Pandorine kutije” i novih nestabilnosti
na Balkanu. Tako|e, mnogi regioni u svetu prate zbivawa u vezi sa
Kosovom, tako da je mogu}e otvarawe novih kriznih podru~ja {i-
rom sveta. Moj li~ni stav je da se treba posvetiti nastavku prego-
vora zasnovanih na Rezoluciji 1244 SB UN, bez vremenskog ogra-
ni~ewa, do postizawa kompromisa prihvatqivog i za nas i za Al-
bance. 

Sawa SAVI]

Gospodin Ahtisari nije imao mandat da
mewa granice Republike Srbije ve} da na|e
kompromisno re{ewe koje je bazirano na Re-
zoluciji 1244 Saveta bezbednosti Ujediwe-
nih nacija. Bilo kakav koncept nezavisnosti
je neprihvatqiv za nas i mi se s tim ne}emo
slo`iti, a uveren sam i da }e veliki deo
predstavnika me|unarodne zajednice biti
protiv nezavisnosti.

RMK ”Trep~a”
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Narodna skup{tina Republike Srbije utvr|uje slede}e
stavove:
Narodna skup{tina Republike Srbije zakqu~uje da Predlog

Specijalnog izaslanika GS UN Martija Ahtisarija kr{i osnovne
principe me|unarodnog prava, jer ne uva`ava suverenitet i
teritorijalni integritet Republike Srbije u odnosu na Kosovo i
Metohiju. U ovom Predlogu Kosovu i Metohiji se neosnovano i u
suprotnosti sa me|unarodnim pravom pridaju atributi suverene
dr`ave, ~ime se na protivpravni na~in pola`u temeqi za
stvarawe nove nezavisne dr`ave na teritoriji Srbije. 

Narodna skup{tina stoga odbacuje sve stavove iz Predloga
Specijalnog izaslanika GS UN kojima se kr{i suverenost i
teritorijalni integritet Republike Srbije kao me|unarodno
priznate dr`ave. Narodna skup{tina upozorava da se na ovaj
na~in dovodi u pitawe mogu}nost postizawa kompromisnog,
sporazumnog re{ewa kao osnovnog ciqa pregovora o budu}em
statusu Kosova i Metohije. 

Narodna skup{tina jo{ jednom isti~e da se samo
pregovorima pod okriqem Ujediwenih nacija, bez pritisaka i
ve{ta~ki odre|enih rokova, mo`e do}i do uzajamno prihvatqivog
i trajnog re{ewa, koje }e biti u skladu sa me|unarodnim pravom i
demokratskim vrednostima ugra|enim u temeqe savremenih
dr`ava i wihovih me|usobnih odnosa. 

Polaze}i od ovog su{tinskog opredeqewa, Narodna
skup{tina obnavqa mandat Dr`avnom pregovara~kom timu i
obavezuje ga da na predstoje}im pregovorima u Be~u o budu}em
statusu Kosova i Metohije zastupa prethodnom Rezolucijom
Narodne skup{tine usvojenu a ovom Rezolucijom potvr|enu
politiku odbrane suvereniteta i teritorijalnog integriteta
Republike Srbije, za{tite prava i interesa srpskog naroda i
Srpske pravoslavne crkve u Pokrajini, o~uvawa celokupnog
srpskog verskog i kulturnog nasle|a na Kosovu i Metohiji, kao i
interesa nealbanskih zajednica. 

Narodna skup{tina posebno obavezuje Dr`avni
pregovara~ki tim da u nastavku pregovora iznese stav Republike
Srbije o celini Predloga Specijalnog izaslanika GS UN,
formuli{u}i, u skladu sa ovom Rezolucijom, svoje konkretne
predloge i re{ewa, kao i da odmah po povratku sa pregovora
podnese izve{taj Narodnoj skup{tini, koja odlu~uje o daqem toku
pregovora. 

Zala`u}i se za kompromisno, sporazumno re{ewe budu}eg
statusa Kosova i Metohije, Narodna skup{tina ukazuje da bi
nametnuta nezavisnost Pokrajine imala nesagledive negativne
posledice. Takav ishod bi dalekose`no destabilizovao prilike u
regionu, ote`ao evropsku perspektivu celog Zapadnog Balkana i
predstavqao bi izuzetno opasan presedan za re{avawe
mawinskih pitawa i teritorijalnih sporova {irom Evrope i
sveta. Stoga Narodna skup{tina poziva sve dr`ave, me|unarodne
organizacije i druge me|unarodne ~inioce da se suprotstave
ugro`avawu suvereniteta i teritorijalnog integriteta Republike
Srbije i odbace bilo kakvo nametnuto re{ewe budu}eg statusa
Kosova i Metohije. 

U Beogradu, 14. februara 2007. godine

Polaze}i od Ustava Republike Srbije, koji u Preambuli
utvr|uje ”da je Pokrajina Kosovo i Metohija sastavni deo
teritorije Srbije, da ima polo`aj su{tinske autonomije u
okviru suverene dr`ave Srbije i da iz takvog polo`aja
Pokrajine Kosovo i Metohija slede ustavne obaveze svih

dr`avnih organa da zastupaju i {tite dr`avne interese Srbije na
Kosovu i Metohiji u svim unutra{wim i spoqnim politi~kim
odnosima”, 

Polaze}i i od ~lana 8. Ustava Republike Srbije koji
konstatuje da je ”teritorija Republike Srbije jedinstvena i
nedeqiva” a ”granica Republike Srbije nepovrediva”, kao i od
~lana 182. koji utvr|uje da }e se ”su{tinska autonomija Autonomne
pokrajine Kosovo i Metohija urediti posebnim zakonom koji se
donosi po postupku predvi|enom za promenu Ustava”,

Polaze}i istovremeno i od osnovnih na~ela i normi
me|unarodnog prava, a posebno od Poveqe Ujediwenih nacija,
Zavr{nog akta Konferencije o evropskoj bezbednosti i saradwi
iz Helsinkija (1975) i drugih dokumenata me|unarodnih
organizacija u kojima se dr`avni suverenitet i teritorijalni
integritet odre|uju kao temeqi savremenog me|unarodnog poretka,

Podse}aju}i da je Rezolucija Saveta bezbednosti UN br.
1244 (1999), uz garantovawe suvereniteta i teritorijalnog
integriteta SR Jugoslavije, odredila polo`aj Kosova i Metohije
kao su{tinsku autonomiju unutar SRJ, ~iji je Republika Srbija
me|unarodnopravni sledbenik, 

Uvereni da se pitawe budu}eg statusa Kosova i Metohije
mora re{avati na temequ osnovnih na~ela i normi me|unarodnog
prava, a te`e}i mirnom, sveobuhvatnom i trajnom re{ewu putem
pregovora,

Imaju}i u vidu da je Specijalni izaslanik Generalnog
sekretara UN za budu}i status Kosova Marti Ahtisari predao
dr`avnim organima Republike Srbije svoj ”Predlog za
sveobuhvatno re{ewe statusa Kosova”, koji ne uva`ava
suverenitet i teritorijalni integritet Republike Srbije u odnosu
na Kosovo i Metohiju, a istovremeno predla`e da Kosovu i
Metohiji bude priznat niz prava i prerogativa koji pripadaju
samo suverenim dr`avama, 

Potvr|uju}i jo{ jednom Rezoluciju Narodne skup{tine
Republike Srbije usvojenu 21. novembra 2005. godine o mandatu
za politi~ke razgovore o budu}em statusu Kosova i Metohije, a
posebno stav da bi ”Narodna skup{tina Republike Srbije svako
nametnuto re{ewe budu}eg statusa Kosova i Metohije proglasila
nelegitimnim, protivpravnim i neva`e}im”,

Potvr|uju}i i Platformu Dr`avnog pregovara~kog tima o
budu}em statusu Kosova i Metohije od 5. januara 2006, osnovne
stavove iznesene u govorima Predsednika Republike Srbije
Borisa Tadi}a i predsednika Vlade Republike Srbije Vojislava
Ko{tunice na be~kim pregovorima 24. jula 2006. godine, kao i
sadr`inu dokumenata koje je Dr`avni pregovara~ki tim izlo`io
tokom 2006. godine na pregovorima u Be~u (o decentralizaciji
vlasti u Pokrajini i osnivawu novih op{tina sa srpskom
ve}inom, za{titi Srpske pravoslavne crkve, wenih crkava i
manastira, wene imovine i srpskog kulturnog nasle|a u
Pokrajini, ekonomskim i drugim pitawima),

R E Z O L U C I J A
NARODNE SKUP[TINE REPUBLIKE SRBIJE POVODOM 

”PREDLOGA ZA SVEOBUHVATNO RE[EWE STATUSA KOSOVA” 
SPECIJALNOG IZASLANIKA GENERALNOG SEKRETARA UN MARTIJA AHTISARIJA

I NASTAVKA PREGOVORA O BUDU]EM STATUSU KOSOVA I METOHIJE
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u krajnost koja bi bila istorijski presedan, a to je otvarawe pitawa
teritorijalnog integriteta Srbije i otimawa dela wene teritorije!

Osetqivost tog pitawa dovela je do podela u me|unarodnoj
zajednici, kako zbog po{tovawa temeqnih principa na kojima po~iva
me|unarodni poredak, tako i zbog straha da bi se ohrabrili
separatisti~ki zahtevi, kakvih u svetu nije malo. 

Brojni su argumenti da bi nezavisnost Kosova dodatno
destabilizovala ionako krhki mir i stabilnost u regionu. Naime,
nema garancija da }e nezavisno Kosovo biti ni bezbedna dr`ava, ni
podru~je novog privrednog razvoja, a najmawe sigurna zemqa za
nealbanske mawine koje u woj ostaju da `ive, naro~ito Srbe. Na Ko-
sovu su i sada{we institucije nestabilne, organizovani me|unarodni
kriminal i islamski terorizam tu imaju jaka upori{ta, a nezavisnost
bi samo dovr{ila iseqavawe preostalog srpskog stanovni{tva.

Put ka stvarawe velike Albanije, san albanskih nacionalista i
separatista koga se nikada nisu odrekli, bio bi {iroko otvoren i
predstavqao bi daqu pretwu susednim dr`avama – Srbiji, Crnoj
Gori, Makedoniji i Gr~koj, za otimawem wihovih teritorija. 

Jako prisustvo radikalnog islamskog faktora na Kosovu
polazi{te je za daqe prodirawe na zapad. A moglo bi se desiti, kako
se i predla`e, da zapadni saveznici svojom voqom stvore novu
islamsku dr`avu upravo tu gde je vo|ena prva velika bitka protiv
nadirawa islama u Evropu, 1389. godine. Da li je to u interesu
Zapada, koji se sve otvorenije suo~ava sa izazovima i pretwama
nagove{tenog sukoba civilizacija?

ZAKON SILE
Sve je to, dakle, poznato svetskim silama na kojima je i odluka o

budu}em statusu Kosova. Rusija je u diplomatskim nadigravawima koja
slede jasno najavila opre~ne stavove u odnosu na namere SAD i
Evropske unije. Mo`da }e takav stav slediti i Kina? A i ostale
~lanice Saveta bezbednosti dele svest da problem nije samo
lokalni, ve} zadire u temeqne principe svetskog poretka.  

A ulog je veliki. To je 15 posto teritorije Srbije sada. A sutra?
Apetiti na jednoj strani mogu jo{ rasti. Ali svakako i `eqa za
revan{izmom u nekom povoqnijem rasporedu me|unarodnih snaga!

Nametnuto re{ewe Srbija ne}e priznati, jer bi to zna~ilo
odricawe od svog nacionalnog bi}a i odricawe istorijskog prava na
teritoriju gde, iako su Srbi sistematski proterivani, ostaju weni
dr`avni i duhovni temeqi, kulturno-istorijski spomenici koji su ve}
deo svetske ba{tine. I wene crkve i manastiri sa kojih }e
pravoslavna zvona uvek opomiwati ~ija je to zemqa.

Radenko MUTAVXI]

Na Kosovu je danas, kao i svagda, 
sve podeqeno. Teritorija je 
su{tinska odrednica i sada{we 
bitke, koja se u kontinuitetu 
vekovnog sukoba, bije za novi 
status Kosova. 

B U D U ] N O S T K O S O V A

S
rbima je Kosovo simbol nacionalnog identiteta, istorijsko
pam}ewe sjaja i slave nemawi}kog doba, utemeqewe
pravoslavqa i nadahnu}e u pet vekova dugom ~ekawu da se
uspostavi srpska dr`ava. Zato Srbija, uva`avaju}i novu re-

alnost na Kosovu, daje sve, ali ne i da se u kolevci wene dr`avnosti
rodi nova albanska dr`ava.

Kosovski Albanci, zadojeni svojim mitovima o ilirskom
poreklu i pravu na teritoriju koju su im Srbi navodno uzurpirali,
smatraju da je nova realnost upravo najzrelija faza wihove duge
borbe da oni vladaju Kosovom. Oni veruju da imaju sve, tra`e samo
nezavisnost.

MITOVI I STVARNOST
I dok albanski mitovi se`u u daqu, ali neproverivu pro{lost,

zna se da je od 11. do 14. veka na prostoru dana{weg Kosova i Meto-
hije cvetala nemawi}ka dr`ava, a da su Albanci u malom procentu
`iveli na planinskim obodima prema dana{woj Albaniji. Va`an
geostrategijski zna~aj tog podru~ja donosio je potom stalne promene,
u kojima je, po~ev od potpadawa Srbije pod osmanlijsku vlast u 15.
veku pa do najnovijeg rata 1999. i albanskog nasiqa nad Srbima
2004. godine, rastao procenat albanskog `ivqa. Albanci su na tom
prostoru uvek pristajali uz neprijateqe Srbije, zarad vlastite
koristi i svog daqeg {irewa. 

Danas na Kosovu ve}inu od 90 posto ~ine Albanci, ostalo su
Srbi i pripadnici ostalih nealbanskih zajednica. Ogroman je
pritisak ve}inskog stanovni{tva na me|unarodnu zajednicu, koja
obezbe|uje vlast u Pokrajini, da se odredi status Kosova kao
nezavisne dr`ave. U tom ciqu preti se i novim nasiqem protiv nea-
lbanskog stanovni{tva, a eskalacija bi svakako dovela i do sukoba
sa me|unarodnim snagama.

Argumenti albanske strane da stvore svoju dr`avu, u prvi plan
isti~u bezbednost, privredni razvoj i obezbe|ewe prava svih koji
`ive na Kosovu. Oni isti~u da bi pozitivno re{ewe wihovih
zahteva pove}alo bezbednost u regionu, pospe{ilo privredni
razvoj, a odgovornost za po{tovawe sloboda i prava qudi i posebno
prava mawina preuzela bi ve}inska zajednica.

Srbija se posle dva veka nove dr`avnosti i svih ratova da tu
dr`avnost oja~a, na po~etku novog veka i milenijuma na{la u
situaciji da izgubi 15 posto svoje teritorije, na kojoj bi bila
stvorena jo{ jedna albanska nacionalna dr`ava. I to protivno
svim normama me|unarodnog prava i Poveqe UN o teritorijalnom
integritetu i nepromewivosti granica!  

Poku{aj me|unarodne zajednice da re{i problem Kosova, koji
Srbija podr`ava daju}i Pokrajini maksimalnu autonomiju, oti{ao je

VERNOST
KORENIMA
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24. oktobar 2005. Savet bezbednosti Ujediwenih nacija odobrio po~etak
pregovora o budu}em statusu Kosova i Metohije.

11. novembar 2005. Savet bezbednosti UN imenovao biv{eg predsednika
Finske Martija Ahtisarija za izaslanika UN u pregovorima o statusu Kosova.

Januar 2006. godine. Kontakt grupa za Kosovo donela je smernice za prego-
vore i zauzela stav da ne mo`e biti povratka na stawe pre 1999. godine, podele Ko-
sova niti wegovog pripajawa nekoj tre}oj zemqi.

20. februar 2006. Prva runda pregovora – tema je bila decentralizacija
vlasti na Kosovu. Razmatrani su osnovni principi preno{ewa nadle`nosti na op-
{tine u oblasti zdravstva, obrazovawa, kulture, socijalnog osigurawa, policije i
sudstva. Skupom je predsedavao zamenik specijalnog izaslanika UN za pregovore Al-
ber Roan, a Beograd i Pri{tinu prestavqale su osmo~lane delegacije. Dve strane su
na~elno bile saglasne u vezi sa oblastima koje treba da budu ure|ene na lokalnom
nivou, ali se nisu slo`ile oko stepena autonomije op{tina. 

17. mart 2006. Tokom druge runde pregovora razmatrana su pitawa u vezi sa
finansirawem na lokalnom nivou, me|uop{tinskom i saradwom op{tina sa Srbi-
jom. Dve strane su saglasne da je finansirawe iz Beograda prihvatqivo uz uslov da
se obavqa na transparentan na~in i da je ograni~eno na oblasti u nadle`nosti op-
{tina, te da srpske op{tine mogu da se me|usobno povezuju, odnosno da odr`avaju sa-
radwu sa Beogradom. 

Me|utim, postojale su duboke razlike u stavovima u vezi sa na~inom na koji bi
se sve to ostvarivalo po{to je pri{tinska strana istakla da strahuje da bi se na taj
na~in uveo novi ”nivo vlasti“ izme|u budu}ih kosovskih centralnih i op{tinskih or-
gana, zbog ~ega je insistirala da finansirawe iz Beograda ide iskqu~ivo preko cen-
tralnih pri{tinskih vlasti, odnosno preko buxeta Pri{tine. To srpska strana nije
prihvatila, insistiraju}i na direktnom finansirawu, uz transparentnost i mogu}-
nost nezavisne kontrole. Na kraju, nije postignut formalan dogovor ni o jednom od
razmatranih pitawa. 

3. april 2006. Kancelarija specijalnog izaslanika UN Martija Ahtisarija
(UNOSEK) sa~inila je dokument koji je trebalo da pomogne pribli`avawu stavova
dveju strana prilikom tre}eg susreta. Dokumentom, koji je trebalo da predstavqa ne-
ku vrstu rezimea prve dve runde pregovora, obuhva}eni su principi decentralizaci-
je, nadle`nosti op{tina, finansirawe, me|uop{tinska i saradwa srpskih op{tina
sa Beogradom. 

Ispostavilo se da i daqe postoje znatne razlike u konceptima, pri ~emu pri-
{tinska strana insistira da se uspostavi sistem decentralizacije primenqiv u svim
budu}im op{tinama, koji bi, navodno, bio ”etni~ki neutralan“, dok srpska strana in-
sistira na visokom stepenu autonomije za op{tine sa srpskom ve}inom, institucio-
nalizovanim vezama sa Beogradom uz ograni~enu ulogu kosovskih centralnih vlasti. 

4. i 5. maj 2006. Tema ~etvrte runde pregovora bila je formirawe novih op-
{tina, odnosno korigovawe granica postoje}ih op{tina sa srpskom ve}inom. 

”Na{ predlog da se osnuje trinaest novih op{tina zasnovan je na strogo defi-
nisanim kriterijumima: brojnosti stanovni{tva, koji podrazumeva da je povratak
glavni razlog za pravqewe novih op{tina, vlasni{tvu nad zemqom, kako privatnom i
dru{tvenom, tako i crkvenom, te na teritorijalnom rasporedu crkava i manastira,
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pri ~emu je ciq da spojimo crkve i manastire sa op{tinama gde je
to mogu}e”, objasnio je ~lan srpskog pregovara~kog tima Slobodan
Samarxi}. 

Tokom pregovora, albanska i srpska strana najvi{e su se su-
kobile oko statusa Kosovske Mitrovice. Srpski tim smatra da Se-
verna Mitrovica treba da se spoji sa Zve~anom, dok albanska de-
legacija tra`i re{ewe da novoformirana (pod)op{tina Severna
Mitrovica bude u sastavu grada Kosovske Mitrovice, koji bi bio
pod me|unarodnom upravom u periodu od tri godine, nakon ~ega bi
bili odr`ani lokalni izbori, a ”grad integrisan“, odnosno sta-
vqen pod kontrolu lokalnih Albanaca. 

23. maj 2006. Peta runda pregovora posve}ena je za{titi
verskog i kulturnog nasle|a na Kosovu i ocewena je kao korisna.
Delegacije su se slo`ile da je neophodna fizi~ka za{tita kultur-
nih i verskih spomenika, ali su ispoqene razlike u konceptima te
za{tite. 

Osim o za{titnim zonama koje bi trebalo uspostaviti oko
manastira, pre svega onih u Metohiji koji se nalaze blizu naseqa
u kojima uglavnom `ive Albanci, srpski pregovara~ki tim tra`io
je da Srpska pravoslavna crkva na Kosovu i Metohiji bude u pro-
svetnom, zdravstvenom i socijalnom sistemu Republike Srbije.  

Ostala su otvorena pitawa nadle`nosti koja se ti~u obnove
sru{enih i o{te}enih crkvenih i drugih objekata, te vra}awa ekspo-
nata muzeja sa teritorije KiM koji se trenutno nalaze u Beogradu. 

31. maj 2006. Prvi ciklus direktnih statusnih pregovora
zavr{en je {estom rundom pregovora o ekonomskim pitawima, koja
je generalno ocewena kao najte`a do tada. Kqu~na pitawa za tim
iz Beograda bila su svojina i privatizacija. Bilo je re~i i o kon-
cesiji, termoelektranama, rudnicima, teku}oj ekonomskoj saradwi,
kosovskom dugu i povratku zaposlenih na radna mesta. 

20. jun 2006. U Wujorku je odr`ana sednica SB UN posve}e-
na Kosovu i Metohiji. Izve{taj o stawu u Pokrajini podneo je ta-
da{wi {ef Unmika Soren Jesen-Petersen, a stav Beograda izne-
la je predsednica Koordinacionog centra za KiM Sanda Ra{ko-
vi}-Ivi}.

13. jul 2006. Marti Ahtisari je izvestio ~lanove Saveta
bezbednosti UN o toku pregovora i o svojoj nameri da organizuje
politi~ki sastanak na visokom nivou. Na osvojenim sastancima go-
vorili su premijer Srbije Vojislav Ko{tunica i predsednik Koso-
va Fatmir Sejdiju.

24. jul 2006. U Be~u su odr`ani prvi direktni pregovori
najvi{ih zvani~nika vlasti o statusu Kosova. Predsednik Srbije
Boris Tadi} i premijer Vojislav Ko{tunica zauzeli su se za {iro-
ku autonomiju Kosova kao kompromisno re{ewe za budu}i status
Pokrajine, a kosovski predsednik i premijer, Fatmir Sejdiju i
Agim ^eku, za nezavisnost i da Kosovo {to pre postane dr`ava. 

7. i 8. avgust 2006. Na osmoj rundi pregovora dve strane su
ostale na po~etnim pozicijama o nadle`nosti novih op{tina sa
srpskom ve}inom, a i razgovori o pravima mawina zavr{eni su
bez napretka.

7. i 8. septembar 2006. Centralne teme devete runde pre-
govora bile su formirawe novih op{tina na Kosovu i pitawe Ko-
sovske Mitrovice, te za{tita crkava i manastira i za{tita prava
nacionalnih zajednica. 

15. septembar 2006. Ni deseta runda pregovora, na kojoj je
nastavqen razgovor o decentralizaciji, nije dala zna~ajnije re-
zultate. 

Posle tog sastanka predsedavaju}i Alber Roan izjavio je da
na~in na koji su do tada vo|eni pregovori Beograda i Pri{tine ne
mo`e dovesti do uspeha.

20. septembar 2006. Kontakt grupa je ovlastila glavnog me-
|unarodnog pregovara~a Martija Ahtisarija da po~ne izradu sveo-
buhvatnog re{ewa za status Kosova.

19. oktobar 2006. UN su produ`ile mandat svom specijal-
nom izaslaniku za pregovore o statusu Kosova do juna 2007. godi-
ne. Saop{tavawe predloga za re{ewe pitawa Kosova, predvi|eno
za kraj 2006. godine, odlo`eno je za februar 2007. godine, zbog
parlamentarnih izbora u Srbiji.

2. februar 2007. Marti Ahtisari predstavio nacrt plana
za status Kosova i Metohije u Beogradu i Pri{tini.

12–23. februar 2007. Nastavqeni bilateralni razgovo-
ri Beograda i Pri{tine kada je Marti Ahtisari ponovo predsta-
vio svoj predlog re{ewa statusa Kosova i Metohije. 

Tom prilikom, pregovara~ki tim Srbije zatra`io je da Koso-
vo i Metohija bude Autonomna pokrajina u sastavu Republike Sr-
bije, kojom bi se upravqalo na demokratski na~in uz puno po{to-
vawe vladavine prava i multietni~kog karaktera wenog stanovni-
{tva. To je su{tina seta amandmana koje je beogradski tim podneo
na razgovorima u Be~u. Beograd je tra`io da se iz Ahtisarijevog
predloga potpuno izbri{e ceo prvi stav op{tih na~ela sveobu-
hvatnog predloga za re{ewe statusa KiM, u kome je navedeno da
”Kosovo treba da bude multietni~ko dru{tvo koje }e, preko svojih
zakonodavnih, izvr{nih i pravosudnih institucija, i uz puno po-
{tovawe vladavine prava sprovoditi svoju demokratsku vladu”.

8. mart 2007. Dr`avni pregovara~ki tim ocenio je da novi
predlog specijalnog izaslanika UN nije prihvatqiv za Srbiju jer
nije uva`en nijedan od amandmana Beograda koji se odnosi na o~u-
vawe suvereniteta i integriteta Srbije. Oceweno je i da u novom
predlogu Ahtisarija nema su{tinskih promena u odnosu na prvu
verziju wegovog predloga, kojim se kr{i suverenitet i teritorijal-
ni integritet Srbije, kao ni drugih re{ewa koja uva`avaju potpuno
opravdane stavove Srbije o ostalim pitawima o kojima se prego-
varalo u Be~u. 

10. mart 2007. U palati Hofburg, delegacije predvo|ene
predsednicima i premijerima Srbije i privremenih kosovskih
institucija iznele stavove o inoviranom predlogu izaslanika UN
Martija Ahtisarija o ustavnom ure|ewu Pokrajine. Po zavr{etku
pregovora, predstavnici Srbije ocenili su da je za Srbiju neza-
visnost Kosmeta ”neprihvatqiva”. ”Na{ predlog je su{tinska au-
tonomija, sa me|unarodnim garancijama, i smatramo da bi takvo
re{ewe doprinelo dugoro~noj stabilnosti na Balkanu i dalo do-
prinos svim narodima na Balkanu kao i mirnoj soluciji ovog vi-
{edecenijskog konflikta”, rekao je predsednik Srbije Boris Ta-
di} u Be~u.

Predsednik Kosova Fatmir Sejdiju izjavio je da Ahtisarijev
predlog za Pri{tinu predstavqa ”bolan kompromis koji smo pri-
hvatili kako bismo ubrzali kompletan proces”.

Po zavr{etku sastanka, izaslanik UN Marti Ahtisari izja-
vio je da su iscrpqene sve mogu}nosti za iznala`ewe kompromisa
Beograda i Pri{tine i da nema potrebe za daqim pregovorima.

15. mart 2007. Zamenik {efa izaslanika UN za Kosovo Al-
ber Roan predao je predlog za re{ewe statusa Kosova generalnom
sekretaru UN Ban Ki Munu.



U
izve{taju Martija Ahtisarija, koji je prosle|en Savetu bezbednosti i 26. marta
objavqen u sedi{tu svetske organizacije, isti~e se da ”posle godinu dana direkt-
nih pregovora i konsultacija, Beograd i Pri{tina nisu uspeli da se dogovore o
statusu Kosova. Obe strane su ostale pri suprotstavqenim stavovima. Smatram

da je iscrpqena svaka mogu}nost dogovora o statusu Kosova”, navodi Ahtisari u izve-
{taju i zakqu~uje da ”reintegracija Kosova u Srbiju nije odr`iva opcija”.  

„Uspostavqawem misije UN na Kosovu, u skladu sa Rezolucijom 1244... stvorena je
situacija u kojoj Srbija nema nikakvu vlast nad Kosovom”…  ”To je realnost koju niko ne
mo`e da pori~e, to se ne mo`e vratiti na staro. Povratak Srbije na Kosovo ne bi bio
prihvatqiv za ogromnu albansku ve}inu na Kosovu... Autonomija Kosova u okviru Srbi-
je jednostavno nije odr`iva”, navodi Ahtisari u izve{taju. 

Specijalni izaslanik UN naveo je da je od su{tinske va`nosti da se pitawe Koso-
va {to pre re{i. ”Posle pa`qivog razmatrawa nedavne istorije Kosova, realnog sta-
wa na Kosovu danas i pregovora na kojima su u~estvovale sve strane, do{ao sam do za-
kqu~ka da je jedino odr`ivo re{ewe za Kosovo nezavisnost, koju bi u po~etku nadgleda-
la me|unarodna zajednica”.

U izve{taju se navodi da kosovski Srbi moraju aktivno da u~estvuju u kosovskim
institucijama. ”Mojim predlogom obezbe|uju se osnove za budu}e nezavisno Kosovo, ko-
je je odr`ivo i stabilno i gde }e sve zajednice `iveti u miru i dostojanstvu”, naveo je
Ahtisari i dodao da je za ekonomski razvoj Kosova potrebna stabilnost ”koju mo`e da
pru`i samo nezavisnost”. 

Ahtisari isti~e da je ”Kosovo jedinstven slu~aj koji zahteva jedinstveno re{ewe.
On nije presedan za druge nere{ene konflikte”.

MULTINACIONALNO DRU[TVO
Javnosti je dostupan i kona~ni ”Sveobuhvatni predlog re{ewa statusa Kosova” sa

12 aneksa, u kome pi{e da }e ”Kosovo biti multinacionalno dru{tvo, upravqa}e so-
bom na demokratski na~in, uz puno po{tovawe vladavine zakona, uz najvi{i nivo me|u-

narodno priznatih prava ~oveka i
osnovnih sloboda, i zalaga}e se za mi-
ran i napredan `ivot svih svojih sta-
novnika”. 

Plan predvi|a obezbe|ewe za{ti-
te prava mawina, ”inkluzivnog pravo-
sudnog sistema”, za{tite i promovisa-
wa verskog i kulturnog nasle|a i osi-
gurawe ”slobodnog i neometanog po-
stojawa i delovawa Srpske pravo-
slavne crkve”.

Skup{tina Kosova, u dogovoru sa
me|unarodnim civilnim predstavni-
kom, koji }e predstavqati i EU, treba
da, u prelaznom periodu od 120 dana
posle potpisivawa sporazuma o re{e-
wu statusa, donese ustav, kojim }e se ga-
rantovati ti i drugi kqu~ni principi.

Tokom prelaznog perioda, Skup{ti-
na Kosova trebalo bi da usvoji i zako-
ne za sprovo|ewe re{ewa. Ti zakoni i
ustav stupili bi na snagu na kraju pre-
laznog perioda.
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Specijalni izaslanik UN 

predlo`io je, u izve{taju

Savetu bezbednosti,

da status Kosova bude

nezavisnost pod nadzorom

me|unarodne zajednice
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Zbog razlika u stavovima o

Ahtisarijevom planu, koje se

jasno vide iz prvih reagovawa

SAD i Evropske unije, s jedne

strane, i Rusije i Srbije, 

s druge strane, neizvesno je 

kakva }e biti sudbina predloga

specijalnog izaslanika UN

Predvi|eno je da }e sve izbeglice i raseqena lica sa Kosova
imati pravo na povratak svojim domovima i pravo da tra`e vra}a-
we svoje pokretne i nepokretne imovine.

Planom se predvi|a da se misija Ujediwenih nacija na Kosovu
zavr{i na kraju prelaznog perioda, kada }e wena zakonodavna i
izvr{na ovla{}ewa biti preneta, u celini, na vlasti Kosova. 

”Devet meseci od stupawa na snagu sporazuma o re{ewu, bi}e
odr`ani parlamentarni i lokalni izbori”, navodi se u predlogu.

Plan predvi|a me|unarodno prisustvo ”radi nadgledawa i
podr{ke relevantnim naporima vlasti Kosova”, jer }e ostvariva-
we odgovornosti Kosova u skladu sa re{ewem zahtevati {irok
obim slo`enih i te{kih aktivnosti. Me|unarodna grupa za upra-
vqawe, prema planu, postavi}e Me|unarodnog civilnog predstav-
nika, koji }e ”imati najvi{u vlast u nadgledawu sprovo|ewa spo-
razuma”.

Evropska misija za bezbednost i politiku odbrane ”nadgleda-
}e i savetovati u svim oblastima povezanim sa vladavinom prava”
i pomaga}e Kosovu u razvijawu ”efikasnih, fer i reprezentativ-
nih policijskih, pravosudnih, carinskih i kaznenih ustanova”. Mi-
sija }e imati ovla{}ewa i da ”obezbedi odr`avawe i ja~awe vla-
davine prava, javnog reda i bezbednosti”.

Predvi|eno je da u roku od godinu dana budu ustanovqene ”no-
ve profesionalne i multinacionalne Snage bezbednosti Kosova”,

sa najvi{e 2.500 aktivnih i 800 rezervnih pripadnika. Postoje}i
Kosovski za{titni korpus bi}e raspu{ten u roku od godinu dana
posle zavr{etka prelaznog perioda.

NOVE ODREDBE 
U odnosu na plan koji je predstavqen 2. februara, u kona~-

nom predlogu 
nalazi se nekoliko izmena, ali one ne mewaju su{tinu predloga.

U kona~noj verziji predloga, u prvom ~lanu op{tih principa
dodata je odredba prema kojoj Republika Srbija i Kosovo treba da
formiraju me{ovitu komisiju zadu`enu za olak{avawe me|usobne
saradwe i razvijawe dobrosusedskih odnosa. Pored ranije utvr-
|enih zvani~nih jezika, srpskog i albanskog, u novom predlogu do-
data je odredba prema kojoj na op{tinskom nivou kao zvani~ni je-
zici mogu biti kori{}eni i turski, bo{wa~ki i romski jezik. 

U delu koji se odnosi na prava izbeglica i interno raseqe-
nih lica, uneta je odredba da svi oni imaju pravo da ”slobodno bi-
raju mesto na koje }e se vratiti”.

U ~lanu u kojem se govori o ustavnoj komisiji i izborima, une-
ta je odredba da pravo glasa imaju punoletne osobe koje su `ivele
na Kosovu u trenutku stupawa na snagu re{ewa o statusu, i one ko-
je su pokrajinu napustile od 1. januara 1998. godine.

Dodata je i odredba prema kojoj }e ministri i wihovi pomo}-
nici biti birani posle konsultacija partija, koalicija ili grupa
koje predstavqaju mawinske zajednice, a imenovawe ministara ili
wihovih pomo}nika mora biti zvani~no potvr|eno ve}inom glaso-
va u skup{tini. 

U delu koji se odnosi na versko i kulturno nasle|e, dodate su
odredbe prema kojim Srpska pravoslavna crkva treba javnosti da
omogu}i pristup svojim prostorijama kako bi se ”boqe razumeo i
ocenio wen verski, kulturni i istorijski zna~aj”. Navodi se i da
vlasti Kosova ne mogu na arbitraran na~in zabraniti ulaz ili bo-
ravak na Kosovu ni predstavnicima SPC, ni obi~nim vernicima.

U regulisawu me|unarodnog vojnog prisustva dodata je odred-
ba prema kojoj Nato treba da podr`i uspostavqawe struktura i
kompetencija neophodnih za kontrolu i upravqawe kosovskim bez-
bednosnim snagama, pre svega u domenu izrade strategije, plani-
rawa snaga, upravqawa qudstvom, planirawa ve`bi i nabavki.

R. M.

ME\UNARODNI CIVILNI PREDSTAVNIK
”Sveobuhvatni predlog re{ewa statusa Kosova" speci-

jalnog izaslanika Martija Ahtisarija predvi|a da
Me|unarodna grupa za upravqawe postavi me|unarodnog
civilnog predstavnika, koji }e "imati najvi{u vlast u nad-
gledawu sprovo|ewa sporazuma". Mandat me|unarodnog
civilnog predstavnika traja}e dok Me|unarodna grupa za
upravqawe "ne utvrdi da je Kosovo primenilo odredbe
re{ewa”. 

Me|unarodni civilni predstavnik ima}e ovla{}ewa da
poni{tava odluke i zakone vlasti Kosova, uvodi sankcije i
smewuje zvani~nike ”za ~ije se aktivnosti utvrdi da nisu u
skladu sa slovom i duhom re{ewa”.

REAGOVAWA NA AHTISARIJEV PREDLOG O NEZAVISNOSTI KOSOVA

I PODR[KA I OSPORAVAWE

Ahtisarijev predlog o nezavisnosti Kosova kao re{ewe budu-
}eg statusa ju`ne srpske pokrajine nai{ao je na sna`an otpor
najpre u Srbiji, ~iji su zvani~nici i ranije isticali nepri-
hvatqivost takvog re{ewa i svoje duboko neslagawe sa pre-

krajawem granica i otimawem dela wene teritorije. 
Svoje protivqewe takvom re{ewu istakla je i Rusija, zala`u-

}i se za nastavak pregovora i postizawe re{ewa prihvatqivog za
obe strane – srpsku i albansku. 

SNA@NO NESLAGAWE
Predsednik Srbije Boris Tadi} preneo je ameri~kom dr`av-

nim podsekretaru Nikolasu Bernsu sna`no neslagawe sa odlukom
Stejt departmenta da podr`i plan Martija Ahtisarija, u kome se
preporu~uje nadgledana nezavisnost za Kosovo i Metohiju.

Kako je saop{tila Pres-slu`ba predsednika Republike, Ta-
di} je ameri~kom zvani~niku rekao da je za Srbiju bilo kakav ob-



lik nezavisnosti Kosova
i Metohije neprihvatqiv
i da }e nastojati da u kon-
taktima sa zemqama ~la-
nicama Saveta bezbedno-
sti UN izrazi potrebu za
kompromisnim re{ewem,
do koga je potrebno do}i
nastavkom pregovora.

”Ube|en sam da ima
prostora za daqi dijalog
i da specijalni izaslanik
gneralnog sekretara UN
za pregovore o budu}em
statusu Kosova i Metohije
Marti Ahtisari nije is-
crpeo sve mogu}nosti pre-
govora”, rekao je pred-
sednik Tadi} u telefonskom razgovoru sa Nikolasom Bernsom.

On je naglasio da je Srbija spremna za konstruktivno u~e{}e
u daqim pregovorima. Predsednik Srbije je istakao da je od vital-
nog interesa da se u~ini sve kako bi se osigurali mir i stabilnost
na Kosovu i Metohiji, istakav{i da najve}u odgovornost za to sno-
si Nato, ali i da je Srbija spremna da pomogne u o~uvawu mira i
stabilnosti u pokrajini, navedeno je u saop{tewu.

Predsednik Vlade Srbije Vojislav Ko{tunica rekao je ame-
ri~kom dr`avnom podsekretaru Nikolasu Bernsu u telefonskom
razgovoru da je Srbija odbacila Ahtisarijev predlog zato {to se
tim predlogom su{tinski kr{e Poveqa UN, Ustav Srbije i me|una-
rodno pravo, te zato {to podr`ava interese samo jedne, odnosno
albanske strane, izjavio je Tanjugu direktor vladine Kancelarije
za saradwu s medijima Sr|an \uri}. 

Ko{tunica je posebno naglasio da je uveren da }e u Savetu
bezbednosti propasti Ahtisarijev plan i da }e posle toga zapo~eti
novi, pravi pregovori sa novim me|unarodnim posrednikom, pre-
neo je \uri} nacionalnoj agenciji.

NASTAVAK PREGOVORA
Rusija je za nastavak pregovora i diplomatskih napora za

pravilno odre|ewe statusa Kosova u interesu pronalaska kom-
promisnog re{ewa, izjavio je zvani~ni predstavnik ruskog MIP-a
Mihail Kamiwin. 

„Taj problem se ne mo`e regulisati nekim izmi{qenim re{e-
wem”, rekao je Kamiwin povodom predstavqawa plana specijalnog
izaslanika Martija Ahtisarija Savetu bezbednosti Ujediwenih na-
cija. 

Prema saop{tewu ruskog MIP-a, SB UN prvo }e razmotriti
plan Ahtisarija, a za april je predvi|ena diskusija u SB o tom
predlogu, posle ~ega }e biti razmatrani i konkretni predlozi za-
interesovanih strana. 

Rusija se vi{e puta izja{wavala za nastavak pregovora o Ko-
sovu, smatraju}i da status Kosova mora da sadr`i re{ewa koje od-
govara i Beogradu i Pri{tini. 

Moskva nije iskqu~ila ni smenu Ahtisarija, navode}i da spe-
cijalni izaslanik UN nije uva`avao stavove Beograda, ve} se ori-
jentisao na ”suverenizaciju” Kosova. 

ZAPADNI SAVEZNICI 
PODR@AVAJU AHTISARIJA
U saop{tewima i izjavama zvani~nika Sjediwenih Ameri~kih

Dr`ava, Evropske unije i Natoa podr`an je predlog Martija Ahti-
sarija i istaknuta potreba da re{ewe za Kosovo i Metohiju bude
{to pre prona|eno. 

”Sjediwene Dr`ave pozdravqaju i podr`avaju Ahtisarijeve
preporuke”... ”Proces re{avawa statusa Kosova ulazi u odlu~uju-
}u fazu. SAD }e biti ukqu~ene u sveobuhvatne i intenzivne konsul-
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tacije sa partnerima iz
Saveta bezbednosti i
ukqu~enim stranama”, na-
vodi se u saop{tewu Ste-
jt departmenta, uz napo-
menu da re{ewe statusa
Kosova treba posmatrati
u istorijskom kontekstu
tragi~nih posledica ras-
pada biv{e Jugoslavije. 

”Predsedni{tvo
Evropske unije veruje da
je predlog fer i uravno-
te`en kompromis koji po-
kazuje put napred za Koso-
vo”, isti~e se u saop{te-
wu EU.

S predstavqawem
predloga Savetu bezbednosti UN proces ulazi u ”odlu~uju}u fazu”,
nagla{ava se u Briselu i dodaje da se ”veruje da }e Savet bezbed-
nost UN preuzeti svoju odgovornost, te da }e blagovremeno podr-
`ati predlog”. 

Ameri~ki dr`avni podsekretar Nikolas Berns izjavio je u
Briselu da je preneo predsedniku i premijeru Srbije da zvani~ni
Va{ington podr`ava ”nadgledanu nezavisnost Kosova”, koju je pred-
lo`io izaslanik Ujediwenih nacija Marti Ahtisari, te da `ele da
do glasawa u Savetu bezbednosti UN do|e krajem aprila ili po-
~etkom maja.

Berns je istakao da je u odvojenim telefonskim razgovorima i
predsedniku Borisu Tadi}u i premijeru Vojislavu Ko{tunici pre-
neo da se administracija u Va{ington protivi novim pregovorima
o statusu Kosova i Metohije i izboru novog pregovara~a.

”Rekao sam im (Tadi}u i Ko{tunici) da ̀ elimo da imamo vi{e
diskusija s wima, jer je Srbija prijateq SAD i ̀ elimo da slu{amo
wihove ideje”, rekao je Berns. ”Mi po{tujemo obojicu, imamo do-
bre i otvorene odnose s wima i ja se radujem tome {to }emo mo}i
da vidimo kako da oja~amo odnose SAD i Srbije tokom ovog veoma
te{kog procesa”, naglasio je ameri~ki zvani~nik.

Berns je dodao da SAD smatraju kako ”demokratska Srbija u
budu}nosti treba da bude ~lan Natoa i EU” i da `ele da ”osnove
za to budu postavqene ove godine”. 

I visoki predstavnik EU za spoqnu politiku i bezbednost Ha-
vijer Solana i generalni sekretar Natoa Jap de Hop Shefer po-
novili su podr{ku Evropske unije i Natoa Ahtisariju i ocenili da
je Kosovo jedinstven slu~aj koji ne}e imati posledica na druge slu-
~ajeve u svetu. 

RASPRAVA U SAVETU BEZBEDNOSTI 
Prema najavama iz sedi{ta svetske organizacije u Wujorku,

o~ekuje se da }e sednica Saveta bezbednosti Ujediwenih nacija, na
kojoj }e biti otvorena rasprava o predlogu re{ewa statusa Koso-
va i Metohije biti odr`ana tokom prve sedmice aprila. Precizi-
ra se da }e datum odr`avawa te sednice biti poznat 2. aprila, do
kada Velika Britanija treba da na~ini plan rada Saveta bezbed-
nosti za april. 

Me|utim, opre~ne izjave o Ahtisarijevom planu nagove{tava-
ju mogu}nost druga~ijeg toka stvari, po kojima }e proces pregovara-
wa trajati znatno du`e, a dono{ewe odluke o budu}em statusu Ko-
sova pomeriti u neizvesnu budu}nost. Najmawe je po`eqno da za to
vreme do|e do unilateralnih odluka kosovskih institucija ili za-
padnih zemaqa o progla{ewu nezavisnosti Kosova, jer bi to moglo
dovesti do novih zao{travawa odnosa izme|u Zapada i Rusije i
daqe destabilizacije prilika na Balkanu. 

R. MUTAVXI]



Na Vojnomedicinskoj akademiji 21.
marta odr`an je simpozijum na temu – “Di-
jabetesna nefropatija, anemijski sin-
drom, kardiovaskularni komorbiditet –
zna~aj prevencije i le~ewa”. Pozdravqa-
ju}i u~esnike, na~elnik VMA general-ma-
jor prof. dr Miodrag Jevti} istakao je da
Vojnomedicinska akademija, kao lider u
mnogim poqima medicinske profesije na
na{im prostorima, `eli da podeli ono
{to zna i da to sprovede u praksi. Zato je
2007. godina posve}ena edukaciji.

Na~elnik dijagnosti~kog polikli-
ni~kog centra VMA pukovnik prof. dr

\oko Maksi}, u ime organizatora, pod-
setio je na zna~aj simpozijuma i opasno-
sti dijabetesne nefropatije, od koje da-
nas boluje preko 150 miliona qudi. On
je istakao da vojni sanitet mora biti
spreman da aktivno deluje na prevenciji
tih bolesti, a nau~ni skup je jedan od na-
~ina da se stru~waci “umre`e” i boqe
sara|uju.

Simpozijum je organizovan u pet pre-
davawa koja se bave problemima dijabe-
tesa, dijabetesne nefropatije, anemije,
bolesti srca i krvnih sudova. 

A. P.
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Epidemija u garnizonu 
Po`arevac pod kontrolom
REGRUT DONEO 
MALE BOGIWE
Epidemija morbila (malih bogiwa),

koja je progla{ena u Srbiji, zahvatila
je i Centar za obuku Kopnene vojske u
Po`arevcu, vojni~ki kolektiv u koji sva-
ka tri meseca iz gra|anstva dolazi ve-
liki broj regruta.

Kod regruta Jano{a Varge, 2.
marta, neposredno po wegovom javqa-
wu na odslu`ewe vojnog roka, prime-
}eni su simptomi zarazne bolesti ma-
lih bogiwa ~ije je postojawe potvr|e-
no nakon pregleda vojnika na klinici
za infektivne i tropske bolesti VMA.
Od morbila je narednih dana obolelo
jo{ pet pripadnika garnizona Po`a-
revac koji su prilikom Varginog pri-
jema u jedinicu do{li s wim u kontakt.

Po dobijawu informacije o tome
da je regrut iz Novog Sada zara`en
morbilama, 6. marta u jedinicu su upu-
}eni epidemiolog i infektolog sa VMA.
Sprovedena je opse`na imunizacija
pripadnika garnizona Po`arevac u
okviru koje je vakcinisano 535 lica. 

Uprava za zdravstvo MO naredi-
la je niz mera ~ijim sprovo|ewem je
zaustavqeno {irewe epidemije. O~e-
kuje se jo{ eventualno oboqevawe iz-
vesnog broja vojnika tokom tzv. drugog
epidemijskog talasa, nakon ~ega bi
ubrzo mogao da bude progla{en zva-
ni~an prestanak epidemije. 

A. A.

UKRATKO

Povodom uspe{ne transplantacije
bubrega, koja je 10. marta ove godine iz-
vedena u Ni{u, u saradwi lekara Vojno-
medicinske akademije i Klini~kog centra
Ni{, na Vojnomedicinskoj akademiji odr-
`ana je konferencija za novinare. 

Tom prilikom istaknuto je da, imaju-
}i u vidu veliki zna~aj transplantacije
organa, Uprava VMA je prihvatila da or-
ganizovano i planski u~estvuje u edukaci-
ji kadra Klini~kog centra Ni{ za pro-
gram transplantacije bubrega. Kao re-
zultat takve odluke, u Klini~kom centru
Ni{ 14 ~lanova multidisciplinarne eki-
pe stru~waka sa VMA, zajedno sa kolega-
ma iz Ni{a, uradilo je uspe{nu tran-
splantaciju bubrega. 

Saradwa Vojnomedicinske akademi-
je i Klini~kog centra Ni{ ima dugoro~ni
karakter, uz dogovor da bude intenzivi-

SIMPOZIJUM O DIJABETESNOJ 
NEFROPATIJI NA VMA

USPE[NA
TRANSPLANTACIJA BUBREGA

Predstavnici Vojne bolnice Ni{ i
Vojnomedicinske akademije u~estvovali su
na ve`bi Natoa “Cold Response 2007”, koja
je od 5. do 14. marta odr`ana u Norve{koj.
[est lekara i medicinskih tehni~ara bili
su u sastavu medicinskog bataqona norve-
{kih oru`anih snaga. 

Medicinski tim iz Srbije, u saradwi
sa norve{kim kolegama, demonstrirao je
na~in trija`irawa, operativnog i posto-
perativnog zbriwavawa i evakuacije tokom
ve`be. ̂ lanovi tima prisustvovali su i po-
kaznoj ve`bi u kojoj su u~estvovale tenkov-
ske, in`iwerijske, helikopterske i pe{a-
dijske jedinice iz 21 zemqe ~lanice Natoa.
Na{ tim je tako|e predstavio i svoja isku-
stva iz ratne hirurgije. 

Lekari i medicinski tehni~ari iz
VMA, Vojne bolnice Ni{ i Vojnomedicin-

skih centara Beograd i Novi Sad su u toku
februara ove godine poha|ali “Takti~ki i
trauma kurs za u~e{}e u mirovnim opera-
cijama”, koji je odr`an u Centru zdru`e-
nih sanitetskih slu`bi Norve{ke u Se-
svolmenu. 

rana do potpune obu~enosti lekara iz
Ni{a da samostalno realizuju program
transplantacije bubrega. Zna~aj pomenu-
te saradwe je utoliko ve}i kada se ima u
vidu da je na jugu Srbije vi{e od hiqadu
stanovnika na dijalizi, od toga je 70 do
80 posto na listi ~ekawa za novi bubreg.

”Ako uzmemo u obzir da godi{we u
Srbiji na milion stanovnika imamo 30
do 70 novih bolesnika koji po~nu le~ewe
dijalizom, to govori da broj bubre`nih
bolesnika raste po principu male epi-
demije. Zbog toga kqu~ re{ewa problema
jeste u {irewu programa transplantaci-
je {to je medicinski najprihvatqiviji na-
~in, a ujedno i najisplativiji”, rekao je
tom prilikom prof. dr Vidojko \or|evi},
rukovodilac programa dijalize i tran-
splantacije Klini~kog centra Ni{. 

S. S.

SAMOUBISTVO 
VODNIKA
Be`ivotno telo vodnika prve

klase Milivoja Kne`evi}a prona-
|eno je u utorak, 27. marta oko 8
sati, u garnizonoj ambulanti ka-
sarne “^etvrti puk” u u`i~kom na-
sequ Kr~agovo. 

Uvi|aj je izvr{io istra`ni su-
dija Okru`nog suda u U`icu, Zoran
Milinkovi}. Obdukcijom, koja je za-
vr{ena istog dana, utvr|eno je da je
Kne`evi} izvr{io samoubistvo pi-
{toqem kalibra 7,65 mm.

Vodnik prve klase Milivoje Kne-
`evi} ro|en je 1980. godine u Trebi-
wu, a u Vojsci je od 2000. godine. 

VOJNA MEDICINSKA EKIPA
NA VE@BI NATOA
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OSAM GODINA OD AGRESIJE NATOA

ro{ao je i ovaj mart, osmi po redu, od agresije Natoa na
Jugoslaviju. Za stanovnike severne Zemqine hemisfere,
kojoj i mi pripadamo, mart je mesec prole}a, radosti,
bu|ewa `ivota.... Od 1999. godine, srpski narod taj naj-

rascvetaliji mesec u godini ne mo`e da razdvoji od bombi,
vazdu{nih uzbuna, eksplozija, smrti… Za 78 dana, koliko je
trajala agresija 19 zemaqa na Jugoslaviju, poginulo je vi{e
od hiqadu pripadnika Vojske i oko dve i po hiqade civila.
Svoj posledwi san u nekoj od tih nezaboravqenih no}i usnulo
je i devedesetoro dece. Raweno je vi{e od pet hiqada qudi. 

Od 24. marta, kada su na jugoslovenske gradove pale prve
bombe, do 9. juna i posledwih dejstava avijacije Natoa po ob-
jektima u Srbiji, uni{teno je vi{e od pedeset mostova,
o{te}eno na stotine puteva, trgova, ulica, sru{eno na dese-
tine stambenih zgrada… Neprocewivu {tetu pretrpeli su i
spomenici kulture, manastiri, crkve, mnogobrojna velelepna
zdawa u Beogradu, Ni{u, Novom Sadu, na Kosovu i Metohiji…

Za tih jedanaest nedeqa samo u Beogradu stradalo je
nekoliko arhitektonskih bisera, poput zdawa Avalskog tor-
wa, Poslovnog centra "U{}e", zgrade starog General{taba,
predsedni~ke rezidencije u U`i~koj, zgrada Televizije u Aber-
darevoj i Ministarstva unutra{wih poslova u Milo{evoj
ulici, Komande Vazduhoplovstva u Zemunu… O{te}eni su man-
astiri i crkve iz 16. i 17. veka. 

Avijacija Natoa nije birala ciqeve. Osim brojnih

J A K I  D O K  PA

POVODI
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pet decenija od osnivawa zajednice kojoj i Srbija te`i.
Ulaskom u Partnerstvo za mir, zakora~ili smo u predvorje
Unije, ~iji su ~elnici pre neki dan uporno ponavqali da
slave pola veka mira. Upravo zato, ali ne samo zbog toga,
osam godina posle agresije Natoa na Jugoslaviju, zemqu koje
vi{e nema, podse}amo na `rtve srpskog naroda, svesni
~iwenice da tekstovi poput ovog, puni brojeva, nemaju du{u.
Ipak, da je ne bismo sasvim izgubili, podse}amo na jo{ jednu
istinu. Jedino od nas zavisi da li }e ovi brojevi ostati samo
brojevi, ili }e uvek, bar za nas, zna~iti qude. 

Du{an GLI[I]

DAN SE]AWA
Polagawem venaca na spomen-obele`ja `rtvama bom-

bardovawa i parastosima koji su slu`eni u crkvama SPC,
24. marta obele`ena je osma godi{wica od po~etka vaz-
du{ne intervencije Natoa protiv SRJ 1999. godine.

Parastosu u crkvi svetog Marka u Beogradu pris-
ustvovao je i predsednik Vlade Srbije Vojislav Ko{tu-
nica. Cve}e i venci polo`eni su na spomen-obele`je
sedmorici pripadnika Gardijske brigade i trojici paci-
jenata Klini~ko-bolni~kog centra "Dragi{a Mi{ovi}",
na spomen-obele`je poginulim radnicima RTS-a i na
grob trogodi{we devoj~ice Milice Raki} na Batajni~kom
grobqu. U Ni{u, u kasarni "Mija Stanimirovi}", polo-
`eni su venci na spomenik poginulim pripadnicima Vo-
jske.

U kasarni "Bawica 2" u Beogradu, pripadnici  250.
raketne brigade PVO obele`ili su Dan se}awa na svoje
kolege koji su poginuli tokom ratnih de{avawa 1999. go-
dine. Venac na spomen-obele`je u kasarni, posve}eno
devetorici nastradalih raketa{a, polo`ili su pripad-
nici brigade i delegacija Skup{tine grada Beograda. 

Podsetimo, nakon neuspelih pregovora u Rambujeu,
24. marta 1999, ne{to pre 20 ~asova, Severnoatlants-
ki savez po~eo je vazdu{ne napade na tada{wu SRJ. Ju-
goslovenska vlada iste no}i proglasila je ratno stawe.
Bombardovawe je okon~ano 10. juna, usvajawem Rezolu-
cije 1244 Saveta bezbednosti UN i potpisivawem Ku-
manovskog sporazuma, kojim je vlast na Kosovu preuzela
me|unarodna vojna uprava.

spomenika, dokaza vi{evekovnog trajawa srpskog naroda na
ovim prostorima, bombe i krstare}e rakete poga|ale su in-
dustrijska i privredna postrojewa. Uni{tavani su pogoni
naftne, ma{inske i hemijske industrije, razarani skladi{ta
goriva i benzinske pumpe, ga|ane su elektrane, spre~avana je
distribucija struje i vode… Nad elektroprivrednom infra-
strukturom isprobana su i nova oru`ja, poput grafitnih
bombi. Velike {tete pretrpela je i saobra}ajna infrastruk-
tura, pored mnogobrojnih mostova i nadvo`waka, stradali su
i aerodromi, putevi, `elezni~ke pruge, hoteli…

Nisu po{te|eni ni stambeni objekti. "Kolateralna
{teta", naneta srpskom narodu na gradskim trgovima, pijaca-
ma i mnogim veoma prometnim ulicama, poput onih u Ni{u,
Kur{umliji, Vladi~inom Hanu, Surdulici, Novom Pazaru,
Aleksincu… nikada ne sme biti zaboravqena. Za 78 dana
neprekidnog bombardovawa cenu tog novogovornog, eu-
femisti~kog termina, izmi{qenog da bi se opravdali
zlo~ini nad nedu`nim stanovni{tvom, platilo je `ivotom
vi{e od 400 osoba. Od 5. aprila 1999. godine, kada je, u
centru Aleksinca poginulo 17 gra|ana, do bombardovawa
Stara~kog doma u Surdulici, po~etkom juna, dogodilo se naj-
mawe 15 sli~nih "gre{aka". Ga|ane su telefonske centrale,
bolnice, vozovi, autobusi, izbegli~ki konvoji, zatvori…

Ovog marta, dok su se Srbi se}ali `rtava bombar-
dovawa u posledwoj godini 20. veka, Evropa je obele`avala

A M T I M O
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Nemamo nacionalnu strategiju, 
i to nam se sveti, ka`u stru~waci 
za demografiju. Mladi se pravdaju 
da sve te`e osnivaju porodicu 
jer im materijalne prilike to 
ne dozvoqavaju. Bra~ni parovi se
zadr`avaju na jednom, eventualno
dvoje dece. Zabriwavaju}i je broj
prekida trudno}e, a za to vreme
nestaju ~itava sela. Nemamo
podmladak koji bi popravio sliku
vreme{nog naroda... @ivot je skup,
ali mnogo je skupqe kada ga nema.
Odgovore na pitawe {ta nam je
~initi potra`ili smo od stru~waka,
qudi dobre voqe, predstavnika
verskih zajednica...

NATALITET U SRBIJI 

NADAHNU]E
NA IZVORU @IVOTAD
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NADAHNU]E
NA IZVORU @IVOTA

esenas je Sre}ko po{ao u {kolu. Onomad je doneo prve pet-
ice na uvid svojoj starateqici u Centru za nezbrinutu decu.
Pri~a o vedrom, pametnom i lepom de~ki}u uverava nas
kako vreme brzo prolazi, a qudske mane se sporo mewaju.
Da se podsetimo: javnost je jedne hladne zimske ve~eri bila 

{okirana televizijskom ve{}u i slikom da su lovci u ataru
jednog sremskog sela na{li u ritu tek ro|enu bebu. Ta~nije
nawu{ili su je psi traga~i i doveli qude do pomodrelog
novoro|en~eta. Kasnije }e lekari re}i da je bilo na rubu `iv-
ota i spaseno je u posledwi ~as...

Mali{a je ubrzo osvojio srca negovateqica koje su ga
krstile i dale ime – Sre}ko. Odba~en od majke, ostavqen u
{ipra`ju, prozebao i gladan, osu|en da napusti svet pre nego
{to je u wega zakora~io, uspeo je da pobedi sudbinu. Danas je
Sre}ko opet na `ivotnoj raskrsnici. Za wega su silno zain-
teresovani parovi bez dece koji bi ga rado usvojili, ali on bi
hteo me|u vr{wake u neku hraniteqsku porodicu. O tome }e neko
doneti odluku u wegovo ime...

C R N A H R O N I K A
Na`alost, pojava da se bebe ostavqaju odmah po ro|ewu

postala je ne{to {to nas zgra`ava i pla{i. Na primer, za
posledwih godinu dana u U`icu su ostavqene ~etiri bebe. Na
Odeqewu za neonatologiju tamo{we bolnice ka`u da je glavni
uzrok ne`eqena trudno}a. Prema re~ima medicinskog osobqa
re~ je o majkama "uglavnom niskog intelektualnog nivoa i
te{kog materijalnog statusa". 

Na`alost, time nije iscrpqena  crna hronika. Listamo
doga|aje u februaru i martu: u Boqevcu majka bacila bebu u
kontejner. Telo novoro|en~eta na|eno u Tisi. Na deponiji u
Svilajncu zadavqeno tek ro|eno dete. Trudnica iz sela
Dru`eti}i poku{ala samoubistvo skokom u bunar. Samo ~udom
je ostala `iva a plod je sa~uvan...

Poznati advokat Goran Petronijevi}, koji se bavi
izu~avawem ove pojave, ka`e da se ~edomorstvo svrstava u
takozvana privilegovana ubistva, poput ubistva na mah,
li{ewe `ivota iz samilosti i ubistva iz nehata.
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dobili kwigu profesora dr Marka Mladenovi}a "Srbija, sve}a
koja dogoreva". U  opse`noj studiji predo~en je wegov tri deceni-
je dug rad, analiza stawa, poruke, pouke. I do danas nisam ~ula
ni komentar, a kamoli ne~iju inicijativu da se situacija izmeni -
ka`e gospo|a Glavovi} uz konstataciju:

– Nacrt Zakona o suzbijawu bele kuge mora hitno u skup{tin-
sku proceduru, a da Skup{tina o tome po~ne da raspravqa i donese
politi~ke odluke u korist Srbije. Narod treba da zna kakvo je
stawe nataliteta u dr`avi. Sa najvi{eg mesta, od najva`nijeg or-
gana vlasti. Podaci su pora`avaju}i. Ako se usvoji nacrt Zakona
~iji je autor profesor Mladenovi}, bi}e nam potrebno deset do
dvadeset godina da postignemo prostu reprodukciju. Tada nam mladi

– Zapre}ene su kazne od {est meseci do pet godina, {to se
zasniva na pretpostavci bitno smawene ura~unqivosti, kao
posledica hormonskog poreme}aja `ene pre i posle poro|aja.
Ukoliko bi sudski ve{taci utvrdili da  ~edomorstvo nije
po~iweno u stawu smawene ura~unqivosti, onda bi se takvo delo
tretiralo kao klasi~no ubistvo – ka`e gospodin Petronijevi}.

Bizarna vest iz jednog italijanskog grada gde su otvorene
kutije za "odlagawe" ne`eqenih beba, svakako nije uzorna ideja
ve} re{ewe u samoodbrani. Tamo je narastao broj iseqenika i
problema, a jedan od wih su odba~ena deca koja su skon~avala u
kontejnerima, po okolnim {umama, kanalima... Pojava je do te
mere uzburkala javnost da su tra`ili hitno re{ewe. I, eto,
doneto je...

Vratimo se na{oj muci. ^uveni humanista profesor Pavle
[afarik je jo{ 1840. godine utvrdio da u Srbiji `ivi pet i po
miliona stanovnika, istovremeno zabrinut jer bi po wegovom
mi{qewu, imaju}i u vidu prilike i okru`ewe, taj broj morao biti
dvostruko ve}i. Naro~ito u selima i varo{icama koje su "jezgro
srpskog ra|awa". Tako|e, vizionarski je predvideo kako }e is-
torijske bure koje nezaobilazno duvaju preko na{ih prostora
neumitno usporiti demografski prosperitet. 

ZA^ARANI KRUG

Tako je govorio mudri profesor, a gde smo danas?     
[irom zemqe Srbije `ivi svega 6.180.000 qudi. Svakako,

daleko mawe od onoga {to je mogu}e i logi~no. Stru~waci Unes-
ka koji se bave svetskom demografijom i izu~avaju, boqe re~eno
prate razvoj svih zemaqa, ka`u da bi Srbija trebalo da broji
izme|u osam i po do deset miliona `iteqa. Ta~no je da su nas u
novijoj istoriji zadesile mnoge nesre}e, ratovi, pusto{ewa, oti-
mawa... Me|utim, masovne gubitke qudskih `ivota do`iveli su i
Poqaci, Rusi, Jevreji, pa su se oporavili i popravili demograf-
sku sliku. Od perioda koji pomiwe profesor [afarik, Al-
banaca je sedam puta vi{e, Turci su u~etvorostru~ili populaciju,
rumunski narod se uve}ao za 45, a bugarski 35 posto.

[ta re}i na podatak da su Srpkiwe od zavr{etka Drugog
svetskog rata do danas, vi{e od deset miliona puta prekinule
trudno}u. Prema podacima Republi~kog zavoda za statistiku,
svaki sklopqeni brak prate skoro dva razvoda. U proseku porod-
ica ima (nema) jedno dete (0,88 odsto). Tu`nim brojkama moramo
dodati da u Srbiji `ivi 58,05 procenata neo`ewenih mu{kara-
ca i ~ak 66,2 odsto `ena.

Ako se ovako nastavi Srbi }e kao narod nestati za 500 go-
dina, dok bi 2100. godine postali nacionalna mawina u sop-
stvenoj dr`avi.

Naj~e{}e se ka`e da su na potezu politika i politi~ari,
vlada i poslanici. Oni odlu~uju, da li ba{ o svemu? Te{ko da
mogu promeniti poglede i navike, svest u kojoj je previ{e straha
a premalo odlu~nosti. Veliki srpski pesnik Du{ko Radovi} bio
je poznat po britkim opaskama na mnoge dru{tvene pojave. U
parafrazi wegovih stihova danas nalazimo komentar i poruku
mladima: "Dok vi ne na|ete s kim }ete, pa kako }ete i gde }ete,
dete va{eg kom{ije je prohodalo, a drugo je na putu, pa vi vidite."
Ina~e, pesnik je mnogo voleo decu, ~esto im se obra}ao, pisao o
wima i za wih. O roditeqima, bri`nim i onima koji to ba{ i
nisu, tako|e. Na svoj na~in doprinosio je natalitetu. 

Ironi~ni stihovi poznatog rokera Bore \or|evi}a plod su,
kako ka`e, wegovog gneva prema konformizmu, ideji devojaka da
radije letuju na azurnoj obali nego da zaplove u bra~ne vode:
"Natalitet opada pa Srbija propada, to mi se ne dopada..." A
kwi`evni velikan Lav Tolstoj je rekao: "Ruka koja wi{e kolevku,
upravqa svetom."

Gospo|a Leposava Glavovi} je predsedik Udru`ewa "Op-
stanak" koje se decenijama bavi problemom bele kuge.

– Do 1981. godine nije se smelo govoriti o natalitetu u Sr-
biji. To je, jednostavno, bila tabu tema. I danas, na`alost, poli-
ti~ari guraju ovaj veliki problem na{e dr`ave pod tepih, iako
svi u Skup{tini dobro znaju kakva je situacija. Svi poslanici su

VE^NA PORUKA

Sudbinu srpskog naroda u vi{evekovnom su`ivotu na
ovim prostorima deli i jevrejski narod. Kada je u pitawu
porodica i ra|awe, wihova vera sasvim je jasno odre|ena.
Rabin jevrejskih op{tina za celu Srbiju, Isak Asijel ka`e:

– Sve lepo pi{e u Prvoj kwizi Mojsijevoj – volite se i
mno`ite. Ve~na poruka i obaveza ~vrsto je utemeqena u na{oj
veri. Mladi treba {to pre da osnuju porodicu i imaju decu.
Ne postoji opravdawe u ekonomskim te{ko}ama. Porodice i
deca su pokreta~ snage i ideje, kada se ho}e stvara se. Drugo
je pitawe {to su se i oni utopili u pomereni sistem vrednos-
ti gde materijalna dobra odnose prevagu u odnosu na moralne
skrupule. To ima za posledicu sebi~luk, nepostojawe `eqe da
se odreknu jeftine zabave i prolaznih zadovoqstava. ^ovek
se mora okrenuti porodici, deci. Sa wima treba provoditi
{to je mogu}e vi{e vremena. Pogledajte na {ta li~e porodice
koje se jedva okupe za nedeqnim ru~kom.  

Odgovor na ovakvo pona{awe je, sem ostalog, jevrejski
obi~aj [abat. To je okupqawe jedne ili vi{e porodica u
ve~erwim ~asovima kada se iskqu~uju telefoni, televizori,
sve {to ometa mir. Uz jelo se vode razgovori bez te{kih tema,
a deca su uz roditeqe, u krugu prijateqa. Tako ose}aju sig-
urnost, veru, sti~u pozitivne navike. Isto va`i za subotwi
ru~ak, nakon odlaska u sinagogu.

Ra|awe i deca su smisao `ivota. [to se ti~e prekida
trudno}e, judaizam to opravdava samo u jednom slu~aju, ako
plod ugro`ava `ivot majke.     



zagovornik ra|awa, veliki borac protiv bele kuge i prekida
trudno}e. Priznati stru~wak je tvorac Zakona o obnavqawu
stanovni{tva i za{titi dece.

– Moramo se le~iti od mitomanije, inata, nesloge, od de-
oba i seoba, hazarskog sindroma, samoubila~kog poriva... Sr-
bi, najzad, moraju da se slo`e, mno`e i obo`e. Potreban nam
je kult duhovne veli~ine (kao kod Jevreja), treba nam snage da
bismo opstali. Postali smo nekako ravnodu{ni, razo~arani,
sumwi~avi, kao da nam je svejedno ho}e li ubudu}e na na{im
prostorima `iveti Kinezi ili Englezi, Bo{waci ili Albanci
– upozorava profesor Mladenovi} i tvrdi da postoji re{ewe:

– Odlu~nom preraspodelom nacionalnog dohotka mogu}e je
gotovo bezbolno obezbediti sasvim dovoqna sredstva za
stvarawe i podizawe potomstva ove zemqe. Velike rezerve
le`e i u dijaspori. ^esto sam govorio i ponovi}u, jedino
ra|awe ~etvrtog deteta mo`e bitnije popraviti demografsku
strukturu. Naravno, dr`ava mora na}i sredstva i za podsticaj
ra|awa prvog, drugog i tre}eg deteta, a posebno treba pomo}i
porodicama sa ~etvoro i vi{e dece. Jo{ ne{to, u pomenutom
nacrtu Zakona precizirano je osnivawe fonda koji bi se zvao
"De~iji dinar". Ideja je da se od svakog sklopqenog posla odvo-
ji dinar koji bi bio namewen deci. Iz tog fonda bi se lako
izdvajali daleko ve}i de~iji dodaci i to progresivno, od prvog
deteta pa nadaqe. Tako|e, neophodno je da se materinstvo priz-
na kao poziv. To nije ni{ta neobi~no u mnogim zemqama. [ta
je su{tina? Majka sa troje i vi{e dece posve}uje se wihovom
podizawu i vaspitawu. Dobija redovno platu i te~e joj radni
sta`. Naravno, produ`etak pla}enog porodiqskog odsustva
tako|e je deo plana.

Svi artikli nameweni deci moraju se u velikoj meri oslo-
boditi poreza, a posebna sredstva dr`ava treba da odvoji za
le~ewe steriliteta. Sve treba u~initi kako bi se Srbi
masovno vra}ali u maticu, a ne da se i daqe iseqavaju. Treba
{tampati po{tanske marke namewene deci, zatim uzimati ve}i
deo od poreza od igara na sre}u. Nezaobilazna tema je
povratak selu. Tamo le`e neiscrpne biolo{ke rezerve koje
mogu spasiti Srbiju od depopulacije.

Posebnu odgovornost nosi {kola, obrazovni sistem
uop{te, programi po kojima deca poha|aju nastavu. U wima mo-
ra biti vi{e re~i o dru{tvenim vrednostima, porodici, odno-
su prema roditeqima, qubavi, deci... I sredstva javnog in-
formisawa mogu dati ogroman doprinos razvoju populacije.

ne}e napu{tati ovu na{u lepu zemqu ve} }e ovde raditi, sticati,
formirati porodice i ra|ati.

Znam da je ovo veliki problem, ali ako smo dobronamerni
i ukoliko istinski volimo Srbiju, na}i }emo re{ewe –
poru~uje gospo|a Glavovi}.

TRA^AK NADE

Kada u sr`i goleme nevoqe le`i materijalni faktor onda
problemi zapo{qavawa mladih nikako ne smeju ostati mrtvo
slovo na papiru. Svi koji su stekli diplome treba najkra}im
putem da stignu do radnog mesta. Ako nema druge, slovom zakona.
Isto je i sa stambenim pitawem. Poku{aji vlade da podstaknu
banke jesu za svaku pohvalu. Stambeni krediti su jedan od na~ina
da se pomogne mladima, ali fer krediti sa postojanim kamata-

OSNOVA QUDSKE ZAJEDNICE

U beogradskom `upnom uredu Rimokatoli~ke crkve do-
bili smo tuma~ewe wihove vere kada su po sredi porodica,
brak i ra|awe. Porodica je osnov qudske zajednice, uzdignu-
ta na nivo sakramenta. U brak stupaju `ena i mu{karac. Dak-
le crkva se o{tro protivi homoseksualnim vezama i brakovi-
ma. Vrhunac wihove qubavi jesu deca. Vera zabrawuje kontra-
ceptivna sredstva i svako za~e}e je Bogom dato.

Prekid trudno}e je te{ki greh suprotan petoj Bo`ijoj za-
povesti (“Ne ubi”). Ovih dana je papa Benedikt op{irno govo-
rio o pravu svakog za~etog deteta da bude ro|eno. ^ak i ona
deca za koje medicina utvrdi da }e do}i na svet sa nekom
anomalijom. I oni imaju pravo na `ivot. Me|u qudima mora
biti mesta za sve...

na~ine da doprinos borbi protiv bele
kuge, podstakne ra|awe, uve}aju po-
rodice, pomogne materijalno ugro`en-
im roditeqima i wihovoj deci. Ciq
nije da se ma{e brojkama ku}a, iznosi-
ma donacija, nabavkama u~ila, hrane i
ode}e, ve} samo istinska, nesebi~na,
duboko humana i hri{}anski blago-
slovena ruka koja u duhu svoje vere po-
ma`e. Svuda i svagda. Tako|e i na`a-
lost, malo je poznato da se wegova sve-
tost patrijarh Pavle odrekao svih
prinadle`nosti, ukqu~uju}i i penziju,
kako bi ih podelio onima koji nemaju,
pogotovo za podizawe dece. Primer
kakav se retko sre}e, zar ne?

Me|utim, u Sinodu Srpske pra-
voslavne crkve po`alili su nam se
na sve u~estalije prozivke od poje-
dinih ~lanova, nekih nevladinih or-
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U SLAVU RA\AWA

Sinod Srpske pravoslavne crkve
lako i nedvosmisleno tuma~i svoja
nepokolebqiva na~ela vere vezana za
porodicu, decu, ~in ra|awa... Qubav i do-
bro~instvo se podrazumevaju, svekolika
pomo} siroma{nima, pomo} da se podignu
najmla|i i da ih je {to vi{e. Samim ~in-
om za~e}a po~iwe `ivot, tako da je oduzi-
mawe prava detetu da do|e na svet, ma u
kom periodu trudno}e, prakti~no ~edo-
morstvo. Srpska pravoslavna crkva,
ta~nije weno u~ewe, ne samo da osu|uje
prekid trudno}e i smatra  nemoralnim
~inom ve} ga poistove}uje sa bogohulnim
oduzimawem prava deteta na `ivot.

Na`alost, u na{oj {iroj javnosti ma-
lo je poznato da patrijarh srpski gospodin
Pavle li~no stoji na ~elu akcije pod
nazivom “Udahnimo `ivot Srbiji”, koja je
trajnog karaktera, a ciq je da se na sve

ma, a ne lihvarsko zadu`ivawe i zelena{ka otima~ina. Ima po-
maka, ali se sve radi nekako stidqivo, bez energi~nog stava i
dugoro~nog programa.

– Neverovatno je koliko na{i lideri ne shvataju da ubrzano
nestajemo kao narod. Ako umre matica, umre}e i dijaspora. Onda
}emo se skupqati u "sabirnom centru" nebeske Srbije. Mi nismo
kao Jevreji da se vratimo posle 2.000 godina. Na{ put mo`e biti
put bez povratka – upozorava profesor dr Marko Mladenovi},
po mnogim mi{qewima vode}i stru~wak za oblast demografije,



Umesto {to ~esto i bez svake mere veli~aju ki~, neobuzdani he-
donizam, laku zabavu..., dobro bi do{li prilozi posve}eni
istinskim problemima mladih gde bi lak{e prepoznali sebe.

ZDRAVO JEZGRO

Situacija jeste te{ka, ali treba se boriti. Svaka vaqana
inicijativa ipak urodi plodom. Dodu{e, kod nas ~ovek zaista
mora da se pomu~i. Zato su nam dragoceni energi~ni i stru~ni
qudi poput profesora Mladenovi}a. Sre}om, on nije usamqen.
Naprotiv. 

– Ra|awe je najuzvi{eniji ~in za `enu. Sve pro|e, moda,
karijera, ova i ona materijalna zadovoqstva. Ono {to zaista
vredi i daje radost `eni je materinstvo – ka`e mr Biqana
Spasi}, autor kwige "Za{to Srbi nestaju", koja je do`ivela
~etvrto izdawe.

– Pre desetak godina pisala sam magistarski rad i
istra`ivala demografsku strukturu Srbije. Veoma su me zabrin-
uli podaci do kojih sam do{la. Gotovo me upla{ilo saznawe da
smo posle Japanaca najstariji narod na planeti s prosekom od
40 godina. Posebno me pogodila ~iwenica da nam preti opas-
nost postanka mawine u vlastitoj dr`avi. Nastavi li se ovaj
trend, broj maloletnog stanovni{tva 2021. godine spusti}e se
ispod 20 odsto. A re~ je o populaciji koja predstavqa reproduk-
tivni, radni i odbrambeni potencijal. Dodajmo tome da smo sa
250.000 nasilnih prekida trudno}e godi{we neslavni reko-
rderi – isti~e gospo|a Spasi}. Ta humana majka u svojoj
plemenitoj misiji putuje po zemqi, dr`i predavawa,
obra}a se javnosti, daje predloge, apeluje... Lane je
odr`ala 90 predavawa na temu nataliteta. Putuju}i
{irom Srbije uverila se, ka`e, da u na{em narodu
postoji zdravo jezgro i vitalno tkivo naroda.
Pravo nadahnu}e na{la je na izvoru `ivota.
Svoje iskustvo sa terena prenela je ne samo
me|u korice nove studije ve} i velikom broju
intelektualaca koje okupqa Udru`ewe za
borbu protiv bele kuge "Opstanak", ~iji je
jedan od potpredsednika. Predavawa,
putovawa, foto i video materijal sama je
finansirala prodajom kwige. 

ganizacija kako SPC navodno ne ~ini dovoqno ne bi li
spre~ila nasiqe nad wima, pomogla im podizawem objekata
posebne namene, da se ne ogla{ava po tom pitawu i sli~no.
[to bi na{ narod rekao, gde }e im du{a? Naravno da ni-
jedna navedena primedba ne stoji. Ako za trenutak zanema-
rimo ve} navedene podatke, neka ti novokomponovani “do-
bro~initeqi” pa`qivo poslu{aju, sem ostalog, re~i patri-
jarha tokom najve}e slu`be Velike lektnemije, molitve za
ceo svet, pa }e ~uti i re~i namewene zlostavqanoj deci,
ta~nije onima koji zlo nad wima ~ine. 

A {to se ti~e objekata za decu, SPC ih je podigla i
darovala, ~ini}e to i u budu}e, naro~ito onda kada joj se
vrati nasilno i nepravedno oduzeta imovina i zemqi{te.
Re~ je o velikom broju objekata i na hiqade ari zemqi{ta.
Tu se planira sme{taj nezbrinute dece, pro{irewe pomo}i
hraniteqskim porodicama, prostor za {kole i vrti}e. Sve-
ga onoga {to najmla|ima nedostaje, a preko je potrebno.
Ovih dana javnosti su se obratili predstavnici vladine
Direkcije za povra}aj imovine. ^vrsto su obe}ali da }e
prioritet imati crkva i da }e se to pitawe re{avati po
hitnom postupku.

BLAGOSLOV OD BOGA

Muslimanska verska zajednica i weni vernici deo su na-
{eg dru{tva. Promi{qaju}i o problemu koji nas poga|a, Glav-
ni beogradski muftija Muhamed Jusufspahi} ka`e:

”Porodica je osnovni stub  dru{tva, qudske zajednice u
celini i pojedinca.  Islam posebnu pa`wu  posve}uje ba{ po-
rodici, koja je ujedno i prvi ambijent sa kojim se susre}e no-
voro|eni ~ovek. Harmonija porodice uslov je harmoniji dru-
{tva i pojedinca. Qubav me|usobnu nam je Bog usrcio i ona je
magnet koji privla~i svako dobro ~oveku. Ra|awe ~oveka je
blagodat Bo`ija. Blagodat roditeqima, samom novoro|en-
~etu, zajednici {iroj. To je ~in u kome je sa`eta poruka s po-
ukom. Postojawe dece u na{im `ivotima omogu}uje realniji
pristup `ivotu. Deca su u isto vreme objekat i subjekat od-
gojnog procesa. Porodica je tako {kola u kojoj ponajvi{e
nau~e u~iteqi. Bo`iji blagoslov vezan je za wih uz odgoj is-
pravan, i kazna ako se odgovornost ne izvr{i. Jo{ ve}a je
kazna prouzrokovana nemarno{}u. Brak je {tit, individu-
alnog i dru{tvenog morala. Deca su {tit mentalne ravnote-
`e pojedinca i biolo{kog opstajawa ~ove~anstva. Razlog su
ponosa onih koji su im pru`ili, uz pomo} Tvor~evu, odgoj,
bra}u i sestre, (s) kojima }e biti dobro~initeqi.

Prekid trudno}e je na~elno zabrawen po islamskim pro-
pisima. On mo`e biti dozvoqen ako wegovo izvr{ewe ne}e
{tetiti maj~inom zdravqu. Uslovi koji ga ga ~ine dozvoqenim
su ugro`enost maj~inog zdravqa i `ivota trudno}om i poro-
dom, ili utvr|ena anomalija deteta, i kao takvog, podvla~im
po`eqno ga je sprovesti do kraja {este nedeqe trudno}e, a
mogu}e ga je izvr{iti i kasnije u slu~aju ovakve nu`de.

Verujemo u plan Bo`iji, Wegovu mudrost i ispravnost.
Na{i `ivoti deo su wegovoga plana. Deo wegovoga plana je i
to da i mi qudi imamo svoje planove, ali da smo svesni da se
ostvaruje ono {to Plan je Bo`iji, makar se ostvarivalo ba{
ono {to planirasmo mi. Svest o tome zove se vera. Ube|ewe
da }e nam deca doneti bedu, bedno je, jer bedu }e nam doneti
lewost na{a, a svako bi}e sa sobom nosi opskrbu svoju, sve-
milosnom mudro{}u Tvor~evom. Takav je stav i prema planira-
wu porodice. Tako je bilo i onda dok Eva je blizance samo, ra-
|ala za vreme jedinstvene qudske porodice. Tako be{e i kada
su Zavetom Starim – Torom Avramovi Agarjani nave{tavani
kao mnogoqudni narod, i onda kad se Zavetom Novim – Jevan-
|eqem, ni{ta u tom pogledu promenilo nije, i onda kada je Za-
vetom Posledwim – Kur’anom takav stav ostao.” 

Branko KOUNOVI]



Kao autor dela "Po-
sledwi srpski |eneral 
– ve{tina ratovawa", koje
je posle promocije (20.
februar 2007) u vidu pri-
kaza predstavqeno ~itao-
cima "Odbrane", u broju
od 1. marta, prozvan sam
da odgovorim na nekoliko
pitawa dr Milana Terzi-
}a, nau~nog saradnika Od-
eqewa za vojnu istoriju
Instituta za strategijska
istra`ivawa.

Gospodin Terzi} veli
da je "naslov kwige neta-
~an, jer je Dra`a Mihai-
lovi} bio oficir jugoslo-
venske vojske..." 

Podse}am da Uredba o formaciji (AVII, ^A VK JVO, K-5,
br. reg. 4/4) reguli{e da se JVO sastoji iz tri posebne armije:
srpske, hrvatske i slovena~ke i grupe muslimanskih korpusa.
Meni nije poznato da se |eneral Mihailovi} izja{wavao kao
pripadnik neke druge nacije, a videlo se da je eksperiment "ju-
goslovenski narod od tri plemena" pao na samom po~etku.

Druga primedba odnosi se na kori{}ene izvore. Mogu da
ka`em da sam koristio 12 kutija arhivske gra|e Vojnoistorij-
skog instituta, koje imaju do pet fascikli, a fascikle izme|u
30 i 50 dokumenata; a "izvori iz prve ruke" su objavqene kwige
komandanata korpusa i brigada JVO, koje se mogu na}i u pone-
kim kwi`arama, {to je sve pobrojano u kwizi na str. 469–471. 

Slede}a primedba se odnosi na to da su |enerala Mihai-
lovi}a saveznici "izdali" i ostavili, pa gospodin Terzi} kate-
gori~ki tvrdi "{to je nenau~no, pojednostavqeno, povr{no sa-
gledavawe, koje ukazuje na nepoznavawe op{teg konteksta doga-
|aja u Drugom svetskom ratu". Zatim malo daqe pi{e: "Iako se
autoru odaju tolika priznawa, u tekstu se ka`e da mu je ostalo
nelogi~no za{to je Tito kao vo|a paravojske do{ao u prvi plan.
Ako i sam nije zakqu~io, {ta }e nam takva kwiga koja ne daje
odgovor na to, po nama, su{tinsko pitawe u Drugom svetskom
ratu..." 

Takve ocene i kvalifikacije ne stoje jer "Posledwi srpski
|eneral – ve{tina ratovawa" upravo daje odgovore na sva ta
pitawa, posebno na "su{tinsko", u {to bi se uverio i sam go-
spodin Terzi} samo da je pro~itao poglavqe – Savezni~ka  spe-
cijalna operacija protiv Jugoslovenske vojske, koje obuhvata
164 stranice, u kojem su obja{weni razlozi za pokretawe ta-
kve operacije, wen ciq, snage, sredstva, na~in realizacije i
posledice koje i danas traju. Tu se nalazi odgovor na pitawe
za{to je Tito, kao vo|a paravojske, do{ao u prvi plan, a save-
znici izdali Vojsku Kraqevine Jugoslavije. 

U reagovawima na novinarski prikaz kwige daqe Terzi}
navodi da se "u tekstu D. Mihailovi} predstavqa kao visokomo-
ralan, {to ni{ta ne zna~i u kontekstu odre|ewa toga pojma u
Drugom svetskom ratu... Isti~e se wegovo komandantsko mane-
vrisawe i tra`ewe nemogu}eg izlaza, a mi se pitamo (ne znam
da li je to pitawe i odeqewa Instituta?) kakva je to ve{tina
kada se tra`i nemogu}i izlaz". 

Opet mogu da ka`em da u ovom slu~aju gospodin Terzi} nije
pro~itao poglavqa u kwizi – Komandantske osobine, koje po~i-
we s ose}awem du`nosti i oficirske ~asti (ima ih 13), i Pro-
pusti u komandovawu. Mi{i} i Tepi} su pomiwani u tom kontek-
stu i vrlo je zanimqivo da on, akademskog zvawa, to shvata kao
da je ideologija, a ne da je re~ o fundamentalnim principima
ratne ve{tine.

Na kraju Terzi}ev zakqu~ak: "Pitamo za{to se u vezi isto-
riografije ne konsultuju nadle`ne institucije u Ministarstvu
odbrane koje se bave tom naukom...". Pitawe mi je nerazumqivo,
jer sam mnogo vremena proveo u Vojnom arhivu Vojnoistorijskog
instituta rade}i na diplomskom radu u General{tabnoj {koli,
a zatim pripremaju}i kwigu o kojoj je re~, i ne verujem da sam
iole neki dokument pogre{no protuma~io i predstavio. 

General{tabni pukovnik u penziji
Novica STEVANOVI] 
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ODGOVORI SU 
U KWIZI

UMESTO ODGOVORA
(“Posledwi srpski |eneral – ve{tina
ratovawa”, Odbrana broj 35, 1. mart
2007, i “Ideologija i istorija”,
Odbrana broj 36, 15. mart 2007)

(”Ideologija i istorija”, 
Odbrana, br. 36, 15. mart 2007)

Bez `eqe za polemikom, mada sam li~no “okrivqen” u
reagovawu dr Milana Terzi}a za prikaz najnovije kwige Novi-
ce Stevanovi}a o Dra`i Mihailovi}u , imam zadovoqstvo da,
umesto odgovora dr Terzi}u, javnosti prenesem obrazlo`ewe
`irija o dodeli nagrade “Dragi{a Ka{ikovi}” za publicistiku
u 2007. godini Novici Stevanovi} za kwigu “Posledwi srpski
|eneral – ve{tina ratovawa”. Ono glasi:

“U skladu sa na{om narodnom izrekom da za istinu ni-
kada nije kasno, posledwih godina se, s po~etka oprezno i
emotivno, a s vremenom sve samosvesnije i argumentovanije
u nizu kwiga kristalisala prava istina o Jugoslovenskoj voj-
sci u otaxbini i wenom izuzetnom i tragi~nom vrhovnom ko-
mandantu Dra`i Mihailovi}u. Kona~no mo`emo re}i da na-
kon vi{e od {est decenija, zahvaquju}i nekolicini
nepotkupqivih, ~asnih i profesionalno odgovornih istori-
~ara, onaj ko `eli da zna pravu istinu mo`e da je sazna, ~i-
me se na{a istoriografija iskupila za decenije grehova i
gre{aka u domenu vlastitog rada i postojawa.

@iri je sa zadovoqstvom doneo jednoglasnu odluku da se
ova nagrada za publicistiku dodeli Novici Stevanovi}u za
kwigu Posledwi srpski |eneral – ve{tina ratovawa, ~ime je
ovaj na{ donedavno aktivni oficir, a ve} dvadeset godina izu-
zetno plodni vojni istori~ar i publicista, rekli bismo vaqa-
no i logi~no, zaokru`io svoju trilogiju iz istorije ratne ve-

”ODBRANA” Bra}e Jugovi}a 1911000 Beograd
e-mail: odbrana@beotel.yu

Reagovawa
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{tine. Uz kwigu koju danas nagra|ujemo, tu trilogiju ~ine we-
gove dve prethodne kwige: Ratna lukavstva srpske ustani~ke voj-
ske (1804–1815) i Ve{tina ratovawa Vo`da Kara|or|a.

Stevanovi}eva kwiga temeqno i argumentovano tra`i od-
govor na pitawe kome je i za{to trebalo da se istina o Jugo-
slovenskoj vojsci u gra|anskom ratu i Drugom svetskom ratu
svim sredstvima sakrije, ba{ kao i grob posledweg srpskog \e-
nerala. ^ak je i britanski ministar spoqnih poslova Entoni
Idn priznao da mu je engleska izdaja Mihailovi}a najte`i te-
ret na savesti u celokupnoj politi~koj karijeri, samo ovde ni-
kada i niko iz drugog na{eg antifa{isti~kog pokreta nije `e-
leo da prizna ni{ta {to bi rasvetlilo istinu o na{em gene-
ralu mrtve vojske. Bio je to po~etak nesagledivog moralnog su-
novrata, ~ije tragi~ne posledice `ivimo i danas kroz podele,
omraze, la`i, politi~ka ubistva i nakaradno shva}en patrio-
tizam. Nije ~udno {to iz istorije ni{ta nismo nau~ili, s obzi-
rom na to da smo sebi dozvolili da o sopstvenoj novijoj isto-
riji istinu zapravo i ne znamo ili ne}emo da je prihvatimo.”

Pomenuta nagrada autoru ove kwige uru~ena je u Mini-
starstvu dijaspore Republike Srbije, 8. marta 2007.

Nagradu su potpisali predsednik `irija kwi`evni kriti-
~ar Qiqana [op i ~lanovi `irija kwi`evnici Aleksandar
^otri}, Miodrag Jak{i}, dr Slavomir Gvozdenovi} i novinar
Predrag Mandi}. 

Du{an MARINOVI]
urednik u magazinu “Odbrana”

Upravni odbor fondacije “DRAGOJLO DUDI]” 
raspisuje

36. nagradni kwi`evno-publicisti~ki

KONKURS
za neobjavqena originalna kwi`evna 

i publicisti~ka dela na temu oslobodila~kih 
ratova srpskog naroda za 2007. godinu

1. Konkurs za kwi`evnost otvoren je za sve kwi`evne vr-
ste: romane, drame, zbirke pesama i poeme, zbirke pripove-
daka, novele, scenarija, eseje, memoare i dokumentarna kwi-
`evna dela na temu oslobodila~kih ratova srpskog naroda.

Konkurs za publikaciju otvoren je za dnevnike, istorij-
ske i memoarske zapise, biografije, hronike, monografije,
studije i druge istra`iva~ke radove sa tematikom oslobodi-
la~kih ratova srpskog naroda. Publicisti~ki radovi treba
da budu autenti~ni, zasnovani na proverenim istorijskim iz-
vorima i da tematikom predstavqaju novinu. Magistarski ra-
dovi i doktorske teze mogu konkurisati ukoliko nisu obja-
vqeni.

Pravo u~estvovawa na konkursu imaju gra|ani Republike
Srbije i drugi zainteresovani.

3. Radove potpisati {ifrom, a u posebnom zatvorenom
kovertu dostaviti ime i prezime, adresu i {ifru autora. Ra-
dovi se primaju do 1. jula 2007. godine.

4.  Najboqim radovima dodeli}e se tri nov~ane nagrade
iz kwi`evnosti i tri iz publicistike, a visina nagrade bi}e
naknadno odre|ena.

5. Rukopisi, koji pre zavr{etka Konkursa budu objavqe-
ni u bilo kom vidu, ne}e se uzimati u obzir.

6. Rezultati Konkursa bi}e objavqeni u javnim glasili-
ma do 17. novembra 2007. godine.

7. Radovi treba da budu na srpskom jeziku i do 20 autor-
skih tabaka. Otkucane radove dostaviti na adresu: Fondaci-
ja “Dragojlo Dudi}”, 11000 Beograd, ul. Savski trg br. 9/4, sa
naznakom “Za Konkurs”.

Sva obave{tewa mogu se dobiti na telefon: 011/
2641-494.

“ZLATNI BEO^UG” 
VOJNOJ AKADEMIJI 
Kulturno-prosvetna zajednica Beograda dodelila je 21.

marta nagrade organizacijama i pojedincima za kulturni dopri-
nos u 2006. godini. Me|u dobitnicima je i Vojna akademija kojoj
je dodeqen “Izvanredni zlatni beo~ug”.

Nagrada “Zlatni beo~ug” ustanovqena je 1970. godine.
Predsednik `irija za dodelu priznawa za pro{lu godinu bila je
slikarka Oqa Ivawicki. Prema odluci `irija “Izvanredni
zlatni beo~ug – za `ivotno delo” pripao je reditequ Emiru Ku-
sturici, glumcu Pavlu Min~i}u, kompozitoru @arku Petrovi}u i
akademiku Miodragu Proti}u. “Izvanredni zlatni beo~ug” dode-
qen je Vojnoj akademiji i Matici iseqenika Srbije, a nagradu
“Zlatni beo~ug” dobilo je 18 organizacija, ustanova i pojedina-
ca iz oblasti kulture, nauke i sporta.

Sve~ano uru~ewe nagrada je 12. aprila 

NOVI DOKTOR NAUKA
Potpukovnik mr Safet Muratovi}, zastupnik direktora Direk-

cije za turizam i proizvodwu odbranio je 22. marta doktorsku diser-
taciju ”Upravqawe ekolo{kim rizikom pri vodosnabdevawu u vanred-
nim uslovima”, na Geografskom fakultetu Univerziteta u Beogradu.

Predsednik komisije nastavno-nau~nog ve}a beogradskog univer-
ziteta bila je profesor dr Qiqana Gavrilovi}, a u komisiji su bili
profesor dr Jovan Despotovi}, profesor dr Du{an Staji}, profesor
dr Zoran Stevanovi} i mentor profesor dr Milutin Qe{evi}. 

UKRATKO

OFICIRSKI BAL U ^A^KU
Ve} tradicionalni oficirski bal u ^a~ku, koji organizuju Op-

{tinska organizacija rezervnih vojnih stare{ina i Tehni~ko-remont-
ni zavod, 16. marta odr`an je po osmi put. Oficirski bal otvorio
je general-major Dragan Katani}, komandant Vazduhoplovstva i PVO,
a goste su u ime organizatora pozdravili rezervni pukovnik Dragan
Vasovi}, idejni tvorac ove manifestacije, i pukovnik Vojislav Mi-
linkovi}, direktor TRZ ̂ a~ak. Specijalno priznawe – oficirska sa-
bqa, ove godine dodeqena je pukovniku mr Danku Jovanovi}u, na~el-
niku Uprave za odbrambene tehnologije. 

Oficirski bal u ^a~ku prvi put je odr`an 1999. godine, ob-
navqaju}i tradiciju takvih manifestacija u srpskoj vojsci. Ve~e
dru`ewa, plesa, pesme i igre, kome je ove godine pokroviteq ~a-
~anska op{tina, okupilo je aktivne i penzionisane oficire, gene-
rale i admirale, wihove supruge i prijateqe iz ^a~ka i drugih gra-
dova Srbije. 

Ve~e su ulep{ali ~lanovi ~a~anskog KUD “Abra{evi}“ sa tra-
dicionalnim plesovima, prire|ena je revija haqina iz perioda gra-
|anske Srbije, stihove je kazivala student glume Tijana Vujinovi}, a
nastupili su i operski peva~ Oliver Wego, estradni umetnici Nada
Popov i Zoran Brkqa~ i Umetni~ki ansambl “Stanislav Bini~ki“.

R. M.
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Iako vi{e od 200 godina

nije ratovala, [vajcarska

posve}uje znatnu pa`wu

odbrani zemqe. Budno je

pratila vojno-politi~ku

situaciju i doga|awa u

{irem okru`ewu i tome

prilago|avala organizaciju

svoje vojske i sistema

odbrane. 

1. april 2007.

[
NOVIM RIZICIMA

ODGOVORV O J N A S L U @ B A B E Z B E D N O S T I  
[ VA J C A R S K E  V O J S K E

vajcarska konfederacija je sistem odbrane i organizaciju
vojske prilagodila ~iwenici da je vrlo mala verovatno}a ne-
posrednog oru`anog ugro`avawa dr`ave, ali da mo`e biti
izlo`ena “novim“ bezbednosnim izazovima, kao {to su te-
rorizam, organizovani kriminal i sli~no. Zakqu~eno je da u

novim okolnostima vojska mora biti sposobna da u~estvuje u za-
{titi stanovni{tva, pre svega kada se dogodi katastrofa i u dru-
gim urgentnim prilikama, ali i da u~estvuje u za{titi nacionalnih
interesa [vajcarske u zemqi i inostranstvu. 

MILICIJSKI MODEL

Da bi vojska i organizacijski odgovorila tim zahtevima sa-
~iwen je projekat “Vojska 21“, koji je sproveden do kraja 2004.
godine. U principu, iako je u osnovi zadr`an milicijski model
organizacije odbrane, brojna veli~ina vojske je smawena, ali je
pove}an broj profesionalnih vojnika, uz zadr`avawe regrutnog
sistema i uvo|ewe mogu}nosti “produ`enog“ slu`ewa vojnog ro-
ka. U okviru tog projekta posebna pa`wa posve}ena je vojnoj slu-
`bi bezbednosti. Ona je definisana kao profesionalna vojna
organizacija kojoj su dodeqeni slede}i zadaci: pra}ewe bezbe-
dnosne situacije i procene; za{tita informacija, vojnih objeka-



ta i informati~ka bezbednost; obavqawe poslova vojne polici-
je – suzbijawe kriminala, red i disciplina (poredak), poslovi
saobra}ajne vojne policije i za{tita qudi i objekata (kqu~nih
infrastrukturnih objekata odbrane); pru`awe fizi~ke za{tite
licima na slu`bi u saveznoj vladi i ministarstvu.

Uz to, u wenoj nadle`nosti je i pra}ewe i uni{tavawe neek-
splodiranih ubojnih sredstava i vojno i humano deminirawe. Pre-
ma potrebi anga`uje se i za pru`awe pomo}i organima civilne
vlasti (po kantonima). 

Nadle`nosti vojne slu`be bezbednosti nisu samo klasi~ni
vojnopolicijski poslovi, ve} je ovla{}ena i da prikupqa i obra-
|uje podatke o licima u funkciji za{tite vojnih informacija i obje-
kata. Tako|e, slu`ba obavqa i neke kontraobave{tajne poslove,
pre svega u funkciji za{tite pripadnika vojske i wenih aktivnosti
od {pijuna`e, sabota`e i drugih
nedopu{tenih aktivnosti. 

Re~ je, dakle, o slu`bi javne
bezbednosti u vojsci, sa zadaci-
ma koji su komplementarni osta-
lim vojnim, ali i policijskim i
bezbednosnim slu`bama [vaj-
carske. Kao element najvi{eg ni-
voa borbene gotovosti, osposo-
bqena je, u okviru dodeqenih za-
dataka, da trenutno (bez posebne
pripreme) interveni{e i u Voj-
sci, i u funkciji podr{ke civil-
nim organima vlasti, pre svega
policiji. Pri tome vojna slu`ba
bezbednosti nije ni u kom slu~aju
konkurencija civilnoj policiji i
vlasti. Izvan Vojske interveni-
{e u strogo odre|enom okviru,
pre svega u funkciji za{tite Sa-
vezne vlade i samog Ministar-
stva odbrane i po pozivu – zahte-
vu civilnih organa vlasti. Tako-
|e, pripadnici vojne policije an-
ga`ovani su i u za{titi {vajcar-
skih ambasada u inostranstvu.
[vajcaraska, kao pravna i demo-
kratska dr`ava je sve to defini-
sala i uredila zakonima i pro-
pisima.

U organizacijskom smislu
komanda vojne slu`be bezbedno-
sti nalazi se u sastavu kopnenih
snaga, ali je wena nadle`nost

pro{irena na celu vojsku. Sama komanda organizacijski je ospo-
sobqena da upravqa poslovima vojne bezbednosti. Neposredno se
bavi izradom odgovaraju}ih bezbednosnih procena, bezbednosnim
proverama i za{titom informacija (ukqu~uju}i i informacione
sisteme), izdavawem bezbednosnih licenci pripadnicima vojske,
ali i kadrovawem, kontrolom i finansijskim poslovima za potre-
be same slu`be. 

ORGANIZACIJA SLU@BE
Za sprovo|ewe dodeqenih zadataka vojna slu`ba bezbedno-

sti organizovana je u ~etiri bataqona vojne policije i ~etiri po-
sebna deta{mana vojne policije. Te jedinice su neposredno podre-
|ene komande vojne slu`be bezbednosti, uz odre|ene obaveze pre-
ma lokalnim vojnim komandama i civilnim vlastima.

Jedan bataqon je teritori-
jalni, namewen za obavqawe
klasi~nih vojnopolicijskih zada-
taka posredstvom vojnopolicij-
skih stanica (slu`bi de`ursta-
va). Bataqon ima oko 250 pri-
padnika i ~etiri ~ete (u svakoj
od ~etiri vojnoterirtorijalne
zone, na koliko je podeqena
[vajcarska) i 15 stanica vojne
policije (~etiri u sedi{tu ko-
mandi ~eta i 11 izvan, u mawim
garnizonima). Ta jedinica oba-
vqa teku}e intervencije na teri-
toriji, ukqu~uju}i i kontrolu voj-
nog saobra}aja, sprovodi pre-
venciju kriminala i osnovne is-
tra`ne postupke, daje odobrewa
za kretawe vojnih vozila po jav-
nim putevima i ostvaruje teku}u
saradwu sa lokalnim policij-
skim vlastima.

Dva bataqona su namewena
za za{titu i odr`avawe vital-
nih objekta infrastrukture od-
brane. Svaki broji po 250 pri-
padnika. Prema oceni autora
projekta “Vojska 21“, takva or-
ganizacija obezbe|uje nepre-
kidnu raspolo`ivost snaga naj-
mawe jednog bataqona ili izvr-
{ewe jednovremenog anaga`o-
vawa u dva udaqena sektora.
Prema potrebi, ti bataqoni
mogu se oja~ati bataqonom voj-
ne policije iz rezerve.

Jedan bataqon vojne policije
obavqa poslove tzv. mobilne
vojne policije. Organizacijski je
formiran u ~etiri ~ete (u svakoj
vojnoteritorijalnoj zoni po jed-
na), sa komandom u Bernu, i jo{
tri deta{mana u mawim garni-
zonima. U slu~aju potrebe wima
se prepot~iwavaju vojnici pe{a-
dijskih jedinica na “produ`e-
nom“ slu`ewu vojnog roka i jedan
bataqon vojne policije za obez-
be|ewe. Osnovni zadaci tog ba-
taqona jesu anga`ovawe po po-
zivu za potrebe civilnih vlasti
(na primer, obezbe|ewe konfe-
rencija i drugih skupova) i za-
{tita interesa [vajcarske u ze-
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ZADACI

Vojna slu`ba bezbednosti obavqa slede}e zadatke: prati
vojnu situaciju iz oblasti bezbednosti; brine o za{titi voj-
nih informacija i objekata, ali i o informati~koj bezbedno-
sti; obavqa poslove kriminalisti~ke i policije poretka u
Vojsci; preduzima, kada je vojska anga`ovana na poslovima
promocije mira, preventivne mere radi za{tite Vojske od
{pijuna`e, sabota`e i drugih nedopu{tenih aktivnosti i
pristupa istra`ivawu dobijenih saznawa; {titi lica koja
rade u Saveznoj vladi, Ministarstvu, ali i druga lica, ka-
da su weni pripadnici zadu`ei da poma`u ili akivno u~e-
stvuju u tome. (Prema ~lanu 100. Federalnog zakon o vojsci
i vojnoj administraciji)

Specijalno vozilo 
vojne policije 

LAV-  3  Pirana

Pripadnici
{vajcarske

pe{adije



mqi i inostranstvu. To podrazu-
meva i obavqawe poslova za-
{tite {vajcarskih granica (gra-
ni~na slu`ba), obavqawe poslo-
va vojne policije u inostranstvu
(u mirovnim misijama, u kojima
u~estvuje [vajcarska), za{tita
ambasada u [vajcarskoj i ino-
stranstvu, obezbe|ewe zna~ajnih
skupova (me|unarodnih konfe-
rencija) i pomo} u obuci jedini-
ca vojske. Pripadnici tog bata-
qona u~estvuju u sastavu kontin-
genta (~ete) [vajcarske vojske u
sastavu snaga Kfora na Kosmetu.

Postoje ukupno ~etiri spe-
cijalizovane jedinice vojne poli-
cije: Deta{man za obezbe|ewe
Savezne vlade, Deta{man za za-
{titu vojne policije, Deta{man
za specijalne zadatke i Slu`ba
za bezbednost vojne policije.

Deta{man za obezbe|ewe
Savezne vlade jeste jedinica mi-
licije (rezerve), koju de facto ~i-
ne pripadnici civilne policije,
ali je u komandoj nadle`nosti
vojne slu`be bezbednosti. Deta-
{man za za{titu vojne policije
je jedinica namewena za za{titu
odre|enih lica iz Vojske i Mini-
starstva, i drugih organa vlasti
u [vajcarskoj i inostranstvu.
Ima oko 40 pripadnika. Deta-
{man za specijalne zadatke je
specijalna antiteroristi~ka je-
dinica namewena za obavqawe
posebno opasnih i osetqivih za-
dataka. Slu`ba za bezbednost
vojne policije je jedinica sasta-
vqena od profesionalnih i re-
zervnih (milicija) pripadnika vojske, a namewena je za preduzima-
we preventivnih mera na za{titi vojske od {pijuna`e, sabota`e i
drugih zabrawenih aktivnosti. Prakti~no, radi se o kontraobave-
{tajnoj jedinici.

Prema projektu razvoja Vojske u periodu 2008–2011. godine
predvi|eno je da se dva bataqona vojne policije za obezbe|ewe
ugase, a formira Deta{man za kontraobave{tajne poslove, neza-
visno od Deta{amana vojne policije za bezbednost. Poslove za-
{tite objekata preuzeli bi pe{adijski bataqoni koji su i do sada
imali ulogu oja~avawa vojne policije u odre|nim situacijama.

CENTRI ZA OBUKU

Obuka se sprovodi u dva centra. Centar za obuku “Istok“ u
Krojclingenu (Kreuclingen) osnovni je centar namewen za obuku sta-
re{ina, pre svega u ve{tinama rukovo|ewa, planirawa i sprovo-
|ewa poslova bezbednosti. Obuka se izvodi u saradwi sa Vojnom
akademijom i [kolom za profesionalne podoficire. Centar za
obuku “Zapad“ u Sent Moricu – Lavej (St. Maurice – Lavey) namewen
je za obuku vojne policije i sadr`i osnovnu obuku za stare{ine
vojne policije ([kola vojne policije), izbor kandidata za slu`bu u
teritorijalnoj i mobilnoj vojnoj policiji, usavr{avawe pripadni-
ka vojne policije na namenskim kursevima (kurs za za{titu lica, za

obezbe|ewe skupova, preciznog
ga|awa, za obezbe|ewe ambasa-
da, i sl.).

U {vajcarskoj vojsci Centar
za obuku u deminirawu i uni{ta-
vawu neeksplodirane municije je
u sastavu Vojne slu`be bezbed-
nosti. U wemu su zaposleni vojni
i civilni stru~waci, a zadu`en
je za sve poslove humanog i voj-
nog deminirawa na nacionalnoj
teritoriji i anga`ovawe u okvi-
ru me|unarodnih mirovnih ope-
racija. Vi{e puta pripadnici
tog centra su sprovodili obuku
pripadnika stranih armija i
obavqali poslove deminirawa
u zemqi i inostranstvu.

UNUTRA[WA
BEZBEDNOST

U okviru Vojne slu`be bezbednosti [vajcarske, dakle, objediweni
su klasi~ni vojnopolicijski poslovi (red i disciplina) sa specija-
lizovanim policijskim poslovima suzbijawa kriminala, fizi~kom
za{titom qudi i objekata, za{titom informacija i nekim poslovi-
ma op{te bezbednosti (bezbednosne provere i licence) i kontrao-
bave{tajne za{tite. Na taj na~in stvorena je racionalna, pouzda-
na i u uslovima stalnog smawewa brojnog stawa vojske efikasna
vojna bezbednosna formacija. Vojna slu`ba bezbednosti je orga-
nizacijski zami{qena da, kako to ka`e na~elnik General{taba ge-
neral Kristof Keki, osim za{tite vojske i poslova odbrane, popu-
wava “praznine“ u obavqawu poslova unutra{we bezbednosti u
[vajcarskoj, a na osnovu va`e}ih pravnih dokumenata. Nesumwivo
da su u [vajcarskoj svesni opasnosti koja proisti~e iz bezbedno-
snih rizika savremenog sveta i da su Vojska i wena bezbednost zna-
~ajna brana u za{titi. Zato, iako prvenstveno vojna, Vojna slu`ba
bezbednosti je pripremqena i namewena da, u okvirima defini-
sanih zadataka vojske, podr`i i pomogne lokalne i savezne organe
vlasti [vajcarske konfederacije. Pri tom je niko ne smatra kon-
kurentom, otu|enim centrom mo}i, ve} sastavnim i nu`no potreb-
nim delom sistema bezbednosti {vajcarske dr`ave. 

Mr Dragoqub JEV\OVI]
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[VAJCARSKA VOJSKA

[vajcarsku vojsku ~ine: General{tab, Komanda Kopne-
ne vojske (KoV) i Komanda vazduhoplovnih snaga. 

Pod komandom KoV se nalaze: ~etiri vojnoteritorijal-
ne komande; ~etiri brigade pe{adije, tri brigade planinske
pe{adije, dve oklopne brigade; jedna brigada logistike; jed-
na brigada za podr{ku komandovawu (te`i{no veza). U nao-
ru`awu KoV je i: 87 tenkova (Leopard); 580 oklopnih tran-
sportera M 113; 280 oklopnih transportera 2000 (Piranha);
224 samohodne haubice M 109; 120 “lovac na tenkove“ Pi-
ranha TOW; 288 lakih PA raketnih sistema “Stinger“; 54 lan-
sera PA raketa “Rapier“.

Pod komandom vazduhoplovnih snaga su: brigada avija-
cije, brigada PVO, ali i brigada za podr{ku komandovawu.
U opremi vazduhoplovnih snaga su: 33 aviona F – 18 C/D; 55
aviona F – 5 E; 35 helikoptera Aleut III; 27 transportnih he-
likoptera (Super Puma i Koguar); 37 aviona Pilatus PC-9; 11
aviona Pilatus PC-11 i 8 drugih vazduhoplova.

Pratwa vozila



BRITANCI NAPU[TAJU BAWALUKU

VOJNA SARADWA ZEMAQA JUGOISTO^NE EVROPE

BUGARSKA POVE]AVA KONTINGENT U AVGANISTANU
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Kuvajt je predstavio prvih {est heli-
koptera AH-64D Longbow Apache, koji }e
u}i u sastav ratnog vazduhoplovstva. To su
prvi od 16 helikoptera koji su kupqeni od
SAD prema sporazumu iz 2002. godine.

***U teritorijalnim vodama Pakistana
odr`ana je me|unarodna pomorska ve`ba
“Aman-Mir 07“, na kojoj su u~estvovali rat-
ni brodovi iz devet zemaqa: Pakistana,
SAD, Kine, Velike Britanije, Turske, Ita-
lije, Francuske, Malezije i Banglade{a i
posmatra~i iz 24 zemqe Azije, Evrope i
Afrike.

*** Atomski nosa~ aviona “ Ronald Regan“
u pratwi grupe brodova upu}en je u vode Ju-
`ne Koreje, gde }e u~estvovati u zajedni~-
kim ameri~ko-korejskim pomorskim i kop-
nenima ve`bama. Nakon zavr{enih ve`bi
on }e biti stacioniran u japanskoj luci Jo-
kosuka, kao glavni oslonac 7. ameri~ke
flote, odgovorne za Tihi okean.

*** Vlada Japana je odlu~ila da u okviru
svoje kopnene vojske formira posebne sna-
ge za brzo reagovawe, sa oko 2.000 pripad-
nika. Te snage bi}e namewene za preduzi-
mawe brzih akcija protiv terorista i di-
verzanata i za u~e{}e u mirovnim opera-
cijama. Komanda snaga je u bazi Asaka u
blizini Tokija.

*** Poqska }e do kraja godine formira-
ti prvi specijalni bataqon pomorske pe-
{adije, jedinicu namewenu borbi protiv
terorista i pomorskih diverzanata, ali i
za u~e{}e u mirovnim operacijama Natoa,
UN i EU. 

Bataqon pomorske pe{adije bi}e sme-
{ten u gradu Slupski na Balti~kom moru.

*** Komanda oru`anih snaga SAD u Iraku
planira da u toku ove godine razmesti novi
sistem za izvi|awe, osmatrawe i prikupqa-
we obave{tajnih informacija ISRIS (Inteli-
gence, Surveillance, Reconnaissance Informati-
on Service). Sistem obezbe|uje prikupqawe
obave{tajnih informacija sa razli~itih
tehni~kih sistema i bespilotnih letilica,
wihovo skladi{tewe u posebnu bazu poda-
taka i dostupnost korisnicima kori{}ewem
standardnih Internet brauzera.

*** Jedinice protivvazdu{ne odbrane
SAD i Izraela izvode zajedni~ku ve`bu sa
temom“ Odbijawe iranskih raketnih napa-
da na Izrael“. Ve`ba pod nazivom “ Mo`e-
velova kobra“ izvodi se u pustiwi Negev.
Ciq je uve`bavawe zajedni~kih postupaka i
reagovawe u situacijama raketnih napada
na objekte vojne ili civilne infrastruktu-
re Izraela. 

MERIDIJANI

Gotovo svi britanski vojnici
u sastavu mirovne misije Evrop-
ske unije, koji su bili u bazi u Ra-
mi}ima, na periferiji Bawaluke,
narednih dana vrati}e se ku}i.
Wihovo povla~ewe je u skladu sa
ocenom da je situacija u Bosni do-
voqno stabilna. Od sedam i po
hiqada vojnika, koliko ih sada
ima, u Bosni }e krajem godine
ostati svega dve hiqade pripadni-
ka stranih armija. Britanski kon-
tingent je prvi koji }e se komple-
tan povu}i iz misije Altea u BiH. 

Priprema Blagoje NI^I]

{ire akcije koju sprovodi bugarsko mini-
starstvo odbrane, a ~iji je ciq da se za u~e-
{}e u misijama osposobi blizu osam posto
pripadnika kopnene vojske. Taj procenat je
sada oko tri. 

Bugarska }e od juna ove
godine pove}ati svoj kontin-
gent u misiji u Avganistanu, sa
sada{wih 84 na vi{e od 400
vojnika. Odlukom parlamenta
odobreno je slawe dve ~ete sa
ukupno 355 vojnika u misiju
ISAF, kao odgovor na zahteve sa
samita Natoa u Rigi, a radi
stabilizacije situacije u toj
zemqi. 

Osim te dve operativne
jedinice, Bugarska u Avgani-
stan {aqe i oficire za rad u
{tabu misije, prihvati}e {ko-
lovawe oficira avganistanske armije na
Vojnoj akademiji u Sofiji i bez nadoknade
ustupiti odre|eni broj lakog oru`ja, muni-
cije i druge borbene opreme. Pove}awe
kontingenta u misiji u Avganistanu deo je

snoj situaciji u regionu, is-
kustvima OS Rumunije sa
aspekta evropske bezbedno-
sne i odbrambene politike
(ESDP) i o u~e{}u wenih jedi-
nica u operacijama podr{ke
miru. 

Na poziv ministra od-
brane Karla Erjavca, Slove-
niju je posetila delegacija ma-
kedonskog Ministarstva od-
brane, sa ministrom Lazarom
Elenovskim na ~elu, i tom pri-
likom potpisan je Sporazum o

bilateralnoj saradwi za 2007. godinu.  
Visoka vojna delegacija Makedonije

posetila je Albaniju i wene oru`ane snage.
Tom prilikom razgovaralo se o mogu}nosti-
ma za poboq{awe i pro{irewe bilateral-
ne vojne saradwe i saradwe u okviru Ja-
dranske poveqe. 

U zemqama regiona tokom marta odvi-
jala se intenzivna diplomatska aktivnost
na planu ja~awa vojne i vojnotehni~ke sa-
radwe.

Delegacije oru`anih snaga Hrvatske
i Rumunije razgovarale su o bilateral-
noj vojnoj saradwi dve zemqe, bezbedno-
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Upozorewe svetskih stru~waka
da motorna vozila spadaju me|u
velike zaga|iva~e atmosfere i
da to uti~e na ubrzanu promenu

svetske klime, ali i da }e nafte
biti, najverovatnije, jo{ samo

nekoliko decenija, proizvo|a~i
~etvoroto~ka{a veoma su

ozbiqno shvatili, tako da se
istra`ivawa wihovih eksperata

sve vi{e usmeravaju ka
alternativnim izvorima

pogonske energije: biomasi,
vodoniku,alkoholu, zemnom gasu

i elektri~noj struji 

EKOLO[KE ERGELE  
LIMENE

MOTORNA INDUSTRIJA SVETA
NA RASKR[]U

LIMENE

P
osle veoma ozbiqnog upozorewa grupe nau~nika, prema kome
se na{a planeta ve} uveliko suo~ava sa velikim posledicama
zbog zaga|ewa atmosfere i efekata “staklene ba{te”, ogla-
sila se i Evropska komisija (vlada), znatno poo{triv{i zah-
teve koje name}u Protokoli iz Kjota,  tra`e}i istovremeno

od proizvo|a~a vozila da najvi{e {to je mogu}e smawe emisiju
{tetnog ugqen-dioksida sa sada{wih 165 na 80 grama po kilome-
tru pre|enog puta, {to bi se, sasvim razumqivo, postepeno ostva-
rivalo do 2020. godine. 

Dosta strogi zahtevi su vrlo brzo izazvali negodovawe pro-
izvo|a~a automobila, koji ka`u da }e tako stroge ekolo{ke norme
umnogome uticati na cenu vozila. ^elnici Evropske unije, me|utim,
nisu nimalo spremni da popuste, pa poru~uju proizvo|a~ima da no-
ve propise ne treba shvatiti kao teret, ve} kao izazov, zbog toga
{to }e i sami ubrzo uvideti da }e ve}u korist imati ako prave ne
samo najudobnije, brze i bezbedne automobile, nego i naj~istije –
u pogledu za{tite prirode. 

Tako se, eto, svetska motorna industrija, pre nego {to je
o~ekivala, na{la na raskr{}u, pa se danas u razvojnim labora-
torijama i istra`iva~kim centrima, pre svega, najpoznatijih au-
tomobilskih giganata, sve ~e{}e postavqa pitawe: Kojim prav-
cem krenuti?

Iskreno govore}i, takva i sli~na pitawa mnogi eksperti su
po~eli da postavqaju mnogo ranije, kada su uvideli da razvoj mo-



torne industrije ne}e mo}i jo{
dugo da se zasniva na kori{}e-
wu fosilnih goriva. Geolozi
procewuju da su rezerve nafte
u utrobi na{e planete tolike
da, u najboqem slu~aju, mogu da
potraju stotinak godina, mada
ima i istra`iva~a koji tvrde da
ih pri dana{wem porastu po-
tro{we ne}e biti ni do polovi-
ne ovog stole}a. Vaqa imati na
umu i da danas na saobra}aj od-
lazi oko 20 posto ukupne potro-
{we svetske energije, pri ~emu
se energija za drumski saobra-
}aj dobija prete`no iz nafte. A
od ukupno proizvedenih koli~i-
na benzina u svetu, samo za po-
gon motornih vozila odlazi vi-
{e od 95 posto, dok od celokup-
ne proizvodwe dizela – drumska
vozila “popiju”, bezmalo, 70
procenata. 

REZERVE 
“CRNOG ZLATA”

Ako je dosad me|u proizvo-
|a~ima motornih vozila, mo-
`da, i bilo izvesnih nada, pa i
zavaravawa da }e rezerve kla-
si~nog (fosilnog) goriva za po-
gon ~etvoroto~ka{a potrajati,
wihove nedoumice su ovih dana
prosto raspr{ene, a razmi-
{qawa usmerena ka tragawu za
alternativnim gorivima, kakva
su prirodni gas, vodonik, bio-
gorivo, alkohol, elektri~na
struja i druge vrste energenata
za pogon motora sa unutra{wim
sagorevawem. Istini za voqu,
sa razvojem novih motora i stal-
nim poboq{avawem sistema za

sagorevawe goriva u klasi~nim agregatima, ostvarene su zavidne
u{tede u gorivu i smawene koli~ine {tetnih izduvnih gasova. Me-
|utim, to nije bilo dovoqno. Zato je i poja~ano tragawe za re{e-
wima koja }e u dogledno vreme dovesti do rezultata, {to }e bitno
uticati na spokojniji `ivot na planeti i opstanak civilizacije. 

Po{to ni u ~emu, pa ni u tome nije dobro kasniti, EU je sa~i-
nila okvirni program, prema kome bi do 2020. godine 20 posto go-
riva koje potro{e prevozna sredstva (~iji se pogon zasniva na ko-
ri{}ewu nafte i wenih derivata) trebalo zameniti alternativ-
nim vrstama goriva, ali tako da bi se najmawe polovina odnosila
na prirodni gas. 

Stru~waci isti~u da prirodnog gasa ima dosta. Wegove re-
zerve bi se mogle crpsti u narednih 200, a neki istra`iva~i ka`u
~ak i 300 godina, {to, naravno, umnogome zavisi od toga koliko }e
se ulagati u otkrivawe i eksploataciju novih nalazi{ta. U svetu
danas ima vi{e od dva miliona vozila sa motorima u kojima sago-
reva prirodni gas. U tome, zasad, predwa~i {vedski Volvo (koji
ve} du`e proizvodi vozila sa pogonom na prirodni gas), ali za
wim ne zaostaju ni italijanski Fijat, francuski Sitroen i drugi
proizvo|a~i, posebno kada je re~ o dostavnim vozilima, jer se pri-
rodni gas naj~e{}e upotrebqava za pogon gradskih autobusa i dru-
gih ~etvoroto~ka{a, koji se naj~e{}e koriste u u`im zonama veli-
kih gradova. 

Po svemu sude}i, za svetom ne `elimo da zaostanemo ni mi.
Pre pet godina  grupa eksperata, koju je predvodio profesor Jo-
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van Todorovi} sa Beogradskog univerziteta, u saradwi sa jednom
ma|arskom firmom, konstruisala je, a zemunski Ikarbus napra-
vio prvi doma}i autobus namewen gradskom saobra}aju, ~iji mo-
tor sa unutra{wim sagorevawem, umesto dizela, koristi pri-
rodni gas. Wime se mo`e prevoziti do 110 putnika, a radijus
wegovog kretawa (sa jednim puwewem rezervoara) iznosi oko
350 kilometara. 

DU@I VEK VOZILA

Vozila koja rade na prirodni gas jednostavnija su za odr`a-
vawe i du`i im je vek trajawa. Zato se, i pored potrebe za velikim
nov~anim ulagawima u razvoj gasovitih goriva, ne odustaje ni od
konstrukcije putni~kih automobila sa motorima koji koriste pri-
rodni gas ili me{avinu tog gasa sa klasi~nim gorivom. Fijat je,
mo`e se re}i, jedan od pionira gasifikacije ~etvoroto~ka{a. We-
gova “multipla” mo`e da bude proizvedena sa motorom na prirod-
ni gas (multipla blupauer) ili sa motorom u kome }e sagorevati
me{avina prirodnog gasa i benzina (multipla inpauer). Prirodni
gas se nalazi u cilindri~nim bocama ispod sedi{ta, ~iji je kapa-
citet od 165 do 216 litara (zavisno od broja boca). Opelova “za-
fira” je, tako|e, jedno od savremenih putni~kih vozila sa serijski
ugra|enom opremom za zemni gas i takvih vozila je danas u svetu
sve vi{e.

Kada je re~ o alternativnim gorivima, dosta se o~ekuje i od
biogoriva koje, ka`u, “raste” na wivama. Ta goriva se, naime,
dobijaju derivacijom `ivotiwskih i biqnih masti, kao i biqnih
masno}a (soje, kukuruza, suncokreta, semena pamuka, kikirikija…
ili fermentacijom {e}era iz skroba kukuruza, p{enice i drugih
biomasa u obliku sme{e sa benzinom ili dizelom). Biogoriva je
mogu}e proizvoditi u velikim koli~inama, tako da u pogledu raz-
voja vozila koja koriste ta goriva predwa~e SAD i Australija.
Mnogo se napora ula`e i kada je re~ o razvoju motora koji rade
na me{avini etanola (alkohola) i benzina. U Brazilu, na pri-
mer, ima mnogo vozila koja, umesto klasi~nog benzina, koriste

POO[TRAVAWE PROPISA

Evropska komisija je nedavno predlo`ila nove mere ko-
jima }e se ubla`iti efekti “staklene ba{te” i ispo{tovati
obaveze predvi|ene Protokolima iz Kjota. Od naftnih kom-
panija je, naime, zatra`eno da smawe emisiju {tetnih gasova
u celokupnom “`ivotnom ciklusu” nafte, po~ev{i od wene
prerade i transporta, pa do eksploatacije, i to samo za pro-
cenat godi{we (od 2011. do 2020. godine). 

Predlogom se, tako|e, predvi|aju i stro`i ekolo{ki
standardi za gorivo koje se prodaje u EU, kako bi se smawilo
zaga|ivawe vazduha, {to druga~ije re~eno zna~i da bi sadr-
`aj sumpora i poliaromatskih ugqovodonika u dizel-gorivu
od 2009. godine bio ograni~en na mawi procenat od sada-
{weg, a nova me{avina benzina, ~ija je prodaja ve} najavqe-
na, sadr`avala bi do 10 procenata etanola, kako bi se i ti-
me omogu}ilo ve}e kori{}ewe biogoriva. 

BEOGRADSKI SALON AUTOMOBILA

Pod ble{tavom svetlo{}u reflektora Beogradskog saj-
ma {epurila se, ovih dana, brojna limena ergela, koju je sa
svih strana saletala reka posetilaca ovogodi{we, 45. po
redu, me|unarodne automobilske izlo`be, koja je privukla
vi{e od 600 izlaga~a iz zemqe i inostranstva. 

Me|u izlo`enim eksponatima je bilo i nekoliko dese-
tina modela prvi put prikazanih na tek zavr{enom Salonu
automobila u @enevi, koji se ubraja me|u najve}e i najzna-
~ajnije smotre motorne industrije u svetu.    
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me{avinu benzina i etanola. Prepravka vozila sa klasi~nog na
etanolski pogon nije slo`ena, relativno je jevtina, a perfor-
manse vozila sa takvim pogonom su gotovo jednake onim u klasi~-
nih automobila. 

Ako ne{to uspori razvoj vozila na biogoriva, onda }e to
najpre biti saznawe da ekolo{ka svojstva tog goriva nisu jo{ sa-
svim istra`ena. Me|unarodna organizacija za za{titu prirode
“Grinpis” tvrdi da ekolo{ke prednosti biogoriva nisu velike,
jer je za proizvodwu ve}ih koli~ina potrebno koristiti mnogo
pesticida i ve{ta~kog |ubriva, {to u krajwem znatno zaga|uje ze-
mqi{te i vodu. 

Da li je to ba{ tako, najboqe }e pokazati vreme. Zato se is-
tra`ivawa usmeravaju i ka kori{}ewu vodonika kao ekolo{ki ~i-
stog pogonskog sredstva.
Wegova prednost je u tome
{to ga ima u neograni~e-
nim koli~inama, jer se do-
bija iz vode. To naj~istije
gorivo na svetu mo`e da se
koristi na vi{e na~ina: da
sagoreva u cilindrima mo-
tora, da slu`i kao ener-
gent za grejawe (ili dogre-
vawe) ili da elektrohemij-
ski, u gorivnim }elijama,
proizvodi elektri~nu stru-
ju, koja }e slu`iti za pogon
elektromobila. 

NAJ^ISTIJE 
POGONSKO 

SREDSTVO

U istra`ivawima i
razvoju motora sa pogonom
na vodonik najdaqe je, iz-
gleda, oti{ao nema~ki
BMW, ~iji se stru~waci du-
`e od decenije bave vodo-
nikom kao pogonskim sred-
stvom i wegovim kori{}e-
wem u motorima sa unutra-
{wim sagorevawem. Na
pro{logodi{wem Salonu
automobila u Los An|ele-
su taj poznati nema~ki au-
tomobilski koncern prika-
zao je prvi serijski auto-
mobil, koji koristi vodo-
nik kao pogonsko gorivo.
Re~ je o limuzini koja nosi
oznaku “hidrogen 7”. Mo-
tor ima 12 cilindara, za-
premina mu je {est litara,
a ja~ina 260 KS. Osim
benzina, mo`e da koristi
i te~ni vodonik. Sa oko os-
am kilograma te~nog vodo-
nika prevaquje 200 kilo-
metara puta. Kad potro{i
vodonik, ukqu~uje se dovod
benzina. 

Vodonik se, ina~e, nalazi u posebno izra|enom rezervoaru
vozila (sa dvostrukim zidom i tri sigurnosna ventila). Sva ispiti-
vawa su pokazala da je vozilo vrlo bezbedno i da kori{}ewe vo-
donika ne predstavqa rizik. Wegovim sagorevawem osloba|a se
tri puta vi{e pogonske energije u pore|ewu sa energijom dobije-
nom sagorevawem benzina, emisija {tetnih izduvnih gasova je na
nuli, a deo vode koji pri tom nastaje odlazi u atmosferu u vidu vo-
dene pare. Vodonik je, uzgred re~eno, dosad kori{}en samo kao ra-
ketno gorivo, pomo}u kojeg je zapo~elo osvajawe vasione. 

Novinske agencije su nedavno objavile da }e BMW, najve-
rovatnije, ve} u aprilu ili maju po~eti da prodaje automobile
sa pogonom na vodonik. Po{to su za sada ta vozila prili~no
skupa, qudima dubqeg xepa bi}e ponu|eno samo stotinak auto-
mobila te vrste. 

RAZVOJ ELEKTROMOBILA

Pogonski automobilski agregat koji pokre}e elektri~na ener-
gija godinama je predmet istra`ivawa. Gotovo da nema ozbiqnijeg
svetskog proizvo|a~a ~etvoroto~ka{a u ~ijim se istra`iva~kim

centrima, ve}i ili mawi
broj eksperata ne bavi
problemima elektromobi-
la, a ~iji je razvoj usmeren
u nekoliko pravaca. Na
prvom mestu su to vozila
~iji se elektomotori {to
stvaraju pogonsku snagu
snabdevaju strujom iz po-
sebnih akumulatora, za-
tim slede hibridni auto-
mobili, ispod ~ijih hauba
su sme{teni klasi~ni mo-
tori (na benzin ili dizel)
i elektromotor. Tu postoje
dva fundamentalna re{e-
wa: “paralelni” i “serij-
ski” hibrid. Kod prvog se
koriste oba motora isto-
vremeno ili svaki pojedi-
na~no (prema potrebi),
dok se drugo re{ewe za-
sniva na tome da klasi~an
motor samo pokre}e gene-
rator elektri~ne energije
i dopuwava baterije, koje
slu`e kao rezervoari
elektromotora. Me|utim,
i tu se oti{lo daqe: ne-
prakti~ne klasi~ne bate-
rije zamewene su rezervo-
arima elektri~ne struje
(neka vrsta specifi~nih
kondenzatora), ~ije su di-
menzije znatno mawe, lak-
{i su i, {to je od naro~i-
tog zna~aja, br`e se pune
(uz mawi gubitak energije). 

Tre}im pravcem ko-
jim se odvija ovaj razvoj
obuhva}eni su elektromo-
bili ~iji se pogonski agre-
gati snabdevaju strujom iz
gorivnih }elija. Kao gori-
vo za gorivne }elije mo`e
da se koristi prirodni
gas, metanol, pa i benzin,
ali se najvi{e odmaklo u
razvoju gorivnih }elija ko-

SPORTSKI DVOSED ”TESLA” 

Kalifornijska firma “Tesla motors” proizvela je elektromobil koji
mo`e da razvije ~ak 217 km na ~as. Re~ je o sportskom dvosedu nazvanom
“tesla roudster”, ~iji se pogon zasniva na kori{}ewu najsavremenijih liti-
jum-jonskih baterija. S jednim puwewem baterija vozilo mo`e da prevali
oko 400 km puta. 

Mewa~ tog ~etvoroto~ka{a ima samo dva stepena prenosa, od kojih se
ni`i koristi za izuzetno visoka ubrzawa. “Srce” novog elektromobila je
najmodernija verzija Teslinog elektromotora sa tzv. “kaveznim rotorom”. 

Predstavqaju}i svoje najnovije vozilo, stru~waci kompanije su poseb-
no naglasili da bez vizije na{eg nau~nika i pronalaza~a Nikole Tesle i
wegove genijalnosti ne bi mogli da naprave – vozilo budu}nosti. 
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je rade na vodonik. Procewuje se
da }e se vozila sa gorivnim }eli-
jama (na vodonik) pre drugih elek-
tromobila na}i na tr`i{tu, jer
su poznati svetski proizvo|a~i u
Japanu, SAD, Evropi ve} po~eli
da isporu~uju tr`i{tu teretna vo-
zila i autobuse sa gorivnim }eli-
jama. Problem je, zasad, visoka
cena vozila te vrste, jer su ona
~ak sedam puta skupqa od vozila
sa obi~nim motorima. 

Vozila koje pokre}u samo
elektromotori ekolo{ki su naj-
prihvatqivija. Ima ih u svetu do-
sta, ali je wihovo kori{}ewe
uglavnom ograni~eno na u`a grad-
ska jezgra, jer im radijus kretawa
nije dovoqno veliki. Nemali pro-
blem na  tim vozilima jesu akumu-
latori – malog su kapaciteta, a
velike mase. Zato se nade pola`u
u hibridna vozila. Najpoznatiji
me|u wima je Tojotin “prijus”, pr-
vi hibridni automobil koji se se-
rijski proizvodi u Japanu. Prva
verzija tog vozila stigla je na tr-
`i{te jo{ 1997. godine, i vrlo
brzo je skrenula pa`wu mnogih ku-
paca. Prodata je u oko 500.000
primeraka. Sada je “na sceni”
druga, poboq{ana verzija “priju-
sa”, za koju se opredequje sve vi-
{e kupaca, jer je to vrlo udobna,
brza i ekonomi~na limuzina, koja
prose~no tro{i ne{to vi{e od
~etiri litra goriva na 100 km
pre|enog puta. Pogonsku grupu
“prijusa” ~ine benzinski motor,
generator, elektromotor, akumu-
lator, poseban prenosni mehani-
zam i kompjuter koji povezuje i
kontroli{e rad celog sistema. Za
razliku od klasi~nih elektri~nih

vozila, “prijus” se ne prikqu~uje
ni na kakav puwa~, jer se elek-
tri~na pogonska energija stvara u
samom vozilu, radom benzinskog
motora (neka vrsta perpetuum mo-
bila – perpetuum mobile). Benzin-
ski motor, kao i struja iz elektro-
motora, pokre}u predwe to~kove.
Nekada rade zajedno, a nekada
samo jedan od wih, zavisno od
uslova vo`we. Odluku kada }e
biti ukqu~en jedan, a kada drugi
motor, donosi kompjuter, tako da
voza~ o tome ne treba da vodi
ra~una, jer je sve prepu{teno
elektronici. 

AUTOMOBILSKI 
GIGANT PRED SUDOM 

Svi su, dakle, izgledi da ne-
doumica kojim putem krenuti u bu-
du}nost ne}e, kad je re~ o svetskoj
motornoj industriji, potrajati.
Naprotiv! Ekolo{ke limene erge-
le br`e }e nego {to se misli i go-
tovo ne~ujno po~eti da klize sa-
vremenim auto-stradama. Za so-
bom }e ostavqati sve mawe obla-
ke {tetnih izduvnih gasova, jer }e
koristiti nove vrste motora i po-
gonskog goriva. To, sigurno, ne}e
i}i lako. Upozorewa svetskih
eksperata, koji su uprli prst u da-
na{wa motorna vozila kao veli-
ke zaga|iva~e prirode, qudi su
po~eli vrlo ozbiqno da shvataju.
U saglasju sa takvim shvatawima
je i nedavna odluka dr`ave Kali-
fornije da pokrene sudski proces
protiv {est vode}ih proizvo|a~a
vozila, uz tvrdwu da gasovi koji
stvaraju efekat “staklene ba{te”
ko{taju milijarde dolara, da te-
{ko naru{avaju zdravqe stanov-
nika, ekonomiju i prirodu. Na
spisku tu`enih su Xeneral mo-
tors, Tojota, Ford, Honda, Kraj-
sler i Nisan. Tu`ba je zasnovana
na zakonu donetom posle mero-
davnih ocena stru~waka i obim-
nih istra`ivawa, prema kojima
gasovi iz automobilskih motora
~ine tre}inu {tetne emisije
ugqen-dioksida u Kaliforniji. 

Da li }e tim putem po}i i
druge dr`ave, vreme }e  brzo po-
kazati. 

Vlada RISTI] 

GORIVO BUDU]NOSTI

Srbija }e polovinom godine dobiti prvu fabriku za pro-
izvodwu biodizela. U [idu je, naime, po~ela izgradwa rafi-
nerije u kojoj }e se proizvoditi gorivo biqnog porekla, od uqa-
ne repice, soje i suncokreta ili iz rabqenih biqnih uqa i ma-
sti. Osim {to je jeftiniji od dizela, biodizel se dobija iz ob-
novqivih izvora i mnogo mawe zaga|uje okolinu, {to su poka-
zala i vi{emese~na ispitivawa na autobusima GSP Beograd. 

Stru~waci su procenili da }e iz {idske rafinerije
godi{we izlaziti oko 100.000 tona biodizela. Prve koli-
~ine su namewene izvozu. 

Elektronika je odavno
zagospodarila sve
lep{e oblikovanim 
i kvalitetnim
automobilima

Prototip najnovijeg ameri~kog
elektromobila ”volt”, koji 
kao alternativni pogon mo`e
da koristi bioetanol



H
iqada je onaj famozni broj sa jedinicom na ~elu i tri nule koje
pospe{uju wegovu snagu. Lako se pamti, a te{ko je dosti`an, 
mnogo vredi i mukotrpno ga je ste}i. To nije hiqaditi odlivak koga
za~as “izbaci” ma{ina u pogonu, niti nov~anica koju ostavimo u
samoposluzi tokom povr{nog pazara. Primerenije jeste pore|ewe 

sa kilometrima pre|enim po te{kom terenu, uvek uzbrdo, sa malo predaha, 
u brzom hodu.

Nema ~oveka koji bar jednom nije gledao emisiju posve}enu vojsci,
nedeqom u prepodnevnom terminu. Ako je odgledao jednu, naj~e{}e je postao
wen redovni pratilac. Zbog we su mnogi mladi}i obukli oficirsku
uniformu, mnoge majke su prepoznale svoje sinove, jedni su se informisali,
drugi postajali bogatiji za nova saznawa. Fenomen milionske publike 
u ovom slu~aju lako je objasniti. Narod smo koji po duboko utemeqenoj
tradiciji po{tuje, a za{to ne re}i, voli vojsku. Nema porodice u kojoj,
generacijama unazad, neko nije bio oficir, podoficir, vojnik, rezervista,
tre}epozivac... Na`alost, retke su i porodice ~ije mu{ke glave nisu ginule
i rawavane, od Kolubare i Kajmak~alana, preko Sremskog fronta do rata
na prostorima biv{e Jugoslavije.

Jubilej je povod za lepe re~i i nepisano pravilo da se te{ko}e 
(a bilo ih je onoliko) bar za trenutak ostave po strani, pa }emo slovo, 
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P O V O D O M  H I Q A D I T E  T V  E M I S I J E  “ D O Z V O L I T E . . . ”

Kada jedna emisija do`ivi
zrelost od 42 godine,
privu~e veliku pa`wu,
zaslu`i po{tovawe
gledalaca, osvoji silne
nagrade i zaokru`i
stvarala~ki opus
intervjuima predsednika
Republike i ministra
odbrane u hiqaditom
izdawu, onda je sama o
sebi rekla sve. Tokom
proteklih decenija, uvek je
bila vezana za vojsku i
vojnika u naj{irem i
najboqem smislu re~i,
sistem odbrane,
rodoqubqe, stvarala{tvo,
po`rtvovawe... U tom duhu
u~ile su se generacije i
generacije urednika,
novinara, snimateqa,
monta`era...

BROJKE ZZA PPO[TOVAWE

Do sada je emitovano hiqadu emisija sa 12.000 rubrika, oko
15.000 sagovornika, vi{e od sto ministara i generala iz zemqe i
sveta. Kroz redakciju je pro{lo 150 novinara, 60 snimateqa 
i 50 monta`era. Wihovi novinari proputovali su pet miliona
kilometara! Prose~no oko pola miliona gledalaca redovno prati
“Dozvolite...”. To je vi{e publike nego kompletni broj ~italaca dnevne
{tampe nedeqom.

P R O Z O R  
U  VV OJ N I ^ K I  @@ I V O T



ovaj put posvetiti qudima i
ideji. Qudima koji su pre 
42 godine na onda{woj 
Radio-televiziji Beograd
osmislili sat i po programa
pod simboli~nim nazivom 
“Od jutra do pove~erja”. Prvi
urednik popularni Bo{ko
Komnenovi} sa svojim
saradnicima latio se
pionirskog posla da slikom i
re~ju opisuje `ivot vojni~ki,
svu wegovu lepotu i te{ko}u,
uzbu|ewe i radost. Kolegu
Komnenovi}a nasledio je Moma
Mari} i wih dvojica su
uredili oko 300 emisija da bi
zajedno oti{li u novinarsku
legendu. Ostao je da `ivi
wihov stvarala~ki duh,
energija koju su preneli na
mla|e i uverewe da nijedna
`rtva nije suvi{na ako je u
slu`bi odbrane. 

JEDINSTVENA

NOVINARSKA [[KOLA

Vreme je prolazilo,
gomilale se se brojke, re|ali
se prilozi, promewen je ~ak i
naziv emisije u “Dozvolite da
se obratimo”, ali entuzijazam
redakcije ostao je isti. Wihovi
novinari i snimateqi
(uglavnom iz Vojnofilmskog
centra “Zastava film”) priloge
su pravili u srcu vojni~kog
`ivota, na poligonu, u rovu, na
brodu, vazduhoplovnoj bazi...
Leteli su avionima i
helikopterima, zarawali u
podmornicama, bdeli pored
raketnih rampi, peli se me|u
vrleti... Hteli to ili ne,
postali su izvi|a~i, specijalci, tenkisti, in`iwerci, abehajci... I
uvek su to ~inili zdu{no, po ki{i, dubokom snegu, `arkom suncu,
olujnom vetru, buri... Neopisiva me{avina novinarske upornosti i
vojni~ke postojanosti iznedrila je a potom gledaocima ponudila
uzbudqive priloge o pripadnicima svih rodova i slu`bi najpre
JNA, potom Vojske Jugoslavije, Vojske Srbije i Crne Gore i napokon
Vojske Srbije.

Iz udobne foteqe sve izgleda druga~ije, a na terenu, 
tamo gde se bije bitka za uzbudqivi kadar i upe~atqivu izjavu,
pitki komentar ili opis nedo`ivqenog, mora se zaboraviti na
umor, radno vreme, glad, neprospavanu no}... Sve to da bi emisija
(sada samo “Dozvolite...”) imala svoju prepoznatqivu podlogu, notu,
pouku i poduku. Da je otaxbina jedna, da je vojnik taj koji je ~uva 
ne pitaju}i za cenu. Kada mo`e (i mora) vojnik onda je kadar 
i urednik, novinar, snimateq, monta`er... ^esto po cenu svakojakog
i svekolikog odricawa. To nije salonsko novinarstvo u lepom odelu
i udobnoj foteqi ve} neprestani juri{ za doga|ajem i doga|awima
~iji (sa)u~esnik postaje i gledalac. 

Otuda je emisija do`ivela hiqaditi broj, stekla veliku i
zaslu`enu popularnost i osvojila nagrade koje zauzimaju dvadeset
metara hodnika u prostorijama RTS-a.

Ime ^aslava Radovi}a tako|e se izgovara s po{tovawem jer je
kao urednik nastavio u visokom ritmu svojih prethodnika i odlaze}i
u penziju ostavio kapital ugleda kod gledalaca. Posle TV dnevnika i
nezaboravne “Vesele ve~eri”, najstarija je emisija koja se prikazuje
na RTS-u. Prepodnevni ili sada jutarwi ~asovi u programskoj {emi

rezervisani su za svojevrsni
prozor u vojni~ki svet.

Emisija je stekla svetski
ugled. Weni prilozi emitovani
su na televizijama Kine, SAD,
Rusije, Nema~ke, Belgije...
Posledwih sedam godina na ~elu
redakcije je Nenad Pezo, iza
koga stoje, pre svega, veliki rad,
iskustvo, znawe, ono {to se zove
novinarski nerv. Gledaocima je,
sem ostalog, ponudio prvu izjavu
generalnog sekretera Natoa
Xorxa Robertsona, ekskluzivne
razgovore sa komandantima
Alijanse, ~elnicima Ujediwenih
nacija...

^lanovi redakcije su slali u
svet sliku i `ivu re~ o
stradawima i razarawima tokom
bombardovawa, `rtvama i
patwama izbeglica nakon
“Oluje”, primerima po`rtvovawa
i ume{nosti pripadnika PVO,
znanim i neznanim junacima koji
su branili zemqu. 

Za vreme bombardovawa, ta
mala redakcija bila je okosnica
Odseka za TV i video produkciju,
ali i prva ekipa pozvana u
Brisel posle dve godine.

U toj i takvoj {koli
televizijskog novinarstva
stasavale su generacije
pripadnika “sedme sile”. Od wih
150 mnogi su postali poznata
imena koji su zanat nau~ili kroz
“Dozvolite...”. 

GLEDAJU]I UU

BUDU]NOST

Danas je to mala, ali slo`na
redakcija koju vodi gospodin
Pezo, a u wenom sastavu su

iskusni novinar Slobodan Stani}, neumorni monta`er Vladan
Risti} i ma{toviti muzi~ki urednik Mitar Ke~ina. Poput slo`ne
porodice dele lepe trenutke i muku profesije. Odmah se da uo~iti
kako ih je (pre)malo da “pokriju” onolike teme u sistemu odbrane.
Naravno, oslawaju se i na dopisni~ku mre`u RTS-a, povremeno na
novinare negda{we “Vojske”, sada{weg magazina “Odbrana”, ali
glavni teret opet nosi marqivi tim.

– Imamo sjajnu saradwu sa Ministarstvom odbrane, posebno
Upravom za odnose sa javno{}u, General{tabom i Vojnofilmskim
centrom “Zastava film”. Kod wih montiramo emisiju, a generacije
wenih snimateqa deo su na{e pro{losti na koju smo ponosni i
sada{wosti od koje o~ekujemo da bude jo{ uspe{nija. Delili smo i
delimo sudbinu. To nisu puki kolegijalni odnosi ve} utemeqeno
prijateqstvo, zajedni~ka briga da javnosti saop{timo sve, ili
gotovo sve najbitnije {to je vezano za na{ sistem odbrane – isti~e
gospodin Pezo.

Dokaz koliko se po{tuje rad redakcije i ugled emisije su dva
intervjua u hiqaditom izdawu “Dozvolite...” Gledaoci su imali
priliku da vide i ~uju predsednika Republike Borisa Tadi}a i
ministra odbrane dr Zorana Stankovi}a.

Gledaju}i u budu}nost, gospodin Pezo je naglasio potrebu za
podmla|ivawem redakcije, stvarawe novog vizuelnog utiska i izraza,
nastavak borbe za naklonost gledalaca i o~uvawe wihovog
poverewa. Naravno, uz sve te{ko}e koje prate wihov rad, ali jubilej,
veliki i vredan, nije prilika za te{ke teme. Uz ~estitke i najboqe
`eqe za dugo trajawe, na zadovoqstvo svih kojima je vojska na srcu. 

Branko KOPUNOVI]
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PODSETNIK

Urednik Redakcije Nenad Pezo napisao je svojevrstan
Podsetnik za wene ~lanove gde su iskristalisani stavovi,
kriterijumi, novinarski kodeks, natalo`eno iskustvo,
po{tovawe tradicije. Evo nekih apostrofa:

– Televizija je `ivot ispred i oko kamere. Ne re`irajmo
`ivot.

– Istina ne mora da se svidi, ali treba da se vidi.
– O pro{losti jedna tre}ina, o danas i sutra dve

tre}ine.
– Nije va`no ko informi{e (izve{tava), nego onaj ili

ono o ~emu informi{emo (izve{tavamo).
– “Afere” i “ekskluzive” su kao blic – bqesnu, mogu i da

zaslepe ali ne traju.
– Biti moderan po svaku cenu, zna~i biti i prolazan.
– Uspeh i neuspeh su podjednake varalice.
– Onaj ko emisiju politi~ki boji, farba gledaoce.
– Nikada nismo skrivali opadaju}i standard (zemunice,

naoru`awe, vozila, opremu...), ali ni istine o dobrom
odr`avawu, racionalnom organizovawu, vaqanom pona{awu,
po`rtvovawu (od vojnika do generala), {to smo afirmisali i
podsticali.

– Odmerenost je uvek bli`a istini.
– Boqe patiti od istine nego biti nagra|en za la`.
– Znawe, rad, kolektivni duh i briga – uslovi su uspeha.
– Ne podilaziti – to je sposobnost.
– Prilagoditi se – to je inteligencija.
– Pretvarati se – to je la` i podvala.

CIQ

– Pribli`iti problematiku odbrane doma}oj javnosti.
Doktrina i strategija odbrane i demokratska kontrola Vojske.

– Ako ne svoju, pla}a}e{ tu|u vojsku, a wu – kako }e{ da
kontroli{e{?

– Na {ta nas obavezuju sporazumi i ~lanstva u
me|unarodnim vojnim, bezbednosnim i politi~kim savezima i
organizacijama?

– [ta je uslovqeno, iznu|eno, obavezno, a {ta je na{
interes na osnovu procene?
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Pi{e: 
Dr Predrag

PEJ^I]

Ustanak u porobqenoj
Srbiji 1917. godine
zavr{io se tragi~no 
po narod, po ustanike 
i po wegovog vo|u 
– vojvodu Kostu Vojinovi}a.
Radi odmazde, posle
slamawa bune, Bugari su 
u topli~kom, leskova~kom
i ni{kom kraju ubili oko
20.000 Srba, me|u wima
i veliki broj `ena i
dece, ~ak i beba.
Me|unarodna komisija,
koja je posle rata
istra`ivala bugarske
zlo~ine u Srbiji, bila je
{okirana zverstvima 
nad nedu`nim srpskim
stanovni{tvom. 

B
ugarske okupacione snage su 25. marta 1917. prekinule vojne operacije i na
savladanoj ustani~koj teritoriji po~inile nezapam}ene zlo~ine i represije. U
isto vreme, zbog opasnosti daqih nemira i pru`awa otpora, general fon Re-
men, austrougarski guvernman, naredio je da se sprovedu daqe akcije ~i{}ewa
i pretra`ivawa terena.
Bugari su za daqa dejstva protiv ustanika formirali i neregularne jedinice,

tzv. kontra~ete, u kojima je, kao i u vojnim jedinicama, bilo mnogo komitskih vojvoda
i ~etnika iz probugarske VMRO, poznatih po ranijim zlo~inima i veoma niskom mo-
ralu. Sli~nu ne~ove~nost pokazivali su i mnogi vojnici nema~kih i austrougarskih
jedinica, koji su primewivali najdrasti~nije mere ka`wavawa srpskog naroda:
ubijali su, ve{ali, silovali, palili ku}e, pqa~kali…

U narodu su u posebno lo{em se}awu ostale bugarske komite, koje su jula
1917. po~inile ne~uvena zverstva u tom kraju. Komitama je komandovao pukov-
nik Darvingov, koji je u potpukovniku Atanasovu i wegovih 80 komitskih vojvoda
imao najvernijeg pomaga~a. Bugarske poterne kontra~ete stalno su bile u po-
kretu, tako da su u topli~kom i vrawskom okrugu zabele`eni i najve}i zlo~ini.
Samo na podru~ju Kosanice, u wenih osam op{tina, ubijeno je 1.306 lica (vi{e
od sedam odsto populacije) i spaqeno 1.977 ku}a. Tokom rata tu je izginulo i
1.197 mobilisanih vojnika.

KRAH USTANKA
U ni{kom kraju bugarski i austrijski vojnici otpo~eli su odmazdu ve} krajem

februara 1917. godine. Radi oja~awa svojih snaga, pukovnik Protogerov je iz So-
fije dobio 25. pe{adijski puk sa artiqerijom, namewen da o~isti prostor oko Ni-
{a. Prava zverstva po~iwena su i u Svrqi{kom srezu, gde su streqane, zaklane i
obe{ene 164 osobe, me|u wima 15 ̀ ena i ~etvoro dece, a u Bugarsku su internira-
na 82 mu{karca i 14 ̀ ena – 35 od wih je tamo umrlo. I u Sokobawskom srezu, u pr-
vom pohodu 13. marta, ubijeno je petoro dece, osam ̀ ena i i pet staraca, a zatim su
po srpskim selima bugarske komite i vojnici mu~ili, klali bajonetima, ̀ ive spaqi-
vali, tukli kanxijama i internirali 431 ~oveka. 
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bugarske jedinice su sa komitama pretresale Jastrebac do Proku-
pqa i planinu Kukavica, za koju su anga`ovali deset ~eta i tri eska-
drona kowice, uz ~e{}e nalete izvi|a~kih aviona. 

U proglasu stanovni{tvu izdatom u Ni{u 23. juna, pukovnik
Tanev isti~e opro{taj i ~etnicima i narodu koji je jo{ u zbegovi-
ma: “Ogla{avam vlastima i stanovni{tvu ove Oblasti da je mojim
aktom pomilovawa od 10. juna teku}e godine olak{ano ve}ini
okrivqenika koji su bili me|u ustanicima da se smire, pokaju i
vrate svojim ku}ama i da po~nu miran `ivot. Ali, na moju veliku
`alost, mnogi od wih nisu `eleli da slede mom pozivu i nastavqa-
ju da `ive u {umi pod oru`jem. Oni ugro`avaju mirno stanovni-
{tvo, napadaju}i one koji su koristili moj opro{taj, ubijaju}i sve
qude koji im se ne pridru`e”.

U naredbi se navodi i da }e svi oni koji zadr`e oru`je biti
smatrani razbojnicima, streqani i wihova imawa konfiskovana,
dok }e im porodice biti internirane. Posle vi{e naredbi, 28. jula
usledio je poziv ~etnicima na op{tu predaju, ali i sve intenzivnija
bugarska vojna akcija pretresawa terena i poja~ane potrage za Ko-
stom Vojinovi}em. 

Kosta Pe}anac je 8. jula 1916. napisao pismo Vrhovnoj koman-
di, u kojem je obave{tava o ustanku i borbama, ali i o svom nesla-
gawu sa vojvodom Vojinovi}em. Pismo je poslao po glasniku koji je,
preko Albanije, trebalo da do|e do prvih savezni~kih trupa. Me|u-
tim, glasnika Pe}anca uhvatila je bugarska patrola u okolini Pri-
zrena, tako da pismo nije stiglo do Soluna. 

Nezavisno od wega, pismo Vrhovnoj komandi poslao je 5. avgu-
sta 1917. i vojvoda Vojinovi}. Za no{ewe tog izve{taja dobrovoq-
no se prijavilo sedam ~etnika, koji su na dug put krenuli preko [ar-
planine. Liniju fronta su no}u 9/10. septembar pro{la samo tri
~etnika, a ostali su se izgubili ili su uhva}eni. Ipak, pismo Voji-
novi}a Vrhovna komanda Srpske vojske dobila je 17. septembra
1917. godine.

Po{to je u izve{taju izneo
situaciju koja je nastala sa oku-
pacijom Srbije, stra{nim tero-
rom i ubijawem srpskog stanov-
ni{tva, internirawem, pa i re-
grutacijom za bugarsku vojsku,
Kosta Vojinovi} iznosi re{e-
nost komita, ~etovo|a i naroda
da i daqe pru`aju otpor i tra`i
da se avionima sa Solunskog
fronta nad Toplicom izbace le-
ci, zatim da se po{aqe jedan
oficir, hirurg i lekovi, da se
uputi jedna ~eta dobrovoqaca
preko Albanije u Toplicu i tra-
`i daqe instrukcije za rad. 

Vrhovna komanda je, posle analize Vojinovi}evog pisma i sa-
slu{awa trojice komita koji su uspeli da se probiju, do{la do od-
re|enih podataka, ali su oni bili nedovoqni i nepouzdani. U toj
situaciji zakqu~eno je da se pismo 25. septembra prosledi mini-
stru vojnom, uz obja{wewe mera koje je Vrhovna komanda, i pre
ovog pisma, preduzimala, ali i predlog da se Kosti Vojinovi}u i
ustanicima – odbije pomo}.

OBUSTAVA ^ETNI^KIH AKCIJA
U svom izve{taju ministru vojnom generalu Bo`i Terzi}u, 25. sep-

tembra 1917. na~elnik [taba Vrhovne komande, general Petar Bo-
jovi} navodi da je i pre prijema tog pisma Vrhovna komanda ~inila
poku{aje da pripremi jednog oficira i da ga avionom prebaci u re-
jon Toplice. Taj oficir bi dobio zadatak da na|e rezervnog poru~ni-
ka Kostu Pe}anca, koji je prethodno preba~en u Srbiju. Me|utim, ge-
neral Bojovi} navodi da se ustanak “mo`e u~initi tek po nare|ewu
Vrhovne komande” i u svom izve{taju ministru iznosi da se iz pisma
Vojinovi}a jasno vidi da ustanak nije podigao poru~nik Pe}anac.
Molba za pomo}i Koste Vojinovi}a odbijena je, dakle, sa ne ba{ to-
liko zna~ajnim argumentima, koji bacaju sumwu na razumevawe op{te
i te{ke situacije u Toplici. Ipak, Vrhovna komanda se nakon saslu-
{awa tri glasnika koji su doneli pismo obavestila o stra{nom te-
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U Aleksina~kom srezu okupator je zaklao 56 mu{karaca i se-
dam `ena, a dva sve{tenika su posle dugog mu~ewa ubili i bacili u
Ju`nu Moravu. Ukupno, Bugari su u Ni{kom srezu ubili 458 mu{ka-
raca, 44 `ene i devetoro dece, a od 196 mu{karaca i 29 `ena in-
terniranih u bugarske logore, wih 54 je umrlo. Uz to, na meti osve-
te bilo je i mirno stanovni{tvo leskova~kog kraja.

Me|unarodna komisija, koja je posle rata istra`ivala bugar-
ske zlo~ine u Srbiji, u delu zakqu~ka navodi: “Slobodno se mo`e
konstatovati da nijedno ubistvo nije izvr{eno bez mu~ewa i zlo-
stavqawa. Mnogobrojni le{evi pokazuju veliki broj rana. O~evi-
ci pri~aju da su mnoge bugarske `rtve bile pre ubistva tu~ene, ve-
zane i pe~ene, da je bilo qudi koji su ̀ ivi zakopavani u bunare ili
nu`nike. Ova mu~ewa obja{wavaju se ne samo velikom mr`wom Bu-
gara prema Srbima i wihovim zlo~ina~kim nagonima nego i time
{to su Bugari `eleli da svoju `rtvu pre ubijawa opqa~kaju. Da bi
se od we izvukla {to ve}a suma novaca, `rtva je stavqana na mu-
ke… @ene su ubijane na najstra{nije na~ine: sa decom na rukama
ili u drugom stawu, `ive su spaqivane na svojim ogwi{tima ili su
gorele u zapaqenim ku}ama. Ubijane su na sadisti~ki na~in, sa `e-
qom ne samo da im se oduzme `ivot ve} i nanese {to ve}a sramota.
Silovane su devoj~ice od samo osam godina, mlade devojke, udate
`ene, pa ~ak i jedna starica od 103 godine. Ta~an broj silovanih
`ena nikad nije utvr|en. Mnoge `ene od stida nisu ni prijavile si-
lovawe, tako da ih je bilo mnogo vi{e. U mnogim selima nema nijed-
ne `enske osobe iznad 12 godina koja nije silovana”.

VEROLOMNI PROGLASI
Kosara Milovanovi}, jedanaestogodi{wa devoj~ica iz sela

Pqa~kova, primer je najte`eg sadisti~kog zlo~ina. Devoj~icu su bu-
garski vojnici prvo tukli pred roditeqima i wen otac Radenko dao
je ukupno 1.000 dinara, ogromnu sumu za ono doba. ^im su uzeli no-
vac vojnici su je prvo silovali, zatim ponovo tukli, boli bajoneti-
ma po stomaku, rastrgli joj ruke,
a zatim ubili pred roditeqima i
me{tanima koji su silom dotera-
ni da to gledaju.

Suprugu kapetana Milutina
Jakovqevi}a, koji je tada bio na
Solunskom frontu, bugarski voj-
nici su pretukli, jer se opirala
silovawu. Tukli su je po stomaku,
rukama i tabanima, a zatim je na-
bijena na kolac izdahnula u te-
{kim mukama. I Cvetu Milosa-
vqevi}, sa dva mala deteta u ru-
kama, Bugari su dugo bi~evali tro-
strukom kanxijom sa upletenim
olovnim kuglicama. Od silnih
udaraca prvo su izdahnula dva deteta na wenim rukama, koje nije mo-
gla da po{tedi udaraca, a zatim i nesre}na majka.

Bugari su imali formacijski vod vojnika zara`enih sifilisom
i pod komandom poru~nika Rista Arizanova iz Plevena upu}ivani su
ih grupno, kako bi silovali po topli~kim selima. Naredbu o formi-
rawu tog voda i wegovoj “kazneni~koj ekspediciji” potpisao je gene-
ral Protogerov. Sa `eqom da se osvete za ustanak Bugari su se naj-
krvavije okomili na srpsku crkvu i weno sve{tenstvo. Bugarski mi-
tropolit u Skopqu, Neofit, naredio je da, u Vrawskom okrugu, bu-
garske komite, pred okupqenim narodom, zakoqu 42 srpska sve{te-
nika. U celoj okupiranoj Srbije Bugari su ubili nekoliko stotina
srpskih sve{tenika. Bugarski general Kutin~ev i wihov vladika Var-
lam pozvali su 7. novembra 1917, uo~i srpskog Mitrovdana, sve
sve{tenike ni{ke eparhije, sa vladikom ni{kim Dositejem, “radi
bratskog pomirewa” i dobijawa li~nih isprava. ̂ im se sve{tenstvo
okupilo Kutin~ev ih je zatvorio u ni{ku tvr|avu. Posle nekoliko da-
na, vladika i wegov |akon oterani su u internaciju, dok su ostali
tokom sprovo|ewa za Sofiju tu~eni, a zatim svi pobijeni. Bugarski
vladika Varlaam se ~ak uselio u ku}u ni{kog vladike Dositeja.

Bugari su se nadali da }e verolomnim obe}awem opro{taja
svakom od ustanika ko se preda izazvati rascep ~etni~kog pokreta,
te da }e time opasti i autoritet vo|a i vojvoda. Jo{ po~etkom juna

Zverstva austrougarskog okupatora



FEQTON

74

roru okupatora, posebno bugarske vlasti, nad potla~enim narodom. 
Mesec dana kasnije, s obzirom na to da je obave{tena o doga-

|ajima i stvarnom stawu u porobqenoj otaxbini, Vrhovna komanda
poku{ala je da kanali{e ustanak, te je u rejon Toplice poslala kape-
tana Jovana Ili}a, kome je nare|eno da prona|e ~etni~ke vojvode
Pe}anca i Vojinovi}a i da im saop{ti nare|ewe Vrhovne komande
“da obustave svaku ~etni~ku akciju i svaku pomisao na dizawe op{teg
ustanka u zemqi, jer one mogu doneti samo {tetu na{em stanovni-
{tvu, bez velike koristi za na{u vojsku”. 

Po tom nare|ewu “~ete koje sada postoje imaju se rasturiti
ili svesti na najslabiji sastav. One treba da se bri`qivo kriju
od neprijateqskih vlasti… tako da se dobije utisak kao da one vi-
{e ne postoje”, te da “~ete ne smeju na sebe da uzimaju pravo ka-
`wavawa i osu|ivawa stanovni-
ka na globu ili smrt, kao {to su
to dosada ~inile!” Kapetanu Ili-
}u nare|eno je da pod svoju koman-
du “preuzme sve ~ete vojvode Pe-
}anca, Vojinovi}a i ostale, te da
se pripremi za diverzije tek kada
mu se naredi, odnosno kada Srp-
ska vojska u svojoj ofanzivi stig-
ne u rejon Skopqa”. 

Kapetana Ili}a u rejon To-
plice prebacio je na{im avio-
nom narednik pilot Sini{a Ste-
fanovi}, koji se za taj zadatak
dobrovoqno prijavio. Prilikom
sletawa 12. novembra 1917. u
gorwoj Jablanici, kod sela [i-
lovo, avion je udario u pose~ene
paweve, zapalio se i izgoreo sa
materijalom, novcem i oru`jem koji je prevozio. Jedna bugarska
poterna patrola, koja se slu~ajno tu zadesila, uhapsila je kape-
tana Ili}a i pilota Stefanovi}a, i sprovela ih u Ni{. Tokom
saslu{awa Ili} je }utao ili davao neta~ne podatke, pa su ga
streqali. Pilota Stefanovi}a su obesili na trgu u Ni{u, jer
nije hteo da okupqenom narodu govori o propasti Srpske vojske.
Wegove posledwe re~i bile su: “Sloboda dolazi, ~ujete na{e
pobedni~ke topove…” 

BORBE NA NO@ I BOMBU
Tokom ofanzive, koju su u leto 1917. preduzele jake nema~ke,

austrijske i bugarske snage, ~etnici su pru`ali otpor, ali se obru~
oko wih sve vi{e su`avao. Pojedini ~etnici su be`ali iz svojih ~e-
ta i sve ~e{}e su bile izdaje.

Vojinovi} je nastavio borbu sa Bugarima i nove uspehe zabele-
`io je 28. avgusta, a zatim krajem septembra, kada im je naneo veli-
ke gubitke. O borbi 28. septembra 1917. na Vi~koj ~uki protiv bu-
garskih komita, u Dnevnik je ubele`io: “U ovoj borbi na no` i bom-
bu poginulo je wihovih oko 40 komita”, a da je wihov “vojvoda pogo-
|en pao sa kowa i dugo jaukao…”

U to vreme jo{ su dejstvovali Topli~ki, Ibarsko-kopaoni~ki
i Jablani~ki odred, dok su, zbog bekstva u Crnu Goru vojvode Mi-
linka Vlahovi}a i dva brata Radovi}a, Pirotski i Krajinski od-
red bili rastureni.

Do sredine oktobra Vojinovi} je imao 45 mawih i ve}ih suko-
ba, a posle jedne borbe, vo|ene no}u i celog 15. oktobra 1917, upao
je sa svojim ~etnicima u dobro postavqenu bugarsku i austrijsku za-
sedu. U tom okr{aju Vojinovi} je pretrpeo te{ke gubitke. Od tada i
po~iwe raspad ~etnika, a posebno Vojinovi}eve grupe, jer su malo-
brojne ~etnike u obru~ uhvatili austrijski i bugarski vojnici sa Ar-
nautima i Turcima:

“U samu zoru opkoqeni smo od austrijske i bugarske vojske i na-
{ih izdajnika na Livadicama–Iveqku. Potkazan sam od ~etnika koji

su se predali (sleduju imena) i uhvatili su nas u zasedi. Kad smo nai-
{li na wih, oni su otvorili vatru na nas, mada su se Bugari bili po-
vukli… U toj ogor~enoj borbi rawen sam te{ko u nogu, opkoqen od
izdajnika i od vojske borio sam se do same no}i”.

U to vreme dolazi do neuspelog prebacivawa kapetana Ili}a
avionom i do wegove likvidacije. Vojvoda Pe}anac je na Mitrovdan,
8. novembra, okupio preostale ~etni~ke vo|e i ~etnike i odr`ao
zbor na kojem im je saop{tio odluku o raspu{tawu pokreta i obusta-
vqawu borbi. Zatim se i on povukao sa tog terena.

POSLEDWI VOJINOVI]EVI DANI
Kosta Vojinovi}, koga su ~etnici na rukama odneli na skrovito

mesto, odlu~io je da nastavi otpor, iako su Bugari wegovu glavu uce-
nili na 40.000 kruna.

Vojvoda u Dnevniku opisuje svoje kretawe i pi{e da su uhva}eni
~etnici, kojima je ponu|eno da stupe u bugarsku vojsku i da s oru j̀em
krenu na srpske komite, izabrali pre internaciju i mu~ewe, “a da
oni koji to nisu hteli, danas idu i vode vojsku na nas, tuku narod i

pqa~kaju, optu`uju one Srbe koji su
ih hranili i od Bugara ~uvali!”

Dnevnik zavr{ava 9. decem-
bra 1917. informacijom o wegovoj
slavi: “26. novembar. Danas pro-
slavqam moje krsno ime – Prepo-
dobnog sv. \or|a Alimpija. Zasad se
ograni~ih na zemunice, po{to je sneg
pao!” Okupqenim oko sebe govorio
je da je oprostio onim ~etnicima ko-
ji su izdali, uceweni od Bugara ra-
di milosti i ̀ ivota svoje dece. 

S namerom da Vojinovi}a
uhvate ̀ ivog, Bugari pripremaju de-
taqnu akciju. U isto vreme i Austri-
janci pripremaju svoju ofanzivu, u
koju {aqu specijalan lova~ki puk ja-
~ine oko 500 qudi, a me|u wima je

bilo mnogo onih vi~nih borbama sa no`em i bombama, odnosno ~et-
ni~kom na~inu ratovawa. U wihov sastav uvr{}ene su arnautske i
turske komitske jedinice. Dok Bugari nastavqaju akciju pretra`iva-
wa terena, Austrijanci, nezadovoqni efektima svoje specijalne lo-
va~ka jedinice, donose odluku da je rasformiraju i tu operaciju pre-
pu{taju potpuno bugarskim jedinicama.

U decembru 1917. te{ko rawenog i nepokretnog Vojinovi}a
~etnici su doneli u selo Grgure, nedaleko od Blaca. Tu ga le~e, hra-
ne i kriju. Nalazio se u tro{noj vodenici, kada je primetio lanac
vojnika koji se pribli`avao. Po~eo je da puca, ubijaju}i one koji su
pri{li najbli`e. Posledwi metak ostavio je za sebe.

Bugarski vojnici prevozili su wegove posmrtne ostatke iz me-
sta u mesto i ubijenog, polo`enog u kolima, pokazivali narodu.

Qudi su plakali, a pojedini bugarski vojnici zazirali su i od
wega mrtvog. Bugarsku ~etu koja je izvestila da Kosta Vojinovi} vi-
{e nije `iv, bugarski car je nagradio sa 90.000 leva. Ali narod
topli~kog kraja dugo nije verovao u likvidaciju omiqenog vojvode i
}utao je, kriju}i ~ak i datum wegove posledwe borbe.

Kosta Vojinovi} je stradao 23. decembra 1917. godine. Kao
vo|a, u~esnik u buni i otporu, u dubini vojni~kog srca, stalno u bo-
jevima, znao je da ga smrt vreba u svakom trenutku. Bio je svestan
izvesnosti svoje pogibije i stradawa svojih drugova i naroda, ali
je duboko verovao da }e uvek biti onih koji }e nastaviti svetu stvar
– borbu za slobodu, kao {to je to i zapisao u svom Dnevniku:

“Srpski narod je robovao pet stotina godina, pa je opet slo-
bodan postao, pa jo{ toliko neka robuje, ipak ne mo`e i ne sme iz-
gubiti nadu da }e uskoro biti slobodan. I dogod ne postanemo slo-
bodni, dotle ne}e prestati da budu qudi koji }e i}i po narodu i
opomiwati ga da je vreme da se i sam oslobodi, kao {to su na {i
stariodili, pa ako ne bude Vojinovi}a, bi}e drugih!” 

Fotografije iz monografije 
”Ustanak u Toplici i Jablanici 1917”

(Kraj) 

1. april  2007.

@ene iz Srbije su ~esto bile meta terora bugarskih vojnika



10. april 1954.
Umro je francuski industrijalac Ogist Limi-
jer, koji je u Lionu s bratom Lujem napravio
prvu filmsku kameru i fabriku za izradu fo-
tografskog materijala. U pariskoj kafani
“Gran kafe“ bra}a Limijer prikazala su
1895. prvu filmsku predstavu u svetu.
12. april 1945.
Umro je ameri~ki dr`avnik Frenklin Delano
Ruzvelt. Za predsednika SAD izabran je 1932,
u vreme velike ekonomske krize. Paralizovan
od 1921, Ruzvelt je po drugi put bio izabran
za predsednika 1936, tre}i put 1940, a ~etvr-
ti put 1944, {to je jedinstven slu~aj u istoriji
SAD.
12. april 1945. 
Posle artiqerijske i avio pripreme,
u zoru po~eo proboj Sremskog fronta. 
12. april 1999.
Piloti Natoa su, usred dana, projekti-
lima pogodili me|unarodni putni~ki
voz dok je prelazio most preko Ju`ne
Morave kod Grdelice. Poginulo je naj-
mawe 55 qudi. 
13. april 1869.
Po~eo je da izlazi srpski list “Pan~evac“ u kojem je objavqen prvi
prevod na srpski “Komunisti~kog manifesta“. 
13. april 1945.
Trupe sovjetskog mar{ala Fjodora Tolbuhina slomile su nema~ki
otpor u Be~u. Pad “druge prestonice“ Tre}eg rajha omogu}io je opko-
qavawe nema~kih snaga u Berlinu, koji je pao tri sedmice kasnije.
13/14. april 1941.
Na sednici na Palama, Vlada Kraqevine Jugoslavije donela odluku
da napusti zemqu. Kraq Petar Drugi i vlada sutradan su napustili
zemqu sa aerodroma u Nik{i}u.
14. april 1999.
Pakistan je izvr{io probu balisti~ke rakete dometa 2.000 kilo-
metara, sposobnu da nosi nuklearne projektile.
15. april 1912.
Na prvom putovawu iz Velike Britanije u SAD potonuo je prekooke-
anski brod “Titanik“. @ivot je izgubilo 1.523 od 2.224 putnika.

Pripremio Miqan MILKI]

3. april 1915.
U Vaqevu je umrla srpska slikarka Nade`da Petrovi}. Smatra se
za~etnikom modernog srpskog slikarstva.
3. april 1991.
Savet bezbednosti UN izglasao je rezoluciju o prekidu vatre u Za-
livskom ratu, nalo`io razme{tawe mirovnih snaga u regionu i za-
tra`io od Iraka da uni{ti oru`je za masovno razarawe.
3. april 1999. 
Avioni Natoa bombardovali su centar Beograda. Pogo|ene su
zgrade republi~kog i saveznog MUP-a, a u Novom Sadu sru{en je i
drugi most na Dunavu.
4. april 1949.
Potpisan sporazum o formirawu Natoa (North Atlantic Treaty Orga-
nization).
5. april 1841.
U ni{kom, leskova~kom, pirotskom i vrawskom kraju izbila je buna
protiv Turaka koju su predvodili Miloje Jovanovi} i Nikola Srn-
dak. Turci su u krvi ugu{ili bunu. 
5. april 1887.
Kraq Milan Obrenovi} naimenovao je prvih
16 ~lanova Srpske kraqevske akademije koja je
osnovana 1. novembra 1886. Prvi predsednik
bio je Josif Pan~i}, a sekretar Jovan @ujovi}. 
5. april 1896. 
U Atini otvorene Prve olimpijske igre mo-
derne epohe koje su trajale deset dana. 
5. april 1945. 
Predsednik privremene vlade Josip
Broz Tito potpisao je u Moskvi ugovor
o prijateqstvu i uzajamnoj pomo}i i
posleratnoj saradwi SSSR-a i Jugo-
slavije. 
5. april 1975.
U Tajpehu, glavnom gradu Tajvana, umro je kine-
ski general i politi~ar ^ang Kaj [ek. Pora-
`en od snaga Mao Cetunga, ^ang se 1949. po-
vukao sa ostatkom svojih trupa na Tajvan (For-
mozu), gde je proglasio Republiku Kinu kojom je
vladao do smrti. 
5. april 1999
U vazdu{nim udarima Natoa pogo|en je cen-
tar Aleksinca kada je poginulo 17 civila. 
6. april 1917.
Objavom rata Nema~koj SAD su u{le u Prvi svetski rat.
6. april 1941.
Po~eo Drugi svetski rat na jugoslovenskim prostorima. U zoru je ot-
po~eo vazdu{ni napad na Beograd u kojem je do 8. aprila poginulo
oko 12.000 qudi, a poru{eno je ili o{te}eno vi{e od 9.100 zgrada.
9. april 1999.
Avioni Natoa, napali fabriku automobila “Zastava“ u Kragujevcu
i ranili 126 radnika koji su kao “`ivi {tit“ ~uvali proizvodne
pogone. 
9. april 2002.
Parlamenti Srbije i Crne Gore prihvatili su Sporazum o ukidawu
Savezne Republike Jugoslavije i stvarawu Srbije i Crne Gore.
10. april 1953.
[vedski politi~ar Dag Hamar{eld postao je generalni sekretar
UN. Ponovo je izabran 1957. Posredovao je u vi{e me|unarodnih
sporova, a poginuo je 1961, pod nerazja{wenim okolnostima. 
10. april 1994.
Avioni Natoa bombardovali su polo`aje bosanskih Srba oko Go-
ra`da, koje je UN proglasila “bezbednosnom zonom“. To je bila prva
vojna akcija Natoa od osnivawa.

DOGODILO SE...
VREMEPLOV
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ISPRAVKA
U pro{lom broju magazina ODBRANA, u rubrici Dogodi-

lo se, pod datumom 26. mart 1999, stoji da je pilot major Zo-
ran Radosavqevi} prva `rtva me|u na{im pilotima od po-
~etka Nato agresije na SRJ. Ta~an je podatak da je prva `rtva
me|u na{im pilotima potpukovnik @ivota \uri}, komandant
241. lova~ko-bombarderske eskadrile, koji je poginuo 25.
marta 1999. u rejonu sela Glogovac na Kosovu i Metohiji. Ma-
jor Zoran Radosavqevi} poginuo je 26. marta 1999. u rejonu
Loznice. 

Tako|e ispravqamo i podatak da je u drugom avionu sa Ra-
dosavqevi}em bio pilot potpukovnik (u vreme doga|aja major)
Neboj{a Nikoli}. Drugim avionom je pilotirao pukovnik (u
vreme doga|aja major) Slobodan Peri}, koji je, posle lansira-
wa raketa na na{e avione, uspeo da izbacivawem sedi{ta na-
pusti kabinu MiG-a 29. Potpukovnik Neboj{a Nikoli}  je 24.
marta 1999. u ve~erwim satima u rejonu Aerodroma Batajnica
tako|e izbacivawem sedi{ta napustio MiG 29.
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DUHOVNOST

[
ta bismo sve pre`iveli i {ta bismo rekli kad bi nam
oduzeli sun~ev zrak? Eto tako – iznenadno, sasvim, na neo-
dre|eno vreme, mo`da i zanavek. Nastupila bi tama –

neprobudna tama, gusta kao pla{t, bez jutarwe zore, bez
dnevnoga sjaja, bez ve~erweg sijawa. Crni oblaci nad glavom i
tla~ila~ka tama na zemqi. Dakle – nadole, glavom, u zijaju}u
propast velikog svetskog ko{mara? Stra{no. Zadugo – i nepod-
no{qivo.

A sve to qudi podnose! I koliko wih… U op{te to ne
prime}uju.

Kako mnogo na svetu ima qudi koji su se od ~iste i
prosve}ene blagorazumnosti skrili iza “odustva predrasuda”,
koji su preko parole “dole predrasude!” ukopali tamo, samo da
ne bi u~inili nikakvu “gre{ku”, samo da ne bi poverovali u
ne{to “neosnovano” i “nedokazivo”. Iz bojazni od prevarqive
“prozorqivosti”, pogre{nog ili umi{qenog “blude}ega ogwa”,
ti mudri racionalisti su izgradili sebi betonski svod nad
glavom i sazdali, na taj na~in, tla~ila~ku tamu. Ta borba jednog
momenta se ticala svih qubiteqa tame; ina~e, ko bi ushteo
uzeti u za{titu mra~ne |avole? Samo, zaboga, da od tolike
tame ne oslepe: tek takva tama bi}e beznade`na, nepomerqi-
va! Da ne izbace sa  vodom i dete! Da ne odre`u sa vlasima i
glavu! Stara dobra logika glasi: “Suvi{e dokazivati zna~i sve
izgubiti!” Jedan pametan ~ovek koji je ~itao gra|u o bakterija-
ma, odrekao se sveta i zabarikadirao se u sobu bez vazduha i
svetla. [ta se ispostavilo? On sam postao je `ari{te bak-
terija.

Ko ̀ eli da ̀ ivi mora poneti sva bremena ̀ ivota. Ko nosi
breme, zahteva utehu; taj ni u kom slu~aju ne mo`e pridavati
svom `ivotu izgled organizovane neute{nosti. [ta? Iluzija?
Ne, ni{ta sli~no! Iluzije nisu uteha. Umi{qena uteha vodi
o~ajawu. Prevara je – otac razo~arawa. ^ovek je, mo`da, ve}
toliko zreo da mo`e prihvatiti bo`anstveni sun~an zrak bez
prevare i samoobmane.

^ovek treba jedino da slobodno i smelo otvori svoje oko
– i sun~an zrak je ve} ovde, sa svim svojim divnim darovima.
Da, slobodno! Jer ~ovek nije slobodan tada kada zatvara o~i u
bojazni od  iluzije, nego onda kada ih otvara iz dubine srca. I
to smelo! Jer ~ovek je smeo ne tada kada, kao noj, zabija glavu u
pesak, nego tada kada, prosvetqen, preporu~uje organ prih-
vatawa sun~anog zraka – oko – svetu i Gospodu. Oko ovde posto-
ji radi sun~aog zraka. U verno otvorenom oku postoji sopstveno
sunce: ono je predodre|eno da ta~no sagleda veliko i predivno
sunce sveta.

Ali, sunce sveta ne `eli da u wega gledaju, da pare o~i
ili prosto piqe. Ne – wega vaqa dubqe sagledavati, sazr-
cavati. Hegel je jedanput rekao: “Ko razumno vidi svet i is-
toriju, i oni }e wega.” Onome ko sazrcava svet se
prosvetqenom qubavqu, svet uzvra}a qubavqu i sjajem. A
qubav i sjaj su – sun~an zrak. 

Ivan A. IQIN
Iz kwige ”Pred buktavim zagonetkama Gospodwim”,

Svetigora, Cetiwe, 2001.

R A Z M I [ Q A W A  O  S T V A R I M A
O B I ^ N I M

SUN^EV ZRAK

V A S K R S
Tre}eg dana, u nedequ,

pre zore, Hristos je vaskrsao
iz mrtvih kako je i prorekao.
Sina Bo`ijeg i Sina ^ove~i-
jeg smrt nije mogla zadr`ati u
svojoj vlasti. Tako je pobe|en
~ovekov najve}i neprijateq i
protivnik: |avo, greh i smrt.
Zato je za hri{}ane Vaskrs
najve}i praznik, slavqe nad
slavqima, radost nad rado-
stima. Pevamo: ”Hristos vas-
krse iz mrtvih; smr}u smrt
uni{ti i onima koji su u gro-
bovima, `ivot darova”. 

Na Vaskrsewe, koje uvek
pada u nedequ (datum se mewa) odlazi se rano, pre svitawa u
hram, dr`e upaqene sve}e kao simbol pobede svetlosti nad ta-
mom, pravde nad nepravdom, `ivota nad smr}u i pozdravqa se
najradosnijim pozdravom! ”Hristos vaskrse” i otpozdravqamo
”Vaistinu vaskrse!”

Ovim pozdravom su An|eli pozdravili pobo`ne `ene mi-
ronosice koje su prve do{le u osvit vaskr{weg jutra na Hri-
stov grob i videle da je prazan. Na Vasrkrs se pripremaju kuva-
na crvena jaja kao simbol `ivota i vaskrsewa, obilaze se gro-
bovi umrlih i darivaju se jaja. 

V E RSK I  PP RAZ N I C I
1-15. april

Pravoslavni
1. april – Ulazak Gospoda Isusa Hrista 

u Jerusalim – Cveti
5. april – Veliki ~etvrtak 
6. april – Veliki petak
7. april – Velika subota – Blagovesti
8. april – Vaskrsewe Gospoda Isusa Hrista – Vaskrs
9. april – Vaskrsni ponedeqak
10. april – Vaskrsni utorak

Rimokatoli~ki
8. april – Uskrs 

Jevrejski
3 –10. april – Pesah
15. april – Jom Ha{ao

PESAH 
Pesah se slavi u spomen spasewa Jevreja iz misirskog

ropstva. U po~etku se slavio sedam dana, ali je zatim, usvojen
obi~aj da se u zemqama galuta slavi osam dana i to svake go-
dine od 15. do 22. nisana, pri ~emu su prva i posledwa dva
dana praznici, a sredwa ~etiri polupraznici. U Izraelu i
me|u reformisti~kim Jevrejima van Izraela Pesah se i danas
slavi sedam dana. 

Pesah je jedan od tri hodo~asna praznika (Pesah, [avuot
i Sukot) na koje su Jevreji u doba postojawa Hrama i{li u Je-
rusalim i prinosili ̀ rtve. Po{to uvek pada u prole}e, Pesah
se naziva i Hag aviv (praznik prole}a), a s obzirom na to da
se tada jede iskqu~ivo hleb bez kvasca, nazivaju ga i Hag  ama-
cot (praznik beskvasnog hleba).
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Obavijena velom

predrasuda, pored

stoletnih Bukinskih

hrastova, rezidencija je, 

od {ezdesetih godina

pro{log veka do danas,

ugostila mnoge strane 

i doma}e dr`avnike. 

Posle novogodi{weg slavqa

1980. godine, Josip Broz je

iz pitome ba~ke ravnice

ispra}en put Qubqane.

Skoro tri decenije posle,

mediji su prvi put zavirili

u wegove odaje.

POGLED IZA TAJNE

SA LICA MESTA

REPREZENTATIVNI OBJEKAT KARA\OR\EVO

B
ez obzira kojoj ideologiji ovda{wa pokolewa priklawaju srca i umove, u
jednom }e se slo`iti – zadugo ovim prostorima ne}e hodati harizmati~nija
ni kontroverznija li~nost od Josipa Broza. Prosede apologete “petoqetki”
i radni~kog samoupravqawa setno, re~ima punim opomiwu}e gor~ine, poka-
zuju tekovine socijalizma. Mnogi ih, istina, ne {tede u krivici za ekonom-
sko, socijalno i moralno propadawe u posledwoj deceniji dvadesetog veka.
Novinarske ekipe iz petnaestak najve}ih medijskih ku}a, 15. marta otvorile su

vrata rezidencijalnog objekta Kara|or|evo, omiqenog Titovog boravi{ta. 

OAZA U BA^KOJ RAVNICI

Oko dva sata vo`we automobilom ili samo tridesetak minuta helikopterom
potrebno je da se iz Beograda stigne u Kara|or|evo. Nedaleko od Ba~ke Palanke,
okru`ena pitomim oranicama, ta oaza ti{ine decenijama je skrivana od o~iju
znati`eqnika. Od tajni pro{lih vremena ostale su samo poluistinite pri~e o
bogatstvu i rasko{i u kojoj je u`ivala tada{wa dr`avna elita. 

Asfaltna staza oivi~ena urednim drvoredom i ukrasnim rastiwem uvodi
nas u Rezidencijalni objekat Kara|or|evo, koji se nalazi u nadle`nosti Garde
Vojske Srbije. Dobri doma}ini primaju nas rutinski qubazno, kao da ih turisti i
novinari svakodnevno pohode. 

Ve} na prvi pogled prime}uje se da nema o~ekivanog glamura. ^isti i uredni
kafe-saloni, enterijer u prijatnim nijansama toplih boja, name{taj stilski, ali
ne previ{e luksuzan…  

Zamenik komandanta Garde potpukovnik Milivoje Pajovi} i upravnik Rezi-
dencije potpukovnik Milan Radakovi} govore nam o istoriji Kara|or|eva. Vojni~-
ki precizno, ali sa le`erno{}u turisti~kih vodi~a vra}aju nas u vreme pedesetih
godina pro{log veka, kada je to qupko mesto bilo samo jedan od mnogih vojvo|an-
skih sala{a.

Kada je 1957. godine po~ela izgradwa “Vile za odmor”, na prostoru dana-
{weg rezidencijalnog objekta nalazila se samo “Mala vila”, napravqena izme|u



dva svetska rata. Isu{ivawem mo~varnog zemqi{ta, izgradwom
parkova i cvetnih leja sa retkim biqnim vrstama, na povr{ini od
oko 430 hektara po~eli su da se naziru obrisi dana{weg izgleda.
U prostranim uvalama nastalo je 16 malih ve{ta~kih jezera koja
se poribqavaju, a u odvojenim i ogra|enim prostorima uzgaja se
divqa~. Posebnom vredno{}u isti~e se Bukinski hrastik, jedna od
retkih preostalih {uma nekada{weg gorja Panonske nizije. Biolo-
zi ka`u da pojedina stabla tog zakonom za{ti}enog prirodnog bla-
ga dosti`u i 300 godina starosti. 

Namewena da pru`a reprezentativne usluge dr`avnom vrhu
tada{we SFRJ i wihovim gostima, Rezidencija Kara|or|evo raz-
vila je infrastrukturu koja joj omogu}ava nezavisnost u snabdeva-
wu strujom, vodom i osnovnim `ivotnim namirnicama. Do polovi-
ne osamdesetih godina pro{log veka sme{tajni i uslu`ni kapaci-
teti neprestano su se osavremewivali.

STAZA ZDRAVQA

[etwa rezidencijalnim parkom odmara misli i ~ula. Pri~a
se da su tu, u senci drvoreda, upravo u {etwi, donete velike i va-
`ne dr`avni~ke odluke. Retko drve}e, poput Pan~i}eve omorike i
ginko bilobe, uredno je obele`eno natpisima kao u botani~koj ba-
{ti. Potpukovnik Radakovi} ispri~ao nam je anegdotu vezanu za
jednu od mnogobrojnih staza koje presecaju park. 

Josip Broz je, prilikom jed-
ne od poseta Kara|or|evu, poka-
zao puteqak du` borove {ume, uz
opasku da bi tuda bilo prijatno
{etati. Kako je uz predsednika
uvek bilo onih kojima nije tre-
balo dva puta re}i, za 48 sati tu
je nikao asfaltni puti}, {irok
oko dva metra, sa niskim kande-
labrima na obe strane, simbo-
li~no nazvan “Staza zdravqa”. 

Osim {to krase ambijent,
ve{ta~ka jezera donose i korist
rezidenciji. Potpukovnik Rada-
kovi} isti~e da je nekoliko tona
ribe ulovqeno i prodato u toku
prethodne godine, a  ta sredstva
su ulo`ena u odr`avawe objeka-
ta i obnavqawe ribqeg fonda. 

Na mirnoj plavi~astoj vodi
mo`e se videti i nekoliko parova
labudova, a na{i doma}ini pono-
sno ka`u da tu `ivi jo{ nekoliko
vrsta ptica, od kojih je belorepi
orao najdragoceniji. Ta vrsta gra-
bqivice nastawuje se po terito-
rijalnom principu, {to zna~i da
u krugu od nekoliko desetina ki-
lometara od Kara|or|eva ne po-
stoji vi{e nijedan primerak.

Sredinom sedamdesetih go-
dina krajolik je pro{aran sa
jo{ nekoliko zanimqivih gra|e-
vina. “Ba~ka ku}a”, izgra|ena
1976. godine, napravqena je po
uzoru na autenti~ne objekte za
stanovawe od pre dva veka u
ovom delu Vojvodine. Sa mno-
{tvom trofejnih `ivotiwa, ma-

SA LICA MESTA
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sivnim stolom za ru~avawe od
punog drveta, zidanom pe}i ka-
kve su kori{tene od davnina, ~i-
ni izuzetan ambijent za poslu`e-
we jela od divqa~i. Vredi pome-
nuti, da je upravo u lovi{tima
Kara|or|eva, pre skoro ~etiri
decenije, organizovan prvi di-
plomatski lov u ovom delu sveta.

Nadomak jednog od jezera, na
sredini poqane uzdi`e se vetre-

TIMINE LEPIWE

Po~asni gosti Kara|or|eva, zajedno sa novinarskim
ekipama, bili su troje qudi ~iji su `ivoti ili bar wegov
veliki deo vezani za Rezidenciju. Gospo|a @ivka Meleni-
ca, supruga upravnika reprezentativnog objekta, bila je od
1957. do 1986. godine ujedno i glavna doma}ica. Wena ulo-
ga je, kao {to samo ime ka`e, bila da se brine o sme{taju,
usluzi i potrebama gostiju. U toku svoga radnog veka, gospo-
|a @ivka ugostila je Josipa Broza vi{e od 60 puta, dok
stranim delegacijama, predsednicima i ministrima, kako
ka`e, nema ni broja. Sa wom u dru{tvu sre}emo Karla Gom-
bo{a, koji je, bave}i se konobarskim poslom, od 1965.
imao priliku da prisustvuje mnogim zna~ajnim doga|ajima
jugoslovenske istorije.

Tima Simi} davnih {ezdesetih godina snabdevao je hle-
bom Kara|or|evo iz sopstvene pekarske radwe. Titu se, kako
ka`e, veoma svi|ao wegov hleb koji je pekao u specijalnoj ze-
mqanoj pe}i. Zbog poreza koji su u to vreme bili ogromni,
Tima biva prinu|en da se okane privatnog posla i po~iwe da
se bavi uzgojem ribe. Me|utim, predsednik nije mogao da za-
boravi Timine lepiwe, pa je jednom prilikom naredio “da mu
na|u tog pekara”, se}a se sedi Mo{orinac.

Govore}i o susretu sa “drugom predsednikom” i “druga-
ricom Jovankom”, sa setom veli da je morao da la`e.

– Kada me je drug Tito pitao za{to sam zatvorio radwu,
nisam smeo da mu ka`em istinu. Znao sam da bih mogao da
napravim silne probleme nekim qudima, pa sam kazao kako
mi se ribarewe vi{e isplati – se}a se na{ sagovornik. 

Tima nam je pri~ao o Titovim navikama, od kojih je jedna
od najredovnijih bila gledawe filmova. Izvesni Leka bio je
zadu`en da svako ve~e u odre|eno vreme pripremi projekciju
filma, pa je neprestano pratio  predsednika i sa wim bio
veoma blizak. Leka mu je ispri~ao kako mu je Tito, sa balko-
na vile na Brionima jednog popodneva doviknuo:

– Hej, Leko, do|i da proba{ lepiwe! Stigle su iz Kara-
|or|eva. Jo{ su vru}e!

Veterani Kara|or|eva
Karlo Gombo{, 
@ivka Melenica 
i Tima Simi}

Kafe salon
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wa~a, ~iji je mehanizam, napravqen jo{ u 19. veku, Kara|or|evu po-
klonilo jedno vojvo|ansko selo. Do pre desetak godina vetrewa~a je
mlela kukuruz za ishranu divqa~i, a upravnik Rezidencije se nada
da }e uz pomo} dr`ave uspeti da restaurira tu atrakciju svoje usta-
nove.

Problem nedostatka finansijskih sredstava, i pored bri`qi-
vog odr`avawa, ostavio je traga. Oronula ograda, ponegde dotraja-
le staze za {etwu i betonski obodi jezera podse}aju da je i Kara-
|or|evo delilo sudbinu zemqe. Doma}ini sa `aqewem priznaju da
su sredstva kojim raspola`u dovoqna tek za osnovne potrebe, dok
}e investicije sa~ekati boqa vremena.

Nadomak glavne zgrade rezidencijalnog kompleksa nalazi
se Lova~ka ku}ica, nastala kao odgovor na poznatu lova~ku
strast do`ivotnog jugoslovenskog predsednika. Zatim, Vinski po-
drum u kome trenutno nema vina, ali postoje savr{eni uslovi za
wegovo ~uvawe. Te`ak i hladwikav vazduh od 12 stepeni Celziju-
sa verovatno nije smetao qubiteqima bo`anskog pi}a, budu}i da
se u sredini podruma nalazi sto za poslu`ewe i osam masivnih
stolica.

TRADICIONALNO I SAVREMENO

Najodgovorniji qudi Garde i Rezidencije Kara|or|evo ka`u da
je ta ustanova namewena prvenstveno za pru`awe reprezentativnih
usluga najodgovornijim licima u dr`avi i Vojsci Srbije i wihovim
gostima. Na osnovu odobrewa ministra odbrane, wene usluge mogu
koristiti firme ili privatna lica, razume se, uz odgovaraju}u na-
doknadu. Ipak, na taj na~in ne mogu se prikupiti potrebna sredstva
za funkcionisawe ustanove, jer ona nije ni pravqena sa namenom
da bude turisti~ki niti ugostiteqski objekat, ka`e potpukovnik Ra-
dakovi}.

Zamenik upravnika Tatjana Krsti} bila je na{ vodi~ za razgle-
dawe unutra{wosti centralnog objekta, takozvane Vile za odmor.
Ona ka`e da su potrebna najvi{e dva sata da rezidencija usposta-
vi sve neophodne uslove za prihvat i pru`awe usluga bilo kojoj do-
ma}oj ili stranoj delegaciji. 

Ve} na prvi pogled bilo nam je jasno da govori istinu. U delu
zgrade podignutom davne 1957. godine enterijer je veoma dobro o~u-
van. Ipak, ni traga od rezbarenih kvaka, kristalnih lustera niti
pozla}enih ~esmi! Nekoliko soba, jedan apartman za “glavnog go-
sta”, simpati~an mali hol izme|u prostorija za odmor, u hotelskoj
klasifikaciji verovatno ne bi dobili vi{e od ~etiri zvezdice.
Mitske pri~e o rasko{i komunisti~ke oligarhije, barem u slu~aju
Kara|or|eva, pale su kao Potemkinova sela. 

Drugi deo Vile za odmor adaptiran je sedamdesetih godina, a
sastoji se iz nekoliko  radnih kabineta i salona. Osim savremene
klimatizacije,   audio i video ure|aja, gotovo sve je staro barem
tri decenije, ali  zahvaquju}i brizi i radu pedesetak zaposlenih
o~uvano i funkcionalno. Name{taj i zidne obloge, u kombinaciji
sa velikim prozorima koji gledaju na vrt, ~ine veoma lep prostor
za radne sastanke. Pro{le godine tu je odr`an multilateralni sa-
stanak {efova dr`ava u regionu i, kako na{i doma}ini ka`u, sve je
proteklo u najboqem redu.

Iz radnog dela objekta prelazi se u prostorije za odmor i re-
kreaciju. Zatvoreni bazen, sauna, mini teretana,  sala za bilijar i
stoni tenis pru`aju gostima mogu}nost da slobodno vreme iskoriste
bave}i se sportom. Terapijski blok sa ure|ajima marke “Simens”,
koji su nabavqeni pre tri decenije, izgleda kao nov! Neko je komen-
tarisao – konzervirane sedamdesete!

Gospo|ica Krsti} za kraj na{eg obilaska ostavila je apart-
man opremqen krajem devedesetih, koji slu`i za sme{taj posebno
va`nih posetilaca Kara|or|eva. Mu{ka i `enska soba sa moder-
nim kupatilima i kadama  |akuzi najluksuzniji je deo rezidencijal-
nog objekta. U dnevni boravak apartmana iz prizemqa se mo`e sti-
}i i posebnim liftom, koji slu`i iskqu~ivo glavnom gostu. 

Za sabirawe utisaka i odmor od vi{esatnog obilaska doma-
}ini su preporu~ili veliku salu, u kojoj su izlo`ene fotografije i
eksponati iz vremena Josipa Broza: wegov pribor za jelo, radio,
gramofon i omiqena kamera, lova~ke pu{ke, te kolekcija vina iz
cele biv{e Jugoslavije, me|u kojima u o~i pada “Postup Dowa Ban-
da” iz 1970. godine. U nekoliko predmeta zapisano je skoro pola
veka istorije jednog dela Balkana. 

Kara|or|evo ~eka nove goste. Spoj tradicionalnog i savreme-
nog, istorije i dana{wice ~ini ovaj rezidencijalni objekat jo{ za-
nimqivijim. Mitovi o razuzdanoj rasko{i su sru{eni, ali i pored
toga malo ko ne bi po`eleo da provede barem nekoliko dana u miru
ba~ke ravnice i hladu Bukinskog hrastika. 

Aleksandar PETROVI]
Snimio Zvonko PERGE

Apartman za glavnog gosta
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VOJNA
TURISTI^KA
AGENCIJA BEOGRAD
Resavska 34/A
Tel. 011/636-535

CENE 2007.u vojnim 
odmarali{tima za

Vila ”Sombor” radi periodi~no.
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USLOVI PRODAJE:

1. Doplata za pansionski ru~ak u VU
”TARA” u hotelu ”Omorika” i depandansu ”Ja-
vor” je 330,00 din. po osobi dnevno, za sve
korisnike. Doplata za pansionski ru~ak u VU
”VRWA^KA BAWA” je 300,00 din. po osobi
dnevno za sve kategorije korisnika.

2. Vila ”Sombor” u VU ”V. Bawa” radi
periodi~no.

3. Usluge rezervacija u Vojnoj turisti~-
koj agenciji – Beograd napla}uju se u iznosu
od 944,00 din, po jednoj sme{tajnoj jedinici.
U cenu je ura~unat i PDV.

4. Gosti pla}aju jo{ i boravi{nu taksu,
koja je odre|ena odlukom republi~kih organa
i osigurawe. 

5. Za izvr{ene rezervacije, u odmarali-
{tima ”Tara” i ”Vrwa~ka Bawa” gosti, pored
jednokratne uplate aran`mana, mogu usluge
pla}ati u vi{e rata, ~ekovima gra|ana:

–  VU ”TARA” – 4 (~etiri) rate: prva
rata, prilikom rezervacije, u iznosu od 30%
kompletnog aran`mana, druga rata, u toku bo-
ravka u hotelu, u iznosu od 30% vrednosti
aran`mana, tre}a rata, 30 dana od dana od-
laska iz hotela u iznosu od 20% vrednosti
aran`mana i ~etvrta rata 60 dana od dana
odlaska iz hotela u iznosu od 20% vrednosti
aran`mana.

Za tre}u i ~etvrtu ratu ~ekovi se depo-
nuju u hotelu.

–  VU ”VRWA^KA BAWA” – u 5 (pet)
rata: prva rata, prilikom rezervacije u izno-
su od 30% vrednosti aran`mana, druga rata u
iznosu od 20% vrednosti aran`mana, u toku
boravka u hotelu. Preostali iznos deli se na
tri jednake rate i to: tre}a rata 30 dana po
odlasku iz hotela, ~etvrta rata 60 dana po od-
lasku i peta rata 90 dana po odlasku iz hote-
la. Za 3, 4 i 5. ratu ~ekovi se deponuju u hote-
lu.

Za avansnu uplatu kompletnog aran`ma-
na, najkasnije 7 dana pre prve usluge, odo-
brava se 5% popusta na cenu pansiona/polu-
pansiona. 

6. Mogu}nost pla}awa kreditnim karti-
cama u VU ”Tara” i ”V. Bawa”, a u Vojnoj agen-
ciji samo za VU ”Tara”.

7. Turisti~kim agencijama za individual-
ne aran`mane na upit odobrava se 5% provi-
zije na cenu pansiona/polupansiona, a kom-
pletan iznos aran`mana pla}a se pre dolaska
u hotel, do roka nazna~enog na profakturi. 

8. POPUSTI ZA DECU: deca do tri
godine, ukoliko ne koriste poseban le`aj i
hranu, ne pla}aju usluge boravka, osim osigu-
rawa. Deca od tri do deset godina ostvaruju
slede}i popust:

– 30% ako koriste hranu i poseban le`aj,
– 50% ako koriste ili le`aj ili hranu i
– 70% ako koriste zajedni~ki le`aj sa roditeqima i ne kori-

ste hranu.
Deca od tri do deset godina mogu koristiti samo jedan popust.

9. OTKAZI: otkazi se dostavqaju u pisanoj formi uz prila-

gawe rezervacije i original uplatnice. Povra}aj iznosa je reguli-
san prema ”Posebnim uputstvima za primenu cena u vojnim odma-
rali{tima”. U slu~aju vi{e sile (smrt u porodici, bolest, slu`be-
na spre~enost i sl. ), {to se mora i dokazati odgovaraju}im doku-
mentom, upla}eni iznos se vra}a u celosti uz odbitak manipula-
tivnih tro{kova. Iznos na ime tro{ka rezervacije se ne vra}a. 

Uz ovaj program va`e ”Posebna uputstva za primenu cena u
vojnim odmarali{tima”. 
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USPRAVNO:

1. Xentlmenski postupci i pona{awe, 2. Kora, otpadak od drveta, 3. Mar-
ka engleskog automobila, 4. Mesto pe~ata (skr.), 5. Umetnost (lat.), 6. Hra-
na, obed, 7. Klokotawe, 8. Mu{ko ime od mila, Labud, 9. Muslimansko
`ensko ime, 10. Naprava za tkawe, razboj, 11. Auto-oznaka za Po`are-
vac, 12. [kotski pisac, Valter, 13. Pogodak u ko{arci, 14. Simbol ili-
nijuma, 15. Dnevna svetlost, 16. Savez, dru{tvo, 18. Interesna stopa (u
banci), 19. Jutro, svanu}e, 21. Li~na zamenica, 22. Neupotrebqen, 24.
Krasni, lepi, 25. Ukrasni deo zgrade, 26. Soda-voda, 28. Vodeni qusa-
kar, 29. Radio-lokator, 31. Naseqe kampera, 32. Pioniri vazduhoplov-
stva, Orvil i Vilbur, 34. Smrzla voda, 36. Mrvice, trun~ice, 37. Stawe
veseqa i sre}e, 38. Pramera, 39. Rezultat probijawa, 40. Dekor, 41.
Francuski umetnik @an Hans, 42. Legendarni junak pod Trojom (ukrao le-
pu Jelenu), 43. Tanka ko`a za rukavice, 45. Okreti, okretaji, 46. Brend
TV i audio opreme, 47. Mu{ko ime, Aleksandar odmila, 48. [upqe {ip-
ke, 49. Simbol osmijuma, 51. Meta, 52. Prestonica Italije, 54. Upi{i-
te: ct, 55. Inicijali kompozitora Vivaldija, 56. Dalmatinska uzre~ica.

VODORAVNO:

18. Popularni engleski peva~, 19. Kultni roman Hermana Hesea, 20. Ita-
lijanski pisac, Umberto, 21. Prela`ewe, prelaz, 22. Okolni prostor,
okoli{, 23. Neupotrebqeno, 24. Ime glumca Bode Ninkovi}a, 25. Osnov-
na {kola (skr.), 26. Pratilac vatre, 27. Tendencija razvoja, 28. Osobina
okorelog, 29. Sestra odmila, seka, 30. Grad u iranskoj pokrajini Lari-
stan, 31. Simbol iridijuma, 33. Kowi (pesni~ki), 34. Vrsta kola~a, rola-
da, 35. Inicijali glumca Kejna, 36. Interval od 1. do 4. stepena dijaton-
ske skale, 38. Mladun~e, 40. Koja je male debqine, 43. Govor besednika,
44. Auto-oznaka za Pan~evo, 45. Legendarni finski trka~, Pavo, 46. Ze-
mqa izlaze}eg sunca, 48. Potvrdna re~, 49. Pe{~ara u Ma|arskoj, 50.
Sastanak, zbor, 51. Nesre}nik, stradateq, 52. Mehani~ki “~ovek”, 53.
Bodqa, 54. Simbol kobalta, 55. Elisa, vijak, 56. Mu{ko ime, Srboqub,
Srba, 57. Sredstvo za vakcinisawe, 58. Srpski pisac, Antonije, 59. Ar-
tiqerijsko oru|e, 60. Senzibilnost, senzualnost, 61. Animirawe, o`i-
vqavawe.

[AH

Pripremio 
Rade MILOSAVQEVI]

majstor Fide

Pripremio @arko \OKI]

IZABRANA PARTIJA
NEUSPELA ZAMKA

[ahovi} – Botvinnik
Beograd, 1969.

1.e4 c6 2.d4 d5 3.Sc3 g6 4.h3 de4
5.Se4 Lg7 6.Sf3 Lf5 7.Sg3 Sf6
8.Sf5 gf5 9.Ld3 e6 10.De2 c5
11.dc5 Da5+ 12.Ld2 Dc5 13.Lc3
Sc6 14.0-0-0 0-0-0 

Mi smo u ovoj rubrici prikazali
sve pobede na{ih majstora protiv
Sovjeta, a sada prikazujemo jednu
nere{enu, koji je izborio pokojni
velemajstor Dragutin [ahovi} pro-
tiv biv{eg svetskog prvaka Mihai-
la Botvinika. [ampion se brani
omiqenim Karo-Kanom, dozvoqava-
ju}i kvarerwe svoje pe{a~ke struk-
ture na kraqevom krilu. 

15.g4 Se8 16.Lg7 Sg7 17.De3
De3+ 18.fe3 fg4 19.hg4 h5 20.gh5
Th5 21.Th5 Sh5 22.Sg5 Se5 

RE
[

EW
E 

I
Z 

P
RO

[
LO

G B
RO

JA
- V

O
DO

RA
VN

O
: b

ak
te

ri
ja

, o
ca

t, 
za

vo
d,

 a
tr

o-
pi

n,
 n

av
rt

ak
, s

ob
a,

 p
re

ko
ba

n,
 L

on
, r

as
t, 

RR
, T

a,
 a

ha
, E

li
ja

s,
 m

la
da

, i
ks

ta
, V

la
-

di
mi

r 
Ba

te
z,

 s
to

a,
 hr

ip
a,

 A
rn

ej
, N

O
R,

 ti
k,

 Gr
ek

o,
 u

mn
ik

, N
ev

a,
 V

la
di

mi
r 

Gr
bi

},
se

va
p,

 n
av

od
, m

as
la

c,
 l

om
, N

o,
 L

O
, a

va
n,

 S
P

I
, a

ni
ma

to
r,

 E
se

n,
 k

on
ta

kt
, p

ro
-

te
st

, a
te

st
, s

lo
n,

 k
ar

at
is

ti
.

Beli: Kc1, Td1, Ld3, Sg5, a2, b2, c2,
e3
Crni: Kc8, Td8, Se5, Sh5, a7, b7,
e6, f7
Na ovom, pretposledwem turniru

pre povla~ewa, Botvinik u komen-
taru partije navodi kako je posta-
vio zamku u 22. potezu nadaju}i se
da }e beli odigrati 23.Sg5f7??
Sf7 24.Lg6 Sg3! [ahovi} je krenuo
prema kowu na g5 kada je neki igra~,
koji je tako|e bio konkurent za prvo
mesto, a stajao iza Botvinika – uz-
viknuo ”Vi ste stvarno lukavi, zar
ne!” {to je (prema Botviniku) upozo-
rilo [ahovi}a, pa je on odigrao
topom i partija je zavr{ena remi-
jem. 

Beli: Kh1, Dc2, Tf1, Tg1, Ld4, Sf3,
a4, b5, c3, e4, f2, g2, h3
Crni: Kg8, Df4, Tf8, Lb6, Se6, Sh5,
a5, b7, c7, e5, f7, g7, h4
Crni na potezu.
1…Lf2! 2.Df2
Na 2.Tf2 Sg3 3.Kh2 Sf1! 4.Kh1

Dh2! 5.Sh2 Sg3 mat.
2…Sg3 3.Kh2 Sf1 4.Kh1 Sg3

5.Kh2 Se4 
0:1

ZANIMQIVOSTI
TITULE NE IGRAJU!
Na memorijalu Zorana Ivan-

kovi}a 2006. godine u~estvova-
lo je 92 igra~a, od ~ega 10 ve-
lemajstora, 11 me|unarodnih
majstora i 12 majstora FIDE.
Posle velikih borbi, dogodila
se senzacija: pobedio je Sr|an
Dimitrijevi}, igra~ bez me|u-
narodne titule! On je jo{ jed-
nom dokazao da {ah ne igraju ni
imena ni titule, ve} konkretni
qudi.

SVESTRAN
Godine 2005. velemajstor

Xejms Plasket pojavio se u en-
gleskoj  verziji televizijskog
kviza ”Ko `eli da bude milio-
ner?” i osvojio 250.000 funti.

REKLI SU
Strategija zahteva razmi{qa-
we, taktika zahteva posmatra-
we.

Maks Eve

Botvinik nije naveo ime tog igra-
~a koji je upozorio na zamku, samo
je primetio: ”Ovom partijom ne sa-
mo {to sam izgubio dragocenih po-
la poena, ve} sam izgubio jo{ vi{e
– prijateqa.”  

23.Th1 
1/2-1/2

PROBLEM
Beker –  [najder

DDR, 1966.



OGLASNI PROSTOR FORMAT CENA

1/1 ~etvrta kori~na strana  22 h 30 cm    30.000,00

1/1 druga i tre}a kori~na strana  22 h 30 cm    28.000,00

1/1 tre}a strana (unutra{wa) 19,8 h 26 cm  26.000,00

1/1 ostale unutra{we strane 19,8 h 26 cm    21.000,00

1/2 unutra{we strane  19,8 h13 cm ili 9,5 h 26 cm  12.000,00

1/4 unutra{we strane 9,5 h13 cm   7.000,00

1 cm /stubac unutra{we strane 1h 6,3 cm 300,00

1 cm/2 stupca unutra{we strane 1 h 13 cm   600,00

1 cm/3 stupca unutra{we strane 1 h 19,8 cm      900,00

poslovni mali oglas (do 20 re~i) 300,00

mali oglas za zamenu stana (do 20 re~i) 150,00

Na svaki oglas pla}a se porez na dodatu vrednost (PDV) 18 %.
Pla}awe se vr{i unapred, najkasnije 5 dana pre izlaska broja.

Za vi{e objavqenih oglasa odobrava se popust 5-15 %, 
{to se reguli{e zakqu~nicom ili ugovorom, i to :
- za 3-5 oglasa       –   5 %
- za 6-8 oglasa        – 10 %
- za 9 i vi{e oglasa – 15 %
- cene oglasa reporta`nog tipa uve}avaju se za 50 %

Oglasi koji nisu u skladu sa ure|iva~kom politikom magazina 
ne}e biti objavqeni. 

Materijal za objavqivawe mora biti dostavqen najmawe 
7 dana pre izlaska broja. Ukoliko naru~ilac sam priprema 
re{ewe reklamne poruke, ona mora biti u formatu JPEG ili TIF. 
Re{ewe se dostavqa na disketi ili CD-u, a mo`e se poslati 
i na E-mail adresu odbrana@beotel.yu.

M a g a z i n ” O d b r a n a ”
11000 Beograd, Bra}e Jugovi}a 19
Tel.: 3241-026, Faks : 3241-363

E-mail: odbrana@beotel.yu
@iro-ra~un : 840-49849-58

C E N O V N I K  O G L A S N O G  P R O S T O R A

”Odbrana”
Marketing



PRODAVNICA "VOJNA KWIGA"
u  c e n t r u  B e o g r a d a ,  u l i c a  V a s e  ^ a r a p i } a  b r o j  2 2

n u d i :

magazin "Odbrana"
vojnostru~ne ~asopise 
"Novi glasnik", "Vojno delo" i 
"Vojnotehni~ki glasnik"
kwige u izdawu Novinskog centra
"Odbrana", "Vojnoizdava~kog 
zavoda", ostalih vojnih i drugih
izdava~a sa temama iz vojne
nauke i tehnike, istoriografije,
geopolitike, medicine, ishrane
i druga stru~na i popularna 
izdawa
kurseve stranih jezika na audio
-kasetama i kompakt-diskovima
kompjutersku literaturu
izdawa na kompakt-diskovima
geografske mape i planove
postere i kalendare
sklapaju}e makete aviona,
brodova, vozila, vojnika i 
pribor za wih
autorizovane replike naoru`awa
sabqe i bode`e
poslovnu galanteriju i 
promotivne artikle sa oznakama
Vojske Srbije - priveske, zna~ke,
futrole za olovke i vizitkarte,
peroreze, hemijske olovke i 
upaqa~e

RR aa dd nn oo   vv rr ee mm ee   jj ee   oo dd   99   dd oo   22 00   ~~ aa ss oo vv aa ,,
ss uu bb oo tt oo mm   oo dd   99   dd oo   11 55   ~~ aa ss oo vv aa ..

Deo izdawa se mo`e kupiti i u Novom Sadu, u agenciji
"Kara|or|evo", u @elezni~koj ulici broj 44.




